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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 17/2019 
Caràcter: ordinari  
Data: 28 de novembre de 2019 
Horari: de 9.55 a 16.05 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
Montserrat Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA) 
Sandra Barceló Schwarz (VOX-ACTUA PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (Cs) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Montserrat Oliveras Ballarín (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX - ACTUA PALMA) 
Rodrigo Andrés Romero (UNIDES PODEM) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Sonia Vivas Rivera (UNIDES PODEM) 
 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretària suplent 1a: Esther Rotger Sureda 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinari de 30 d'octubre de 2019 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió ordinari de dia 31 d'octubre de 2019 
 
3. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 31 
d'octubre de 2019 
 
4. Donar compte del conveni inscrit al Registre de Convenis 
 
5. Esmenar l'error a l'acord de nomenament de la composició del Consell Social de la 
Ciutat de Palma 
 
6. Donar compte de l'acord de nomenament dels representants de l'Ajuntament de Palma 
al Consorci Castell de Sant Carles 
 
7. Donar compte de la relació de decrets des del dia 25 d'octubre al 21 de novembre de 
2019 
 
8. Personació recurs contenciós administratiu Procediment ordinari 421/19, en relació al 
Club Nàutic del Molinar 
 
9. Reconèixer al Sr. Torres Pallarés professor músic de la Banda Municipal de Música, 
la compatibilitat per a l'exercici pública de professor de repertori  orquestral de tuba en 
el Conservatori Superior de Música 
 
10. No reconèixer al Sr. Burguera Riera professor músic de la Banda Municipal de 
Música la compatibilitat per a l'exercici de l'activitat pública de professor associat de 
tuba en el Conservatori Superior de Música 
 
11. Reconèixer al Sr. V. Losa, controlador adscrit al Servei ORA (SMAP) la 
compatibilitat per al seu nomenament membre de la Comissió Executiva de la Federació 
de Serveis a la Ciutadania de CCOO Illes Balears 
 
12. Reconèixer al Sr. D. Samblas, controlador adscrit al servei ORA (SMAP) la 
compatibilitat per a l'exercici de l'activitat privada en règim d'artistes 
 
13. Reconèixer al Sr. J. Pascual, controlador adscrit al servei ORA (SMAP) per a 
l'exercici de l'activitat privada d'entrenador de futbol 
 
14. Reconèixer a la Sra. R. Galindo, auxiliar administrativa adscrita al servei ORA 
(SMAP) la compatibilitat de l'activitat privada d'auxiliar administrativa 
 
15. Reconèixer al Sr. J. Pizarro, agent d'aparcament de l'SMAP la compatibilitat amb el 
càrrec electe de regidor de l'Ajuntament de Marratxí 
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16. Denegar a la Sra. M.A. Lozano, auxiliar administrativa del servei ORA (SMAP) la 
compatibilitat per a l'exercici de l'activitat privada pública de terminalista d'apostes a 
l'Institut de l'Esport Hípic de Mallorca 
 
17. Reconeixement de deute a CaixaBank SA per un import de 14.130,77€ per 
l'expedició de volants i certificats d'empadronament 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa ESPORTS 85 SL per un import de 6.662,24€ 
per la prestació del Servei de Dinamització dels Espais Joves el mes d'agost 2019 
 
19. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 12.675€ 
corresponent al lloguer d'una part d'un edifici corresponent al mes de setembre de 2019 
 
20. Reconeixement de deute a les empreses OSCAR SERNA ROLDAN i DIELECTRO 
BALEAR SAU per un import total de 5.724,92€ 
 
21. Reconeixement de deute factures any 2019 per un import total de 60.478,49€ de 
diverses empreses 
 
22. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 18.083,45€ (IME) 
 
23. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per un 
import de 30.936 € 
 
24. Reconeixement de deute al Servei de Seguretat i Vigilància de les zones d'ús comú i 
dels locals municipal de la Galeria de la Plaça Major per un import de 4.947,98€ 
 
25. Reconeixement de deute a l'empesa IGETEC (Institut de Gestió Técnica de Calidad, 
SLU per un import de 580,80€ 
 
26. Reconeixement de deute a l'entitat AGUAPURA AGUAVIVA per un import de 
2.012,48€ 
 
27. Reconeixement de deute a favor de SAR Residencial y Asistencial SAU per un 
import de 282664,80€ 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa MECÁNICA BALEAR, SA per un import de 
188,35€ 
 
29. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL DE RECAMBIO MASSANET 
SL per un import de 152,46€ 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL DE RECAMBIO MASSANET 
SL per un import de 1.592,12€ 
 
31. Reconeixement de deute a l'empresa Proyectos Paisajísticos de Baleares, SL per un 
import de 12.934,19€ 
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32. Reconeixement de deute a l'empresa Carrocería Francisco Hijos, SL per un import 
de 1.268,93€ 
 
33. Reconeixement de deute a l'empresa EUROMASTER AUTOMOCIÓN Y 
SERVICIOS SA per un import de 641,23€ 
 
34. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 1.052,75€ 
 
35. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 1.160,29€ 
 
36. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 90€ 
 
37. Reconeixement de deute a l'empresa PPCR PLACAS DE PIEZAS Y 
COMPONENTES DE RECAMBIO, SAU per un import de 116,68€ 
 
38. Reconeixement de deute a l'empresa Mecánica Balear, SA per un import de 205,65€ 
 
39. Reconeixement de deute a l'empresa COMPAÑIA MAQUINARIA 93 SA per un 
import de 99,71€ 
 
40. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR,SL per un import de 760,88€ 
 
41. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR SL, per un import de 652,35€ 
 
42. Reconeixement de deute a l'empresa MOTORISA, SA per un import de 7,82€ 
 
43. Reconeixement de deute a l'empresa CARROCERÍAS FRANCISCO HIJOS, SL per 
un import de 83,07€ 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 379,23€ 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa LA HERRAMIENTA BALEAR, SA per un 
import de 114,82€ 
 
46. Reconeixement de deute a diverses empreses en concepte de prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local per un import de 31.998,74€ 
 
47. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 11.277,35€ 
 
48. Reconeixement de deute a Cruz Roja Española per un import de 61.272,84€ 
 
49. Reconeixement de deute al diari ARA BALEARS, SL per un import de 520,30€ 
 
50. Aprovar les tarifes de l'EFMSA corresponents a l'any 2020 
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51. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
52. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de crèdit extraordinari finançat amb en 
ingressos en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
53. Esmenar l’error material sofert a l’acord del Ple 20190926_01_U130, de 
modificació de crèdit núm. 12, de crèdit extraordinari finançat amb romanent de 
tresoreria per despeses generals en el pressupost propi de la corporació per a 2019 
 
54. Esmenar l'acord de Ple 20191031_01_U16, de 31 d'octubre pel qual s'aprova el 
reconeixement de deute de l'Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
55. Donar compte del Decret núm. 201922304 de modificació de la delegació de la 
presidència de la Comissió de Suggeriments i Reclamacions 
 
56. Rectificar l’errada material produïda a l’acord plenari de data 26 de setembre de 
2019 pel qual es va aprovar definitivament la modificació del PGOU referent al canvi 
d’ús del SGEC/CO-P 46-07-E, S’Escorxador. PA2018/0014. 01prem53 
 
57. Desestimar al·legacions i aprovació definitivament la Memòria de comercialització 
energètica per gestió directa d'EMAYA 
 
62. Grup VOX relativa a declaració de la festivitat del Corpus Christi d'interès 
municipal 
 
78. Grup Cs relativa a la concessió de llicències per cases d'apostes 
 

65. Grup PP relativa al servei d'assessorament integral en relació a l'ocupació il·legal de 
vivendes a Palma 
 
69. Grup VOX relativa a congelar les taxes municipals en l'exercici 2020 
 
70. Grup PP relativa a la baixada de l'Impost de Construcció a les Rehabilitacions 
 
74. Grup Cs relativa a atorgar representació a totes les institucions municipals a la 
Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma 
 
75. Grup PP relativa a la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma 
 
84. Grup PP relativa al mercat del Camp Redó 
 
85. Grup PP relativa a permetre l’accés de mascotes a totes les línies de l'EMT 
 
58. Grup Cs relativa al seguiment i transparència del compliment de les proposicions 
aprovades en el Ple 
 
66. Grup PP relativa al parc mòbil de la Policia Local de Palma 
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68. Grup Cs relativa a la Llei de Capitalitat 
 
76. Grup PP relativa al cablatge aeri de Palma 
 
80. Grup VOX relativa a creació de places roses als aparcaments públics 
 
81. Grup VOX relativa a la millora de la gestió del Centre Sanitari Municipal de 
Protecció Animal 
 
82. Grup VOX relativa al projecte de rehabilitació del mercat del Camp Redó. 
 
87. Grup PP relativa a l'adopció d'animals 
 
59. Grup Cs relativa a les deficiències que sofreixen els bombers 
 
60. Grup VOX relativa a la resolució davant la problemàtica dels equips ERA dels 
bombers 
 
61. Grup VOX relativa a respecte a l'activitat cinegètica a Palma 
 
63. Grup VOX relativa a facilitar a la Federació FBDAS, espais públics per a la pràctica 
d'activitats subaquàtiques 
 
64. Grup PP relativa al Cos de Bombers de Palma 
 
67. Grup PP relativa a l’instal·lació esportiva municipal de petanca Jaume Mesquida 
 
71. Sobre la taula. Grup Cs relativa a la il·luminació del Camí dels Reis 
 
72. Grup Cs relativa a la Comissió de Coordinació per a l'Accessibilitat 
 
73. Grup Cs relativa a eficiència energètica i climatització als centres escolars públics 
 
77. Grup Cs relativa a Pla estratègic pel distintiu de ciutat cardioprotegida 
 
79. Grup Cs relativa a optimització del parc verd 
 
83. Grup VOX relativa a l'execució del desdoblament del Camí dels Reis en zona 
col·legis 
 
86. Grup PP relativa a la creació d'un equip antiembussos 
 
88. Grup PP relativa a la gestió eficient de l'SMAP 
 
89. Sobre la taula. Compareixença del regidor a petició de la Comissió i proposta del 
Grup Cs Llorenç Carrió Crespí. Regidor de l'Àrea Delegada d'Educació i Política 
Lingüística 
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90. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del regidor responsable de l'Àrea 
de Cultura i Benestar Social 
 
91. Donar compte al Ple de l'acord de l'informe de morositat del tercer trimestre de 2019 
 
92. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre 2019 
 
93. Pregunta oral Grup VOX relativa a la modificació de la taxa del permís d'obres per a 
l'any 2020 
 
94. Pregunta oral Grup PP relativa a la classificació del Cos de Bombers de Palma 
 
95. Pregunta oral Grup PP relativa als vehicles de la subhasta urgent i a viva veu de Son 
Toells 
 
96. Pregunta oral Grup PP relativa a la pràctica de la falconeria 
 
FOD 1. Donar compte del Decret núm. AJT 201920578 relatiu a la peatonització de la 
Plaça del Mercat i aprovar l'aplicació de suspensió de llicències relativa a la regulació 
dels usos a zones de vianants 
 
FOD 2. Reconeixement de deute a la Cruz Roja Española per la gestió del centre de dia 
de S'Estel per un import de 68.842,86€ 
 
FOD 3. Aprovar el Pla Econòmic Financer de l'Empresa Municipal d'Aigües i 
Clavegueram, SA (EMAYA) per als anys 2020 a 2023 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a diversos proveïdors del Patronat Municipal d'Escoles 
d'Infants de Palma per un import de 94.679,55€ 
 
FOD 5. Moció Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i Cs 
amb motiu del 25N Dia Internacional de l’Eliminació de la Violència Contra les Dones 
 
FOD 6. Moció Grup Cs relativa a S'Escorxador de Palma 
 
FOD 7. Moció Grups MÉS-Estimam Palma, PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, PP i Cs 
relativa a la renovació del compromís en el marc dels drets de la infància 
 
FOD 8. Declaració Institucional en motiu del Dia Internacional del Voluntariat 2019 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinari de 30 d'octubre de 2019 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinari de 30 d'octubre de 2019." 
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Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió ordinari de dia 31 d'octubre de 2019 
 
Es proposa: 
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinari de dia 31 d'octubre de 2019." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
3. Donar compte del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 31 
d'octubre de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de : 
 
"Únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de dia 31 d’octubre de 2019 de l’Ajuntament." 
 
4. Donar compte del conveni inscrit al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"La Secretaria General del Ple dóna compte del conveni rebut i inscrit al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1658 Conveni de col·laboració entre l’Institut Mallorquí d’Afers Socials (IMAS) i 
l’Ajuntament de Palma, per al finançament dels serveis socials comunitaris bàsics per a 
l’any 2019 (Registrat 21 11 19)" 
 
5. Esmenar l'error a l'acord de nomenament de la composició del Consell Social de 
la Ciutat de Palma 
 
Es proposa: 
 
"1. Esmenar l’error a l’acord de nomenament de la composició dels membres del 
Consell Social de la Ciutat de Palma, en el sentit de nomenar vocal al president de 
l’Obra Cultural Balear (OCB) Sr. Josep de Luis Ferrer, com expert a l’àmbit de la 
cultura, en substitució del Sr. Jaume Mateu i Martí. 
 
2. Comunicar el present acord a l’Obra Cultural Balear." 
 
"1. Esmena de correcció tècnica a l’acord de nomenament de la composició dels 
membres del Consell Social de la Ciutat de Palma, donat que el vicepresident primer és 
el Sr. Alberto Jarabo Vicente, 
 
on diu:  
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Grup Municipal UNIDES PODEM: Sonia Vivas Rivera, titular i Alberto Rosauro 
Vivancos, suplent 
 
Ha de dir: 
 
Grup Municipal UNIDES PODEM: Alberto Jarabo Vicente, titular i SoniaVivas Rivera, 
suplent 
 
2. Comunicar aquest acord als interessats." 
 
Aprovat per 25 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP 
i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
6. Donar compte de l'acord de nomenament dels representants de l'Ajuntament de 
Palma al Consorci Castell de Sant Carles 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Nomenar representant titular de l’Ajuntament de Palma a la Junta de Fundadors del 
Consorci Castell de Sant Carles el batle Sr. José Hila Vargas i suplent el Sr. Antoni 
Noguera Ortega, regidor de l’Àrea de Cultura i Benestar Social. 
 
2. Nomenar representant titular de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Permanent del 
Consorci Castell Sant Carles el Sr. Antoni Noguera Ortega, regidor de l’Àrea de Cultura 
i Benestar Social i suplent el Sr. Bartomeu Bestard Cladera, cronista de la Ciutat. 
 
3. Comunicar el present acord al Consorci Castell de Sant Carles i als interessats. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme." 
 
7. Donar compte de la relació de decrets des del dia 25 d'octubre al 21 de 
novembre de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 25 
d'octubre al 21 de novembre de 2019." 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES  
 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) (RMEC/No UPM) 
 

Punt 5    (Maties Colom Ribas) 
Punt 7    (Maties Colom Ribas) 
Punt 19  (Maties Colom Ribas) 
Punt 48  (Maties Colom Ribas) 
Punt 51  (Maties Colom Ribas) 
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Punt 52  (Maties Colom Ribas) 
Punt 55  (Maties Colom Ribas) 

 
Sra. Nieves Martín, representant de la Comisión de Seguimiento Animalista: 
 
“Señor Alcalde. Nos alegra saber que van a ampliar el presupuesto de Son Reus, pero el 
principal problema no es económico, sino de gestión y de concepto. Hoy por hoy, se incumplen: 
el reglamento y el manual de uso del centro, la ordenanza municipal, la ley del voluntariado, la 
ley de riesgos laborales y la ley de protección de datos. Pero lo peor es que el director y la 
mayoría de los empleados no sienten empatía por los animales. Si el tripartito progresista 
tuviera verdaderas ganas de ayudar a los animales, su objetivo principal debería ser vaciar Son 
Reus. Deberían tomar como ejemplo a Holanda, donde no existe el abandono de animales. Las 
inversiones deberían ir encaminadas a conseguir una reducción drástica del abandono y la cría 
descontrolada, subvencionar campañas de esterilización para los particulares, promocionar 
adopciones y acogidas, y ofrecer cursillos gratuitos con adiestradores caninos. Estaría bien, dar 
ejemplo a los arrendadores particulares, permitiendo que las viviendas sociales y casas de 
acogida del Ayuntamiento acepten animales. De esta forma Cort colaboraría para que no les 
abandonaran. Los compañeros de STOP Desahucios han visto lo que sufren cuando se ven 
obligados a abandonarles en una jaula de Son Reus. Sin embargo, en los seis meses que 
llevamos de legislatura, al igual que en los 4 años anteriores, las dos personas responsables del 
“Bienestar Animal” se han mostrado insensibles a su sufrimiento. Las frases favoritas de ambos 
han sido: “donau-me temps, hem de menester el vostre ajut i ai! quants mals de caps donen 
aquests animalistes, quin patir!” Que sirven básicamente para justificar su inacción. De hecho, 
en estos seis meses, todas las propuestas en favor de los animales han venido de Ciudadanos, 
del PP y ahora también VOX. Si hasta VOX, que es tan animalista como feminista, pide 
mejoras en Son Reus es porque ustedes lo están haciendo rematadamente mal. Han visto que es 
su punto flaco y no han perdido ocasión de clavarles la puya, por usar un término taurino que 
tanto les gusta. Sr Hila, estoy segura de que le ha dolido verse adelantado por la ultraderecha, 
por el pasotismo de su Concejal, un Concejal que usted nombró, en teoría, para que velara por el 
bienestar de los animales. Ese mismo que declaró en prensa que va a demorar sine die las 
acogidas, a pesar de que incluso él votó a favor. Pero igual es que no sabía lo que votaba, 
porque en el evento del cementerio, a principio de mes, le dijo a un compañero que si no ponía 
en marcha las acogidas era porque prefería la adopción, ya que según él quien puede acoger, 
puede adoptar. Hola, ¿qué tal? Permitan que le lea lo que votaron por unanimidad y con carácter 
de urgencia en julio: “El Pleno del Ayuntamiento insta al equipo de gobierno a crear la figura de 
acogida de animales en el periodo de los trámites para la adopción definitiva, haciendo las 
modificaciones normativas que se consideren oportunas.” Quizá es una frase demasiado larga 
para que la entienda un ingeniero. O quizá necesite más tiempo para enterarse de que si quien 
abandona no firma la renuncia, el animal no puede ser adoptado hasta que se resuelvan todos los 
trámites burocráticos, que pueden suponer de 15 días a varios meses en una jaula. Pero es que 
además, tampoco se ha enterado de que hay mucha gente que sí puede acoger pero no puede 
adoptar, por razones económicas, de espacio o de tiempo. Léase parados, pensionistas, fijos 
discontinuos, docentes, alumnos, etc. De hecho, muchas familias podrían acoger animales en 
vacaciones porque es cuando están los niños en casa. Nos alegra saber que van a hacer una 
campaña para promover las adopciones en Navidad. Y le sugerimos que en lugar de la frase 
“Adopta por Navidad”, digan “Adopta o acoge por Navidad”. Es cuestión de añadir una palabra. 
Es cuestión de buena voluntad. Es cuestión de querer ayudar a los animales de verdad. 
Imagínense Son Reus prácticamente vacío por Navidad. Ya no tendríamos el problema de que 
no pueden ir los voluntarios a sacar a los perros porque el personal está de vacaciones Y sería la 
ocasión perfecta para quitar la uralita sin que los animales corran peligro o tapar adecuadamente 
la montaña de escorias que llena de polvo tóxico Son Reus en cuanto corre el aire. No tiene 
lógica que Perpinyà lo demore sine die cuando en su propio muro de Facebook publica la 
búsqueda urgente de un hogar de acogida para un gato. Me parece genial que ayude a ese gato, 
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más que nada porque da la sensación de que le parecen bien las acogidas. Pero entonces, ¿Por 
qué no ayuda a los gatos de Son Reus? ¿Qué le han hecho los gatos de Son Reus? Ahora, de 
entre todas las cosas que ha dejado de hacer, lo que nos parece más abominable, lo que nos 
indigna hasta decir basta, es que haya dejado de firmar durante 4 días la salida de 4 perros 
potencialmente peligrosos. Sabiendo como sabe el trabajo que cuesta encontrarles un hogar. Y 
lo peor es que una de ellos, Akira ha estado a punto de morir por su culpa. La operaron el lunes 
porque el lunes tenía que salir, pero la firma del regidor no estaba entre las 3 necesarias. Y la 
pobre, en lugar de pasar el post operatorio en su nuevo hogar, tuvo que quedarse allí. Así 
empezó la infección. El martes tampoco tuvo a bien firmar, y la infección fue a más. El 
miércoles le trajeron los papeles a Cort para que no tuviera que desplazarse, pero tampoco se 
dignó a firmar y la perra se puso tan enferma que tuvieron que intervenirla a última hora de la 
mañana. Me consta que mucha gente se puso en contacto con este Ayuntamiento para evitar que 
Akira muriera en Son Reus como Maya, y el jueves, por fin accedió a permitir la salida de los 
cuatro perros. Por favor Sr. Alcalde, hay que evitar como sea que el bienestar de los animales 
siga dependiendo de él. Deje que se centre en EMAYA y busque a alguien que se haga 
responsable de los animales aunque sea creando una dirección general a tal efecto. En un partido 
tan grande como el PSOE debe haber alguien que sienta empatía hacia los animales. Debe haber 
alguien capaz de sentir orgullo y satisfacción ayudando a los animales que están sufriendo en 
Son Reus. Alguien que, dicho sea de paso, quiera escucharnos en un despacho, para no tener 
que usar el megáfono todos los miércoles molestando a todo el mundo. Sr Hila, en su mano está 
resolverlo. Ah, y por cierto, por si no lo sabe, usted mismo puede autorizar las acogidas 
mediante un Decreto de Alcaldía, como lo refleja la ordenanza de Calviá. Ustedes sabrán lo que 
hacen.” 
 
Sr. representant d’STOP Desahucios: 
 
“Señores representantes del pueblo. Hacemos una vez más presencia aquí como colectivo Stop 
Desahucios. Nuestras quejas surgen de nuestro contacto diario con las personas que padecen la 
inseguridad de ser mañana quizá desalojadas. De la impotencia de quienes pierden un techo y se 
ven inmersos en una gran indefensión. Y ahora cedo la palabra a Óscar que prontamente va a ser 
desalojado y él en persona va a contar su caso.” 
 
Sr. Óscar, representant d’STOP Desahucios: 
 
“Buenos días. Me llamo Óscar. Tengo la quinta fecha de desahucio para el próximo martes 10 
de diciembre (en apenas 12 días), en la vivienda en la que vivo desde junio de 2005 con mis 
padres que tanto se han esmerado en cuidarme debido a mis 26 intervenciones quirúrgicas y 11 
enfermedades crónicas que arrastro desde que nací en 2002. Mi madre se ha tenido que dedicar 
en exclusiva a mis cuidados, sin apenas ayudas y sin poder trabajar. Mi padre ha trabajado todo 
lo que ha podido, a veces más, a veces menos, dependiendo de la situación económica del 
momento. El diagnóstico médico decía que yo no iba a sobrevivir a más de 4 meses de vida, 
pero aquí estoy, dirigiéndome a ustedes, 17 años después, para contarles una historia de 
desahucio que empieza en la segunda mitad de 2015. En los años de la crisis mis padres 
acumularon una elevada deuda del alquiler. El propietario, que es empresario y tiene diversas 
propiedades, entonces tuvo paciencia. Cuando la situación familiar se recuperó, mis padres 
empezaron a pagar la deuda poco a poco cada mes y acudieron a la oficina antidesahucios el 
mismo año que se inauguró, ya en 2015, buscando apoyo para poder solucionarlo cuanto antes y 
evitar riesgo de desahucio. De eso, hace ya 4 años. En la oficina les dijeron que sin demanda de 
desahucio no les podían ayudar. La oficina habló con el propietario, pero a mis padres no les 
dieron ni siquiera las indicaciones mínimas como por ejemplo, informarles de que teníamos que 
solicitar vivienda al IBAVI, ayudas, etc. Con mucho esfuerzo, mis padres fueron pagando el 
alquiler más una parte proporcional de la deuda mes a mes, durante bastante tiempo, logrando 
reducir la deuda a tan solo un 30-35% del total que se llegó a acumular en el momento más 
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duro. Sin embargo, en octubre 2018, el propietario nos demandó para desahuciamos. El 3 de 
diciembre nos llega la demanda. El 4 de diciembre mi madre acude a la oficina antidesahucios 
con la demanda en la mano, así como al despacho del colegio de abogados en el juzgado para 
pedir abogado de oficio. Para entonces, teníamos 10 días para pagar el resto de la deuda y 
archivar la demanda, evitando el desahucio de la manera más eficaz y segura posible. Sin 
embargo, desde la oficina se valoró que esta vez, tampoco debían ayudarnos. Por tanto, no 
obtuvimos ayuda para evitar la demanda, con la excusa de que no podían ayudarnos antes de 
recibirla. Y al recibirla tampoco podían ayudarnos a pesar de que con mucho esfuerzo y por 
nuestros propios medios, llegamos a pagar el 65% del total de la deuda original. Ya, desde el 
mes de diciembre, cuando estábamos a tiempo de parar el desahucio, nos estaban ofreciendo 
centro de acogida sin darnos ninguna otra opción, aún sabiendo que las había. Además, una 
trabajadora de la oficina antidesahucios que ya no trabaja en la oficina, amenazó a mis padres, 
diciendo que si no aceptábamos el centro de acogida, les quitaban mi custodia. ¿Qué se han 
creído ustedes? Ni que yo fuera un objeto. ¿Cómo se les ocurre amenazar a mis padres con 
quitarles la custodia, después de todo lo que han hecho mis padres por mí, por mi bienestar y 
por mantenerme con vida? ¿Acaso es este el bien superior del menor? ¿Acaso no podrían haber 
asesorado a mis padres sobre como solicitar la vivienda al IBAVI, ya en 2015, en lugar de 
esperar hasta marzo de 2019, a las puertas de la segunda fecha de desahucio? ¿Acaso no tienen 
un protocolo de emergencia para viviendas del Ayuntamiento aprobado en 2013 y modificado 
en 2015, con el cual tienen hasta 4 formas distintas de presentar nuestra candidatura de vivienda 
al Patronato? ¿Porqué no lo hicieron a finales de 2018? ¿Porqué no lo han hecho cuando mi 
madre lo ha solicitado por escrito y presencialmente a la oficina antidesahucios y a la Regiduría 
de Bienestar Social desde el 21 de marzo de 2019, en múltiples ocasiones? ¿Porqué no 
responden por escrito a ninguna solicitud? ¿Saben ustedes que cada vez que nos dejan plantados 
con silencio administrativo o malas excusas, están contribuyendo a dejarnos en la calle? Menos 
mal que mis padres no les hicieron caso, vencieron el miedo y se dedicaron a resistir y 
defenderse, puesto que si me hubieran llevado al centro de acogida temporal, nos habrían 
echado en un plazo de como mucho 4 meses y ya estaríamos en la calle y separados. La 
experiencia da la razón a mis padres. Si no supieron o no quisieron hacer bien su trabajo, ¿con 
qué razonamiento se atreven a imponer el criterio de ir sí o sí, al centro de acogida como única 
solución y amenazar con separamos? Su deber no es permitir que se amenace así a las familias 
ni a los menores de edad como yo, si no, usar todos los recursos para evitar situaciones como 
estas y mantener a la nuestra y a otras familias juntas. Y no somos los únicos: Luis Mario y su 
familia, Mari Carmen Oñate, Melvi, con graves implicaciones para el Regidor de Bienestar 
Social” A lo mejor, le damos paso a los demás. Está en su mano cambiar de rumbo. Revisarlo 
todo. Muchas gracias.” 
 
Senyor representant d’STOP Desahucios: 
 
“No podemos ser benévolos con ustedes. No podemos perdonar a quienes con su inacción, con 
su falta de empatía, con su cobardía, con su incompetencia permiten que personas, seres 
humanos, menores, discapacitados, ancianos, sean desalojados sin miramientos y sin ninguna 
solución que sea tan aceptable como la que ustedes desearían para sí mismos o sus conocidos. 
Los albergues no son la solución. No podemos perdonarles cuando es su segundo mandato y 
aún no han construido ni una sola nueva vivienda pública. No podemos perdonar que las ayudas 
prometidas para los alquileres el año pasado aún no hayan llegado a sus solicitantes. Un IBAVI 
con 3.000 familias en lista de espera, una directora del IBAVI hija de un alto directivo del 
Banco Sabadell. En una situación de altísima especulación con la compra y el alquiler de la 
vivienda en nuestra ciudad, ustedes con su nula actuación se convierten en cómplices de los 
grandes tenedores de vivienda. Con su inacción alargan el periodo de vacas gordas para unos 
pocos.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Moltes gràcies. A la família que ha intervingut abans. Després es posaran en contacte amb 
vostès per aclarir quina és la situació i si l’Ajuntament hi pot ajudar d’alguna manera. Moltes 
gràcies.” 
 
8. Personació recurs contenciós administratiu Procediment ordinari 421/19, en 
relació al Club Nàutic del Molinar 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es dona per assabentada. 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dona per assabentat de: 
 
"SALA CONTENCIOSA ADMINISTRATIVA DEL TSJIB 
Procediment ordinari núm. 421/19.  
Actor: "AUTORITAT PORTUÀRIA DE BALEARS" 
Acte impugnat: Acord de la Junta de Govern de l’Ajuntament de Palma, de data 25-09-
19, pel qual es va aprovar definitivament la modificació del PGOU amb la finalitat de 
reformar el Catalogo de Protecció d’Edificis i Elements d’Interès Històric, Artístic i 
Paisatgística ("el Catalogo"), que mitjançant aquesta modificació es va incloure en el 
Catalogo, amb el grau de protecció B, el Club Nàutic del Molinar, immoble pertanyent a 
la zona de servei del Port de Palma  
 
No obstant, vista l’urgència podria dictar-se el següent 
 
A C O R D: 
 
1.- S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, Procediment ordinari núm. 421/19 de la Sala 
Contenciosa Administrativa del Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears, serà a 
càrrec dels lletrats municipals, i se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i 
incidents.  
 
2.- Donar compte al proper Ple del present acord de la Junta de Govern per a la seva 
ratificació." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, Cs i VOX-ACTUA PALMA) 
 
9. Reconèixer al Sr. Torres Pallarés professor músic de la Banda Municipal de 
Música, la compatibilitat per a l'exercici pública de professor de repertori 
orquestral de tuba en el Conservatori Superior de Música 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"PRIMER..- Reconèixer al Sr. Àngel Torres Pallarés ,professor músic de la Banda 
Municipal de Música, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de 
Professor de repertori Orquestral de tuba, en el Conservatori Superior de Música i Arts 
escèniques de les Illes Balears, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (9 
hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2019/2020 (des de 26 de 
setembre de 2019 fins dia 14 de juliol de 2020) 
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment 
dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 
598/85, de 30 d’abril. 
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa de 
Règim Local."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
10. No reconèixer al Sr. Burguera Riera professor músic de la Banda Municipal de 
Música la compatibilitat per a l'exercici de l'activitat pública de professor associat 
de tuba en el Conservatori Superior de Música 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER..- No reconèixer al Sr. Josep Burguera Riera, professor músic de la Banda 
Municipal de Música, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de 
Professor Associat de tuba, en el Conservatori Superior de Música de les Illes Balears,  
amb una dedicació no superior a la del temps parcial (7 hores setmanals) i amb duració 
limitada al curs acadèmic 2019/2020. Aquesta resolució es fonamenta en què la suma de 
la quantitat total percebuda per ambdós llocs de treball, llevat el complement de 
productivitat i l’antiguitat, en total 60.712,68 euros SUPERA la remuneració prevista en 
els Pressuposts Generals de l’Estat per al càrrec de director general de 57.988.34 euros, 
condició establerta a l’article 7è de la llei 53/84 de 26 de desembre d’incompatibilitat 
del personal al servei de les administracions públiques.  
 
SEGON.- Notificar aquesta resolució a l’interessat i comunicar-ho al Conservatori 
Superior de Música i Dansa de les Illes Balears." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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11. Reconèixer al Sr. V. Losa, controlador adscrit al Servei ORA (SMAP) la 
compatibilitat per al seu nomenament membre de la Comissió Executiva de la 
Federació de Serveis a la Ciutadania de CCOO Illes Balears 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer al Sr. Vicente Losa Valenciano, CONTROLADOR adscrit servei 
O.R.A, la compatibilitat per al seu nomenament de membres de la Comissió Executiva 
de la Federació de Serveis a la Ciutadania de CCOO Illes Balears i Responsable de 
l’Àrea d’Organització i Finances. 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, 
SA." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
12. Reconèixer al Sr. D. Samblas, controlador adscrit al servei ORA (SMAP) la 
compatibilitat  per a l'exercici de l'activitat privada en règim d'artistes 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer al Sr. David Samblas Lozano, controlador adscrit al servei O.R.A, 
la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat privada en règim d’artistes, sempre i quan 
la dedicació no sigui superior a la del temps parcial (30 hores setmanals). 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, 
SA." 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
13. Reconèixer al Sr. J. Pascual, controlador adscrit al servei ORA (SMAP) per a 
l'exercici de l'activitat privada d'entrenador de futbol 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer al Sr. Jesús Pascual Santamaría, controlador adscrit al servei de 
l’O.R.A  la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat privada d’entrenador de futbol, 
amb una dedicació no superior a la del temps parcials (12 hores setmanals). 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, 
SA." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
14. Reconèixer a la Sra. R. Galindo, auxiliar administrativa adscrita al servei ORA 
(SMAP) la compatibilitat de l'activitat privada d'auxiliar administrativa 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer a la Sra. Rebeca Galindo Ginard, auxiliar administrativa adscrita 
al servei O.R.A, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat privada d’auxiliar 
administratiu, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (20 hores 
setmanals). 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
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Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, 
SA." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
15. Reconèixer al Sr. J. Pizarro, agent d'aparcament de l'SMAP la compatibilitat 
amb el càrrec electe de regidor de l'Ajuntament de Marratxí 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Primer.- Reconèixer al Sr. Juan Pizarro Sánchez, agent d’aparcament de la Societat 
Municipal d’Aparcaments i Projectes, SA, la compatibilitat amb el càrrec electe de 
regidor de l’Ajuntament de Marratxí, sense dedicació ni parcial ni exclusiva. 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 5 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
16. Denegar a la Sra. M.A. Lozano, auxiliar administrativa del servei ORA 
(SMAP) la compatibilitat per a l'exercici de l'activitat privada pública de 
terminalista d'apostes a l'Institut de l'Esport Hípic de Mallorca 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Nosotros queríamos hablar sobre el punto 16, que es una denegación a un trabajador de una 
posibilidad de poder hacer 5 horas semanales en el Institut de l’Esport Hípic de Mallorca. Y esto 
queríamos que constase en acta que ustedes todo el día hablan de lo bueno y lo maravilloso que 
es la internalización de un servicio como es el de la ORA, pero igual no les dijeron que iban a 
perder o que iban a tener una serie de incompatibilidades a los trabajadores. Trabajadores que 
algún día ustedes tendrán que decirles que existe un procedimiento con publicidad y 
concurrencia, para entrar en igualdad, capacidad y mérito en una empresa pública. Y también 
nos llama la atención que esto no se hace por motivos económicos realmente, porque no va a 
salir a largo plazo más barato, pero nos llama la atención que ustedes hayan hecho una 
internalización de un servicio que promueve el uso del coche. Totalmente incoherente e 
incompatible con el teórico mensaje que ustedes dan en política de movilidad. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
4 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"Primer.- DENEGAR a la Sra. María Antonia Lozano Martín, auxiliar administratiu del 
servei O.R.A, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de terminalista 
d’apostes a l’organisme autònom del Consell de Mallorca, Institut de l’Esport Hípic de 
Mallorca, per no estar previst a l’article 3.1 de la Llei d’incompatibilitats del Personal al 
Servei de les administracions públiques." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
17. Reconeixement de deute a CaixaBank SA per un import de 14.130,77€ per 
l'expedició de volants i certificats d'empadronament 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1º.- Autoritzar, disposar, reconèixer el deute i ordenar el pagament d'un total de 
14.130,77 euros IVA inclòs corresponents a les factures que es relacionen a continuació 
degudament conformades i signades pel personal responsable, amb càrrec a la 
consignació de la partida 099231022709 del pressupost de despeses vigents. L'ingrés es 
farà efectiu en les comptes que hi figuren a tal efecte. 
 
PARTIDA: 099231022709 
PROVEÏDOR: CaixaBank S.A. (NIF A08663619) 
CONCEPTE: Factura 0000060 expedició volants i certificats d'empadronament gener 
2018 i factura 0003145 expedició volants i certificats d'empadronament febrer a 
desembre 2018 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 14.130,77€." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
18. Reconeixement de deute a l'empresa ESPORTS 85 SL per un import de 
6.662,24€ per la prestació del Servei de Dinamització dels Espais Joves el mes 
d'agost 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, amb CIF. G 57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de 
Palma, d’un total de 12.675,00 euros (dotze mil sis-cents setanta-cinc euros), IVA 
exempt i que corresponen al lloguer d’una part d’un edifici situat al Camí Vell de 
Bunyola de Palma i propietat de l’entitat, corresponents a la factura 2019/37 de 
setembre 2019. 
 
La quantitat total de 12.675,00 €, IVA exempt, es pot carregar a la partida 20 23121 
20200 del vigent pressupost de despeses." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
19. Reconeixement de deute a la Fundació Sant Joan de Déu per un import de 
12.675€ corresponent al lloguer d'una part d'un edifici corresponent al mes de 
setembre de 2019 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, amb CIF. G 57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 de 
Palma, d’un total de 12.675,00 euros (dotze mil sis-cents setanta-cinc euros), IVA 
exempt i que corresponen al lloguer d’una part d’un edifici situat al Camí Vell de 
Bunyola de Palma i propietat de l’entitat, corresponents a la factura 2019/37 de 
setembre 2019. 
 
La quantitat total de 12.675,00 €, IVA exempt, es pot carregar a la partida 20 23121 
20200 del vigent pressupost de despeses." 
 
Aprovat: per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
20. Reconeixement de deute a les empreses OSCAR SERNA ROLDAN i 
DIELECTRO BALEAR SAU per un import total de 5.724,92€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 5.724,92 euros (cinc 
mil set-cents vint-i-quatre euros i noranta-dos cèntims) per la quantitat, empreses i 
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partides que es relaciona tot seguit, en concepte de serveis i subministres efectuats al 
Servei Contra Incendis i Salvaments l’any 2018. 
 
Pda. 12.13600.21200        
RC ref. 11424 op. 37587 OPA 26882 
CONTRACTISTA: OSCAR SERNA ROLDAN   
NIF: 34069829K 
IMPORT: 2.839,13 euros (BI 2.346,39 + IVA 492,74) (dos mil vuit-cents trenta-nou 
euros i tretze cèntims) 
CONCEPTE: Treballs manteniment electricitat dels subparcs de Sa Teulera i Platja de 
Palma.  
NÚM. FACTURA: F 083. 
 
Pda. 12.13600.22112       
RC ref. 11426 op. 37589 OPA 34820 
CONTRACTISTA: DIELECTRO BALEAR SAU    
CIF: A07004864 
IMPORT: 2.885,79 euros (BI 2.384,96 + IVA 500,83) (dos mil vuit-cents vuitanta-cinc 
euros i setanta-nou cèntims) 
CONCEPTE: Adquisició material per manteniment del parc.   
NÚM. FACTURES: 2193, 6488, 11150, 17429, 28805 i 30065  
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
 
3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
21. Reconeixement de deute factures any 2019 per un import total de 60.478,49€ de 
diverses empreses 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 60.478,49 euros 
(seixanta mil quatre-cents setanta-vuit euros i quaranta-nou cèntims) per la quantitat, 
empreses i partides que es relaciona tot seguit, en concepte de serveis i subministres 
efectuats al Servei Contra Incendis i Salvaments a l’any 2019. 
 
Pda. 12.13600.21200   
 
CONTRACTISTA:  CERRAJERIAROYPER SL                          
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RC ref. 11488 op. 37778 OPA 26277 
NIF/CIF: B07678758        
IMPORT: 163,35 euros (BI  135 + IVA 28,35) (cent seixanta-tres euros i trenta-cinc 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació porta garatge parc Sa Teulera  
NÚM. FACTURA:10067 
 
CONTRACTISTA:  CERRAJERIA ROYPER SL                          
RC ref. 11524 op. 37960 OPA 30953 
NIF/CIF: B07678758        
IMPORT: 217,80 euros (BI 180 + IVA 37,80) (dos-cents desset euros i vuitanta 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació porta garatge parc Platja de Palma  
NÚM. FACTURA: 10083 
 
CONTRACTISTA:  INSTALACIONES JUMARI                  
RC ref. 11559 op. 38077 OPA33978 
NIF/CIF: B57375859        
IMPORT: 1.414,55 euros (BI 1.169,05 + IVA 245,50) (mil quatre-cents catorze euros i 
cinquanta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Treballs fontaneria al parc de Sa Teulera (reparació grup de pressió)  
NÚM. FACTURA: 134 
 
 
Pda. 12.13600.21201 
 
CONTRACTISTA:  CERRAJERIA ROYPER SL      
RC ref. 11490 op. 37780 OPA 26278 
NIF/CIF: B07678758     
IMPORT: 1.246,08 euros (BI 1.029,82 + IVA 216,26) (mil dos-cents quaranta-sis euros 
i vuit cèntims) 
CONCEPTE: Reparacions diverses parc Son Malferit  
NÚM. FACTURES: 10028, 10068 i 10069 
 
CONTRACTISTA:CONSTRUCCIONES LLABRES FELIU SLU          
RC ref. 11506 op. 37897 OPA 26883 
NIF/CIF:B07030919      
IMPORT: 2.166,24 euros (BI 1.790,28 + IVA 375,96) (dos mil cent seixanta-sis euros i 
vint-i-quatre cèntims) 
CONCEPTE: Reparacions diverses encoberta parc Son Malferit  
NÚM. FACTURA: ADM-207 
 
Pda. 12.13600.21300 
 
CONTRACTISTA: ANTONIO REBASSA BESTARD       
RC ref. 11507op. 37931 OPA 26885 
NIF/CIF: 78212877C       
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IMPORT: 381,15 euros (BI 315 + IVA 66,15) (tres-cents vuitanta-un euros i quinze 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació generador   
NÚM. FACTURA: 405781 
 
CONTRACTISTA: CEOTRONICS SL    RC ref. 11526 op. 37962 OPA30956 
NIF/CIF: B33360736       
IMPORT: 11.979 euros (BI 9.900 + IVA 2.079) (onze mil nou-cents setanta-nou euros) 
CONCEPTE: Substitució polsadors PTT emissores  
NÚM. FACTURA: 120500036 
 
CONTRACTISTA: OS SAFETY EQUIPMENT SL       
RC ref. 11508 op. 37933 OPA 26887 
NIF/CIF: B07838824       
IMPORT: 1.148,65 euros (BI 949,30 + IVA 199,35) (mil cent quaranta-vuit euros i 
seixanta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment cilindres aire ERA'S 
NÚM. FACTURA: SERV/6171 
 
CONTRACTISTA: OS SAFETY EQUIPMENT SL   
RC ref. 11525 op. 37961 OPA 30955 
NIF/CIF: B07838824       
IMPORT: 964,37 euros (BI 797 + IVA 167,37) (nou-cents seixanta-quatre euros i 
trenta-set cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment cilindres aire ERA'S 
NÚM. FACTURA: SERV/6373 
 
CONTRACTISTA: OS SAFETY EQUIPMENT SL    
RC ref. 11581 op. 38552 OPA 35654 
NIF/CIF: B07838824       
IMPORT: 896,01 euros (BI 740,50 + IVA 155,51) (vuit-cents noranta-sis euros i un 
cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment cilindres aire ERA'S 
NÚM. FACTURA: SERV/6517 
 
CONTRACTISTA: RAIMUNDO REUS HOMAR      
RC ref. 11492 op. 37783 OPA 26279 
NIF/CIF: 43018380P       
IMPORT: 142,78 euros (BI 118 + IVA 24,78)(cent quaranta-dos euros i setanta-vuit 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació motoserra  
NÚM. FACTURA: AA/1/3369 
 
CONTRACTISTA: RAIMUNDOREUS HOMAR     
RC ref. 11582 op. 38568 OPA 35653 
NIF/CIF: 43018380P       
IMPORT: 20,57 euros (BI 17 + IVA 3,57) (vint euros i cinquanta-set cèntims) 
CONCEPTE: Reparació equip excarceració  

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 23 - 

NÚM. FACTURA: AA/1/3487 
 
CONTRACTISTA: SAM AUTOMOCION SL   RC ref. 11583 op. 38574 OPA 35652 
NIF/CIF: B07291529       
IMPORT: 35,70euros (BI 29,50 + IVA 6,20) (trenta-cinc euros i setanta cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment elevador CASCOS 4 columnes   
NÚM. FACTURA: A1330  
 
Pda. 12.13600.21400        
 
CONTRACTISTA:  AUTOMOVILES COLL SA                          
RC ref. 11435 op. 37610 OPA 25372 
NIF/CIF: A07067846        
IMPORT: 1.473,86 euros (BI 1.218,07 + IVA 255,79) (mil quatre-cents setanta-tres 
euros i vuitanta-sis cèntims) 
CONCEPTE: Reparació vidre porta lateral vehicle AX-17.  
NÚM. FACTURA: TP17 4212 
 
CONTRACTISTA:  GRUAS MALLORCA SL   
RC ref. 11440 op. 37644 OPA 25370 
NIF/CIF: B07437700      
IMPORT: 279,51 euros (BI 231 + IVA 48,51) (dos-cents setanta-nou euros i cinquanta-
un cèntims) 
CONCEPTE:Trasllat vehicle PM-0330-BH a taller  
NÚM. FACTURA: A20192207 
 
CONTRACTISTA:  GRUASMALLORCA SL           
RC ref. 11527 op.37963 OPA 30957 
NIF/CIF: B07437700      
IMPORT: 363,36 euros (BI 300,30 + IVA 63,06) (tres-cents seixanta-tres euros i trenta-
sis cèntims) 
CONCEPTE: Trasllat vehicle 4428GYY a taller  
NÚM. FACTURA: A20193338 
 
CONTRACTISTA:  NEUMATICOS CAN TONI SL                 
RC ref. 11561 op. 38084 OPA 33980 
NIF/CIF: B57724866      
IMPORT: 20,69 euros (BI 17,10 + IVA 3,59) (vint euros i seixanta-nou cèntims) 
CONCEPTE: Reparació roda vehicle M-3 
NÚM. FACTURA: FR-190964 
 
CONTRACTISTA:  NEUMATICOS CAN TONI SL                     
RC ref. 11584 op. 38612 OPA 35648 
NIF/CIF: B57724866      
IMPORT: 236,92 euros (BI 195,80 + IVA 41,12) (dos-cents trenta-sis euros i noranta-
dos cèntims) 
CONCEPTE: Canvi rodes vehicle AX-02 (matrícula PM-2876-CL)  
NÚM. FACTURA: FR-191229 
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CONTRACTISTA:  REPRESENTACIONES TRANSMISIONES PALMA   
RC ref. 11442 op. 37650 OPA 25360 
NIF/CIF: B57399131            
IMPORT: 350,90 euros (BI 290 + IVA 60,90) (tres-cents cinquanta euros i noranta 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació vehicle A-16 
NÚM. FACTURA: 20229 
 
CONTRACTISTA:SAFY SEGURIDAD SL                      
RC ref. 11587 op. 38616 OPA 35647 
NIF/CIF: B83565150     
IMPORT: 7.038,57 euros (BI 5.817 +IVA 1.221,57) (set mil trenta-vuit euros i 
cinquanta-set cèntims) 
CONCEPTE:Revisió anual autoescala E-04 
NÚM. FACTURA: 1 140  
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA RC ref. 11439 op. 37616 OPA 25371 
NIF/CIF: A60853413      
IMPORT:3.682,25 euros (BI 3.043,18 +IVA 639,07) (tres mil sis-cents vuitanta-dos 
euros i vint-i-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Reparacions vehicles E-04 (PM-0330-BH) i 3771GMZ  
NÚM. FACTURES: 811300 i 811307 
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA                    RC ref. 11494 op. 37785 OPA 26280 
NIF/CIF: A60853413      
IMPORT: 1.105,76 euros (BI913,85 + IVA 191,91) (mil cent cinc euros i setanta-sis 
cèntims) 
CONCEPTE: Reparació vehicle 3771GMZ 
NÚM. FACTURA: 811398 
 
CONTRACTISTA:  SCAITTSA   
RC ref. 11560 op. 38078OPA 33979 
NIF/CIF: A60853413      
IMPORT: 1.891,02 euros (BI 1.562,83 + IVA 328,19) (mil vuit-cents noranta-un euros i 
dos cèntims) 
CONCEPTE: Treballs als vehicles 3771GMZ i 3744GMZ 
NÚM. FACTURES: 811671 i 811677 
 
CONTRACTISTA:  TALLERES COMINO LUQUE SL              
RC ref. 11528 op. 37964 OPA 30958 
NIF/CIF: B57437741        
IMPORT: 1.155,30 euros (BI 954,79 + IVA 200,51) (mil cent cinquanta-cinc euros i 
trenta cèntims) 
CONCEPTE: Reparació motor elèctric E-06 (matrícula 4428GYY)  
NÚM. FACTURA:A/20673 
 
CONTRACTISTA: TAPICERIA TOYSA SL      RC ref. 11509 op. 37935 OPA 26888 
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NIF/CIF: B07751175       
IMPORT: 84,70 euros (BI 70 + IVA 14,70) (vuitanta-quatre euros i setanta cèntims) 
CONCEPTE:Reparació tendals vehicles  
NÚM. FACTURA: 3907 
 
Pda. 12.13600.21900         
 
CONTRACTISTA:  SISTEMES FERRIOL SL   
RC ref. 11454 op. 37700 OPA 25359 
NIF/CIF: B57813479       
IMPORT: 116,16 euros (BI 96 + IVA 20,16) (cent setze euros i setze cèntims) 
CONCEPTE: Recarregues extintors  
NÚM. FACTURA: B6042/19 
 
Pda. 12.13600.22000   
 
CONTRACTISTA: DISTRIBUCIONES UNIVERSAL MALLORCA SL       
RC ref. 11456 op. 37711 OPA 25358 
NIF/CIF: B07834534        
IMPORT: 64,25 euros (BI 53,10 + IVA 11,15) (seixanta-quatre euros i vint-i-cinc 
cèntims) 
CONCEPTE: Material d’oficina  
NÚM. FACTURA: A19/5035 
 
Pda. 12.13600.22104         
 
CONTRACTISTA: J. MUNNE MAQUINARIA AGRICOLA SL  
RC ref. 11588 op. 38620 OPA 35646 
NIF/CIF: B07328917       
IMPORT: 936,01 euros (BI 773,56 + IVA162,45) (nou-cents trenta-sis euros i un 
cèntims) 
CONCEPTE: Adquisició 4 jaquetes tall motoserres 
NÚM. FACTURA: V/1904328 
 
CONTRACTISTA:SAGRES SL   RC ref. 11458 op. 37715 OPA 25357 
NIF/CIF: B36028991       
IMPORT: 1.151,56 euros (BI 951,70 + IVA 199,86) (mil cent cinquanta-un euros i 
cinquanta-sis cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment EPI’S 
NÚM. FACTURA: 201900227 
 
CONTRACTISTA:  SAGRES SL   RC ref. 11529 op. 37965 OPA 30959 
NIF/CIF: B36028991       
IMPORT: 2.695,02euros (BI 2.227,29 + IVA 467,73) (dos mil sis-cents noranta-cinc 
euros i dos cèntims) 
CONCEPTE: Manteniment EPI’S 
NÚM. FACTURES: 201900465 i 201900482 
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Pda. 12.13600.22109 
 
CONTRACTISTA: COMERCIAL PEDRO SA    
RC ref. 11459 op. 37722 OPA 25352 
NIF/CIF: A07090707       
IMPORT: 492,35 euros (BI 406,90 + IVA 85,45) (quatre-cents noranta-dos euros i 
trenta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Material divers 
NÚM. FACTURA: 19002817 
 
CONTRACTISTA: COMERCIAL PEDRO SA    
RC ref. 11497 op. 37790 OPA 26282 
NIF/CIF: A07090707       
IMPORT: 477,54 euros (BI 394,66 +IVA 82,88) (quatre-cents setanta-set euros i 
cinquanta-quatre cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 19004498 
 
CONTRACTISTA: COMERCIAL PEDRO SA    
RC ref. 11562 op. 38244 OPA 33981 
NIF/CIF:A07090707       
IMPORT: 644,06 euros (BI 532,28+ IVA 111,78) (sis-cents quaranta-quatre euros i sis 
cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 19008181 
 
CONTRACTISTA: DYRECO PALMA SL     
RC ref. 11514 op. 37942 OPA 26895 
NIF/CIF: B07125537       
IMPORT: 216,59euros (BI 179 + IVA 37,59) (dos-cents setze euros i cinquanta-nou 
cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 2019/01/007468 
 
CONTRACTISTA: DYRECO PALMA SL  
RC ref. 11532 op. 37971 OPA 30964 
NIF/CIF: B07125537       
IMPORT: 193,60 euros (BI 160 + IVA33,60) (cent noranta-tres euros i seixanta 
cèntims) 
CONCEPTE: Cartells normes seguretat laboral  
NÚM. FACTURA: 2019/01/009039 
 
CONTRACTISTA: DYRECO PALMA SL     
RC ref. 11565 op. 38247 OPA 33982 
NIF/CIF: B07125537       
IMPORT: 56,87 euros (BI 47 + IVA 9,87) (cinquanta-sis euros i vuitanta-set cèntims) 
CONCEPTE: Serigrafia jaquetes tall motoserres 
NÚM. FACTURA: 2019/01/009737 
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CONTRACTISTA: ILUSION BALEAR SL     
RC ref. 11465 op. 37734 OPA 25348 
NIF/CIF: B57121733       
IMPORT: 39,93euros (BI 33 + IVA 6,93) (trenta-nou euros i noranta-tres cèntims) 
CONCEPTE: Líquid fum    
NÚM. FACTURA: 190550 
 
CONTRACTISTA: JUAN SASTRE ROCA SL   
RC ref. 11589 op. 38624 OPA 35645 
NIF/CIF: B07860596       
IMPORT: 119,25 euros (BI 98,55 + IVA 20,70) (cent denou euros i vint-i-cinc cèntims) 
CONCEPTE:  Material divers   
NÚM. FACTURA: A19/6172 
 
CONTRACTISTA:LA HERRAMIENTABALEAR SA    
RC ref. 11512 op. 37940 OPA 26892 
NIF/CIF: A07108608       
IMPORT: 0,35 euros (BI 0,29 + IVA 0,06) (trenta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: FM-278824 
 
CONTRACTISTA: PLANISI SA    
RC ref. 11495 op. 37787 OPA 26281 
NIF/CIF:A07046659       
IMPORT: 25,75 euros(BI 21,28 + IVA 4,47) (vint-i-cinc euros i setanta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA:201901648 
 
CONTRACTISTA: PLANISI SA    
RC ref. 11511 op. 37938 OPA 26890 
NIF/CIF: A07046659       
IMPORT: 108,38 euros (BI 89,57 + IVA 18,81) (cent vuit euros i trenta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 201901823 
 
CONTRACTISTA:  RECA HISPANIA SAU                             
RC ref. 11530 op. 37967 OPA 30960 
NIF/CIF: A96854625     
IMPORT: 302,09 euros (BI 249,66 + IVA 52,43) (tres-cents dos euros i nou cèntims) 
CONCEPTE: Material divers (eines) 
NÚM. FACTURA: 4613044138 
 
CONTRACTISTA:  RECA HISPANIA SAU                                  
RC ref. 11590 op.38630 OPA 35644 
NIF/CIF:A96854625     
IMPORT: 163,96 euros (BI 135,50 + IVA 28,46) (cent seixanta-tres euros i noranta-sis 
cèntims) 
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CONCEPTE: Material divers (eines) 
NÚM. FACTURA: 4613055012 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS SUMINISTROS INDUSTRIALES SL 
RC ref. 11462 op. 37730 OPA 25349 
NIF/CIF: B07719701 
IMPORT: 153,48 euros (BI 126,84 + IVA 26,64) (cent cinquanta-tres euros i quaranta-
vuit cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 1903246 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS SUMINISTROS INDUSTRIALES SL                
RC ref.11566 op. 38254 OPA 33983 
NIF/CIF: B07719701  
IMPORT: 136,90 euros (BI 113,14 + IVA 23,76) (cent trenta-sis euros i noranta 
cèntims) 
CONCEPTE: Material divers   
NÚM. FACTURA: 1906113 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLÓ SL    
RC ref. 11460 op.37723 OPA 25351 
NIF/CIF: B07036569      
IMPORT: 471,90 euros (BI 390 + IVA 81,90) (quatre-cents setanta-un euros i noranta 
cèntims) 
CONCEPTE: Mascaretes    
NÚM. FACTURA: 10219041894 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLÓ SL    
RC ref. 11513 op. 37941 OPA 26893 
NIF/CIF: B07036569      
IMPORT: 471,90 euros (BI 390 + IVA 81,90) (quatre-cents setanta-un euros i noranta 
cèntims) 
CONCEPTE: Mascaretes    
NÚM. FACTURA: 10219051863 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLÓ SL    
RC ref. 11531 op. 37969 OPA 30961 
NIF/CIF: B07036569      
IMPORT: 943,80 euros (BI 780 + IVA 163,80) (nou-cents quaranta-tres euros i vuitanta 
cèntims) 
CONCEPTE: Mascaretes    
NÚM. FACTURES: 10219030071 i 10219061613 
 
CONTRACTISTA: SOCIAS Y ROSSELLÓ SL    
RC ref. 11591 op. 38633 OPA 35643 
NIF/CIF: B07036569      
IMPORT: 38,24 euros (BI 31,60 + IVA 6,64) (trenta-vuit euros i vint-i-quatre cèntims) 
CONCEPTE: Mascaretes 
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NÚM. FACTURA: 10219071622 
 
CONTRACTISTA: SOCOMOR SA     
RC ref. 11567 op. 38258 OPA 33984 
NIF/CIF: A58635848       
IMPORT: 124,39 euros (BI 102,80 + IVA 21,59) (cent vint-i-quatre euros i trenta-nou 
cèntims) 
CONCEPTE: Gel desgreixador   
NÚM. FACTURA: 19-002479 
 
CONTRACTISTA: TECNO MOTOR MALLORCA SL     
RC ref. 11461 op. 37729 OPA25350 
NIF/CIF: B07438864       
IMPORT: 726 euros (BI 600 + IVA 126) (set-cents vint-i-sis euros) 
CONCEPTE: Bobines paper   
NÚM. FACTURES: 13475 i 14316 
 
CONTRACTISTA: TECNO MOTOR MALLORCA SL     
RC ref. 11533 op. 37973 OPA 30966 
NIF/CIF: B07438864       
IMPORT: 462,70 euros (BI 382,40 +IVA 80,30) (quatre-cents seixanta-dos euros i 
setanta cèntims) 
CONCEPTE: Material divers 
NÚM. FACTURA: 15269 
 
CONTRACTISTA:TECNO MOTOR MALLORCA SL     
RC ref. 11568 op. 38262 OPA 33985 
NIF/CIF: B07438864       
IMPORT: 363euros (BI 300 + IVA 63) (tres-cents seixanta-tres euros) 
CONCEPTE: Bobines paper  
NÚM. FACTURA: 16171 
 
Pda. 12.13600.22111 
 
CONTRACTISTA: 3-G HIDRAULICASL      
RC ref. 11472 op. 37745 OPA 25231 
NIF/CIF: B60990298       
IMPORT: 64,24 euros (BI 53,09 + IVA 11,15) (seixanta-quatre euros i vint-i-quatre 
cèntims) 
CONCEPTE: Material     
NÚM. FACTURA: 2225 
 
CONTRACTISTA: 3-G HIDRAULICA SL      
RC ref. 11545 op. 37991 OPA 30975 
NIF/CIF: B60990298       
IMPORT: 135,86 euros (BI 112,28 + IVA 23,58) (cent trenta-cinc euros i vuitanta-sis 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles     
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NÚM. FACTURA: 3795 
 
CONTRACTISTA: 3-G HIDRAULICA SL      
RC ref. 11592 op. 38635 OPA 35641 
NIF/CIF: B60990298       
IMPORT: 26,46 euros (BI 21,87 + IVA 4,59) (vint-i-sis euros i quaranta-sis cèntims) 
CONCEPTE: Material     
NÚM. FACTURA: 4551 
 
CONTRACTISTA:  AUTOMOVILES COLL SA                 
RC ref. 11536 op. 37978 OPA 30969 
NIF/CIF: A07067846        
IMPORT: 366,23 euros (BI 302,67 + IVA 63,56) (tres-cents seixanta-sis euros i vint-i-
tres cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURA: R19 631 
 
CONTRACTISTA: ELECTRICA PUIGCERCOS SA      
RC ref. 11537 op. 37979 OPA 30970 
NIF/CIF: A07072911       
IMPORT: 28,88 euros (BI 23,87 + IVA 5,01) (vint-i-vuit euros i vuitanta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Material     
NÚM. FACTURA: CR 82821 
 
CONTRACTISTA: EQUIPAMOVIL SL       
RC ref. 11471 op. 37744 OPA 25232 
NIF/CIF: B07260979     
IMPORT: 187,77 euros (BI 155,18 + IVA 32,59) (cent vuitanta-set euros i setanta-set 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURA: 9537 
 
CONTRACTISTA: EQUIPAMOVIL SL       
RC ref. 11516 op.37944 OPA 26896 
NIF/CIF: B07260979     
IMPORT: 127,45euros (BI 105,33+ IVA 22,12) (cent vint-i-set euros i quaranta-cinc 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURA: 12432 
 
CONTRACTISTA: EQUIPAMOVIL SL       
RC ref. 11543 op. 37989 OPA 30974 
NIF/CIF: B07260979     
IMPORT: 121,86 euros (BI 100,71+ IVA 21,15) (cent vint-i-un euros i vuitanta-sis 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURES: 17180 i 17204 
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CONTRACTISTA: EQUIPAMOVIL SL       
RC ref. 11593 op. 38636 OPA 35640 
NIF/CIF: B07260979     
IMPORT: 676,98 euros (BI 5549,49 + IVA 117,49) (sis-cents setanta-sis euros i 
noranta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURES: 19398 i 19441 
 
CONTRACTISTA: HISPAMAST SL      
RC ref. 11547 op.37993 OPA 30976 
NIF/CIF: B83969121       
IMPORT: 187,95 euros (BI 155,33 + IVA 32,62) (cent vuitanta-set euros i noranta-cinc 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicle   
NÚM. FACTURA: 19A/8591 
 
CONTRACTISTA: HISPAMAST SL      
RC ref. 11594 op. 38637 OPA 35638 
NIF/CIF: B83969121       
IMPORT: 1.222,71 euros (BI 1.010,50 + IVA 212,21) (mil dos-cents vint-i-dos euros i 
setanta-un cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicle   
NÚM. FACTURA:18A 171 
 
CONTRACTISTA: LA HERRAMIENTA BALEAR SA       
RC ref. 11467 op.37737 OPA 25236 
NIF/CIF: A07108608      
IMPORT: 57,69 euros (BI 47,68 + IVA 10,01) (cinquanta-set euros i seixanta-nou 
cèntims) 
CONCEPTE: Material divers    
NÚM. FACTURA: FM-276953 
 
CONTRACTISTA: LA HERRAMIENTA BALEAR SA       
RC ref. 11595 op. 38639OPA 35637 
NIF/CIF: A07108608      
IMPORT: 71,27 euros (BI 58,90 + IVA 12,37) (setanta-un euros i vint-i-set cèntims) 
CONCEPTE: Material divers    
NÚM. FACTURA: FM-282616 
 
CONTRACTISTA: LORENZO REYNES SL       
RC ref. 11542 op. 37988 OPA 30973 
NIF/CIF: B07122401       
IMPORT:96,20 euros (BI 79,50 + IVA16,70) (noranta-sis euros i vint cèntims) 
CONCEPTE: Material reparació    
NÚM. FACTURA: 34663 
 
CONTRACTISTA: RAIMUNDO REUS HOMAR      
RC ref. 11466 op. 37736 OPA 25237 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 32 - 

NIF/CIF: 43018380P       
IMPORT: 358,16 euros (BI 296+ IVA 62,16) (tres-cents cinquanta-vuit euros i setze 
cèntims) 
CONCEPTE: Bateria    
NÚM. FACTURA: AA/1/3319 
 
CONTRACTISTA:RAIMUNDO REUS HOMAR      
RC ref. 11534 op. 37975 OPA 30968 
NIF/CIF: 43018380P       
IMPORT: 119,06 euros (BI 98,40 + IVA 20,66) (cent denou euros i sis cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles 
NÚM. FACTURA: AA/1/3423 
 
CONTRACTISTA:  RECA HISPANIA SAU                    
RC ref. 11469op. 37742 OPA 25233 
NIF/CIF:A96854625     
IMPORT: 273,86 euros (BI 226,33 +IVA 47,53) (dos-cents setanta-tres euros i vuitanta-
sis cèntims) 
CONCEPTE: Material divers  
NÚM. FACTURES: 4613026431 i 4613027691 
 
CONTRACTISTA:  RECA HISPANIA SAU                   
RC ref. 11499 op. 37795 OPA 26284 
NIF/CIF: A96854625     
IMPORT: 98,78 euros (BI 81,64 + IVA 17,14) (noranta-vuit euros i setanta-vuit 
cèntims) 
CONCEPTE: Material divers  
NÚM. FACTURA: 4613036755 
 
CONTRACTISTA:  RECA HISPANIA SAU                                
RC ref. 11569 op. 38266 OPA 33987 
NIF/CIF: A96854625     
IMPORT: 225,41 euros (BI 186,29 + IVA 39,12) (dos-cents vint-i-cinc euros i 
quaranta-un cèntims) 
CONCEPTE: Material divers  
NÚM. FACTURA: 4613049882 i 4613050549 
 
CONTRACTISTA: ROSENBAUER ESPAÑOLA SA     
RC ref. 11570 op. 38269 OPA 33988 
NIF/CIF: A28859833       
IMPORT: 136,40 euros (BI 112,73 + IVA 23,67) (cent trenta-sis euros i quaranta 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicle E-07 (matrícula 8179-GPF) 
NÚM. FACTURA: 15823 
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA                    
RC ref. 11468 op. 37738 OPA 25235 
NIF/CIF: A60853413      
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IMPORT: 124,47 euros (BI 102,87 + IVA 21,60) (cent vint-i-quatre euros i quaranta-set 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles  
NÚM. FACTURES: 801404 i 801574 
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA         RC ref. 11498 op. 37792 OPA 26283 
NIF/CIF: A60853413      
IMPORT: 138,76 euros (BI 114,68 + IVA 24,08) (cent trenta-vuit euros i setanta-sis 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles  
NÚM. FACTURA: 801617 
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA    RC ref. 11539 op. 37983 OPA 30972 
NIF/CIF:A60853413      
IMPORT: 842,02 euros (BI 695,88 + IVA146,14) (vuit-cents quaranta-dos euros i dos 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles  
NÚM. FACTURES: 801784, 801805, 801834, 801835, 801836, 801846, 801937i 
801976 
 
CONTRACTISTA:  SCAITT SA                 RC ref. 11572 op. 38279 OPA 33989 
NIF/CIF: A60853413      
IMPORT: 202,02 euros(BI 166,96 + IVA 35,06) (dos-cents dos euros i dos cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicles  
NÚM. FACTURES: 802031,802076 i 802096 
 
CONTRACTISTA: TECNO MOTOR MALLORCA SL     
RC ref. 11596 op. 38640 OPA 35636 
NIF/CIF: B07438864       
IMPORT: 87,52 euros(BI 72,33 + IVA 15,19) (vuitanta-set euros i cinquanta-dos 
cèntims) 
CONCEPTE: Material vehicle  
NÚM. FACTURA: 16773 
 
Pda. 12.13600.22112 
 
CONTRACTISTA:DIELECTRO BALEAR SAU       
RC ref. 11500 op. 37808 OPA 26285 
NIF/CIF: A07004864      
IMPORT: 169,69 euros (BI 140,24 + IVA 29,45) (cent seixanta-nou euros i seixanta-
nou cèntims) 
CONCEPTE: Material elèctric   
NÚM. FACTURA: 11534  
 
CONTRACTISTA:  DIELECTRO BALEAR SAU    
RC ref. 11517 op. 37945 OPA 26898 
NIF/CIF: A07004864      
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IMPORT: 784,50 euros (BI 648,35 + IVA 136,15) (set-cents vuitanta-quatre euros i 
cinquanta cèntims) 
CONCEPTE:Material elèctric   
NÚM. FACTURA: 15274  
 
CONTRACTISTA:  DIELECTRO BALEAR SAU                   
RC ref. 11556 op. 38031 OPA30977 
NIF/CIF: A07004864      
IMPORT: 154,82 euros (BI 127,95 + IVA 26,87) (cent cinquanta-.quatre euros i 
vuitanta-dos cèntims) 
CONCEPTE: Material elèctric   
NÚM. FACTURA: 16636  
 
CONTRACTISTA:  DIELECTRO BALEAR SAU           
RC ref. 11597 op. 38643 OPA 35635 
NIF/CIF:A07004864      
IMPORT: 34,79 euros (BI 28,75 + IVA 6,04) (trenta-quatre euros i setanta-nou cèntims) 
CONCEPTE: Material elèctric   
NÚM. FACTURA: 18236  
 
Pda. 12.13600.22699 
 
CONTRACTISTA: ANTONIO GAETE DIAZ        
RC ref. 11485 op. 37769 OPA 25228 
NIF/CIF: 43114176D       
IMPORT: 78,65 euros (BI 65+IVA 13,65) (setanta-vuit euros i seixanta-cinc cèntims) 
CONCEPTE: Revisió possible fuita de gas en maquinaria cuina  
NÚM. FACTURA: 193/19 
 
CONTRACTISTA: ANTONIO GAETE DIAZ       
RC ref. 11598 op. 38648 OPA 35634 
NIF/CIF: 43114176D       
IMPORT: 684,86 euros (BI 566 +IVA 118,86) (sis-cents vuitanta-quatre euros i 
vuitanta-sis cèntims) 
CONCEPTE: Reparació rentavaixelles 
NÚM. FACTURA: 308/19 
 
CONTRACTISTA: BERNARDINO SALOM TORRES       
RC ref.11484 op. 37768 OPA 25230 
NIF/CIF: 42952753T       
IMPORT: 397,48 euros (BI 328,50 + IVA 68,98) (tres-cents noranta-set euros i 
quaranta-vuit cèntims) 
CONCEPTE: Neteja equips primera intervenció    
NÚM. FACTURA: 167 L 
 
CONTRACTISTA: BERNARDINO SALOMTORRES       
RC ref. 11518 op. 37947 OPA 26899 
NIF/CIF:42952753T       
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IMPORT: 535,35 euros (BI 442,44 + IVA 92,91) (cinc-cents trenta-cinc euros i trenta-
cinc cèntims) 
CONCEPTE: Neteja equips primera intervenció    
NÚM. FACTURA: 224 L 
 
CONTRACTISTA: BERNARDINO SALOM TORRES       
RC ref. 11557 op. 38039 OPA 30979 
NIF/CIF: 42952753T       
IMPORT:425,24 euros (BI 351,44 + IVA 73,80) (quatre-cents vint-i-cinc euros i vint-i-
quatre  cèntims) 
CONCEPTE: Neteja equips primera intervenció    
NÚM. FACTURA: 259 L 
 
CONTRACTISTA: BERNARDINO SALOM TORRES  
RC ref. 11574 op. 38283 OPA 33990 
NIF/CIF: 42952753T       
IMPORT: 759,27 euros (BI 627,50 + IVA 131,77) (set-cents cinquanta-nou euros i vint-
i-set cèntims) 
CONCEPTE: Neteja equips primera intervenció    
NÚM. FACTURA: 317 L 
 
Pda. 12.13600.23120 
 
CONTRACTISTA: AGA TRAVEL SERVICES SL        
RC ref. 11519 op. 37950 OPA 26900 
NIF/CIF: B57093635       
IMPORT: 320,71 euros (BI302,76 +IVA 17,95) (tres-cents vint euros i setanta-un 
cèntims) 
CONCEPTE: Desplaçament a Madrid per assistir a les "Jornadas de Vehículos Contra 
Incendios" del Sr. Manuel A.Nieto, Sr. Alexandre Bergas Ribas i el Sr. José A. Far 
Morro. 
NÚM. FACTURES: A 80480, A80410 i A 80626 
 
 
2n.- Atès que per l’empresa DIELECTRO BALEAR SAU, CIF A07004864, a més de 
les factures abans esmentades per un import total de 1.143,80 euros (mil cent quaranta-
tres euros i vuitanta cèntims) s’ha presentat la factura 403163 per un import de -25,58 
euros (BI -21,14 + IVA -4,44)(menys vint-i-cinc euros i cinquanta-vuit cèntims), 
abonar-li la quantitat de 1.118,22 euros (mil cent devuit euros i vint-i-dos cèntims).  
 
3r.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal,per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
 
4t.- Notificar el present Acord als interessats" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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22. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICAESPAÑA SAU i 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 18.083,45€ (IME) 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Aprovar el reconeixement de deute amb l’empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA 
SAU i TELEFONICA MOVILES SAU amb cif U86100054,  relatiu a les factures 
  
N. d'entrada N. de document Data fra.  Import  Text Explicatiu 
F/2019/1700 USCU1905000001 01/05/2019 907,19 Fra.USCU1905000001 
ABRIL telefonía móvil 
F/2019/2061 90D2UT090016 23/05/2019   2.428,34 Fra.90D2UT090016 
MAIG telefonía concertada fija 
F/2019/2062 90D2UT090017 23/05/2019 443,02 Fra.90D2UT090017 
MAIG wilans de comunicación 
F/2019/2207 USCU1906000001 01/06/2019 516,04 Fra.USCU1906000001 
MAIG telefonía móvil 
F/2019/2532 90D2UT090019 25/06/2019   2.479,05 Fra.90D2UT090019 
JUNY telefonía concertada fija 
F/2019/2533 90D2UT090020 25/06/2019 443,02 Fra.90D2UT090020 
JUNY wilans de comunicación 
F/2019/2708 USCU1907000001 01/07/2019 923,42 Fra.USCU1904000001 
JUNY telefonía móvil 
F/2019/2941 90D2UT090022 24/07/2019 443,02 Fra.90D2UT090022 
JULIOL wilans de comunicación 
F/2019/2942 90D2UT090021 24/07/2019   2.208,58 Fra.90D2UT090021 
JULIOL telefonía concertada fija 
F/2019/3012 USCU1908000001 01/08/2019 735,35 Fra.USCU1908000001 
JULIOL telefonía móvil 
F/2019/3474 90D2UT090024 27/08/2019 443,02 Fra.0D2UT090024 
AGOST wilans de comunicación 
F/2019/3475 90D2UT090023 27/08/2019   2.180,64 Fra.0D2UT090023 
AGOST telefonía concertada fija 
F/2019/3486 USCU1909000001 01/09/2019 632,38 Fra.SCU1909000001 
AGOST telefonía móvil 
F/2019/3823 90D2UT090025 25/09/2019   2.083,24 Fra.90D2UT090025 
SETEMBRE telefonía concertada fija 
F/2019/3824 90D2UT090026 25/09/2019 443,02 Fra.90D2UT090026 
SETEMBRE wilans de comunicación 
F/2019/3881 USCU1910000001 01/10/2019 774,12 Fra.USCU1910000001 
SETEMBRE telefonía móvil 
           18.083,45  
 
per un import total de 18.083,45 € i abonar-les amb càrrec a les aplicacions següents del 
vigent pressupost de l’Institut Municipal de l’Esport. 
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Aplicació   Import  
2019 20 34000 22200 6.234,68 
2019 22 34200 22200 1.624,92 
2019 23 34200 22200 1.510,67 
2019 24 34200 22200 1.474,17 
2019 25 34200 22200 2.253,30 
2019 26 34200 22200    642,66 
2019 27 34200 22200 1.044,08 
2019 28 34200 22200    377,67 
2019 29 34200 22200 1.877,17 
2019 44 34200 22200 1.044,13 
TOTAL               18.083,45" 
 
Aprovat: per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
23. Reconeixement de deute a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) per 
un import de 30.936 € 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. RECONÈIXER EL DEUTE de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), 
IVA exempt, a la Fundació Institut de Reinserció Social (IRES) amb CIF. G 64147184 i 
domicili a l’Av. de Roma, 157, 2a pl., Barcelona, corresponents a la factura fra. 
19/10/16 d’octubre de 2019. 
 
La quantitat total de 30.936,00 € (trenta mil nou-cents trenta-sis euros), IVA exempt, es 
pot carregar a la partida 20 23121 22793 PREST. SERV. ATENCIO INTEGRAL 
A.V.V.G. del vigent pressupost de despeses. 
 
2n. NOTIFICAR el present acord a la part interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
24. Reconeixement de deute al Servei de Seguretat i Vigilància de les zones d'ús 
comú i dels locals municipal de la Galeria de la Plaça Major per un import de 
4.947,98€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1. Aprovar el reconeixement  extrajudicial de crèdit amb la UTE SALZILLO 
SEGURIDAD, SA – SALZILLO SERVICIOS INTEGRALES SL, (UTE SALZILLO 
MALLORCA) (U-73967663), amb motiu d’abonar la factura Nº M19 63 del mes de 
setembre de l’exercici 2019, per import de 4.947,98€ (IVA inclòs), relativa al servei de 
vigilància de les zones d’ús comú i dels locals municipals desocupats de la Galeria de la 
Plaça Major, amb motiu del rescat de les concessions dels seus locals municipals en 
compliment de l’acord de la Junta de Govern de Palma de 18 de setembre de 2019 i 
comunicació de dit acord del regidor de Participació Ciutadana i Govern Interior de 24 
de setembre de 2019, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 06 92000 22701 del vigent 
pressupost de despeses.  
 
2. Comunicar l’acord a la Secció de Comptabilitat i notificar-ho a l’empresa 
interessada." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
25. Reconeixement de deute a l'empresa IGETEC (Institut de Gestió Técnica de 
Calidad, SLU per un import de 580,80€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute contret amb l’Empresa IGETEC (Institut de Gestió Tècnica de 
Calidad, S.L.U.), amb el CIF B-07830623, per la realització d’uns assajos 
escleromètrics a l’estructura d’uns habitatges municipals al carrer Castillo de Olite del 
barri de Camp Redó i abonar la factura núm.: 181056 corresponent per import 580,80 
euros (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 00.15210.227.06 del 
pressupost del PMH-RIBA per al 2019. 
 
2.- Elevar el present acord al Ple de l’Ajuntament, en compliment de la base 29 de les 
Bases d’Execució del pressupost municipal per a l’exercici 2016.  
 
3. Donar compte d’aquesta Resolució al Consell Rector." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
26. Reconeixement de deute a l'entitat AGUAPURA AGUAVIVA per un import de 
2.012,48€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent, per import de 2.012,48 € (dos mil dotze euros amb 
quaranta-vuit cèntims), IVA inclòs, amb l’entitat AGUAPURA AGUAVIVA, amb CIF 
B81804643, pel servei prestat, sense seguir el procediment legalment establert, 
consistent en el lloguer d’aparells d’osmosi inversa per a diversos centres dependents de 
Benestar Social entre el 28 de desembre de 2018 i el 27 d’agost de 2019, reflectit en les 
factures següents:   
 
- Factura núm. F 1902712, emesa amb data del 22/01/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponen al21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
desembre de 2018 i el 27 de gener de 2019. 
 
- Factura núm. F 1905847, emesa amb data del 28/02/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponent al 21% de l’IVA,pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
gener i el 27 de febrer de 2019. 
 
- Factura núm. F 1908798, emesa amb data del 03/04/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponent al 21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
febrer i el 30 de març de 2019. 
 
- Factura núm. F 1911325, emesa amb data del 29/04/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponent al 21%de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social,entre el 31 de 
març i el 29 d’abril  de 2019. 
 
- Factura núm. F 1914425, emesa amb data del 27/05/2019, per import de 251,56 €,dels 
quals 43,66 € corresponent al 21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 30 
d’abril i el 27 de maig de 2019. 
 
- Factura núm. F 1918228, emesa amb data del 27/06/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals43,66 € corresponent al 21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
maig i el 27 de juny de 2019. 
 
- Factura núm. F 1924809, emesa amb data del 27/08/2019,per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponent al 21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
juliol i el 27 d’agost de 2019. 
 
- Factura núm. F 1918270, emesa amb data del 28/06/2019, per import de 251,56 €, dels 
quals 43,66 € corresponent al 21% de l’IVA, pel servei de lloguer d’aparells d’osmosi 
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inversa per a diversos centres dependents del Servei de Benestar Social, entre el 28 de 
juny i el27 de juliol de 2019. 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació pressupostària 05.23100.20300  
del pressupost municipal de despeses de 2019." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
27. Reconeixement de deute a favor de SAR Residencial i Asistencial SAU per un 
import de 282.664,80€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes 
que s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import màxim de 
282.664,80€ existent amb l’entitat SAR RESIDENCIAL Y ASISTENCIAL SAU 
(A79059085), corresponent al període d’abril de 2019 a juliol de 2019, en concepte de 
despeses per la gestió integral dels centres de dia de Son Dureta, Son Sardina i Coll d’en 
Rebassa.  
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i l’abonament de les factures, amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària l’aplicació 05.23130.22728 – Treballs R Altres- Subrogació Centres dia 
CAIB del pressupost municipal de despeses per a l’any 2019. 
 
TERCER.-Notificar el present acord a SAR RESIDENCIAL Y ASISTENCIAL SAU 
(A79059085)." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
28. Reconeixement de deute a l'empresa MECÁNICA BALEAR, SA per un import 
de 188,35€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 26 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa MECÁNICA 
BALEAR S.A amb CIF. A07203961, en concepte de subministrament de recanvis per al 
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vehicle del parc mòbil municipal matrícula 8103 BCK, corresponent a la factura 
R02/001263, de data 30/06/2019, per un import de 188,35 €, dels quals 32,69 € 
corresponen al 21% d’ IVA, amb càrrec a la partida 114590022111 LOGÍSTICA.- 
SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. del pressupost de despeses de 
2019, Ref. 12477, Op. 40552. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 
258 REXC 2019, de data 30/10/2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
29. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL DE RECAMBIO 
MASSANET SL per un import de 152,46€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 26 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa COMERCIAL DE 
RECAMBIO MASSANET SL amb CIF. B07735624, en concepte de subministrament 
de peces de recanvis per a la reparació del vehicle amb matrícula 8103BCK i 
corresponent a les factures 0200002252 de data 31/07/2019, per un import de 1,26 € 
(IVA inclòs) i fra. núm. 0200002607 de data 31/08/2019, per un import de 151,20 € 
(IVA inclòs). L’import total es de 152,46 € dels quals 26,46 € corresponen al 21% 
d’IVA i es pot carregar a la partida 114590022111 LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE 
RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILLAT. del pressupost de despeses de 2019, Ref. 
12474, Op. 40548. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 259 de data 
30/10/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
30. Reconeixement de deute a l'empresa COMERCIAL DE RECAMBIO 
MASSANET SL per un import de 1.592,12€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 26 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa COMERCIAL DE 
RECAMBIO MASSANET SL amb CIF. B07735624, en concepte de subministrament 
de peces de recanvis per a la reparació del vehicle amb matrícula 6474FGJ i 
corresponent a la factura núm. 0200001888 de data 30/06/2019, per un import de  
1.592,12 € dels quals 276,32 € corresponen al 21% d’ IVA i es pot carregar a la partida 
114590022111 LOGÍSTICA.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. 
del pressupost de despeses de 2019, Ref. 12473, Op. 40547. Tot això atès l’informe de 
la Intervenció Municipal núm. 252 de data 23/10/2019que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
31. Reconeixement de deute a l'empresa Proyectos Paisajísticos de Baleares, SL 
per un import de 12.934,19€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei 
"Edificis Municipals i Centres Escolars de 2 d’octubre de 2019, que s’adjunta, amb 
l'empresa PROYECTOS PAISAJÍSTICOS DE BALEARES S.L amb CIF, B-07715535, 
en concepte de servei de manteniment de les zones enjardinades dels col· legis públics 
durant el mes de setembre de 2019 i corresponent a la factura núm. 19 446, de 
30/09/2019, per un import de 12.934,19’-€, dels quals 2.244,78€ corresponen al 2l% 
d'IVA, amb càrrec a la partida 1032320.21203.- FUNC. C. INFANTIL I PRIM. 
NOGEST.- MANTENIMENT JARDINS ESCOLES, del pressupost de despeses de 
2019, Ref. 9786, Op 30941. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 
255 de data 23/10/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura, degudament conformades i signades pel personal 
responsable. 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
32. Reconeixement de deute a l'empresa Carrocería Francisco Hijos, SL per un 
import de 1.268,93€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 13 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa CARROCERÍAS 
FRANCISCO HIJOS, S.L amb CIF. B57169401 per la reparació de la grua vehicle 
municipal amb matrícula 7918 BCK, per un import de 1.268,93€ dels quals 220,23€ 
corresponen al 21% d’ IVA de la factura núm.1038 de data 15/06/2019, amb càrrec a la 
partida 2019114590021400 LOGÍSTICA-REPARACIÓ I CONSERVACIÓ 
VEHICLES. del pressupost de despeses de 2019, Ref. 12240, Op. 38954. Tot això atès 
l’informe de la Intervenció Municipal núm.  256 de data 30/10/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
33. Reconeixement de deute a l'empresa EUROMASTER AUTOMOCIÓN Y 
SERVICIOS SA per un import de 641,23€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 13 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa EUROMASTER 
AUTOMOCIÓN Y SERVICIOS S.A amb CIF. A41014523, en concepte de vàries 
reparacions per al manteniment dels vehicles del parc mòbil municipal, de les factures: 
108027  de data 15/07/2019, per un import de 199,99€, fra. 81807 de data 31/05/2019, 
per un import de 189,12€ , fra. 65189 de data 30/04/2019, per un import de 106,50€, fra. 
118007 de data 31/07/2019, per un import de 145,62€. L’import total es de 641,23€ dels 
quals 111,28€ corresponen al 21% d’IVA, amb càrrec a la partida 114590021400 
LOGÍSTICA.- REPARACIÓ I CONSERVACIÓ VEHICLES del pressupost de 
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despeses de 2019, Ref. 12238, Op. 38950. Tot això atès l’informe de la Intervenció 
Municipal núm. 234 de data 21 d’octubre que s’adjunta. 
 
2n. Abona l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
34. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 
1.052,75€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 27 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa TALLERES 
MOREY S.L amb CIF. B57307886, en concepte de reparació d’una bomba injectora de 
gasoil del vehicle matrícula 3073CDB, corresponent a la factura núm. F19/ 763 i per un 
import total de 1.052,75€ dels quals 182,71€ corresponen al 21% d’IVA i es poden 
carregar a la partida 2019114590021400 LOGÍSTICA-REPARACIÓ I 
CONSERVACIÓ VEHICLES del pressupost de despeses de 2019, Ref. 12479, Op. 
40564. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 252 REXC2019, de 
data 23/10/2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable." 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat.  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
35. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 
1.160,29€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística  de 25 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa TALLERES 
MOREY S.L amb CIF. per la reparació d’injectors d’un camió al parc mòbil matrícula 
6474FGJ per un import total de 1.160,29€ dels quals 201,37€ corresponen al 21% 
d’IVA de la factura: F19/784 de data 08/07/2019, amb càrrec a la partida 
2019114590021400 LOGÍSTICA-REPARACIÓ I CONSERVACIÓ VEHICLES del 
pressupost de despeses de 2019, Ref. 12480, Op. 40569. Tot això atès l’informe de la 
Intervenció Municipal núm. 261 de data 30/10/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
36. Reconeixement de deute a l'empresa Talleres Morey, SL per un import de 90€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 13 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa TALLERES 
MOREY S.L amb CIF. B57307886 per la reparació de l’aire condicional del vehicle de 
Batlia matrícula 8553BBD per un import total de 90€ dels quals 15,62€ corresponen al 
21% d’IVA de la factura: F19/696 de data 18/06/2019, amb càrrec a la partida 
2019114590021400 LOGÍSTICA-REPARACIÓ I CONSERVACIÓ VEHICLES del 
pressupost de despeses de 2019, Ref. 12251, Op. 39063. Tot això atès l’informe de la 
Intervenció Municipal núm. 260 de data 30/10/2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’ esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
37. Reconeixement de deute a l'empresa PPCR PLACAS DE PIEZAS Y 
COMPONENTES DE RECAMBIO, SAU per un import de 116,68€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 19 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa PPCR PLACAS DE 
PIEZAS Y COMPONENTES DE RECAMBIO SAU amb CIF. A87527800, en 
concepte de subministrament de recanvis per a la reparació del vehicle municipal amb 
matrícula 5300BJM, de la factura núm. 2602292 de data 18/06/2019, per un import de 
116,68€ dels quals 20,25€ corresponen al 21% d’IVA, amb càrrec a la partida 
114590022111 LOGÍSTICA-SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. 
del pressupost de despeses de 2019, Ref. 12235, Op. 38940. Tot això atès l’informe de 
la Intervenció Municipal núm. 239 de data 21 d’octubre de 2019 que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
38. Reconeixement de deute a l'empresa Mecánica Balear, SA per un import de 
205,65€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 23 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa MECÁNICA 
BALEAR S.A amb CIF. A07203961, en concepte de subministrament de recanvis per al 
vehicle del parc mòbil municipal amb matrícula 8103 BCK, de la factura núm. 
R02/001142 de data 15/06/2019, per un import de 205,65€ dels quals 35,69€ 
corresponen al 21% d’IVA, amb càrrec a la partida 114590022111 LOGÍSTICA.- 
SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. del pressupost de despeses de 
2019, Ref. 11642,Op. 38938. Tot això atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 
230 de data  21 d’octubre de 2019. 
 
2n. Abona l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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39. Reconeixement de deute a l'empresa COMPAÑIA MAQUINARIA 93 SA per 
un import de 99,71€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 30 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa  COMPAÑIA 
MAQUINARIA 93 S.A CIF: A60389442, en concepte de subministrament de peces de 
recanvis per a la reparació de la minipala i de la carretilla elevadora del magatzem 
municipal, corresponent a les factures núm. 0/024709, de data 30/06/2019, per un 
import de 35,82€, dels quals 6,22€ corresponent al 21% d’IVA i núm. 0/027825 de data 
31/07/2019 per un import de 63,89€ els quals 11,09€ corresponent al 21% d'IVA. 
L'import total és 99,71€ dels quals 17,31€ corresponent al 21% d'IVA, que s’ha de 
carregar a l’aplicació pressupostària 2019114590022111 LOGÍSTICA-SUBM. DE 
RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILLAT. Ref. 22019012545, op 220190040985. 
Tot això, atès l’informe de la Intervenció Municipal núm.249 RECX 2019, de data 
23/10/2019, que s’adjunta.  
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
40. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR,SL per un import de 
760,88€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 12 de setembre de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa TECNOMOTOR 
MALLORCA S.L., amb CIF.B07438864 en concepte de subministrament de recanvis 
per als vehicles del parc mòbil municipal corresponent a les factures: fra. 15448 de data 
20/06/2019, per un import de 200,40€, fra.15727 de data 30/06/2019, per un import de 
107,22€, fra. 16013 de data 10/07/2019, per un import de 160,03€ i la fra. 16335, de 
data 20/07/2019, per un import de 293,23€. L’ import total és de 760,88€, dels quals 
132,05€ corresponen al 21% d’ IVA i es poden carregar al pressupost de despeses de 
2019 11.45900.22111.- SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. 
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Ref.12241, Op. 38955. Tot això atès l’informe de l’ Intervenció Municipal núm. 236 
REXC 2019, de data 23/10/2019, que s’adjunta. 
 
2n.Abonar les factures esmentades, degudament  conformades i  signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
41. Reconeixement de deute a l'empresa TECNOMOTOR SL, per un import de 
652,35€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 16 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa TECNO MOTOR 
MALLORCA S.L., amb CIF. B -07438864 en concepte de subministrament de peces de 
recanvis per als vehicles del parc mòbil municipal corresponent a les fra. núm. 16679 de 
data 31/07/2019 , per un import de16,37€. (IVA inclòs), fra. núm. 16942 de data 
10/08/2019, per un import de 98,77 €. (IVA inclòs), fra. 17191 de data 20/08/2019 
perun import de 57,95€ (IVA inclòs), fra. 17504 de data 31/08/2019 per un import de 
479,26€ (IVA inclòs), l'import total és 652,35€ dels quals 113,22€ corresponent a l'IVA, 
i es poden carregar al pressupost de despeses 2019.11.45900.22111.- SUBMI. DE 
RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. Ref. 12249, op 39061.Tot això, segons 
informe d'intervenció núm. 231REXC 2019 de data 21/10/2019 que s'adjunta 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament conformades i signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
42. Reconeixement de deute a l'empresa MOTORISA, SA per un import de 7,82€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística  de 27 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa MOTORISA S.A. 
amb CIF. A 07420425, en concepte de subministrament de recanvis per al vehicle  
matrícula 6474FGJ, corresponent a la fra. R-191095, de 30/06/2019 i per un import total 
de 7,82€., dels quals 1,36€ corresponen al 21% d’ IVA, i es poden carregar a la partida 
114590022111 LOGÍSTICA-SUBMIN. DE RECANVIS DE MAQUINÀRIA, UTILL. 
del pressupost de despeses de 2019, Ref. 22019012483, op 220190040642. Tot això 
atès l’informe de la Intervenció Municipal núm. 254 REXC 2019, de data 23/10/2019, 
que s’adjunta. 
 
2n. Abonar l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
43. Reconeixement de deute a l'empresa CARROCERÍAS FRANCISCO HIJOS, 
SL per un import de 83,07€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de 13 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa CARROCERÍAS 
FRANCISCO HIJOS, SL. amb CIF. B57169401, en concepte de reparació grua vehicle 
municipal amb matrícula 4808FGL fra. núm. 1466 de data 02/09/2019 per un import de 
83,07€ IVA inclòs dels quals 14,42€ corresponen al 21% d’IVA, amb càrrec a la partida 
de 2019 114590021400 LOGÍSTICA-REPARACIÓ I CONSERVACIÓ DE 
VEHICLES. Ref.12444 op 40288. La Intervenció municipal ha emès informe núm.232 
REXC2019 de data 21/10/2019 que s’adjunta.  
 
2n. Abonar l’esmentada factura, degudament conformada i signada pel personal 
responsable. 
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
44. Reconeixement de deute a l'empresa OSIFAR, SL per un import de 379,23€ 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del Servei de 
Logística de18 de setembre de 2019, que s’adjunta, amb l’empresa OSIFAR S.L., amb 
CIF. B-07045065,en concepte de servei de buidar fosa sèptica font de S'Hort del Rei, 
corresponent a la fra. núm. F 1902352, de data 31/08/2019, per un import de 379,23€, 
dels quals 34,48€ corresponen al 21% d’IVA i es pot carregar a l’aplicació 
pressupostària 2019.11.17100.22747 PARCS I JARDINS-CONTRACTES 
MANTENIMENT, Ref. 12239, op 38952. Tot això, atès l’informe de la Intervenció 
Municipal núm. 233 REXC 2019 de data 21/10/2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar la factura esmentada, degudament conformada i signada pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
45. Reconeixement de deute a l'empresa LA HERRAMIENTA BALEAR, SA per 
un import de 114,82€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Aprovar el reconeixement de deute, segons memòria justificativa del servei de 
Logística de 27 de setembre de 2019 que s’adjunta, amb l’empresa LA 
HERRAMIENTA BALEAR S.A., amb CIF A07108608, en concepte de 
subministrament de material de ferreteria per a diversos edificis municipals, 
corresponent a les factures: fra. FM-248616 de data 30/11/2017, per un import de 
10,61€. IVA inclòs, i la fra. FM-196267, de data 30/11/2014 amb un import de 104,21€, 
IVA inclòs. L’ import total de les factures és de 114,82€., dels qual 19,83€. corresponen 
al21% d’ IVA i es poden carregar al 2019.11.93320.22199.- EDIFICIS MÚLTIPLES.- 
SUBMINISTRAMENT DIVERSOS. Ref. 12435, Op. 40239, per poder cobrir el total 
de la despesa. Tot això atès l’informe de l’Intervenció Municipal núm. 253 REXC 2019 
de data 23/10/2019, que s’adjunta. 
 
2n. Abonar les factures esmentades, degudament conformades i signades pel personal 
responsable.  
 
3r. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la Secció de Comptabilitat."  
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Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
46. Reconeixement de deute a diverses empreses en concepte de prestació de 
serveis i subministraments efectuats a la Policia Local per un import de 31.998,74 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 31.998,74 euros 
(trenta-un mil nou-cents noranta-vuit euros amb setanta-quatre cèntims), per les 
quantitats, empreses i partides que es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de 
serveis i subministraments efectuats a la Policia Local al 2018 i 2019. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents dels imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent 
pressupost de despeses. 
  
PARTIDA: 12.13200.221.11 
 
CONTRACTISTA: Equipaboslo SL  R. 11635, 11636 / OP. 38853, 38854 
NIF: B57204125. 
IMPORT: 614,22 euros (BI 507,62 + IVA 106,60) (sis-cents catorze euros amb vint-i-
dos cèntims (291,67 + 322,55). 
CONCEPTE: Subministrament recanvis vehicles. 
NÚM. FACTURA: 8.638 i 6.412. 
 
PARTIDA: 12.13200.214.00 
 
CONTRACTISTA: Equipaboslo SL  R. 11634 / OP. 38852 
NIF: B57204125. 
IMPORT: 23,29 euros (BI 19,25 +IVA 4,04) (vint-i-tres euros amb vint-i-nou cèntims). 
CONCEPTE: Reparacions diverses a vehicle policial. 
NÚM. FACTURA: 168. 
 
CONTRACTISTA: Neumáticos y reparaciones técnicas SL R. 12755 / OP. 43500 
NIF: B57497570. 
IMPORT: 5.434,75 euros (BI 4.491,53+ IVA 943,22) (cinc mil quatre-cents trenta-
quatre euros amb setanta-cinc cèntims) 
(24,62+467,96+396,98+529,91+706,54+660,93+353,27+464,02+706,54+217,29+729,9
6+176,73) 
CONCEPTE: Reparacions diverses a vehicles policial. 
NÚM. FACTURA: 6565, 7184,7394, 7509, 7574, 7742, 7902, 7999, 8192, 8216, 8526, 
8766. 
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PARTIDA: 12.13200.213.00 
 
CONTRACTISTA: Seguridad y Limpiezas SA  
R. 12453,12454,12455 / OP. 40348, 40349, 40350 
NIF: A07058084. 
IMPORT: 296,98 euros (BI 245,44 + IVA 51,54) (dos-cents noranta-sis euros amb 
noranta-vuit cèntims) (52,56 + 218,14 + 26,28). 
CONCEPTE: Revisió extintors vehicles policials. 
NÚM.FACTURA: B1803616, B1803534 i B1803044. 
 
PARTIDA: 12.13200.221.04 
 
CONTRACTISTA: El Corte Ingles SA  R. 11400, 11401 / OP. 37522, 37524 
NIF: A28017895. 
IMPORT: 17.079,50 euros (BI 14,115,29 + IVA 2.964,21) (desset mil setanta-nou euros 
amb cinquanta cèntims) (14.179,51 + 2.899,99). 
CONCEPTE: Vestuari policial. 
NÚM. FACTURA: 0092452907 i 0092452877. 
 
PARTIDA: 12.13202.227.13 
 
CONTRACTISTA: Associació Vincles Sans R. 11399 / OP. 37521 
NIF: G57756231. 
IMPORT: 8.550,00 euros (vuit mil cinc-cents cinquanta euros). 
CONCEPTE: Intervencions psicològiques juny, juliol i agost 2019. 
NÚM. FACTURA: Vincles-SANS-E-20. 
 
3r.- Notificar el present Acord als interessats." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
47. Reconeixement de deute a l'empresa UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I 
TELEFONICA MOVILES SAU per un import de 11.277,35€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels imports 
que es detallaran a continuació a les partides que es relacionen per poder cobrir el total 
de la despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel servei de telecomunicacions 
fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma, conformades per l’Institut Municipal 
d’Informàtica (IMI) en data 28 octubre, corresponents al període de 18 d’agost a 17 de 
setembre (quota mòbil i trànsit de dades) i que han arribat a Compres per novembre 
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2019. Vist que, en aquests moments, la licitació anterior va finalitzar i s’està pendent de 
la confecció dels plecs tècnics nous per l’IMI i, per tant, s’ha de licitar de bell nou, es fa 
necessari tramitar les factures com un reconeixement de deute. Els imports a reconèixer 
són els següents: 
 
PARTIDA 06.92000.22200 
PROVEÏDOR: UTE TELEFONICA ESPAÑA SAU I TELEFONICAMOVILES SAU. 
CIF U-86100054. Gran Via, 28. 28013 Madrid. 
CONCEPTE:Servei de telecomunicacions fixes i mòbils per l’Ajuntament de Palma.  
Factures UFCU1910000001 i 2 conformades per l’IMI i rebudes a Compres novembre 
2019. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 11.277,35euros" 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
48. Reconeixement de deute a Cruz Roja Española per un import de 61.272,84€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Reconèixer el deute existent amb CRUZ ROJA ESPAÑOLA (Q2866001G) i 
abonar la quantitat de 61.272,84 € (IVA inclòs), corresponent a les factures emeses, des 
de juliol de 2019 a setembre de 2019, per les despeses derivades del major nombre 
d’usuaris del previst en el contracte del Servei de Menjar a Domicili; usuaris als quals 
aquesta entitat els ha atorgat aquest servei bàsic i imprescindible de conformitat amb les 
instruccions de la Regidoria de Benestar Social. 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23130.22719 del 
pressupost municipal de despeses de 2019. 
 
3 Notificar aquest Acord a CRUZ ROJA ESPAÑOLA." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
49. Reconeixement de deute al diari ARA BALEARS, SL per un import de 520,30€ 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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"1.- Reconèixer el deute existent amb ARA BALEARS S.L. (B57806762) i abonar la 
quantitat de 520,30 € (IVA inclòs), corresponent a les factura emesa per la realització 
d’un publireportatge, publicat el 19 de novembre de 2017, sobre el treball comunitari a 
les barriades de Nou Llevant i Soledat. 
 
2.- Aquest import s’abonarà amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23100.22602 del 
pressupost municipal de despeses de 2019. 
 
3 Notificar aquest Acord a ARA BALEARS S.L." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
50. Aprovar les tarifes de l'EFMSA corresponents a l'any 2020 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros pedimos una intervención en este punto para explicar también 
cuál es nuestra postura. Palma, se ha publicado, es la ciudad más cara, es una de las ciudades 
más caras de este país para vivir, y es una de las ciudades más caras para hacer la compra. Está 
publicado en la prensa. Este encarecimiento de la ciudad ustedes están contribuyendo con sus 
políticas a incrementar, a incrementar que los ciudadanos cada vez tengan menos dinero en el 
bolsillo para vivir. No siendo los salarios de Baleares de los más altos. Están subiendo las tarifas 
de movilidad, están complicando la movilidad en la ciudad. En estos momentos con los 2 euros 
del ticket de la EMT se ha convertido en el ticket más caro de España. Están incrementando las 
basuras más del 20%. Ha salido publicado que el agua de Palma, las tarifas del agua son de las 
más caras que hay en toda España, estamos creo en la tercera o la cuarta ciudad más cara en 
cuanto a las tarifas del agua. Están subiendo todos los impuestos en general. En cuanto a 
política de vivienda, ni que decir que también se está encareciendo porque no hay política 
pública de vivienda, no se ha hecho ni una sola vivienda y además están subiendo todos los 
impuestos para aquellas personas que quieran rehabilitar o incluso para los que quieren hacer 
vivienda de promoción privada. Están afectando también al pequeño comercio con el cierre de 
las galerías del Camp Redó y eso también obliga que los ciudadanos tengan que desplazarse con 
el coste que eso implica para el coste de la vida. Vivir en Palma es muy caro, pero morir en 
Palma también es muy caro. Ahora les voy a mostrar lo publicado en el año 2017: “morir en 
Palma cuesta al menos 1.387 euros”, esto son declaraciones de los responsables de la Empresa 
Funeraria en el que además a estos 1.387 euros se tienen que añadir otra serie de costes, pues a 
voluntad de la familia del difunto. Pero si nos vamos a este año, en la misma publicación y la 
misma persona que da las declaraciones: “morir en Palma cuesta 2.300 euros”. Vivir en Palma 
es muy caro, pero morir en Palma también es muy caro. Por eso vamos a cambiar el sentido del 
voto porque consideramos que dadas las circunstancias de la Empresa Funeraria se podrían 
haber mantenido congeladas las tarifas, mantener lo que había en el ejercicio anterior. Muchas 
gracias.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
6 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i Cs) i 3 
abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
"1.- Aprovar les tarifes de l'EFMSA corresponents a l'any 2020. 
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2.- Publicar-les al BOIB." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 
vots en contra (PP) i 8 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
51. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit finançat amb 
baixa de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Hola. Bon dia. Noltros no podíem deixar passar aquest punt sense fer, no diré una petita 
consideració, si no una gran consideració. Mos ha cridat l’atenció sobre manera el fet de que se 
proposi per part de l’equip de govern, un govern format per tres partits d’esquerra que noltros 
enteníem que tenien una cosa clara, però que ara ja no li tenc tant. No puc entendre, no podem 
entendre, no podem compartir com un milió d’euros que originàriament estaven destinats a 
Educació passen directament a EMAYA. Mos pareix, Sr. Carrió, que les seves competències 
han estat sobrepassades per les circumstàncies i que vostè com a Regidor de l’Àrea no ha estat a 
l’altura. Me sap greu ser tan franca, però és el que pens i així li he de manifestar. I crec que amb 
això esteim manifestant el sentiment de tots els ciutadans que necessiten que l’Ajuntament els 
ajudi a tenir els seus fills escolaritzats de 0 a 3 anys, que els ajudi a tenir programes de 
recuperació a l’estiu, que els ajudi a tenir programes de recuperació durant les vacances de 
Nadal. I vostès destinen 1 milió d’euros directament a EMAYA. Els hi puc fer una frase que no 
els hi agradarà: l’esquerra de Palma destina 1 milió d’euros d’Educació per tirar en el fems.” 
Això és molt desagradable però és que és així. Però és que lo pitjor de tot Sr. Carrió, amb tots 
els meus respectes, és que aquest milió d’euros vostè en tot l’any no ha sabut el que tenia que 
fer d’ells, que és el més trist. Perquè si acabam l’any i vostè aquest milió d’euros els tengués 
invertits, no els hagués tengut per regalar. Per favor, amb la quantitat de coses que hi ha per fer, 
amb la quantitat de famílies que queden fora. Perdonin, vostès tenen un dels objectius del seu 
pacte, ja no parlaré dels seus programes, que els seus programes electorals queden sempre a 
l’aire una vegada que pacten, un dels seus objectius del pacte, vostè l’ha presumit, és que volen 
aconseguir una gratuïtat per tots els infants de 0 a 3 anys. Així comencen? Regalant 1 milió 
d’euros a EMAYA. Els hi diguin en el President d’EMAYA i al futur o futura gerent, si n’hi ha, 
que gestionin EMAYA de tal manera que els hi basti el que els hi donen, que són molt de 
doblers. I vostè no regali 1 milió d’euros que són d’Educació que fan molta de falta. Si 
necessiten que noltros els hi aportem el que faríem amb aquest milió, no li càpiga cap dubte, me 
seuré amb vostè tantes vegades com voldrà, però hi ha moltes coses que haver de fer. I li vaig a 
dir una cosa, me queden 7 segons, no mos conti que el Govern li ha donat 900.000 euros, perquè 
això tampoc no va bé. Si el Govern li dona 900.000 euros, vostè hagués tingut el milió que tenia 
i aquests 900.000 i també amb 2 milions sabríem què hem de fer. Si no ho sap, a lo millor convé 
que s’assessori.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“A ver, vamos a ver. O ha montado un castillo porque no se lo han explicado o se lo han 
explicado mal este importe. Quiero decir: o ha mentido o no sabe lo que ha dicho. En comisión 
de cuentas ya explicamos que esta aportación no se puede utilizar este año porque no genera 
crédito, no podemos utilizarla literalmente. O sea, lo que estamos haciendo, lo que ha hecho el 
Sr. Carrió y lo que hemos hecho nosotros no es que no haya estado a la altura. El Sr. Carrió ha 
estado más que a la altura porque ha decidido utilizar ese dinero, aún sabiendo que la imagen 
que se daba o que se podía interpretar no era bonita, porque parece que dejamos de destinar 
dinero de las escoletas para destinarlo a EMAYA. No se equivoque, dejamos de destinarlo a 
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bancos para destinarlo a EMAYA porque ese dinero no se podía utilizar porque no se podía 
generar crédito en este ejercicio. Y además para todas las dudas que usted tiene de escoletas: en 
el presupuesto del año que viene, en el 2020, el Patronato de Escoletas es el que más crece. 
Crece 1,2 millones de euros, un 13%, así que esté usted tranquila que las escoletas están 
salvadas y el servicio está salvado. Y respecto a la operación que se ha hecho, que tampoco lo 
han contado, porque no le interesa, lo que se ha hecho es destinar dinero que iba a los bancos 
que por una obligación del Ministerio sólo nos permite destinarlo a los bancos, para destinarlo a 
la empresa municipal, a EMAYA porque lo necesita. Y ustedes luego en el siguiente punto 
reclamarán más dinero a EMAYA y si no, lo reclamarán hoy, lo reclamaron ayer y si no la 
semana que viene. O sea que sean coherentes, y sobre todo no intenten engañar a la gente con 
cosas que no son verdad, ese dinero no iba a escoletas, ese dinero irá a escoletas el año que 
viene porque está en el presupuesto. Gracias.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de suplement de crèdit finançat amb baixa de 
crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES       
Org. Pro. Eco. Descripció C. anteriors Aug.  CrèditDef. 
14 16300 44900 TRANSF.CTS. EMAYA. 12.673.828,97 7.086.676,67 19.760.505,64 

      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   7.086.676,67   
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES       
Org. Pro. Eco. Descripció C. anteriors Dismin. Crèdit Def. 
02 01100 91303 AMORTITZACIÓ PRÈSTEC  40.6M  5.086.676,67 5.086.676,67 
   BANKINTER(FONS IMPULS ECONÒMIC) 

07 24100 41700 PALMA ACTIVA.- TRANSF. CORRENTS 3.531.761,59 350.000,00 3.181.761,59 
07 43300 41700 PALMA ACTIVA.- DESENVOLUPAMENT1.042.304,90 150.000,00 892.304,90 
   EMPRESARIAL 
10 32310 41200 APORTACIÓ PATRONAT D'ESCOLETES 6.701.059,48 1.000.000,00 5.701.059,48 
10 34200 41000 ESPORTS.- TRANSF. CORRENTS A L'IME10.986.298,63 500.000,00 10.486.298,63 

      TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES   7.086.676,67   
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per 
a l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 
vots en contra (PP) i 8 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
52. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de crèdit extraordinari finançat amb 
ingressos en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019 
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Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de crèdit extraordinari finançat amb en 
ingressos en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2019, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DEDESPESES       
Org. Pro. Eco. Descripció Crèd. Ant. Augment Crèdit Def. 
02 01100 91327 CANCEL•LACIÓ PRÉSTEC SABADELL 23.6M PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE 21/10/2019 0,00 7.804.006,54 7.804.006,54 
02 01100 91328 CANCEL•LACIÓ PRÉSTEC SANTANDER 23.6M  PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE 21/10/2019 0,00 7.804.006,51 7.804.006,51 
02 01100 91329 CANCEL•LACIÓ PRÉSTEC SANTANDER 28.8M PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE21/10/2019 0,00 28.854.673,89 28.854.673,89 
02 01100 91330 CANCEL•LACIÓ PRÉSTEC BANKINTER 40.6M PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE 21/10/2019 0,00 35.606.736,69 35.606.736,69 
02 01100 91331 CANCEL•LACIÓPRÉSTEC BANKINTER 3.3 M. PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE 21/10/2019 0,00 2.921.560,48 2.921.560,48 
02 01100 91332 CANCEL•LACIÓ PRÉSTEC CAIXABANK 23.6M PER 
AGRUPACIÓ ACORD PLE 21/10/2019 0,00 7.804.006,53 7.804.006,53 
      TOTAL AUGMENT DE DESPESES   90.794.990,64
   
B) AUGMENT D'INGRESSOS       
  Econòmic Descripció     Augment   
  91300 PRÉSTECS A LLARG TERMINI           90.794.990,64  
      TOTAL AUGMENT  D'INGRESSOS   90.794.990,64
  
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
53. Esmenar l’error material sofert a l’acord del Ple 20190926_01_U130, de 
modificació de crèdit núm. 12, de crèdit extraordinari finançat amb romanent de 
tresoreria per despeses generals en el pressupost propi de la corporació per a 2019 
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Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Entiendo que no quieran explicar el punto porque es un cambio técnico, pero afecta al 
remanente de Tesorería que aprobamos hace unos meses y nosotros queremos mostrar nuestra 
preocupación y que quede en acta por un informe de la Oficina de Control del Gasto. La Oficina 
de Control del Gasto están diciendo que o bien reducen el presupuesto que tienen pensado 
aprobar o se tiene pensado aprobar mañana o bien tienen que dejar de gastar una cantidad de 
casi 9 millones de euros de lo que aprobaron en el remanente líquido de Tesorería. Porque si no 
vamos a cerrar lo que es el ejercicio 2020 con un déficit de 81763.000 euros. Salvo que por 
aplicación de un principio de prudencia de gasto, lo normal sería mirar de no gastar del 
superávit del 2018, no gastar estos 8,7 millones, si no reducir el presupuesto o, en algún 
momento del próximo año, tener que reducir esta cantidad. Salvo que el Sr. García no proponga 
aplicar este principio de prudencia por la incapacidad a la hora de gastar que muestran algunos 
miembros del equipo de gobierno, como hemos visto hoy con el Concejal de Educación, que es 
capaz que de 7 millones no haber gastado 1 millón de euros. Salvo que usted cuente con esto, 
que yo lo puedo entender porque el superávit de 2018, principalmente viene explicado por la 
incapacidad de algunos concejales que han cambiado de área en gastar su presupuesto. Por esto 
nosotros lo que queremos pedir es que tome las medidas para sólo gastar un importe máximo 
como está proponiendo la Oficina de Control del Gasto. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sólo una aclaración. Por decirlo claro, este Ayuntamiento está cansado ya de dar dinero a los 
bancos. De los 32 millones de remanente se decidió llegar a la cifra máxima a la que se podía 
aspirar de 20 millones de proyectos de ejecución de inversiones financieramente sostenibles. 
Sabiendo que es un máximo, porque lo que no podíamos tener o aceptar sería ir por debajo y 
luego que no se pudiera llegar a algunas inversiones. Y es posible que a algunas de las 
inversiones no lleguen al final, y lo sabemos, precisamente porque el reparto del remanente está 
hecho para que no se pueda repartir. Porque te ponen unos plazos muy cortos y muy escuetos 
para inversiones que en muchas ocasiones son grandes, que estén aprobados los pliegos en Junta 
de Gobierno a final de año y ejecutados todos en el ejercicio siguiente, con el riesgo que si no 
está hecho pasen al siguiente presupuesto y tengan que presupuestarse. Por eso hemos hecho 
una apuesta de máximos, lo que significa es que a lo mejor algo cae y a lo mejor algo no se 
llega. Pero lo que no vamos a hacer es no pelear hasta por el último euro que vaya a inversiones 
y que no vaya a bancos.” 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Esmenar l’error material sofert al número d’acord 20190926_01_U130, de modificació 
de crèdit núm. 12, de crèdit extraordinari finançat amb romanent de tresoreria per 
despeses generals en el pressupost propi de la corporació per a 2019, en el sentit que 
l’aplicació pressupostària correcte és la 11.16502.6190072 Enllumenat-Invers. 
Reposició P.O. Feder. Progr. Efic. Ener.  I No La  11.16502.6190072 Enllumenat La 
Seu que apareix a l‘acord." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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54. Esmenar l'acord de Ple 20191031_01_U16, de 31 d'octubre pel qual s'aprova el 
reconeixement de deute de l'Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans per 
5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions 
(PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"Únic – Esmenar l’Acord de Ple 20191031_01_U106, de31 d’octubre en els següents 
termes: 
 
En els FETS, 
 
• On indicava: 
 
Primer. L’Àrea de Seguretat Ciutadana, amb data del 26/09/2019, presenta la 
Memòria Justificativa de reconeixement extrajudicial de crèdit, on s’assenyala la 
necessitat de procedir a l’abonament de 896.510,60€ en concepte de diversos 
complements retributius a càrrec del Cos de Bombers de Palma corresponents als 
serveis realitzats al llarg d’exercicis anteriors a 2019. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Primer. L’Àrea de Seguretat Ciutadana, amb data del 26/09/2019, presenta la 
Memòria Justificativa de reconeixement extrajudicial de crèdit, on s’assenyala la 
necessitat de procedir a l’abonament de 896.248,44€ en concepte de diversos 
complements retributius a càrrec del Cos de Bombers de Palma corresponents als 
serveis realitzats al llarg d’exercicis anteriors a 2019. 
 
• On indicava: 
 
Segon. L’Àrea de Seguretat Ciutadana, amb data del 28/10/2019, presenta la 
Memòria Justificativa de reconeixement extrajudicial de crèdit, on s’assenyala la 
necessitat de procedir a l’abonament de 844.727,08€ en concepte de diversos 
complements retributius a càrrec de la Policia Local de Palma corresponents als serveis 
realitzats al llarg d’exercicis anteriors a 2019. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Segon. L’Àrea de Seguretat Ciutadana, amb data del 28/10/2019, presenta la 
Memòria Justificativa de reconeixement extrajudicial de crèdit, on s’assenyala la 
necessitat de procedir a l’abonament de 844.769,69€ en concepte de diversos 
complements retributius a càrrec de la Policia Local de Palma corresponents als serveis 
realitzats al llarg d’exercicis anteriors a 2019. 
 
En el apartat Tercer.1. Quant a la POLICIALOCAL 
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• On indicava: 
 
a. Caps de Setmana Diürn (subtotal: 207.324,60 €) 
 
• Ha d’indicar: 
 
a. Caps de Setmana Diürn (subtotal: 207.719,40 €) 
 
• On indicava: 
 
f. Bloc 1481: Sobre "Sol·licitud abonament cap de setmana 2016, 2017, 2018 - 
NI9518/19 sindicalistes" signada el 27 de maig de 2019. Dita relació consta de quatre 
pàgines, la primera comença pel senyor Andreu Joan Morlà Bauzà i la darrera acaba pel 
senyor Pedro Luís Vera Mora amb la despesa de 4.626,51€ 
 
• Ha d’indicar: 
 
f. Bloc 1481: Sobre "Sol·licitud abonament cap de setmana 2016, 2017, 2018 - 
NI9518/19 sindicalistes" signada el 27 de maig de 2019. Dita relació consta de quatre 
pàgines, la primera comença pel senyor Andreu Joan Morlà Bauzà i la darrera acaba pel 
senyor Pedro Luís Vera Mora amb la despesa de 5.021,31€. La diferència de 394,80€ 
eren les rectificacions dels caps de setmana 2016 no inclosos al total. 
 
• On indicava: 
 
Tercer.1.3. Dietes (subtotal: 16.727,59€) 
 
• Ha d’indicar: 
 
Tercer.1.3. Dietes (subtotal: 16.727,57€) 
 
• On indicava: 
 
e. Bloc 1419: Sobre "Sol·licitud abonament dietes SERPA octubre 2018" signada el 22 
de gener de 2019. Dita relació consta de dues pàgines, la primera comença pel senyor 
Eugeni Ferre Borrás i la darrera acaba pel senyor Sebastián Torre Jiménez amb la 
despesa de 613,96 €. 
 
• Ha d’indicar: 
 
e. Bloc 1419: Sobre "Sol·licitud abonament dietes SERPA octubre 2018" signada el 22 
de gener de 2019. Dita relació consta de dues pàgines, la primera comença pel senyor 
Eugeni Ferre Borrás i la darrera acaba pel senyor Sebastián Torre Jiménez amb la 
despesa de 613,93€. 
 
• On indicava: 
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q. Bloc 1526: Sobre "Sol·licitud abonament dietes JVE agost 2018" signada el 03 
d’agost de 2019. Dita relació consta d’una pàgina que comença pel senyor José 
Alemany Capó i acaba pel senyor Daniel Sarmiento Trenchard, amb la despesa de 
294,34€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
q. Bloc 1526: Sobre "Sol·licitud abonament dietes JVE agost 2018" signada el 03 
d’agost de 2019. Dita relació consta d’una pàgina que comença pel senyor José 
Alemany Capó i acaba pel senyor Daniel Sarmiento Trenchard, amb la despesa de 
294,35€. 
 
• On indicava: 
 
Tercer.1.4. Festius (subtotal: 49.499,59 €) 
 
• Ha d’indicar: 
 
Tercer.1.4. Festius (subtotal: 50.124,19€) 
 
• On indicava: 
 
g. Bloc 1482: Sobre"Sol·licitud abonament festius 2016, 2017, 2018 – NI9518/19 
sindicalistes" signada el 27 de maig de 2019. Dita relació consta d’una pàgina que 
comença amb el senyor Andreu Joan Morlà Bauzà i acaba amb el senyor Pedro Luís 
Vera Mora, amb la despesa de 4.063,29€.  
 
• Ha d’indicar: 
 
g. Bloc 1482: Sobre "Sol·licitud abonament festius2016, 2017, 2018 – NI9518/19 
sindicalistes" signada el 27 de maig de 2019. Dita relació consta d’una pàgina que 
comença amb el senyor Andreu Joan Morlà Bauzà i acaba amb el senyor Pedro Luís 
Vera Mora, amb la despesa de 4.687,89€. La diferència de 624,60€ eren les 
rectificacions dels festius 2016 no inclosos al total. 
 
• On indicava: 
 
Tercer.1.5. Assistències al Jutjat fora de servei (subtotal: 50.448,7 €) 
 
• Ha d’indicar: 
 
Tercer.1.5. Assistències al Jutjat fora de servei (subtotal: 50.457,70€) 
 
• On indicava: 
 
j. Bloc 1343: sobre "Sol· licitud abonament diürna juny 2018" signada el 10 de setembre 
de 2018. Dita relació consta d’una pàgina, que comença pel senyor José Manuel 
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Aguilera García i acaba pel senyor Miguel Àngel Vico Rodríguez, amb la despesa de 
3.810,49€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
j. Bloc 1343: sobre "Sol·licitud abonament jutjats diürna juny 2018" signada el 10 de 
setembre de 2018. Dita relació consta d’una pàgina, que comença pel senyor José 
Manuel Aguilera García i acaba pel senyor Miguel Àngel Vico Rodríguez, amb la 
despesa de 3.819,49€. 
 
• On indicava: 
 
Tercer.1.6. Hores Extres (subtotal: 444.691,01€) 
 
• Ha d’indicar: 
 
Tercer.1.6. Hores Extres (subtotal: 444.705,24€) 
 
• On indicava: 
 
z. Bloc 1361: sobre"Sol·licitud abonament serveis extraordinaris JVE juliol 2018" 
signada el 03 d’octubre de 2018. Dita relació consta de dues pàgines que comença pel 
senyor Miguel Ramón Aguiló Talavera i acaba pel senyor Juan José Verd Oliver, amb 
la despesa de 4.818,01 €. 
 
• Ha d’indicar: 
 
z.  Bloc 1361: sobre "Sol·licitud abonament serveis extraordinaris JVE juliol 2018" 
signada el 03 d’octubre de 2018. Dita relació consta de dues pàgines que comença pel 
senyor Miguel Ramón Aguiló Talavera i acaba pel senyor Juan José Verd Oliver, amb 
la despesa de 4.832,24 €. 
 
• On indicava en el darrer paràgraf de l’apartat de policia: 
 
Una vegada desglossat la despesa per conceptes i assignacions (veure Annex 02) i 
relacionats els agents amb els imports i conceptes retributius(veure Annex01), el 
conjunt total de la deute de la Policia Local ascendeix als: 844.071,72€.  
 
• Ha d’indicar: 
 
Una vegada desglossat la despesa per conceptes i assignacions (veure Annex 02) i 
relacionats els agents amb els imports i conceptes retributius (veure Annex 01), el 
conjunt total de la deute de la Policia Local ascendeix als: 844.769,69€.  
 
En el apartat Tercer.2.Quant al COS DE BOMBERS DE PALMA 
 
• On indicava en el Tercer.2.2.a del punt Tercer.2.2. Hores Extraordinàries de l’any 
2018 (Subtotal: 790.415,13€), segon paràgraf: 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 63 - 

 
Aquest llistat no incloïa unes hores extraordinàries realitzades dia 25 de juny de 2018 
pel següent personal: 
Llabrés Moranta, J. 42.999.783H 25/06/2019 14h diürnes i 2 nocturnes 
     26/06/2019 6h nocturnes i 2 diürnes 
Lorente Hedberg, J. 34.065.099Y 25/06/2019 14h diürnes i 2 nocturnes 
     26/06/2019 6h nocturnes i 2 diürnes 
Genovart Puerto, G. 43.123.769B 25/06/2019 7h diürnes. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Aquest llistat no incloïa unes hores extraordinàries realitzades dia 25 de juny de 2018 
pel següent personal: 
Llabrés Moranta, J. 42.999.783H 25/06/2018 14h diürnes i 2 nocturnes 
     26/06/2018 6h nocturnes i 2 diürnes 
LorenteHedberg, J. 34.065.099Y 25/06/2018 14h diürnes i 2 nocturnes 
     26/06/2018 6h nocturnes i 2 diürnes 
Genovart Puerto, G. 43.123.769B 25/06/2018 7h diürnes. 
 
En el apartat Quart. 
 
• On indicava: 
 
Quart.1. El muntant total de la despesa pendent d’abonament dels complements dels 
Caps de Setmana Diürn; Caps de Setmana Nocturn;Dietes; Festius; Assistències al 
Jutjat fora de l’horari de servei; Hores Extres; Plus de conducció; Serveis Prestats dins 
l’horari nocturn, i Plus de vestuari de Paisà corresponent a exercicis anteriors a 2019 del 
personal de la Policia Local ascendeix a 844.727,08€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Quart.1. El muntant total de la despesa pendent d’abonament dels complements dels 
Caps de Setmana Diürn; Caps de Setmana Nocturn;Dietes; Festius; Assistències al 
Jutjat fora de l’horari de servei; Hores Extres; Plus de conducció; Serveis Prestats dins 
l’horari nocturn, i Plus de vestuari de Paisà corresponent a exercicis anteriors a 2019 del 
personal de la Policia Local ascendeix a 844.769,69€. 
 
• On indicava al darrer paràgraf d’aquest apartat: 
 
Tot això per un total de 1.740.975,52 €. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Tot això per un total de 1.741.018,13 €. 
 
A l’apartat 3.1 POLICIA LOCAL 
 
• On indicava: 
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Caps de Setmana Diürn: Expedir els documents comptables adients per tal de poder 
continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
12.132.00.121.03.66 del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total 
de 207.324,60€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Caps de Setmana Diürn: Expedir els documents comptables adients per tal de poder 
continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
12.132.00.121.03.66 del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total 
de 207.719,40 €. 
 
• On indicava: 
 
Dietes: Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.121.03.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 16.727,59€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Dietes: Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.121.03.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 16.727,57€. 
 
• On indicava: 
 
Festius: Expedir els document comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.121.03.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 49.499,59€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Festius: Expedir els document comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.121.03.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 50.124,19€. 
 
• On indicava: 
 
Hores Extres: Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb 
la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.151.00.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 444.691,01€. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Hores Extres: Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb 
la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.132.00.151.00.66 
del pressupost municipal de despeses de 2019 amb la despesa total de 444.705,24 €. 
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• On indicava: 
 
Assistències al Jutjats Fora de Servei: Expedir els documents comptables adients per tal 
de poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 12.132.00.151.00.66 del pressupost municipal de despeses de 2019 amb 
la despesa total de 50.447,70 €. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Assistències al Jutjats Fora de Servei: Expedir els documents comptables adients per tal 
de poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 12.132.00.151.00.66 del pressupost municipal de despeses de 2019 amb 
la despesa total de 50.457,70€. 
 
• On indicava en el darrer paràgraf d’aquest apartat: 
 
Desglossats els conceptes, la despesa total del cos de POLICIA LOCAL ascendeix als 
844.727,08 €. 
 
• Ha d’indicar: 
 
Desglossats els conceptes, la despesa total del cos de POLICIA LOCAL ascendeix als 
844.769,69€. 
 
Ø A l’apartat3.2. COS DE BOMBERS DE PALMA 
 
• On indicava: 
 
a. Serveis Extraordinaris de 2017: Expedir els documents comptables per tal de 
poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.151.01 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 26.34€. 
 
b. Serveis Extraordinaris de 2018: Expedir els documents comptables per tal de 
poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.151.01 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 790.415,13€. 
 
c. Festius de 2018: Expedir els documents comptables per tal de poder continuar 
amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 12.136.00.121.03 del pressupost municipal de despeses de 
2018 amb la despesa total de 13.734,02€. 
 
d. Caps de Setmana de 2018: Expedir els documents comptables per tal de poder 
continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.121.03.66 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 92.335,11€. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 66 - 

 
• Ha d’indicar: 
 
a. Serveis Extraordinaris de 2017: Expedir els documents comptables per tal de 
poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.151.0166 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 26.34€. 
 
b. Serveis Extraordinaris de 2018: Expedir els documents comptables per tal de 
poder continuar amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.151.0166 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 790.415,13€. 
 
c. Festius de 2018: Expedir els documents comptables per tal de poder continuar 
amb la tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 12.136.00.121.0366 del pressupost municipal de despeses de 
2018 amb la despesa total de 13.734,02€. 
 
d. Caps de Setmana de 2018: Expedir els documents comptables per tal de poder 
continuar ambla tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació administrativa amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 12.136.00.121.0366 del pressupost municipal de 
despeses de 2018 amb la despesa total de 92.335,11 €. 
 
Ø A l’apartat 4t.  
 
• On indicava: 
 
Per tot això, la despesa total d’aquest Reconeixement Extrajudicial de Crèdit en el seu 
conjunt, per a l’abonament dels complements retributius esmentats als punts anteriors al 
personal funcionari adscrit a la Policia Local i al Cos de Bombers de l’Àrea de 
Seguretat Ciutadana dels exercicis anteriors a 2019 ascendeix a un total de 
1.740.975,52€.  
 
• Ha d’indicar: 
 
Per tot això, la despesa total d’aquest Reconeixement Extrajudicial de Crèdit en el seu 
conjunt, per a l’abonament dels complements retributius esmentats als punts anteriors al 
personal funcionari adscrit a la Policia Local i al Cos de Bombers de l’Àrea de 
Seguretat Ciutadana dels exercicis anteriors a 2019 ascendeix a un total de 
1.741.018,13€.  
 
Ø A la relació adjunta a l’Acord de GRATIFICACIO CAPS DE SETMANA 
201812 Desembre hi ha una errada en quant a la persona que té dret a cobrar el cap de 
setmana treballat. 
 
• On indicava: 
 
DNI   LLINATGE 1 LLINATGE 2  NOM  DATA 
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42.966.676-P RIGO  BONET   JAIME 02/12/2018 
 
• Ha d’indicar: 
 
DNI   LLINATGE 1 LLINATGE 2  NOM  DATA 
42.995.015-B NIETO  IZQUIERDO  MANUEL 02/12/2018 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
55. Donar compte del Decret núm. 201922304 de modificació de la delegació de la 
presidència de la Comissió de Suggeriments i Reclamacions 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Suggeriments i Reclamacions per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 2 abstencions (PP) 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1. Proposar a la Comissió de Suggeriments i Reclamacions nomenar president al 
regidor Daniel Oliveira de Souza, en substitució del regidor Adrián García Campos. 
 
2. Si la proposta resulta aprovada per la Comissió de Suggeriments i Reclamacions, a la 
primera sessió que es convoqui, s’entendrà formalitzat el nomenament definitiu i se’n 
donarà compte al Ple." 
 
56. Rectificar l’errada material produïda a l’acord plenari de data 26 de setembre 
de 2019 pel qual es va aprovar definitivament la modificació del PGOU referent al 
canvi d’ús del SGEC/CO-P 46-07-E, S’Escorxador. PA2018/0014. 01prem53 
 
Dictaminada favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1r. Rectificar l’errada material produïda a l’acord plenari de data 26 de setembre de 
2019 pel qual es va aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació 
Urbana referent al canvi d’ús del SGEC/CO-P 46-07-E (S’Escorxador)que té actualment 
com a ús principal assignat el comercial, assignant-li un altre ús principal que seria 
sociocultural, sanitari o recreatiu, ja que la documentació que s’ha d’aprovar 
definitivament és la redactada pels Serveis Tècnics de Planejament el 8 de juliol de 
2019. 
 
2r. Donar trasllat d’aquest acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin 
veure afectats, a l’Oficina de la revisió del PGOU.  
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3r. Notificar al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears la citada rectificació 
d’errada material, amb un exemplar degudament diligenciat de l’instrument aprovat 
definitivament. 
 
4t. Donar trasllat a la Direcció General d’Aviació Civil de la certificació del present 
acord, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada, 
de conformitat amb allò que es regula a la disposició addicional segona.6 del Real 
Decret 2591/1998, de 4 de desembre, en la seva redacció donada pel real Decret 
297/2013, de 26 d’abril. 
 
5è. Una vegada es pugui entendre emesa amb caràcter favorable la resolució de la 
Direcció General d’Aviació Civil, publicar el present acord, juntament amb la 
normativa adient al Butlletí Oficial de les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la 
suspensió de l’atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
57. Desestimar al·legacions i aprovació definitiva Memòria comercialització 
energètica per gestió directa d'EMAYA 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres aquí optarem per una abstenció però volíem explicar el perquè. 
Perquè entenem perquè aquesta comercialització energètica es farà en dues fases. La primera 
fase serà implementar un model de generació i a la segona la comercialització energètica. 
Entenem que d’aquí que arribi aquest punt hauran passat molts d’anys i per ventura, molts de 
nosaltres que esteim aquí no ho veurem. Però també lo que volem destacar d’això és que hi ha 
un pla de compliment, un pla de compliment que comprometrà els futurs equips de govern. Des 
de Ciutadans volem seguir a prop aquesta comercialització quan es dugui a terme i també 
aquests estudis que tenen fets que se pretén una reducció d’energia, de cost energètic, que sigui 
d’autoconsum i després veure si aquesta rebaixada es dur a terme. Sabem que altres ciutats com 
Barcelona, s’està duent a terme i està de moment anant bé, esperem i estarem vigilants perquè 
això sigui així. Gràcies.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Com ha plantejat, bé en realitat són 3 les fases, no són exactament 2. En una primera fase el 
plantejament és que sigui per autoconsum i justament l’objectiu és el que marcava, és que la 
factura o el cost energètic sigui inferior perquè compraríem i seriem directament en el “pool” i 
aleshores la nostra factura en aquest sentit se podria controlar molt millor. La segona fase és 
produir energia per autoconsum des de fonts renovables. Una tercera fase és poder donar també 
energia a altres entitats. La tercera queda oberta totalment, es tendrà que estudiar al seu moment 
i per suposat, quedam oberts a que puguin fer un seguiment estricte de totes les fases que s’estan 
fent i el real estalvi que això representarà per les arques de l’Ajuntament. Gràcies.” 
 
Dictaminada favorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots a 
favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"1r. Desestimar les al· legacions presentades a l’aprovació inicial de la memòria 
justificativa de la iniciativa pública per a l’exercici d’activitat econòmica de 
comercialització energètica, atès l’informe emès al respecte i que figura com ANNEX 
III del present acord.  
 
2n. Aprovar definitivament la Memòria comprensiva dels aspectes jurídics, justificatius, 
objectius, socials, tècnics i de gestió i econòmics i financers, per a l’exercici de 
l’activitat econòmica de comercialització energètica per gestió directa mitjançant 
EMAYA. 
 
3r. Publicar al BOIB aquest acord i al tauler d’anuncis de la seu electrònica municipal." 
 
Aprovat per 15 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
14 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS  
 
- Federació d’Associacions de Veïns de Palma (G-07203573) (RMEC/UPM) 
 Punt 62  (Joan Forteza Cortés) 
 Punt 78  (Joan Forteza Cortés) 
 
- Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma (G57981755) (RMEC/UPM) 
 Punt 74 (Miquel Obrador Sabater) 
 Punt 75 (Miquel Obrador Sabater) 
 
- Unitat Cívica per la República (G-06374156) (RMEC/No UPM) 

Punt 65  (Maties Colom Ribas)  
Punt 68  (Maties Colom Ribas) 
Punt 70  (Maties Colom Ribas) 
Punt 81  (Maties Colom Ribas) 
Punt 82  (Maties Colom Ribas) 
Punt 84  (Maties Colom Ribas) 
Punt 85  (Maties Colom Ribas) 
Punt 87  (Maties Colom Ribas) 
Punts 90, 91, 92 i 93  
 

- Associació de veïnats Vivendes del Camp Redó-Can Roig (G-57436479) (RMEC/No UPM) 
 Punt 58 (Fina Ors Giménez) 
 Punt 74 (Fina Ors Giménez) 
 Punt 75 (Fina Ors Giménez) 
 Punt 84 (Fina Ors Giménez) 
 
- Asociación de Vecinos de S’Arenal-Palma (G-07686033) (RMEC/UPM) 
 Punt 65 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 70 (Francisco Nogales Anca) 
 Punt 76 (Francisco Nogales Anca) 
  

- Asociación Defensa Cala Mayor (G16625444) (RMEC/No UPM)  
 Punt 66 (Antonio Marí Perelló)  
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 Punt 80 (Antonio Marí Perelló) 
 Punt 85 (Antonio Marí Perelló) 
 
- Associació veïnats Sant Nicolau (G57058729) (RMEC/UPM) 
 Punt FOD 1 (Baltasar Morell Planas) 
 
 
Sr. Joan Forteza, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Benvolgudes veïnes i veïns, senyor Batle, senyores i senyors regidors, bon dia tots. La 
Federació, tradicionalment, sempre ha estat molt respectuosa, referent a les seves intervencions 
en el Ple, complint amb el temps, i argumentant, sobre el contingut del punt de que es tracta. 
Però avui senyor Batle, amb la seva llicència, no heu farem. Aquesta setmana, la lluita i les 
manifestacions contra la violència de gènere, han estat una constant, malgrat això, en l’ordre del 
dia d'avui, no hi havia cap proposició dels grups polítics de l’oposició, ni cap proposta de l'equip 
de govern, ara he sabut que hi és una d'urgència. Nosaltres, en nom del moviment veïnal que 
representem, hem volgut assumir aquesta responsabilitat, precisament en la sala del Ple, on hi 
tenen cabuda totes les paraules i entitats democràtiques. Però sobre tot, com un mur de 
contenció mos volem posar amb la cara ben alta, davant un partit polític, d’extrema dreta 
radical, franquista, racista, sexista, profundament hipocràtic i antidemocràtic: defensant els drets 
i les llibertats de les dones, i contra la violència masclista. Avui malauradament, hem de 
continuar parlant d'assassinats, pallisses, violacions, explotació sexual, tracte vexatori, 
matrimonis infantils, ablació genital femenina, violència psicològica, domèstica, laboral, 
simbòlica, obstetrícia ambiental, institucional, patrimonial o econòmica, LGTBIfòbica i 
mediàtica. Totes aquestes violències contra les dones, tenen la seva base en el patriarcat i en el 
masclisme, i afecten de forma més o menys visibles, però sempre intensa i denigrant. Les dones, 
totes les dones que avui son aquí i les que no hi son, han viscut en qualque moment de la seva 
vida, un episodi de violència o agressió masclista. Totes les dones! Des de l’any 2003, en què 
institucionalment es comencen a comptabilitzar els feminicidis, 1028 dones han estat 
assassinades a mans de les seves parelles i ex parelles, a més, des de 2013, 34 nins i nines, han 
estat víctimes mortals, d'aquesta societat hetera patriarcal, que no sols tolera, si no que en 
moltes d’ocasions, afavoreix la violència masclista. Així, des de 2010, hem de parlar de 1082 
feminicidis i assassinats de dones. Cal tenir present, que aquestes xifres no representen casos 
aïllats. Estem davant un vertader terrorisme: un vertader terrorisme masclista! L’agressió física i 
l’assassinat, són l'expressió més brutal, la punta de l'iceberg d’una problemàtica estructural, 
d’una societat masclista que té el seu origen en el sistema patriarcal. Les dones, totes les dones, 
ni poden, ni volen viure, en una societat que normalitza aquests índexs de violència. Aquest, és 
un problema de primer ordre, de tota la societat, que ha de deixar de comptar, amb la 
complicitat del silenci de tants d’actors i factors polítics i socials. Requereix d'una implicació 
decidida i de polítiques, que posin tots els mitjans disponibles, amb la voluntat de fer-hi front. 
Des de la Federació, exigim als partits polítics, que es comprometin a aconseguir, unes mesures 
reals de protecció cap a les dones, nines i nins maltractats. Creiem, que estem en el dret i el 
deure, d'exigir una aplicació total, del Pacte Estatal contra la Violència de Gènere. Les dones, 
estan cansades i fartes, de veure com les violències masclistes, se sustenten en el silenci, la 
desídia i la passivitat de la societat en general, de l'Estat i de gran part de les institucions 
públiques. És l'hora de qüestionar un món, que des de fa segles accepta, fins i tot i cada vegada 
més, entre les persones més joves, que les dones, són objecte de possessió dels homes. Cada 
minut que passa, una dona més està en perill, en ocasions és irreversible, no arribem o arribem 
massa tard. Des de la Federació, denunciam la LGTBIfòbia, el bullying, l’assetjament, i les 
violències homo/transfòbiques. No podem acceptar, una societat basada en l'opressió i en la 
comercialització dels cossos de les dones. Tenim que lluitar contra la pressió estètica i la 
cosificació sexual, que pateixen les dones. Les dones, no necessiten l’aprovació dels homes, per 
fer absolutament res. Des de la Federació, exigim als homes, que assumeixin la responsabilitat 
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que ens pertoca, envers les violències masclistes. És urgent, que trenquem el nostre pacte de 
silenci, dins els cercles socials masculins. Nosaltres, som els subjectes actius, de les violències 
que pateixen les dones, i davant comportaments masclistes i agressius, som còmplices del 
terrorisme masclista. Aturar i confrontar els comentaris i actituds masclistes, en els nostres 
espais de socialització, és una responsabilitat que hem d'assumir d’immediat. Tenim que lluitar, 
contra la discriminació i el càstig afegit, a les dones migrades i racialitzades. Exigint la 
derogació de la legislació que influeix en la doble discriminació que pateixen. Tenim que exigir, 
el compliment íntegre, de la legislació contra les violències masclistes, també pel que fa, a la 
necessitat de formació específica, per a totes i tots els professionals, implicats en casos de 
violències masclistes, des de la seva prevenció, fins a la reparació. Les violències, són evitables 
i es poden prevenir. Des de la Federació, exigim formació específica, per els cossos judicials i 
policials. No es pot practicar, més justícia patriarcal. No es poden acceptar ni permetre, més 
abusos judicials, davant violacions. No podem respectar una justícia, que sovint condemna a les 
dones, que sovint, absol els maltractadors, que sovint, revictimitza les dones, quan denuncien, 
que sovint, anul·la les persones que les defensen. Des de la Federació, exigim els canvis que 
pertoquin del Codi Penal perquè no tornin a produir-se casos com els mal anomenats “manades” 
de Pamplona i Manresa”. No oblidem, que només sí, és sí!!! Des de la Federació, exigim la 
implantació de la coeducació, a tots els centres educatius. Una educació afectiva i sexual, des 
d’una edat primerenca, perquè el coneixement, sobre sexualitat dels més joves, no passi per la 
pornografia, la cultura de la violació, l'amor romàntic i la cosificació de les dones. Volem una 
societat i una vida sense violències; sense por; sense agressions sexuals, ni en entorns familiars, 
ni dins, ni fora de la feina, ni als lloc d'oci; sense haver-nos d'aixecar els dematins, sabent que 
una dona més, ja no hi és entre nosaltres. Volem a les dones, vives i lliures!!! Perquè tot això 
sigui possible, en defensa dels drets humans i dels drets de les dones, tenim que aturar el 
terrorisme masclista, des d’ara mateix ! Moltes gràcies. El temps que me restava donaré pas al 
meu company perquè intervingui entorn a la festivitat del Corpus Christi. Moltes gràcies a tots.” 
 
Senyor, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Sr. Batle, senyors i senyores regidors, públic assistent. En relació a declarar de interès 
municipal la festivitat del Corpus proposada per VOX, pensem que està fora de lloc dins un 
estat no confessional i una societat plural que representa aquest Ajuntament. Estam a favor de 
totes les manifestacions culturals, religioses, esportives o lúdiques que sorgeixin de la societat 
palmesana. Però estarem en contra que les institucions civils s’impliquin amb una manifestació 
de tipus religiós, representatiu d’una època en que l’Estat i l’església anaven de la mà. El model 
d’Estat lligat a una confessió religiosa on l’Estat rebia el suport del segon i aquest, gaudia de 
privilegis en correspondència al suport atorgat, es prou conegut dins la història i també al temps 
actuals. Aquest model, apart de dubtoses avantatges, ha provocat grans drames a la societat: 
persecucions, expulsions i control de la societat civil privant-la de llibertat. Com exemple, 
recordar la destrucció d’un referent cultural a dins el món de l’època, com fou Toledo, als segles 
XIII i XV, amb l’expulsió dels jueus i després els musulmans. La història recent d’Espanya 
tampoc ens recomana aquest maridatge. Per si ens faltessin exemples, mirem el retrocés social 
que han sofert països com Iran o, més recentment, Turquia. Pel que fa al valor cultural al·legat 
en la demanda, pel que fa les àguiles, que jo sàpiga les àguiles són de Pollença, no són de 
Palma. Els cavallets, tampoc són de Palma, són de Felanitx. I els cossiers estan a Algaida i les 
joies d’or i plata, la lledaria i altres, estan bé dins al museu com objectes d’èpoques passades 
que no cal reviure. No hem de renunciar al passat; al contrari, l’hem de tenir molt present per no 
caure en els mateixos errors. Per altra banda caldria saber d’on ve aquesta demanda. Si la fa el 
Sr. Bisbe, o surt de sectors nostàlgics i preconciliars. Molts que tenim els Evangelis com a 
referent a les nostres vides, creiem que l’Església deuria prioritzar els seus esforços amb línies 
d’actuació més d’acord amb l'essència del seu missatge. Fer ostentació als carrers d'unes joies 
d’or i plata, no casa molt bé amb el missatge de Jesús; sinó més bé es tracte d'un record 
nostàlgic de quan aquesta institució controlava totalment el poble fidel; i que, ara, du a confusió 
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a la joventut actual i a la societat en general. Però això és un debat que no cal dins en aquesta 
sala.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Senyora Amat digui.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Sr. Alcalde, el artículo 16 del Reglamento de Participación Ciudadana dice que las personas 
que solicitan la intervención en el Pleno se tienen que ceñir a los puntos que establecen sobre lo 
que van a intervenir. En concreto la Asociación de Asociaciones de Vecinos de Palma tenía que 
intervenir sobre el punto 62 que es lo que ha dicho este señor, y el punto 78 referente a las casas 
de apuestas. En el supuesto, que es lo que no se ha hecho, que ha sido intervenir sobre otro tema 
totalmente diferente al que había expuesto, y por el cual se le había dado autorización para 
intervenir, es función del Presidente, en este caso usted, cortarle y decir que de eso no es lo que 
decía que venía a hablar. Y no lo digo yo, lo dice el reglamento, creo que los reglamentos están 
para cumplirlos, para cumplirlos todos. De ahí que quería presentar una queja por parte de 
nuestro Grupo Municipal y me imagino que se unirán el resto de los partidos, porque no me 
parece de recibo. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Suele ser algo habitual con todas las entidades. Un día se modificará el 
Reglamento de Participación Ciudadana y quedará más claro. Mientras no sea así. Sí pero nunca 
se ha aplicado. Perfecto, entonces ninguna entidad podrá hablar en este Pleno probablemente 
porque todas las entidades se refieren muchísimas veces, cuando piden intervenir, a puntos que 
no están en el orden del día o sobre el que no han solicitado. Entonces es una práctica habitual 
en este Pleno, desde hace muchos años. Entonces es competencia de todos los grupos 
municipales llegar a un acuerdo un día para modificar el Reglamento y que en lugar de tener las 
intervenciones de público, de ciudadanía, como las tenemos que son, yo creo que bastante 
mejorables en general en muchos aspectos. Pues se pongan de acuerdo todos los grupos para 
cambiar la forma de intervenir y se demuestre el interés en el punto que toque intervenir, porque 
hay entidades que no tienen interés en ese punto y hablan, y si no les dejo hablar, ustedes son 
los primeros en protestar. Acuérdense. Entonces yo creo que al final tenemos el reglamento que 
tenemos, hay una costumbre de aplicación que viene ya desde que se aprobó, de bastantes 
legislaturas, y se mantendrá hasta que no haya otro reglamento que marque unas reglas 
diferentes.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“El Reglamento lo dice claramente y usted quitó la palabra al Sr. Martínez, exactamente por 
esta misma función. Cumplimos el Reglamento cuando nos va bien.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Yo también aprendo. Entonces si ustedes se quejaron en esa misma ocasión, no pidan ahora 
que se le aplique a otro porque no le gusta lo que le dicen. Ya está. Es que hay que ser 
coherente, si no te gusta para ti no te gusta para los demás. Ya está. Entonces los ciudadanos, 
Sra. Amat, los ciudadanos vienen aquí expresan su opinión libremente, muchas veces a quien 
interpelan no les gusta lo que dicen. A mi muchas veces me interpelan y me dicen cosas con las 
que no estoy de acuerdo, pero yo escucho con educación, corrección y siempre manteniéndome 
sentado en esta silla porque es mi obligación escuchar a la ciudadanía. Diga lo que diga. No 
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practico lo que hacen ustedes cada Pleno que es cuando no me gusta lo que me dicen, me 
levanto y me voy. Me parece una falta de respeto a la ciudadanía de nuestra ciudad que les ha 
votado para que escuchen y estén sentados ahí y no tengan tanto orgullo. Muchas gracias. 
Pasamos al siguiente punto.” 
 
Sr. Obrador Sabater, representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Bon dia. Sr. Batle, Senyors regidors. Donarem la volta a la truita. Noltros no venim aquí, i estic 
d’acord amb les darrers paraules, però vostès saben que fa 20 anys en defensa dels drets dels 
veïnats del Molinar i mai ens varen cridar l’atenció. Vàrem fer un any i mig de manifestacions 
ciutadanes. Per què? Perquè quan venim aquí respectam a tots els partits polítics per igual, i 
moltes de coses no estan d’acord i lis hi deim directament cara a cara. Les associacions veïnals, 
les federacions que venim aquí som els primers que hem de tenir una compostura i hem d’exigir 
que vostès les tenguin. I en lloc de collir el mòbil i anar-se’n al “quarto de banyo” o anar-sen, li 
donc la raó, han d’estar aquí. Perquè vostè sap el sacrifici que fan les entitats veïnals que avui 
estam en el punt 74-75 i vostès ens varen dir que farien un concens per canviar un decret de 
participació ciutadana per que unes persones que vulguin muntar una associació veïnal no hagin 
d’esperar 3 anys sense recursos i una federació, no me digui Sr. Batle, que amb lo que surt a 
Palma cada dia, cada dia, cada dia surten coses noves: entitats, problemes... Amb tot això hem 
hagut d’esperar 3 anys. Hem fet feina amb l’ànima, amb el cos, amb el cap i avui estam aquí 
més que res per agrair-los a vostès deixar-nos fer feina. Per tenir uns drets que ens hem guanyat, 
no volem res que no ens toqui. Però lo que nos toqui no volem res que nos llevin. Es dir, justícia 
veïnat i social. Damunt el punt 74-75, repeteix és molt ampli. Li diré perquè és molt ampli, 
perquè vist aquest al·lotet aquí, N’Óscar, i m’ha agradat molt que hi hagués partició de vostès i 
sortissin a xerrar amb ell tot d’una. M’han enviat fotos contínuament perquè el passeig de Cala 
Gamba s’està arreglant, les maderes que estan vora la mar. Quan sortia de l’oficina, he vist que 
la pista del Molinar posaven més bancs. En el carrer de Cotoner, del 15 al 19, l’han marcat 
perquè hi ha una persona invident, que no hi vou, i feia del setembre que ho reclamava, vaig 
cridar i ho han marcat. El Polígon de Son Valero, que per cert que el senyor que és competent 
de la matèria m’havia de dir que els veïnats i restauradors i comerciants s’havien queixat per la 
manca de neteja del carrer Miret de Son Anglada, no m’ho han dit però esper que la 
comunicació damunt el punt 74 i 75 sigui fluida. Els meus companys, perdonin, han de xerrar 
amb 2 missatges que han dit que xerraran per la Federació. Vostès me coneixen, disposin de jo, 
de tot el teixit social que tenim, de gent gran, joventut i sobre tot veïnal. Molt agraït per tot, per 
estar amb vostès. Gràcies.” 
 
Senyora , representant de la Federació de veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Buenos días. Sr. Alcalde, Señores Ediles. Señoras y Señores. Vaya por delante el 
reconocimiento de la Federación de Veïnats al haber sido declarada de entidad de utilidad 
pública por este Consistorio. Antes de empezar, me gustaría leerles un pequeño párrafo que 
tiene colgado el Ayuntamiento de Palma en su página web y que, más o menos dice así: las 
entidades ciudadanas inscritas en el RMEC tienen derecho a participar en los consejos 
sectoriales y órganos colegiados de gestión desconcentrada. Se preguntarán ustedes a qué 
vienen estas palabras. Es muy sencillo de entender. La democracia es, hoy por hoy, el sistema 
menos malo conocido. Ser demócrata es saber respetar la diversidad, las opiniones contrarias y, 
fundamentalmente, reconocer que no siempre la opinión de uno es la más acertada. La 
declaración de utilidad pública nos va a permitir, entre otras actuaciones, poder participar en 
todos y cada uno de los consells territoriales y sectoriales que se convoquen para mejorar el 
tejido social de Palma. En estos consells caben todos. Y digo todos, sin exclusión, sean cuales 
sean las opiniones de los presentes. La única forma de que nuestra ciudad, Palma, mejore es 
respetar la diversidad ideológica de sus componentes. No se puede ni se debe excluir una 
determinada ideología por el mero hecho de que no se comparta. Se preguntarán a qué viene 
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esto. Es muy sencillo. Durante el pasado Pleno, en una de las alocuciones que se pudieron 
escuchar aquí, se lanzaron duras críticas contra nuestra federación, simple y llanamente porque 
sus asociados tienen opiniones muy divergentes sobre determinadas cuestiones que afectan 
directamente a Palma. Ese interlocutor también instó al Ayuntamiento de Palma a no permitir 
que estuviésemos en los consells por nuestra postura ideológica. Pero nosotros no tenemos 
ideología Sr. Batle, tenemos proyectos, proyectos para nuestra ciudad, queremos colaborar y 
queremos trabajar con ustedes. Como estamos colaborando con el Sr. Perpinyà en la solución de 
los vertidos fecales. Dar las gracias a la Sra. Truyols, porque nos acogió y nos intenta ayudar en 
la mejora del Camp Redo. Con Infraestructuras, Sra. Pastor, personalmente muy agradecida por 
su labor tanto en el arreglo de las aceras del Coll den Rabassa como en las maderas de Cala 
Gamba. Dar las gracias también a mi coordinador de Distrito de Playa de Palma, que es una 
maravillosa persona y muy diligente. Queremos participar con el Sr. Jarabo en Participación 
Ciudadana, con todas las cosas que tenemos las asociaciones de vecinos y todas nuestras 
actividades. También estamos trabajando en el Distrito Playa de Palma y el Sr. Romero de 
Mercados, porque queremos llevar a cabo y continuar la tradición de la Fira Molinera, que se ha 
hecho durante 10 años y que se tuvo que suspender el año pasado. Y hasta cumplimos con el 
modelo de igualdad de género, Sra. Vivas, nuestra junta ejecutiva está formada el 90% por 
mujeres. Nosotros venimos a colaborar y hacer proyectos que mejoren nuestra ciudad. Somos 
conscientes de que aquí cabemos todos, pues a más de alguno al parecer ya se le ha olvidado 
que la única forma de que esta ciudad mejore, sea más sostenible y amable es que todos nos 
comprometamos a aunar esfuerzos, voluntades y conocimientos por el bien de nuestros vecinos. 
Ahora contamos con la declaración de utilidad pública, una declaración que, como bien han 
dicho los partidos políticos y nuestros asociados debe ir acompañada de una suficiente dotación 
económica, sin dinero es difícil trabajar, llevamos haciéndolo 3 años y somos conscientes. No 
me voy a extender nada más, muchísimas gracias a todos.”  
 
Sra. Mayans, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma: 
 
“Sr. Alcalde, Sres. Concejales. Tras casi tres años de haber iniciado los trámites para que la 
Federación de Veïnats de Sa Ciutat de Palma fuese declarada entidad de utilidad pública 
municipal por este Ayuntamiento, no podemos más que agradecer a este equipo de gobierno que 
haya dado luz verde a esta demanda. Para ustedes, la declaración de interés general es un paso 
de obligado cumplimiento. Para esta Federación es un reconocimiento al intenso trabajo 
desarrollado en estos últimos tres años en beneficio de nuestros asociados y de miles de vecinos 
que han confiado siempre en nosotros para solventar los problemas que día a día surgen en las 
diferentes barriadas palmesanas. Sería extenso enumerar en el poco tiempo que tenemos todas 
las actuaciones llevadas a cabo por la asociación durante este trienio, aunque como muestra no 
está de más recordar el apoyo y la colaboración directa mantenida entre la Federación de 
Veïnats con las entidades juveniles, asociaciones deportivas y culturales de diferentes barriadas 
de Palma. A ello hay que sumar los anuales programas de formación que se ha traducido y que 
continúan haciéndose, en cursos de cocina, clases de inglés, clases de música y apoyo a la Gent 
Gran. Sin olvidar la constante colaboración con la zona rural de Palma y, por supuesto, con los 
marineros, verdadera esencia de la barriada de El Molinar. No dudo que ustedes recordarán 
otras labores realizadas por la Federación como nuestras constantes solicitudes respecto al 
mantenimiento del paseo de Cala Gamba que se encuentra en constante declive, volvemos a 
mostrar nuestro agradecimiento a que se vayan a comenzar las tareas de mejora de dicha zona, 
además creo que hablamos en nombre de todos los vecinos y visitantes que pasean por el Coll, 
los cuales también se encuentran agradecidos y satisfechos, al ver que los deseos de arreglo y 
mejora se están llevado a cabo. Y al igual que en la barriada del Coll nos gustaría que se 
estudiaran y llevaran a cabo proyectos de mejora para el resto de Palma. Pues bien, todas estas 
actuaciones han podido ejecutarse porque esta Federación, más que un conjunto de entidades, 
asociaciones y clubs es, ante todo, una gran familia que no ha dudado en rascarse los bolsillos 
cuando ha sido necesario para sacar adelante todas las iniciativas culturales, sociales y de ocio 
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de sus asociados. Desde estas líneas también queremos dar las gracias a los grupos de la 
oposición municipal que han sabido reconocer el esfuerzo de esta Federación, apoyando sin 
fisuras la necesidad de disponer de interés general. No les voy a entretener más, Señor Aberto 
Jarabo, como edil responsable del Área de Participación Ciudadana, le animamos a que fije una 
fecha y una hora para que nos podamos reunir y explicarle las actividades que tiene previsto 
desarrollar esta Federación a lo largo del próximo curso. Estamos convencidos de que tan solo 
si trabajamos al unísono podremos lograr grandes proyectos que, en última instancia, 
beneficiarán exclusivamente a los vecinos, verdaderos receptores de estas ayudas. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Joan Segura, representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Pensábamos que estaban ya hablados todos los puntos, no lo tenemos claro. ¿Cuál es? 
Disculpas.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No, es como siempre piden intervenir al principio del Pleno y también ahora. Normalmente, 
por lo que veo, suelen explicarlo todo al principio del Pleno. Pero bueno, como duplican la 
petición. 
 
Sr. Joan, representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Nosotros nunca hemos pedido intervenir en el principio. Se está dando así y no sabemos por 
qué.”  
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Porque piden intervenir en los puntos de gobierno. El Pleno se divide entre puntos de gobierno 
y puntos de los partidos políticos. Y ustedes piden intervenir en los dos. El resto de entidades 
sólo piden intervenir en el de los partidos políticos. 
 
Sr. Joan, representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Vale, por eso somos los primeros. Bien, pues ahora discúlpenme que les pregunte: ¿era el 
punto de? 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“No se han pedido en tantos. Yo creo que han pedido en todos. O sea que.” 
 
Sr. Joan Segura, representant de Unitat Cívica per la República: 
 
“Buenos, rememorando lo que teníamos allí escrito y que nos ha pillado por sorpresa. No 
queremos dejar pasar la cuestión de los informes de vulnerabilidad a familias ocupantes por 
necesidad, incluso cuando la vivienda es de particular. Voy a poner varios ejemplos concretos. 
Pasaje Son Coc núm. 8: 5 familias, 4 de ellas claramente vulnerables y otra de la que no 
podemos responder, no sabemos. La Oficina Antidesahucios se niega a hacer el informe de 
vulnerabilidad exigido por la ley para poder valorar la vulnerabilidad. El acuerdo del Decanato 
y de la Junta de Jueces dice que en Palma, en el Partido Judicial de Palma, correspondiente a los 
desahucios de Palma, acuden sí o sí a la Oficina Antidesahucios. Por tanto, los servicios sociales 
del juzgado que tratan los desahucios de los pueblos adscritos al Partido Judicial de Palma, se 
tienen que inhibir y no puede hacer tampoco el informe social y nos derivan de nuevo a la 
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Oficina Antidesahucios. Resumen de esta situación: hemos tenido que parar el desahucio de 4 
familias vulnerables en Pasaje Son Coc, instado por un propietario que sólo era propietario de 3 
viviendas, y que intentó instrumentalizar y engañar con usurpación de funciones a la Comisión 
Judicial, cometiendo delitos y con un supuesto expediente de ruina, que ya hemos comprobado 
que no existe. Esta es la praxis que sucede en las viviendas abandonadas de especuladores 
particulares, como el propietario de Pasaje Son Con número 8, 8 A y 8 B. Y las familias se han 
visto sin un informe social de vulnerabilidad que les ha dejado en desigualdad ante la ley, 
vulnerando un artículo fundamental de la Constitución que es el principio de igualdad ante la 
ley, por parte del Ayuntamiento de Palma, dando instrucciones políticas que entendemos que no 
son legales. Porque lo que le pide la Administración de Justicia a los Servicios Sociales es que 
determine si hay vulnerabilidad o no. Y la Administración de Justicia, según la ley, ya ajusta si 
el aplazamiento es de un mes o de tres meses, según es de persona física o persona jurídica. Por 
tanto, otro caso: el caso de Mari Carmen Cortés Radó. Afectada de desahucio. Primero creíamos 
que era un piso de banco, después fue de fondo de titulización. La Oficina Antidesahucios 
atendió el caso cuando era un desahucio de fondo de titulización, se llegó a un principio de 
acuerdo de alquiler social. El fondo de titulización decidió romper el acuerdo de alquiler social 
y vendió la vivienda a dos hermanos particulares que han hecho una inversión muy barata. Han 
comprado una vivienda, un fondo de titulización a precio de risa y ahora tienen todas las 
facilidades de la ley aprobada por PP, Ciudadanos, PNV y PDeCat, para desahuciar a una 
familia en vivienda de particular. Oye, qué pobrecitos estos particulares que le han comprado 
barato a un banco y han eximido a un banco y a un fondo de titulización de la responsabilidad 
del desahucio que ellos no se atrevían a realizar. Y la oficina Antidesahucios como ha hecho los 
informes de vulnerabilidad antes de una pareja de 76 y 74 años, en este caso se ha negado, otra 
vez, dejando a la familia al borde del desahucio y obligándonos a pararlo con otras 
estratagemas. Para tratar de evitar sufrimiento a una familia con problemas cardíacos en la 
puerta de su domicilio con una Comisión Judicial y la Policía. Por desgracia este Ayuntamiento, 
supuestamente de izquierdas, parece ya haber cedido a las presiones de la derecha y la extrema 
derecha. No entendemos tantas peticiones de la derecha y la extrema derecha cuando ya se está 
realizando una política más o menos acorde a lo que se les está pidiendo. Y en este caso, no 
podemos salir en defensa del Ayuntamiento, si no denunciar la hipocresía de la derecha y la 
extrema derecha y la inacción del Ayuntamiento y las concesiones del Ayuntamiento a la 
política de la derecha y la extrema derecha en cuestión de desahucios. Además tenemos que 
informar del caso de nuestra compañera Melvi, nuestra compañera Melvi fue desahuciada con 
resolución de la ONU. Con su hija de dos años y con su madre con discapacidad de grado 2. En 
una vivienda de un particular que le había comprado otro particular empresario. Por un impago 
del alquiler que se podía subsanar, se podía inervar a tiempo y la trabajadora social de su distrito 
no lo hizo, se negó a hacerlo. Cuando llegó a la Oficina Antidesahucios ya era tarde, ya había 
pasado el plazo. La trabajadora social del barrio le dijo varias veces, le ofreció entregar a la niña 
en guarda. Evidentemente, si su situación no iba a mejorar, porque no les iban a ayudar, esa 
guarda se convertiría en una retirada de tutela. También le ofrecieron una y otra vez, 
concesiones muy fuertes, dejar a su madre en una residencia, que al principio del procedimiento 
judicial era la única que tenía ingresos, escasos, pero la única que tenía ingresos. Con lo cual 
dejaban a una madre y con suerte a una niña en un centro de acogida en el cual sólo podían estar 
unos 4 meses y se le negaba la entrada a la abuela, con dependencia grado 2, al centro de 
acogida para separar la familia y dejar los ingresos por un lado en una residencia, y una familia 
desprovista de ingresos en un centro de acogida del que iba a ser expulsada e iban a ser 
separadas. Tras todos estos intentos de separar una familia vulnerable. Obtenemos una 
resolución de la ONU, que solicita al Estado Español que suspenda el desahucio, y el desahucio 
se ejecuta con violencia, con un montón de Policía Nacional en el Edificio de los Pullman, el 
mismo día de la investidura de Francina Armengol. Sin que los medios de comunicación den 
cobertura porque estaban todos en la investidura. Para colmo, el criterio social es que no se 
puede negar la entrada de una persona con discapacidad, con dependencia, que aún se mueve un 
poco, a un centro de acogida. Porque el centro de acogida sí está adaptado y además tiene 
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preferencia absoluta. Esto lo hemos hablado con Fina Santiago, compañera de partido del Sr. 
Regidor de Bienestar Social. Sin embargo, el mismo Regidor de Bienestar Social le niega por 
escrito a nuestra compañera Melvi que pueda entrar al centro de acogida con su madre. Esto al 
final del proceso de desahucio. Esta acción cómplice, actora de los desahucios y separadora de 
familias del Ayuntamiento de Palma, no tiene perdón. No hay posibilidad ninguna de subsanar 
esto si no se arregla la situación de la familia que está padeciendo ahora, además de 
desahuciada, otras calamidades propias de donde tiene que estar ahora. Unida pero sufriendo 
calamidades. Por tanto, es hora de que el Ayuntamiento de Palma decida si va a seguir con cara 
de cemento, aguantando estas realidades aparentemente insoportables, parece que sólo 
soportables para ellos, sin ofrecer soluciones reales, sin recibir a las familias, sin poder constatar 
lo que le estamos planteando. Incluso cuando lo saben perfectamente y lo tienen constatado 
desde el primer momento como el Regidor de Bienestar Social. Es por eso que vamos a optar 
por medidas de presión, de las que ya informaremos en su momento, si hoy el Ayuntamiento 
decide seguir con cara de cemento armado cediendo a las presiones de la extrema derecha, 
vulnerando resoluciones de la ONU y facilitando la separación de familias. Tienen hasta hoy, 
durante la duración del Pleno para venir a dialogar con nosotros. Gracias.” 
 
Sr. Blázquez, representant de l’Associació de Veïnats Vivendes del Camp Redó-Can Roig: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde y a todos los grupos. En principio había unos cuantos puntos de 
intervención que había pedido la misma asociación y unos eran sobre el tema relativa a la 
proposición de Ciudadanos. Desde la Plataforma y la Asociación Camp Redó – Can Roig, les 
solicitamos al Sr. Alcalde que se apliquen las aprobaciones que se hagan en los Plenos tal y 
como pone esta proposición, es una vergüenza que los acuerdos no se cumplan, de hecho Camp 
Redó es víctima de ello por los incumplimientos sistemáticos que ustedes no hacen, por eso es 
importante que todos los grupos estén a favor de esta proposición tan necesaria y se cumpla lo 
que aquí se apruebe siempre. Sobre las proposiciones de Ciudadanos y Partido Popular en 
referencia a la Federación de Veïnats de Sa Ciutat de Palma, es necesario y de recibo que este 
equipo de gobierno la incluya en los consejos de administración y demás organismos donde esté 
prevista la participación vecinal. La Federación de Veïnats de Sa Ciutat de Palma, liderada por 
el Presidente Don Miguel Obrador, debe ser declarada de utilidad pública y tener su sitio en las 
mesas de trabajo. Sr. Alcalde José Hila, usted tiene que ser el Alcalde de todos los barrios y no 
excluir a una federación vecinal tan necesaria, respete los acuerdos y abran la puerta a la 
federación, este gobierno debe aceptar la voz de una federación que lucha por todos los barrios 
de Palma y está con quien lo necesita. Ustedes Sras. y Sres. del Pacte de Cort, formados por 
Podem, Més y Psoe, no deberían excluir a las personas que intentan ayudar a las mejoras de las 
barriadas y que dan voz a la ciudadanía que lo necesita, tal y como hace la Federación. Sr. Hila 
en vez de poner fronteras como usted suele hacer, una puentes, vías de diálogo, usted y este 
gobierno tiene que estar para atender a toda la ciudadanía, a las plataformas y asociaciones, y no 
excluir a una federación reconocida y consolidada. Anular la voz vecinal es censurar la voz del 
pueblo, se les está pidiendo mesas de trabajo, participación y reuniones, atiendan a las personas 
y dejen de mirarnos por encima del hombro. Gracias. Proposición relativa al Mercat de Camp 
Redó, la proposición del Grupo Municipal Ciudadanos. En referencia a la proposición 
presentada por el Partido Popular, relativa al cierre del pasado mes de julio del Mercado de 
Camp Redó. Desde la Plataforma Salvem Camp Redó y la Asociación Salvem Camp Redó-Can 
Roig queremos exponerle a usted y al actual equipo de gobierno de Cort, formado por Podem, 
Més y Psoe, que llevan gobernando en este Ayuntamiento cuatro años y medio, nuestro punto 
de vista y pedirles que se pongan todos los medios para dar soluciones al mercado y a la zona de 
Camp Redó. Le quiero recordar a ustedes Sr. Hila, que Camp Redó y su mercado eran sus 
prioridades en 2015, de hecho aseguraron que era urgente, tanto la continuidad del Mercat de 
Camp Redó como la zona más cercana que son las viviendas sociales de Camp Redó. ¿Qué ha 
ocurrido después de cuatro años y medio con los grupos que gobiernan hoy en Cort? El cierre 
del mercado, sí señor Hila, sus objetivos como los de sus socios de gobierno han fracasado, 
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dejando un mercado tradicional cerrado y las perspectivas de la zona de las viviendas sociales 
de Camp Redó paralizado. La semana pasada se derribó el Bloque VIII que este Ayuntamiento 
expropió, vimos que algunos de ustedes celebraban una obra faraónica a través de las redes 
sociales, afirmando que cumplían una reivindicación vecinal. Sr. Alcalde, ustedes no han 
cumplido con Camp Redó, de hecho han abandonado las obras que se pusieron en marcha de 
aceras y pavimentos, agravando aún más la situación, se han perdido en el derribo 12 viviendas 
de titularidad pública que había en ese edificio, hay personas que todavía no han firmado la 
permuta y otros han pasado a una vivienda en alquiler perdiendo su propiedad, de hecho nos 
dicen que tienen humedades y que hay cosas en mal estado, que llaman al Patronato Municipal 
de l’Habitatge y no les hacen caso. Detrás de esa expropiación hay dramas familiares 
irreparables. Por otra parte, afirman que van a dejar un espacio para los vecinos tras el derribo 
del edificio, ¿cómo pueden decir eso? Los espacios como el solar del otro derribo no tienen 
ningún control, pilones arrancados, hogueras, falta de mantenimiento, contenedores de Emaya 
retirados, etc. Una verdadera vergüenza. La zona como el Mercado de Camp Redó, necesitan 
una rehabilitación integral conjunta, ya que atraviesan una degradación importante que ustedes 
la plasmaron en sus informes y que hoy no quieren poner encima de la mesa. Las perspectivas 
de este equipo de gobierno que tenía como prioridad los barrios más necesitados, como el 
nuestro, tienen la trayectoria de dejar pasar en blanco esta legislatura como han hecho con la 
otra, lo mismo, ya no tienen legitimidad para poder reprochar a ningún otro gobierno la 
responsabilidad, son ustedes los que están faltando por su mala planificación, su falta de interés, 
incluso rechazando la cesión que les hizo el Govern Balear de sus viviendas en los edificios 
sociales. Les querían ceder casi cuarenta viviendas, el IBAVI, y ustedes nos responden que las 
rechazan porque están tapiadas, no las quieren, y se tienen que hacer obras mayores, y sin 
embargo la Presidenta Francina Armengol hace dos años en el Parlament afirmó que les hacía la 
cesión porque el Ayuntamiento preparaba un proyecto para la zona. ¿Qué proyecto Sr. Hila? 
Usted no tiene ningún proyecto, usted mismo reprochó que se paralizara una vez puesto en 
marcha y en su segunda legislatura sigue guardando silencio, usted no se hace autocrítica por 
sus incumplimientos continuados, suele faltar a su palabra como Alcalde y en mi humilde 
opinión le digo que usted no gobierna igual para todos los barrios. Volviendo al tema de las 
viviendas del Govern Balear en los bloques sociales, ahora ustedes no las quieren, no las 
quieren Sr. Hila, las han rechazado, y muchas de esas viviendas están tapiadas y con problemas 
de humedades, pero ustedes dejan que sean un problema para las comunidades de vecinos, ya 
que de momento han rechazado la cesión, digan la verdad. El pasado viernes 15 de noviembre, 
en una reunión con Urbanismo, la Regidora Neus Truyol aseguró que estaban formalizando 
comunidades en los bloques con la ayuda del Patronato, y que descartaba activar el plan de 
rehabilitación integral. Ayer pudimos hablar con Patronato Municipal de l’Habitatge y nos dijo 
que seguían las mismas comunidades establecidas que son 3l, que era muy difícil seguir 
formalizando comunidades porque no encontraban a los titulares y sólo encontraban en algunos 
casos a dos propietarios en las escaleras. Entendemos que falta colaboración de empresas, 
financieras, Govern Balear, etc. que no se les pueden localizar, o simplemente se desentienden. 
Total 31 comunidades de 64, es decir, más de 30 comunidades no optan a ningún tipo de 
subvención, no optan a poder hacer frente a según que reparaciones. La mitad de la edificación 
de las viviendas sociales de Camp Redó no será capaz de llevar adelante la comunidad para 
poder hacer las obras que les exige la Inspección de Evaluación de Edificios, eso significa a 
nuestro entender que la solución tiene que pasar por un plan integral que ayude a todas las 
personas que se ven indefensas en sus bloques al estar en minoría, no poder localizar a las 
empresas o financieras que no atienden los problemas de la comunidad o las reparaciones que 
exige la Inspección Técnica. Por todos estos motivos, es necesario activar un Plan Integral que 
ya estaba aprobado en un Pleno para las viviendas sociales de la zona. De momento el mercado 
presenta un estado de abandono al igual que la zona, y eso se debe al incumplir todos los 
acuerdos de los Plenos, las promesas, los proyectos que sus grupos han ido presentando en las 
campañas municipales. Por todo esto, les solicitamos Sr. Hila, que se pongan a trabajar para esta 
zona de Palma, que los objetivos marcados por su gobierno con Camp Redó han fallado, sí han 
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fallado Sr. Hila, y que sería lamentable que después de ocho años de gobierno, cuando finalicen 
esta legislatura, ustedes y sus grupos no consigan dar una solución definitiva a la grave 
problemática social, económica y urbanística que tenemos en la zona de las viviendas sociales 
de Camp Redó. Pónganse a ello que para eso presentaron sus propuestas en las campañas y sin 
son buenos para presentarnos proyectos en Camp Redó, este es el momento de cumplirlos. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Ors Giménez, representant de l’Associació de Veïnats Vivendes del Camp Redó-Can 
Roig: 
 
“Buenos días. Empezaré dando las gracias y le doy el apoyo a la Federación de Vecinos de la 
Ciudad de Palma, de la cual esta Asociación de Vecinos y Propietarios de las Viviendas del 
Camp Redó-Can Roig somos uno más entre muchos, un garbanzo pero no negro. Exigimos a 
este Ayuntamiento que incluya a esta Federación de Vecinos de la Ciudad de Palma y que se les 
reconozca por lo que es y se les de cabida como miembros de los Consejos Territoriales de los 
Distritos, de los Consejos Sectoriales de Área, y en todos aquellos órganos colegiados donde 
este contemplada la integración, que tanto hablamos, de los representantes de las entidades 
ciudadanas y de las asociaciones de vecinos a la cual yo represento inscritas en el Registro de 
Entidades Ciudadanas y declaradas de utilidad pública municipal. Creo que no pedimos nada 
que no sea reconocido por este Ayuntamiento. Darle las gracias a Miguel Obrador por su gran 
labor de consenso con todas las instituciones y con las asociaciones de vecinos de la cual me 
siento muy orgullosa. Es por todo ello que queremos y debemos pedir a este Ayuntamiento, Sr. 
Hila y compañía, que se les reconozca como entidad ciudadana. Muchas gracias. En julio, Sr. 
Hila, ustedes decidieron cerrar el Mercado del Camp Redó por su mala gestión y el 
entendimiento de los que allí moraban durante más de 30 años, ustedes dijeron: ¿qué más da? 
Lo cerramos. Donde todos los que vivimos en Camp Redó valorábamos mucho lo que teníamos, 
nos habéis quitado un desarrollo de nuestro barrio, 30 años donde éramos parte y esa parte se ha 
partido, y a ustedes les da lo mismo, daban vida a Camp Redó. Recuerdos que se ha esfumado 
por su mala gestión, sí del pacto de tres. Ahora echa la persiana, cerrado por falta de eficacia 
como hacen con todo lo que tocan, es que es vergonzoso. La persiana de más de 30 años, es el 
empecinamiento de este Ayuntamiento que por no querer no hacen nada. Sí que hacen, subirnos 
los impuestos, eso sí que sabéis hacerlo. El govern de la gent, promesa tras promesa. Nos dejan 
en la basura un mercado que daba vida en Camp Redó, ahora se ve sumido a que lo mismo que 
se ven sumida las viviendas del Camp Redó, a un despropósito de este Ayuntamiento que 
durante 22 años la lucha ha sido ardua. Si te he visto no me acuerdo en campaña, de lo que te 
prometí en campaña nada he hecho. Muchas gracias.” 
 
Senyora Antonia, representant de l’Associació de Veïnats Vivendes del Camp Redó-Can 
Roig: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, buenos días equipo de gobierno, buenos días Regidores. Mire, 
saliendo por las noticias y los periódicos que el Bloque VIII ha pasado a la historia. Sí que lo ha 
pasado a la historia, pero por el sufrimiento de los vecinos, por todo lo que tuvimos que sufrir 
todo el tiempo que el Bloque estuvo en pie. Mucho sufrimiento. Sr. Alcalde, usted tendría que 
haber estado allí y ver lo que pasamos los vecinos. Mire Sr. Alcalde, Sra. Neus Truyol no 
queremos arbolitos, no queremos asientos, hasta que haya una restructuración de verdad. Porque 
lo que se haga en la barriada queremos mantenerlos, queremos preocuparnos de que todos 
cumplan con lo que toca, por lo tanto, mientras no se limpie a fondo, difícilmente podremos 
seguir adelante. O sea que reestructuración integral, que no pinceladas. Sr. Alcalde, hay muchas 
personas que no pueden optar a las ayudas para las fachadas, a las subvenciones. Tenemos 
trozos pintaditos, trozos sin pintar. Discriminatorio, porque no todas las escaleras pueden hacer 
un presidente. Esto, vamos una barriada, un trozo pintadito otro sin pintar, yo para mi que no 
tenemos todos los mismos derechos. Y estas personas que no pueden optar, son de 200 euros 
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que ganan al mes, 300-400, no pueden adelantar. Y luego muchas comunidades que no quieren 
saber nada. Bueno por otro sitio, quería comentar lo de la Plaça del Camp Redó que varen 
tancar, és increïble. Mirau, sabeu que és tancar una plaça? Plásticos y medio ambiente. Porque 
lo de los supermercados todo es plástico y las plazas no, traen el mínimo. La fruta, verdura y 
todo lo que traen los placeros es de su propia cosecha, de nuestros payeses y no importado de 
donde lo traen que todo es verde. A usted le parece que alguien va a invertir, va a invertir en la 
zona del Camp Redó, ¿en la plaza des Camp Redó? Nadie va a invertir, sabe porque, porque 
nada más basta ver lo que hay en la plaza del Mercadona, defecando, tirando suciedad, meando, 
con un parque que hay niños ahí, que están viendo cada día y nadie pueda hacer que esto 
termine, teniendo una Policía Local al lado. Que yo he visto como les escupen y como les 
insultan y no se pueden defender, porque la ley no les deja defender. Eso es intolerable, y por 
eso tenemos todo lo que tenemos aquí en Palma. Y lo mismo Can Simonet, es que ¿quién va a 
invertir? Usted sabe, todo arreglado, viviendas y todo lo que hay al lado, cómo se cotizaría la 
zona si ya de por sí es cara, o sea, es una zona muy buena donde están las viviendas pero 
nosotros estuvimos primero que todos los demás. Mire Sr. Alcalde, yo sé que están cansados de 
oírnos, yo sé que están cansados de oírnos, ponga usted la solución y no nos verá, pongan la 
solución. De verdad, todo este equipo de gobierno de tres partidos, tengan el valor de hacerlo. 
Yo doy un voto de confianza a las personas que he hablado, les doy un voto de confianza, a los 
de antiguo no les puedo dar ningún voto, así de claro lo digo. Muchas gracias.” 
 
Sra. Ors Giménez, representant de l’Associació de Veïnats Vivendes del Camp Redó-Can 
Roig: 
 
“Esta vecina tiene toda la razón. La razón le sobra. Hemos sufrido y lo sabéis, desde que era un 
inminente derribo en el anterior pacto de 6 y una en la cárcel. Ese salieron, gente mayor que 
todavía está consciente y ha visto derribar su casa. Tenéis que entender que gente que llegó en el 
año 54, que la pagaron esa casa, les costó mucho pagar esa casa y esa casa para esta gente es su 
tesoro. Y a nosotros nos duele que vengáis en campaña, que tuvimos la última reunión que 
también estaba, estaba el señor. Yo lo digo claramente, gobierne quien gobierne quién tendrá el 
valor, el valor de solucionar este problema, es un problema que ya no nos deja dormir. Además 
es general, porque tanto es Colliure, y lo dije claramente, gente que no vive dentro de las 
viviendas de Camp Redó, porque no me gusta que le digáis Corea, estoy cansada de decirlo yo 
no sé cuantas veces lo he dicho que no es el barrio de Corea, son las viviendas del Camp Redó. 
Os agradeceríamos que cambiaseis el chip, y a la prensa que cambie el chip. Y dejaré a Víctor 
que también te diga algo.” 
 
Sr. Blázquez, representant de l’Associació de Veïnats Vivendes del Camp Redó-Can Roig: 
 
“Vale Sr. Hila, mire. Yo se que usted tiene que recordar que su partido, como los demás 
partidos han venido aquí a Camp Redó a buscarnos en las campañas municipales para 
presentarnos diferentes propuestas y proyectos. Era urgente, usted en 2015 nos dijo que era 
urgente intervenir en Camp Redó. Oiga, es que su paso por Camp Redó ha dejado la zona que es 
una verdadera pena, o sea, usted sólo aguanta el tirón cuando venimos aquí y después no quiere 
saber nada más. De todas las reuniones que le pedimos la legislatura anterior, ¿sabe cuántas 
veces vino a usted a reunirse con nosotros? Una ¿Y sabe a qué vino? A enfrentarse con 
nosotros. La realidad, nosotros por muy difícil que usted nos vea como un problema, el 
problema lo tenemos con las personas que viven en la zona y la degradación que existe en este 
momento. Entonces, usted tiene barrios preferidos, sabe usted hacerse muchos selfies, de hecho 
viene aquí a Camp Redó y el selfie que se hizo o que usted puso habíamos finalizado las obras 
de aceras y pavimentos en la zona. Usted me contestó que no era Donald Trump y que no 
vendiera yo, no sé qué me quiso usted decir. Yo no vendo nada, mire son sus tuits como Alcalde 
de Palma. Usted debe ser consecuente con lo que pone. Nosotros no venimos en mal tono, 
queremos que usted responda con todas las ideas que tenía, las ideas que usted venía a 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 81 - 

ofrecernos. Usted tenía perfectamente un plan para la zona y su equipo de gobierno también. 
MÉS, hace poco, nos presentó otro proyecto. Podem también, es el barrio donde la pobreza 
energética no la quieren. Y hay que recordar que en la legislatura anterior estuvieron casi 3 años 
los pasajes a oscuras. O sea y venimos aquí y ustedes votaron en contra de poner el alumbrado. 
¿Lo recuerda? Usted levantó la mano Sr. Alcalde. Es increíble, la gente, el … que pilló allí la 
gente, les pedimos en buen tono ustedes pongan en marcha los planes que tienen en el cajón que 
tienen escondido, que no quieren sacar sobre la mesa y pónganse a trabajar con Camp Redó. 
Nosotros vamos a venir aquí cada mes, Sr. Hila. Por muy desmoralizante que sea, cada mes 
vamos a venir al Pleno para hablar de Camp Redó. Le guste a quien le guste, y no le guste a 
quien no le guste. Porque a nosotros no nos gusta que nos abandonen la barriada y vamos a 
seguir viniendo aquí. O sea que le pedimos que por favor, empiece a trabajar con nosotros 
porque nosotros no vamos a dejar nuestra lucha que es en defensa de las personas afectadas de 
las viviendas sociales del Camp Redó. Muchas gracias.”  
 
Sr. Nogales Anca, representant Asociación de Vecinos S’Arenal-Palma: 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, Regidores de ambos bandos y del público en general. Yo voy a 
aclarar algunos puntos, por ejemplo el punto 65 que es tocante al asunto de viviendas y kde los 
ocupas. Es un problema bastante grave y hay que solucionar. Son cerca de 30.000 personas en 
todo el Estado que carecen de techo. Las dificultades que encuentran la mayoría de los jóvenes 
que para emanciparse, tienen un puesto de trabajo con bajos salarios y les es prohibitivo el pago 
encarecido por obtener una vivienda donde habitar. ¿Por qué aparece la mayoría de los ocupas? 
Nos preguntamos Que las medidas a tomar la administración no han tenido en cuenta las 
necesidades futuras en estos casos. Y como solución se ha tolerado que dichos ocupas vayan en 
aumento así como los pisos patera. Se calcula que en España hay 6 millones de viviendas 
vacías, 6 millones que no es moco de pavo. ¿Por qué no se hace un plan social para aprovechar 
estas viviendas? Hoy en día vamos por un camino de legitimar al que no respeta la ley. Hay que 
recordar que la Constitución Española en su artículo 33 reconoce el derecho a la propiedad 
privada. Y el ataque a esta propiedad privada de un inmueble debe ser sancionado según el 
Código Penal en su artículo 245.2. ¿Qué pedimos desde nuestra asociación vecinal? Que no 
haya familias sin viviendas ya que hay recursos, pero sin saltarse la ley. ¿Qué queremos decir 
con esto? Vuelvo a repetir que hay un galimatías con eso de los pisos patera, se está quitando el 
derecho a quien lo tiene y dándole, porque es la sopa boba que muchos políticos venden para 
lograr sus votos. Señores tenemos que reaccionar, tenemos que ser caritativos y responsables, 
tanto los ocupas como los propietarios. ¿Qué pedimos a la administración? Que ponga en 
marcha las medidas que tiene. Tiene recursos, vamos a ver, ¿los bancos no deben dinero al 
Estado? Pues si tienen 6 millones de viviendas acaparadas, calculo que todas no serán de ellos 
claro, que vayan a donde tengan que ir. Que el Estado, y en particular las alcaldías, lo que hagan 
son medios para que se puedan comprar esas viviendas a muy largo plazo. Ya lo dije el Pleno 
del mes pasado, se dan fórmulas las cuales son factibles y se atiende a una necesidad social muy 
grave. No cerrar los ojos, bueno que entre un ocupa y puede estar porque no se qué no se 
cuantos. Y se entorpezca la ley que pone las cosas en sus sitio. Pues queremos que esos recursos 
ustedes los aprovechen, todo el mundo se beneficie y así no habrá ocupas si no personas con 
viviendas dignas. Este es el punto que quiero tocar. El punto 70, bajada de impuesto de la 
construcción o rehabilitación. Ustedes proponen una subida de este impuesto del 20 al 30%, 
esto es ir en contra de las reparaciones de inmuebles y encarecimiento de los mismos, que en los 
tiempos que corren no es prudente tales subidas. Muy al contrario, deberían bajarse, porque 
estamos haciendo una crisis. Además queremos que haya empleo y esas medidas de subida lo 
que hacen es contrarrestar la creación de empleo. Son unas medidas para mí, totalmente 
absurdas y algo he estudiado de economía. Por lo tanto, también pedimos nada de subir si no 
facilitar puestos de trabajo, que con los impuestos que pagamos en España nos pasamos tres 
calles. Por ejemplo, el impuesto de la luz, el IVA, en España se paga el 21% cuando es una 
necesidad social. ¿Sabe lo que pagan en el Reino Unido de IVA? 5%. ¿Sabe cuánto pagan en 
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Italia? Me parece que el 8 o el 7%. Señores que España está en crisis ahora, estamos en una 
crisis y la que vendrá. Espabílense, den soluciones que para eso los votamos y los tenemos. 
Cableados eléctricos en el Arenal. Habla de Palma la petición de cableados eléctricos. Otra cosa 
que se ha abandonado. El Arenal que es una zona en la que tiene que ser un atractivo para 
inversión y para que vengan nuestros turistas, resulta que está lleno de postes de madera del año 
del catapúm. Con alambritos colgados. Nosotros hemos mandado una gran información. La 
Plataforma que tenemos, vecinos y hoteleros, tenemos un libro, que yo le llamo el libro de 
Petete, así de gordo, de las reclamaciones que tenemos simplemente para la Playa de Palma. La 
Playa de Palma se merece un trato, que para eso se recogen impuestos indirectos, como están 
obligados el impuesto turístico que le llaman, que no es el turístico. Señores, ese dinero no se lo 
lleven ustedes a otro lado, vayan a la Playa de Palma, porque es como el que siembra. El que 
siembra si tira un granito le sale, pues si es de trigo, le sale un montón de trigo. Pero si no tiran 
nada, no sale nada. Y la Playa de Palma merece que se lo ponga ustedes en mente, donde se 
cogen todos, la mayoría de recursos económicos de este Ayuntamiento. Se paga mucho 
impuesto. Por lo tanto, señores nada de subir, contener, bajar y dar soluciones a la vivienda. Por 
otro punto quiero recordar que se le reconozca, yo formo parte de esta Federación, que se le 
reconozca el trabajo que está haciendo y no la hayan apartado ni la hayan tenido a pan y agua 
durante 4 años que ha sido vergonzoso. Incluso yo tengo una demanda, que no la voy a poner, 
por una calumnia que me ha levantado este Ayuntamiento. Lo sabe la periodista, me ha dicho 
que cuando quiera lo corrija. A mí ustedes no me dan ni un duro, yo aguanto mi asociación de 
mi bolsillo, pongo mi local que es mío y me dan un alquiler y lo pongo para la asociación. 
Algún día se terminará, pero lo que tienen que hacer es gobernar seriamente que las mentiras 
salen a la luz. Nada más. Muchas gracias y que no haya ocupas.” 
 
Sr. Marí Perelló, representant de l’Asociación Defensa de Cala Mayor: 
 
“Perdón Sr. Alcalde. Asociación Defensa de Cala Mayor y San Agustín. Bon dia tots. Com es 
natural Cala Major i Sant Agustí creim que estan com els altres barris. Tothom està protestant 
perquè crec que hem tengut durant 20 anys uns ajuntaments que no han complit amb la seva 
obligació. Sr. Alcalde le estoy hablando a usted. De momento quiero dar las gracias a toda la 
parte de la derecha porque siempre nos han atendido muy bien y hasta hemos entrado en sus 
despachos a las 8 de la mañana si teníamos un problema. No como algunas personas nos dicen 
que nos van a hablar, van a hablar con nosotros y ni siquiera nos dan la hora ni nada. Sra. Neus, 
oiga, Sra. Neus atienda por favor.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“La Sra. Truyol, Sra. Neus Truyol es ella. Se está equivocando.” 
 
Sr. Marí Perelló, representant de l’Asociación Defensa de Cala Mayor: 
 
“Atienda, usted nos dijo que nos recibiría. ¿Cuándo? Porque hace un mes. ¿O no? De momento 
todas las asociaciones que estamos trabajando en todos los barrios, nos estamos esforzando 
mucho para trabajar y para hacer cumplir. Y a parte las críticas que podamos tener de algunos 
que no nos puedan tragar. Lo primero de todo, creo que un señor hoy, está muy triste, me oye, 
está muy triste, hoy le hemos quitado la mitad de poder que tenía. Porque para hablar con él o 
para que fuésemos socios de la asociación si éramos de izquierdas nos aceptaba y si éramos de 
derechas no nos aceptaba. Yo de momento, lo que voy a hacer con él, ya que dijo que se 
encargaría de mí el último Pleno en esta mesa, le voy a pedir los cinco años de dinero que le han 
dado a él, para que la prensa se pueda enterar. Los cinco años de dinero que le han dado a él se 
los voy a pedir y supongo que por usted, no habrá ningún inconveniente. Porque ese señor ha 
recibido mucho dinero. Este señor lo que hace es nubes. Tenemos un problema muy gordo 
ahora que va a hacer la cantera de Prebetong. Él está soltando unas nubes por el partido, está 
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soltando unas nubes impresionantes y esa cantera vale millones de pesetas y cualquier 
propietario daría el dinero que fuera necesario. No lo digo por él, lo digo para conseguir una 
licencia. Se quiere tirar la mitad más por el suelo. Nosotros ganamos a Prebetong, que tenía que 
hacer la rehabilitación de la cantera. Ellos se lo comieron todo, se lo comieron todo. Al 
comérselo todo ahora se les ha caducado la rehabilitación de cantera por culpa de los políticos, 
porque no había ningún político que lo haya sacado a la luz pública. Ahora tenemos que volver 
a soportar los vecinos de Establiments, los vecinos de Palma, cuando venimos con el avión que 
se nos puede quitar media montaña más de la cantera. Nosotros queremos rehabilitar la cantera 
y se puede rehabilitar de cuarenta mil formas, y lo que queremos es hablar. No queremos ningún 
oportunista, que de oportunistas hay muchos, que están navegando por toda Palma y están 
cobrando comisiones muy importantes. Y le puedo decir muchísimas y de momento me las 
callo. Esto es otra cosa. Lo que queremos es que la cantera de Prebetong no se vuelva a abrir. 
Hay soluciones para poderlo reabrir, lo que pasa es que a lo mejor tendremos que quitarle algún 
chollo a otro. Me ha entendido Sr. Alcalde. El jefe de industria, estuvimos hablando con él y 
parece que está interesado en abrirla otra vez. Puede ser juez, pero sabe más de canteras que 
nosotros a lo mejor no nos ganará. Estamos en contra de abrir la cantera, se lo decimos más y 
movilizaremos toda la gente del mundo para que no se vuelva a abrir. Que quede bien claro por 
todos los políticos, todos. Lo que quieren hacer es una barbaridad en Palma. Y de Cala Mayor y 
San Agustín queremos volver a levantar Cala Mayor y San Agustín como podamos, pero si no 
hay aparcamiento en Cala Mayor o en El Terreno, no se puede a volver a rehabilitar toda la 
zona. Porque la gente no tiene aparcamiento para poder venir a Cala Mayor y aparcar. Y esto 
ustedes tienen que saberlo. Queremos que en la Aigua Dolça se abra un aparcamiento, en lugar 
que piscina, porque tenemos 25 millones de euros para poderlo hacer. Queremos que se haga 
allí un buen aparcamiento y en frente de la playa de Cala Mayor otro, y así la gente de Palma 
nos podrá visitar. Pero si no hay aparcamiento no podremos, y no podremos decir a todas las 
asociaciones que nos apoyen y creo que todas nos van a apoyar. Cala Mayor tiene que ser, 
cuando usted iba que era joven, me parece que iba, que iba a ligar a Cala Mayor usted y si no ha 
ido a ligar lo siento. Vale Sr. Alcalde. ¿Se preocuparán de Cala Mayor y San Agustín? ¿O no se 
preocuparán de Cala Mayor y San Agustín? No usted se queda inmute. Otra cosa, ahora igual a 
usted no le va a gustar, dígale usted a su señora que si va por la residencia de Cala Mayor, si va 
por la residencia de Cala Mayor, que el sábado por la tarde y el domingo tiene que quedar algún 
jefe de guardia. Tiene que quedar algún jefe de guardia, y como sé que su señora que va mucho, 
se lo digan a los jefes. Esto de cogerse la tarde libre y el domingo por ser jefe, tiene que quedar 
alguno allí. Porque lo que le pasó a esta chica, cuando encontré a un señor que violaba a una 
señora, estuve 48 h casi casi en peligro. La calle de la residencia tiene que ir tres metros más 
para dentro. Y usted no se preocupan nada de esto. Porque han hecho una obra mayor y la 
obligación de la ley es hacerla 3 metros. Y el terreno de la hija de Escarrer, hay que abrir la 
calle, hay que abrir la calle porque lo hemos ganado. Si usted quiere ver los pleitos que hemos 
ganado, se los podemos llevar. Pero ábranla que a usted no le cuesta ningún euro. Estamos 
cansados de amiguismo, de favoretismo. A este no lo toques porque es fulano, a este no lo 
toques porque es fulano y al pobre desgraciado lo matan vivo. ¿La van a abrir la calle? No me 
contesta. Hemos ganado al Supremo. ¿La va a abrir? Que no le cuesta un duro, al Ayuntamiento 
no le cuesta un duro y además tiene que cumplir la sentencia, en dos meses estar abierto. Porque 
la sentencia dice 2 metros de volverla a construir. Usted parece que no firman, usted y la otra 
señora, mi amiga, parece que no firman la certificación de obra. Y esto es una vergüenza que 
ustedes defiendan a los cuatro millonarios y a los pobres no los defiendan. A usted lo hemos 
metido los vecinos, usted que está sentado, no han sido los hoteleros. Que la Sra. Armengol a la 
segunda semana ya tenían una reunión con los hoteleros en la Bonanova, la tenían a las 6 de 
tarde, una reunión con los hoteleros. Porque estos nada más quieren pedir para su favor. Y lo 
primero, ya le digo, los que le votamos somos nosotros y cuando vienen las elecciones pagan 
dinero a chiringuitos para que les voten. Gracias a todos ustedes. Gracias porque nos atienden 
muy bien y también quiero dar las gracias al de deportes que nos ha ayudado mucho y hoy me 
sacrifico S’Aigo Dolça, porque lo necesitamos para que hagan un buen aparcamiento por todos 
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los negocios que ustedes cobran los impuestos. Hay que hacer dos aparcamientos: uno en 
S’Aigo Dolça y en frente de la playa. Y lo siento si les molesto de más. Y cuando puedan 
vengan por la Bonanova con su señora a visitar los viejos, la residencia y yo le invito a un café 
con mucho gusto, en el bar. Pero su señora viene mucho por allí, porque según me dijeron 
quería ser la directora, lo digo públicamente, quería ser la directora de la residencia. No rías, Sr. 
Alcalde. Ah, sobre el colegio de los ingleses, le voy a decir otra cosa, han hecho lo que han 
querido en el colegio, hasta hacen 8 aulas, con permiso o sin permiso eso ya no lo sé. Parece 
que este colegio también tiene los privilegios del mundo. Que tiene todas las licencias, yo no las 
veo muy claras, pero en ese colegio va un hijo de su hermana, una sobrina suya…” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“A ver mi familia aquí no tiene nada que ver. Entre otras cosas veo que usted no se entera de 
nada, pero no tiene nada que ver. O sea que hable de lo que quiera pero deje la familia de los 
demás en paz. Muchas gracias.” 
 
Sr. Marí Perelló, representant de l’Asociación Defensa de Cala Mayor: 
 
“Nada más Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Morell Planas, representant de l’Associació de veïnats de Sant Nicolau:  
 
“Buenos días Sr. Alcalde, Sres. Concejales. Aprovechamos la única oportunidad de ser 
escuchados antes de la aprobación de un decretazo impuesto sin nuestra participación, y en 
nombre de la Asociación de Vecinos de Sant Nicolás vengo a mostrar nuestro rechazo absoluto 
al decreto planteado que afecta a la modificación de la idiosincrasia y la fisionomía de la Plaza 
des Mercat por estar completamente en desacuerdo en su contenido y en las formas en que se 
han llevado a cabo. En cuanto a las formas: No se han atendido las peticiones de los residentes y 
miembros de la Asociación de vecinos de San Nicolás que llevamos mas de una década 
reclamando a Distrito Centro, movilidad y Policía. Hemos presentando varios escritos sobre los 
problemas y soluciones que hay que abordar en la plaza, en cuanto restricción al tráfico de no 
residentes, ACIRE en toda la plaza, motos, basuras, bares, terrazas y ruidos sin recibir respuesta 
alguna por vuestra parte. Se les ha instado en numerosas ocasiones que cualquier actuación de 
remodelación de la Plaza des Mercat debe ser consensuada con la asociación de vecinos y no ha 
sido así, ya que este lunes se nos convocó a una reunión para exponernos lo que ya se había 
decidido por vuestra parte. En cuanto al contenido: es totalmente falso la imagen que venden de 
una plaza sin vehículos, ya que únicamente se eliminan los coches de los residentes y se 
mantienen el resto, redistribuyendo las plazas de motos, vehículos de transportes y se mantienen 
los aparcamientos de vehículos del Tribunal. No es una alternativa de carácter público por parte 
de la administración el hecho de que el Ayuntamiento se lucre a nuestra costa ofreciéndonos 30 
abonos en el aparcamiento público a un precio de l60€/mes después del primer año bonificado. 
Supone casi 800€ el primer año y casi 2.000€ anuales los años siguientes frente a los 24€ que 
costaría el ticket de la ORA. Exigimos un tratamiento del ACIRE Plaza Mercat igual que el 
resto del centro histórico, con control de acceso y manteniendo las plazas de aparcamiento para 
los residentes, ya que un ACIRE sin plazas de aparcamiento rodeada de otros ACIRE se 
convierte en un gueto. Este fin de semana desahuciarán el único supermercado de la zona, 
ubicado en las Galerías de la Plaza Mayor, sin aportar una solución y un planteamiento sobre 
qué hacer con este espacio y mientras tanto los residentes deberán desplazarse más lejos para 
realizar las compras de primera necesidad y con un mayor perjuicio debido a que lo tendrán que 
hacer obligatoriamente andando por no poder aparcar el coche. El aumento de una superficie 
peatonal en la plaza provocará la especulación de los bares al ampliarlas las terrazas sin una 
ordenanza que las restrinja, aumentando el problema de la contaminación acústica que 
padecemos y que viene siendo denunciado por la asociación. Sólo se realiza una actuación de 
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restricción al residente, limitando sus derechos sin ofrecer alternativas viables y consensuadas y, 
a mayor abundamiento sin solventar las deficiencias existentes en la plaza desde hace décadas. 
Se llenan la boca diciendo que los niños podrán jugar en la plaza, pero cada vez se lo ponen más 
difícil a las familias con niños para vivir en el centro. Nos gustaría ver estudios por vuestra parte 
sobre la natalidad en el centro, y de las facilidades que hacen para que puedan vivir y jugar en el 
centro. No nos referimos a que vengan un día como hoy a pasear y ver el encendido de Navidad, 
sino a que puedan vivir familias en el centro.  En la plaza de San Francisco hay un colegio lleno 
de niños y en la plaza pueden aparcar los residentes conviviendo perfectamente. En la zona ya 
tenemos plazas peatonales como son la Plaza Mayor, Plaza Chopin, Plaza del Rosari, parte del 
Paseo del Borne, Huerto del Rey, Cort... y sucesivas plazas peatonales, no existe una carencia 
como ustedes dicen de zona peatonal. Están aislando a las personas mayores, a los pequeños 
comercios y a los residentes con cada actuación que toman en este sentido. Deberían realizar un 
estudio de los accidentes que provocan los autobuses, los vehículos de mercancías, las motos, 
bicicletas y patinetes eléctricos en comparación con los vehículos que ustedes quieren restringir, 
los de los residentes, para determinar cuáles son los más inseguros para los ciudadanos. 
Deberían cambiarle el nombre de movilidad por inmovilidad. No tiene sentido lo que están 
haciendo. Están restringiendo la circulación de los residentes dentro del centro que implicará 
mayor recorrido, mayor tiempo y mayor contaminación para llegar de un punto a otro de la 
ciudad. Y pensar que se reducirá la contaminación del centro cuando se pretende concentrar el 
tráfico por las Avenidas y el Paseo Marítimo, o es una utopía o es de necios pensarlo, ya que la 
contaminación de toda la zona será mayor cuantos más atascos se provoquen. En conclusión, la 
Asociación de Vecinos de San Nicolás no se opone a la peatonalización de la plaza siempre que 
se mantengan como mínimo las 15 plazas de aparcamiento que hay actualmente y que sean 
únicamente para los residentes de ACIRE Mercat. Solicitamos que no se apruebe este decreto y 
pospongan las actuaciones en la Plaza Mercat hasta haberse reunido con la Asociación de 
Vecinos de San Nicolás y consensuar las actuaciones. Muchas gracias.” 
 
62. Grup VOX relativa a declaració de la festivitat del Corpus Christi d'interès 
municipal 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX–ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. No voy a entrar en el debate de lo que es patrimonio material e inmaterial. 
Entiendo que todos los regidores conocen perfectamente cuáles son sus diferencias. Pero si bien 
es cierto que el patrimonio material es muy fácil de observar, nadie pone en duda el valor 
arquitectónico, artístico, histórico de la Catedral o del Castillo de Bellver. El patrimonio 
inmaterial a veces es un poco más complicado determinarlo. Ustedes nos hablan a menudo del 
modelo de ciudad, les gusta mucho ese tema, han creado una Regidoría Modelo de Ciudad. 
¿Qué es el modelo de ciudad? El modelo de ciudad se limita a establecer zonas peatonales, a 
cambiar los trazados, a cambiar las normas urbanísticas. El modelo de ciudad también implica 
mantener la personalidad de la ciudad, ustedes siempre están muy preocupados porque el 
aumento de turistas nos puede hacer perder esa ciudad, que la ciudad es para el que la habita, 
pero la ciudad tiene un alma, si pierde ese alma, esa esencia que la ha convertido en lo que es, 
pierde completamente su personalidad. Ustedes intentan negar constantemente, no entiendo muy 
bien porqué, las raíces cristianas de nuestras tradiciones. Y les voy a citar no una tradición 
propiamente religiosa, si no lo que es una de las festividades que con más solemnidad celebra 
este Ayuntamiento: la Fiesta del Estándar, una celebración que es de las celebraciones 
nominadas civiles más antiguas de nuestro país. Pero, ¿qué es la Fiesta del Estándar? ¿Qué 
conmemoramos? Conmemoramos la incorporación de nuestra ciudad al occidente cristiano. La 
conquista de Jaime I con aires de cruzada, que ocupó la ciudad y nos incorporó a la Corona de 
Aragón. Es decir, incluso esa fiesta, supuestamente civil, tiene una clara connotación religiosa 
que es indisoluble de nuestra esencia. La mallorquinidad que siempre defiende MÉS, la 
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mallorquinidad no se entiende sin las raíces cristianas de nuestra sociedad. Todas ellas, hasta lo 
de hacer panades y cocarrois en Semana Santa. Todo nuestro patrimonio cultural inmaterial de 
lo que somos y cómo somos procede de esa realidad que ustedes quieren negar. Y eso no 
significa que abandonemos el principio constitucional de la aconfesionalidad del Estado, el 
Estado es aconfesional pero no es laico. Y ustedes a veces confunden los términos. Nosotros 
tenemos una obligación de preservar para el futuro esa identidad y no tiene nada que ver con el 
hecho religioso, pero tampoco tenemos porqué renunciar a él porque forma parte de nuestra 
realidad. Nosotros mientras estamos aquí, demos una vuelta y miremos los retratos que nos 
rodean, hay más de 20 religiosos retratados en esta sala como Hijos Ilustres de esta ciudad, esto 
forma parte de nuestra esencia. Nosotros no pretendemos que ustedes hagan una conversión de 
fe como Saulo camino de Damasco, nos conformamos con que respeten lo que es un sentir 
mayoritario y una fiesta, una fiesta la del Corpus que está incardinada completamente en nuestra 
ciudad y que es de las más antiguas fiestas y procesiones religiosas de España. Que además se 
ha incorporado al acervo popular con expresiones como “tenir cera del Corpus”, que pronto las 
jóvenes generaciones no sabrán ni que significa porque le habremos hecho perder esa identidad. 
El declarar, como se ha hecho con otras fiestas como la Pujada del Güell a Lluc a Peu o la Fiesta 
del Orgullo o la Feria de Abril, de interés municipal no significa que todos ustedes hagan una 
especie de entrega a principios religiosos. Significa reconocer una realidad, una realidad que no 
puedo entender que ustedes se obcequen en negar. No estamos hablando aquí de una defensa de 
la Iglesia Católica ni reivindicación de la Santa Inquisición, estamos hablando de algo que 
forma parte de nuestra esencia, de nuestra esencia como palmesanos y nuestra esencia como 
mallorquines. Y volver a abrir los patios y volver a hacer esos conciertos, que ahora me dirá el 
Sr. Noguera que se siguen haciendo, se llaman de primavera, hemos seguido el proceso 
contrario. La cristianización implicó cristianizar fiestas paganas, ahora usted vuelve al 
neopaganismo. Hemos llegado al absurdo de que los niños celebrasen en los colegios las fiestas 
de invierno en lugar de las de Navidad. Yo les pido, por favor, un poquito de reflexión y que 
vean ustedes el sentido real de esta propuesta. Y termino muy brevemente, Sr. Alcalde, con una 
frase que siempre me ha gustado del primer ministro de Inglaterra, Harold Mcmillan: tradición 
no significa que los vivos estén muertos, significa que los muertos están vivos. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Moltes gràcies. No hauríem d’entrar en un debat de qui és més cristià i qui no. Perquè a l’equip 
de govern hi ha moltes persones, com jo mateix, que formam part del moviment escolta i aquí a 
Mallorca està vinculat totalment a l’església. A partir d’aquí, aquí no se tracta d’aquesta qüestió 
si no se tracta de l’eix aconfessional que l’equip de govern vol que estigui vinculat a 
l’Ajuntament de Palma. I aquí rau el problema i es va prendre aquesta decisió fa dues 
legislatures perquè se considerava que aquesta qüestió, de que les festes de l’Ajuntament 
tenguessin noms religiosos, no entrava dins la dinàmica aconfessional que consideram que un 
ajuntament a nivell de igualtat d’oportunitats de tots els ciutadans que hi viuen, volíem. Jo puc 
estar d’acord amb vostè amb algunes qüestions que comenta, però si votarem que no és per un 
tema estrictament de que volem ser un equip de govern, volem que l’Ajuntament sigui 
aconfessional. Donam suport a moltes festes religioses com per exemple la Setmana Santa i a 
partir d’aquí me sap molt de greu. Els concerts s’estan fent en els patis de Palma però no duran 
el nom del Corpus.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri, torna a confondre l’aconfessionalitat amb el laïcisme. Es a dir, vostè 
parla d’aconfessionalitat i en es final ens exposa un Ajuntament que vol esser laic. Això és el 
tema que vostè exposa Sr. Noguera. Però jo, anirem més enfora, per què no llevam les festes de 
Nadal? I les de Setmana Santa? i els hi posam fiestas de invierno i les de Setmana Santa ja són 
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de primavera. Vostès lleven lo que volen, vostès lleven lo que volen. I arrisquen en els hi pareix 
que poden arriscar i ara els hi ha parescut bé lo del Corpus. L’altra vegada, perquè les dues 
legislatures que vostè dur, ens fa embulls, una és aquesta i l’anterior és l’anterior, les dues que 
governaven vostès. És a dir, clar, clar, clar, no ens heu de fer embulls, perquè si vostès se fa 
embulls en el solitari, esteim arreglats, no ho ha de fer això. I noltros lo que li deim i jo crec que 
la proposició va en aquest sentit, és: vostè igual que hi ha d’altres tradicions que probablement 
no tengui que parlar ni de que sigui el Corpus ni de que sigui Setmana Santa ni de que sigui 
Nadal, per ventura també els treurà i no haurà cap problema ni un. És a dir, dugui tot el que 
pertany i forma part de la tradició de Palma, és lo únic que se li demana, no se li demana res 
més. Com les farem? Vostè s’enrecorda perfectament, que hem anat en els Reis, no se’n 
recorda? No se’n recorda que ens vàrem trobar en els Reis? No els va llevar aquestes festes, 
aquestes festes se mantenen i és una festa religiosa, és una festa religiosa i és una festa que es fa 
pels nostros fills. El que no podem fer és anar jugant segons com me va se jugada, anem a veure 
com ho feim. Per tant noltros recolzarem la proposició que presenta VOX en aquest moment i 
noltros lo que volem és que es conservin de la nostra ciutat, de la mateixa manera que se’n fan 
unes se’n fan les altres i probablement en trobarem altres que no tenguin, i de fet n’hi ha moltes 
que no tenen aquest caire religiós. De totes maneres jo també els hi diria, també celebram Sant 
Joan, saps que en celebram de coses d’aquestes, però el que no podem negar és la nostra història 
i la nostra tradició judaica i cristiana. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Estado aconfesional no es Estado laico, a ver si de una vez definimos 
bien los conceptos y creo que un Regidor de Cultura debería definirlos. Pero se lo digo, Estado 
aconfesional es aquel que no hace suyo ningún credo, es verdad, pero por contra debe proveer y 
colaborar con los diferentes credos que haya en un país. Por eso hay concordatos con las iglesias 
y otras religiones en este país. Esa es la diferencia básica entre un estado laico y un 
aconfesional. Y somos aconfesional nosotros, por tanto, debemos colaborar con los diferentes 
credos que hay en este país. Y como Regidor de Cultura no entiendo cómo puede estar en contra 
de proveer diferentes actuaciones culturales en esta ciudad, como plantea el grupo de VOX. 
Pero bueno hacemos otro ejemplo de lo que es esa política selectiva que la izquierda siempre 
tiene: es selectivo en materia de igualdad, es decir cuando hablan las mías sí que soy igual, 
cuando hablan las de otro, ai! y las llamamos no sé qué cosas; es selectivo en memoria histórica, 
sólo quiero aplicar la memoria histórica para los míos para los otros no y en temas de cultura lo 
mismo, soy selectivo con la cultura que a mí me gusta y con la cultura que no me gusta, esa me 
invento excusas para no aplicarle. Sea usted un buen Regidor de Cultura y todo lo que mejora la 
actividad cultural de esta ciudad, por favor, sea usted favorable y vota a favor de esta propuesta. 
Nosotros, como no puede ser de otro modo y que ya hemos llevado propuestas en similar 
sentido y también se nos han votado en contra, a la propuesta de VOX votaremos a favor. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX-ACTÚA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Es que yo quiero insistir, es que yo no puedo entender y, especialmente 
con usted Sr. Noguera, que no sólo por ser Regidor de Cultura si no por pertenecer al partido 
que pertenece, nos quiera extirpar una tradición tan propia de nuestra esencia y de nuestra 
personalidad y sin embargo, por ejemplo, y no estamos en contra, estén a favor de haber 
declarado la Feria de Abril de interés cultural o el Día del Orgullo Gay. ¿Eso significa que a 
todos nos gusta bailar sevillanas? No. ¿Eso significa que todos somos gays? No. ¿Qué pasa? 
Recogen una sensibilidad, consideran que es bueno incorporarlo al acervo cultural de esta 
ciudad y lo hacen. Y yo lo único que le estamos pidiendo, lo único que le pide el Grupo 
Municipal de VOX, es que reconozcan que tenemos el inmenso patrimonio cultural y la 
inmensa suerte de tener una procesión como la del Corpus, única en toda España, y que es 
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además de las más antiguas y que pertenece a nuestra esencia y a nuestra manera de ser. Y ya se 
lo he dicho antes, hablan ustedes de modelo de ciudad, una ciudad no sólo se construye 
construyendo avenidas, o peatonalizando una zona o mejorando una zona o mejorando las 
infraestructuras, que también. Pero si quieren ustedes conservar el alma y la personalidad de la 
ciudad, de verdad quieren hacerlo extirpándonos lo que es nuestra razón de ser. ¿Quitaremos las 
fiestas de San Sebastián que son religiosas? ¿Las de la Mare de Déu de la Salut? ¿Dejarán los 
pueblos en los que ustedes gobiernen, de celebrar San Juan y San Antonio? ¿De verdad? ¿De 
verdad usted cree que eso les hace más progres o más laicos, o más…? ¿Qué sentido tiene? Es 
que de verdad, no puedo entender su cerrazón en este punto, no lo puedo entender. Porque es 
que es algo de tantísimo sentido común, que una tradición que nos pertenece como palmesanos, 
que deberíamos sentirnos orgullosos, y lo único que le pedimos es eso, una declaración de 
interés municipal y que se asocien a esta celebración que tiene un origen religioso otro tipo de 
actos culturales para poderlo celebrar. Para poderle dar la importancia que tiene. Ya digo, aparte 
de cómo hecho religioso, como hecho que representa la personalidad de esta ciudad. O ustedes 
quieren una ciudad impersonal, sin tradiciones, que no sepa cuáles son sus raíces. No puedo 
entender que alguien de MÉS no quiera saber cuáles son sus raíces, no quiera verse identificado 
en ellas. Sr. Noguera, dele usted una vuelta.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Totes les activitats que impulsa aquest equip de govern tenen aquesta vocació aconfessional 
com no pot ser d’una altra manera, perquè tenim una forma d’entendre la política i tenim una 
forma d’entendre la igualtat d’oportunitats de tots els ciutadans. Això no lleva que aquest 
Ajuntament, després, dóna suport o té representativitat en qüestions religioses com pugui ser la 
Festa de l’Estendard, com pugui ser la missa de Sant Sebastià o com puguin ser moltes altres 
coses o com el suport que dóna a Semana Santa. Però activitats pròpies que organitza 
l’Ajuntament, estan totalment vinculades a la aconfessionalitat, voltros li voleu dir laïcisme, bé 
li podeu dir com volgueu, però en aquest ajuntament a dia d’avui, aquest equip de govern no 
canviarà el nom de “Palma de primavera” en els concerts a l’estiu. Me sap greu, però aquesta és 
una qüestió i una premissa bàsica dels acords de l’equip de govern que s’han pres per aquesta 
corporació, tant aquesta legislatura com la passada com fa 3 legislatures que va ser quan es va 
canviar el nom d’això. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a declarar la 
festividad del Corpus Christi de Palma de interés municipal, así como a recuperar el 
ciclo de conciertos en patios de la ciudad para mejorar la oferta cultural y reivindicar el 
gran patrimonio inmaterial de Palma." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
78. Grup Cs relativa a la concessió de llicències per cases d'apostes 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
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“Gràcies Sr. Batle. Hem arribat a una transaccional i abans de llegir aquesta transaccional 
m’agradaria, no sé si coneixen un estudi que se diu ESTUDES. Aquest estudi és una enquesta 
sobre l’ús de drogues entre els nins de l’ensenyança secundària a Espanya. Aquí tenc les dades 
de l’any 2018 i els duc per donar rellevància a la importància que té l’aprovació d’aquesta 
transaccional i que arribem a un acord comú. Aquestes enquestes són del Ministeri de Sanitat i 
Consum i de Benestar, de la Delegació de Govern del Pla Nacional sobre Drogues. Fa anys que 
s’estan fent, no només s’estan fent enquestes damunt el consum de substàncies si no també 
sense substància, com poden ser internet i el joc eSports, no sé si el coneixen. Però crida molt 
l’atenció, unes dades que surten aquí que és la prevalença que hi ha de jugar en doblers 
presencial, que són precisament del que esteim xerrant ara aquí, de les sales de jocs i sales 
d’apostes. Diu que nins de 14 anys, el 18,6% de nins de 14 anys, juguen amb doblers i aquestes 
xifres van en creixement fins arribar als 18 anys, dels quals 37,2% juguen amb doblers. Crec 
que aquestes xifres són alarmants i crec que des de la ciutadania i des de l’Ajuntament de 
Palma, mesures com les que farem avui, són molt importants. La transaccional que hem arribat a 
un acord i que vos llegiré a tots és: “Instar a la CAIB a estudiar la suspensió de la concessió de 
llicències fins que s'aprovi una normativa més clara sobre zones on es permet aquesta activitat. 
Instar a la CAIB a desenvolupar reglamentàriament les limitacions de noves autoritzacions 
d'establiments de joc i apostes a les zones d’influència de centres d'ensenyament, zones de lleure 
d'infants i centres d'atenció a persones menors d'edat (previst a Llei 8/2014). Així mateix, instar 
a la CAIB a ampliar les zones de limitació d'aquesta activitat a zones d’influència de centres de 
salut, centres d'atenció a persones majors i altres centres o espais d'usuaris d'especial protecció. 
Instar a la CAIB a regular aquesta activitat també dins la Llei de Turisme d'Excessos que està 
actualment en redacció, en el marc de les seves competències. Instar a l'Ajuntament de Palma a 
restringir aquesta activitat dins el PGOU. Instar a l'Ajuntament de Palma a realitzar una 
campanya d'inspecció al municipi per detectar fer complir la normativa vigent d'aquest tipus 
d'activitat.” Aquesta és la transaccional. Crec que amb això encara som a temps d’arribar-hi. 
Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Només comentar que agraeix la iniciativa que ha tengut Ciutadans fent la proposta inicial i que 
haguem pogut arribar a aquesta transaccional, que és més àmplia i més rigurosa, crec jo. Amb 
diferents línees de feina que podem desenvolupar des de l’Ajuntament i que hem de demanar la 
col·laboració amb la Conselleria, i fer front a aquesta situació tan dramàtica que viu tanta gent 
en relació a la ludopatia. I que tu has exposat unes dades que exemplifica el que viu molta gent. 
Gràcies per la col·laboració.” 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (Cs i 
VOX-ACTUA PALMA) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda: 
 
1. Instar a la CAIB a estudiar la suspensió de la concessió de llicències fins que s'aprovi 
una normativa més clara sobre zones on es permet aquesta activitat. 
 
2. Instar a la CAIB a desenvolupar reglamentàriament les limitacions de noves 
autoritzacions d'establiments de joc i apostes a les zones d’influència de centres 
d'ensenyament, zones de lleure d'infants i centres d'atenció a persones menors d'edat 
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(previst a Llei 8/2014). Així mateix, instar a CAIB a ampliar les zones de limitació 
d'aquesta activitat a zones d’influència de centre de salut, centres d'atenció a persones 
majors i altres centres oespais d'usuaris d'especial protecció. 
 
3. Instar a la CAIB a regular aquesta activitat també dins la Llei de Turisme d'Excessos 
que està actualment en redacció, en el marc de les seves competències. 
 
4. Instar a l'Ajuntament de Palma a restringir aquesta activitat dins el PGOU 
 
5. Instar a l'Ajuntament de Palma a realitzar una campanya d'inspecció al municipi per 
detectar fer complir la normativa vigent d'aquest tipus d'activitat." 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
65. Grup PP relativa al servei d'assessorament integral en relació a l'ocupació 
il·legal de vivendes a Palma 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La propuesta que traemos aquí al Pleno es porque la cuestión de la 
ocupación ilegal en nuestro país es cada vez más importante y en Palma no estamos exentos 
también de viviendas que se están ocupando. Y es un problema que tiene dos vertientes muy 
básicas, por una parte la vertiente social, que son las personas afectadas, que tienen su vivienda 
y que un día llegan y se encuentran que hay otras personas que ilegalmente han forzado y le han 
entrado. Y tiene la vertiente jurídica. Es verdad que los procedimientos son muy largos, los 
procedimientos civiles son extremadamente largos, pueden llegar a superar el año para que 
legalmente se puedan sacar a los ocupantes ilegales. Y que el aspecto penal son faltas, son 
infracciones, son delitos muy leves y por tanto, genera bastante impunidad. Todo esto ha 
llevado a que se organicen una serie de mafias y organizaciones ilegales, que se dedican a 
extorsionar ocupando viviendas ilegales, sobre todo a los colectivos más desfavorecidos, a todas 
aquellas personas que tienen mucha más falta de medios y son colectivos que necesitan mucho 
más apoyo por parte de las administraciones. Y no hay que olvidar que todos tenemos el 
derecho a una vivienda digna y que las administraciones tenemos la obligación de actuar para 
que haya respeto por esta vivienda digna. Es verdad que en Baleares somos una comunidad 
pionera, gracias al Fiscal Superior que dictó en el mes de junio una instrucción por la cual 
pueden las fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado, pueden actuar en caso que haya un delito 
manifiesto sin solicitar permiso, medidas judiciales previas. Y así se ha manifestado que están 
actuando la Policía Local en coordinación con el resto de cuerpos y fuerzas de seguridad del 
Estado. Pero lo que no hay que negar es que los ciudadanos tenemos cada vez más miedo a que 
nuestras viviendas sean ocupadas. Y así han salido encuestas que dentro de la ciudad de Palma, 
más de un 90% de los ciudadanos encuestados tienen miedo a llegar un día a su casa y que les 
hayan forzado y se hayan metido dentro de su vivienda este tipo de mafias ilegales. 
Precisamente por esta sensación de impunidad que hay, con esta normativa que está actualmente 
en vigor, y que lo que hace es demorar estos procesos de desahucio a esta ocupación ilegal y por 
esta normativa penal que es tan leve. Todos hemos visto en la noticias, que ha salido en todos 
los medios de comunicación, de una anciana de 94 años que se fue a visitar a su hermana y 
cuando regresó a su casa tenía unas personas ocupándola ilegalmente. Una persona de 94 años, 
que dónde hubiera ido si no porque todo el pueblo la apoyó y gracias al clamor popular 
consiguieron en varios días que los ocupas dejaran su casa y pudiera volver a entrar a lo que es 
su vivienda. No sin antes, con los desperfectos y la falta de sus enseres personales que estas 
personas se llevaron. Aquí en Palma también hay noticias de una señora que se va a hacer un 
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viaje del Imserso y cuando vuelve a su casa, se encuentra que se la han ocupado. O bueno, un 
señor que está en su casa y que le están forzando la puerta para entrar ilegalmente a su vivienda, 
estando él dentro de la propia vivienda. O promotores que cuando van a entregar los pisos a los 
propietarios que los han comprado y que se van a instalar, pues no le queda más remedio que 
aceptar el chantaje y pagar a estas mafias ilegales. Lo que proponemos es que, desde el Patronat 
Municipal de l’Habitatge que ya tiene una infraestructura para todo lo que es, con la Oficina 
Antidesahucios, se aproveche toda esta estructura y todo el conocimiento y todos los técnicos 
que allí ya están trabajando para dar apoyo a estos colectivos más sensibles. Ya hay unas 
oficinas, hay unos juristas que ya conocen cual es el procedimiento porque, de hecho, se están 
desahuciando a todas las ocupaciones ilegales de las viviendas que son titularidad municipal. Y 
lo que proponemos es que aprovechando esta infraestructura, se de soporte a todas estas 
personas, especialmente, las desfavorecidas para que se les pueda asesorar y apoyar para la 
recuperación de su vivienda que no hay que olvidar que es un derecho de todos los ciudadanos. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Noltros consideram que, evidentment, ho hem dit moltes vegades, esteim davant una situació 
d’una problemàtica d’accés a l’habitatge per part de moltes persones. Això ve provocat per un 
increment de preus del lloguer i de la venta, evidentment, i genera tota una sèrie de casuístiques 
i algunes molt dramàtiques, de persones que no tenen habitatge i han de cercar una manera per 
accedir a un habitatge i després alguns casos d’ocupacions il· legals a diferents habitatges. Això 
és cert, però la immensa majoria dels casos que tenim d’ocupacions il· legals, són cases o 
habitatges propietats de grans tenidors: de la banca o altres sectors empresarials que tenen una 
quantitat important d’habitatges, que els tenen totalment desocupats i a més a més, estan 
despreocupats d’aquests habitatges. Perquè tenim una problemàtica molt greu en alguns barris, 
allà a on hi ha per exemple bancs que tenen propietats a finques que no estan pagant ni les 
despeses de la comunitat de veïns i això provoca problemes amb els veïnats que hi viuen i altres 
propietaris que sí que compleixen amb les seves responsabilitats. I això és un problema greu. I 
és aquest el gruix del problema de les ocupacions il·legals. Amb les ocupacions que vostè 
comenta, que entenc que són aquestes ocupacions a l’habitatge habitual de la persona, són 
situacions molt greus i són preocupants, però són absolutament minoritàries a Palma i a 
Mallorca. De fet, hem demanat a l’Oficina Antidesnonaments, a l’Oficina de Consum i a 
Serveis Socials, per què podria ser que veïnats acudissin a aquests espais expressant aquesta 
situació i demanant ajuda i no tenim cap cas, durant aquests darrers anys, de cap persona que 
hagi vengut a qualque servei municipal per demanar informació, assessorament per aquests 
casos. Per tant, noltros creim que això reforça el fet que aquest servei no és necessari, no seria 
útil per què els afectats no veuen a l’Ajuntament com un actor a l’hora d’actuar davant aquesta 
situació. I la gent té clar que ha d’actuar posant una denúncia davant la Policia o a instàncies 
judicials. I com s’ha comentat, enguany, el Fiscal Superior va fer una instrucció per clarificar 
precisament que en aquests casos d’un habitatge propi allà a on s’està visquent, sigui el primer 
habitatge o una segona residència, se pot actuar, la Policia Nacional pot actuar directament 
sense instruccions judicials a desallotjar aquestes persones que estan ocupant il·legalment la 
seva vivenda. Per tant, no creim que sigui procedent aquesta proposta i votarem en contra.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri jo crec que ens hem liat un poc amb el tema de l’exposició. Jo estaria 
d’acord amb el tema que han fet en general amb la falta d’habitatge, l’augment de preus. També 
els hi diria que tenen habitatges de l’Ibavi que haurien de venir a l’Ajuntament de Palma i les 
tenen tapiades, que també hi podrien fer qualque cosa, perquè els veïnats del Camp Redó els hi 
demanen que els posin en marxa. Vostès del Camp Redó, també sabem moltes altres coses que 
no ens conten aquí, però bé. Jo supòs que en el torn de rèplica la regidora ens ho podrà contar 
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després. Miri, respecte a l’ocupació, noltros la legislatura passada vàrem presentar una 
proposició i jo crec que arribarem fins i tot a un acord de Ple perquè se dugués a terme les 
condicions que s’estan exposant al dia d’avui. Noltros no votarem en contra, però supòs que 
votarem a favor perquè supòs que és un problema que hi ha a la nostra ciutat i, al marge dels 
grans tenidors, hi ha gent que són menys tenidors i també sofreixen l’ocupació il· legal dels 
habitatges. Es a dir, perquè no és que hi hagis de viure tu dedins, que són casos que es donen 
puntualment i també requereixen una solució, però n’hi ha que són rentes, qüestions que tenen 
les pròpies famílies, pisos que estan utilitzant i col· laboren en tenir les pròpies rentes de les 
famílies, que no és cap pecats el tenir-los, i resulta que també són ocupades. Per altra banda, jo 
els aclariria que hi ha una qüestió referent en els desnonaments, que efectivament es dur per la 
jurisdicció civil, que després hi ha la usurpació d’habitatge, que és l’ocupació il· legal que tots 
coneixem i aquí ja mereix un altre tractament, i en aquest cas ara se dur com a delictes lleus a la 
jurisdicció penal en aquests moments. Jurisdicció penal que, al marge d’això, jo crec que té uns 
tràmits molt senzills, per què l’únic que es fa és citar als ocupants, una vegada identificats es 
donen les dades que dona el propi propietari referent i ja es convoca a judici a les parts. Es a dir, 
no és molt més complexa de lo que volguem pensar. I llavor tenim l’altre cas, l’altre cas del 
narcopisos, la usurpació que després serveix per montar aquestes xarxes, que els hi dic que dins 
Palma existeixen. Que s’estan ocupant, encara que siguin de tenidors, s’estan ocupant pisos i 
se’n fan càrrec màfies, que lo que fan es llogar els pisos i fan ficar gent i els hi fan pagar doblers 
i després resulten ells desnonats d’aquests propis pisos. Tota aquesta problemàtica existeix a 
Palma i noltros ja els hi varem exposar i varem fer aquesta proposició en aquest sentit. Per tant 
noltros, lo que estariem sempre és en col·laboració per poder prendre mesures per defensar la 
propietat privada. I a l’altra banda que és el caire social, i hem de posar fil a l’agulla, i hem de 
posar i no hem de tenir aquests habitatges tapiades i hem de posar en marxa els habitatges, i 
hem de construir habitatge social, que és lo que ha de fer l’Ajuntament per poder pal·liar aquest 
problema. I l’altre problema és defensar al ciutadà que ve, paga els seus imposts, paga els seus 
Ibis, paga tot i llavors resulta que està desemparat per part de l’administració. Per tant, noltros 
votarem a favor de la proposició que fan en aquest sentit el Partit Popular i res més. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Nosotros votaremos apoyando esta iniciativa, porque la 
consideramos muy importante. Agradeciendo mucho a la Sra. Neus donde nos dice que la 
Oficina Antidesahucios estará abierta a aquellos que tengan una casa ocupada puedan ir. Usted 
dice que no ha ido porque lógicamente es difícil de entender que yo voy a una oficina para un 
tema determinado para resolver. Otro, yo le agradecería que el Ayuntamiento haga en su página 
web dónde, a qué agente, aquella gente que tiene un problema de ocupación  pueda ser atendida 
por el Ayuntamiento y verá usted cómo va a tener muchísimas peticiones. Es un tema complejo, 
lo entiendo, pero hemos de empezar por una serie de factores. Es decir, si tenemos una sociedad 
donde el movimiento o la ocupación se hace casi norma, muchas veces es algo que aparte de 
afectar a la propiedad privada o a gente que tiene necesidad de la vivienda y no la puede ocupar, 
lo cual es algo que es francamente grave, produce una desestabilización del mercado y del 
alquiler. Porque la gente cada vez es más reacia a alquilar un piso si no tiene todas las garantías 
jurídicas, que el Ayuntamiento sí podría estar allí para que en caso de ocupación o que un 
inquilino no pague y no se quiera ir, pueda tener un apoyo. Con esto se movería en el mercado 
muchísima más vivienda, que ahora mismo está posiblemente bloqueadas por propietarios o por 
grandes tenedores de viviendas. Falta de seguridad jurídica. Segundo punto, si por parte de la 
propia administración, sea el Gobierno, sea el Ayuntamiento, no se ha construido ninguna 
vivienda de protección oficial o viviendas sociales, seguimos con el problema. Estos dos 
factores son los que en cierta medida, rompe un mercado de oferta y demanda y encarecen los 
precios. Por tanto yo, sí agradecería que por parte del Ayuntamiento, sí se hiciese una oficina 
donde todos aquellos que están con ese problema, puedan ir y que se les resuelva, que se les 
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explique. Yo conozco el otro lado, y mucha gente tenemos amigos que tienen el problema de un 
ocupa que está muy bien informado para saber los plazos que tiene para que no le saquen de la 
vivienda. Hagamos lo contrario, facilitemos a quien tiene un problema para que pueda 
resolverlo. Porque además quien tiene la casa ocupada, no tiene ningún apoyo, tiene que ir a un 
abogado, el abogado tiene que hacer una serie de trámites que son lentísimos, con mucha suerte 
a los 9 meses o a un año de pagar a un buen abogado para que saquen a alguien que se ha 
metido en la casa, con una excusa o con otra. Le cuesta un año, las pérdidas de un año de 
alquiler o de no poder meter a un hijo o a una hija a esta casa que necesite. Por tanto, 
agradecería esta iniciativa del Ayuntamiento que pueda tener una oficina donde se pueda 
informar a tantos ciudadanos que se ven privados del derecho de su vivienda. Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros planteamos esta propuesta desde un punto de vista social, como 
una cuestión de emergencia social sobre todo para los colectivos más sensibles y más 
desfavorecidos. Los datos que aportan los juzgados y publicados en los medios de 
comunicación es que los desahucios por no pagar hipotecas en Baleares están en cifras mínimas, 
y en general todos los desahucios están descendiendo. Pero lo que sí es cierto es que están 
aumentando en gran medida las demandas por cuestiones de ocupación. Es verdad que cuando 
hay actuación policial es muy rápido, pero no hay que olvidar que los procedimientos civiles 
pueden llegar a más de un año de tramitación. Qué pasa si una señora, como la señora que 
hemos comentado de 94 años, una anciana, se encuentra en este caso y no tiene el aporte y el 
soporte de los vecinos para poder echar a los ocupas ilegales de su casa. ¿A dónde va? La 
medida que nosotros estamos proponiendo al Ayuntamiento no cuesta dinero, no cuesta ni un 
solo euros a los ciudadanos, sencillamente es aprovechas lo que ya se tiene. Hay una Oficina 
Antidesahucios, hay personas asignadas a esta Oficina Antidesahucios, hay una infraestructura y 
hay juristas que ya saben perfectamente cómo se tiene que hacer para incoar los procedimientos 
civiles para colaborar con estas personas y estos colectivos sensibles. Nosotros no hablamos ni 
de ocupas de pisos de bancos, hablamos de colectivos sensibles y de que esta medida no cuesta 
un euro a los ciudadanos. Ya tenemos la infraestructura, lo único que falta es la voluntad 
política. Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs)  
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que preste el 
servicio de asesoramiento integral, incluso de mediación a las personas y familias 
afectadas por la ocupación ilegal en sus viviendas, dando prioridad a personas con la 
vivienda habitual ocupada con pocos recursos o de colectivos sensibles." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es tracten conjuntament els punts 69 i 70 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 94 - 

“Muchas gracias Sr. Alcalde. Cuando vamos de economía me gustaría que fuésemos un poco 
hacia atrás y viéramos de dónde venimos, y venimos de una legislatura 2015-2019, en la que 
gracias a la gestión del Gobierno Central que tomó una serie de medidas de contención del gasto 
y también de dar una seguridad jurídica. Hemos estado en un período, digamos, de estabilidad, 
de crecimiento económico con unos crecimientos anuales bastante superiores al 2%. Quiere 
decir que una política trajo esta situación. Durante estos años, es conocido de que este 
Ayuntamiento, estos 4 años, tuvo recaudaciones superiores en 200 millones de euros. Pero 
ahora nos encontramos en una situación que bien sea porque es una coyuntura internacional que 
nos afecta, pero también tenemos desde hace una año y medio un gobierno en funciones, que ha 
dado una serie de limitaciones desde el punto de vista de inversiones o de seguridad jurídica y 
ahora por ambas cosas tenemos una diríamos, lo que dicen, un enfriamiento económico. Yo 
diría más bien una desaceleración que está confirmada mes tras mes, es decir, no estamos ya por 
encima del 2, ya nos pone en duda que alcancemos el 2. Esto quiere decir que no pinta bien la 
situación económica de España, por lo tanto, los datos de los últimos trimestres han sido poco 
esperanzadores, que además le hemos de ayudar a hechos claros como puede haber sido la 
quiebra de un tour operador enorme que todos conocemos y ahora estamos ayudando a esta 
crisis con cientos de millones, Thomas Cook. O la amenaza muy posible, debido a que lo 
defiende muy bien el Sr. Primer Ministro Británico, en la salida del Brexit que nos tocará. Con 
relación a nuestro mercado turístico, que es la primera fuente de ingresos y de empleo de 
Baleares, marcan una situación de contracción también. No hay las mismas reservas, hay 
estabilización de otros mercados y hay una gran preocupación porque el futuro no es tan 
brillante como se esperaban. Y además hay un problema, que como digo, que la situación 
política actual no favorece este mercado y el posible gobierno socialista-comunista, de acuerdo 
con todos los expertos en economía, provocará una situación más difícil desde el punto de vista 
de inversión, seguridad, economía, aumento de paro, etc. etc. Bien, ¿Cuáles son las medidas 
normales cuando entramos en lo que parece claro que entramos en una situación económica no 
favorable? Pues, está explicado y se ha visto: no subir impuestos y, si es posible, bajar 
impuestos. Nosotros, en nuestro programa electoral llevábamos la bajada de impuestos como 
algo, en algunas áreas, para precisamente ver que hay un cambio de tendencia. Porque la 
pregunta que nos hacemos es que si teniendo 200 millones de euros más, la gestión de 
determinadas áreas de este equipo, del anterior equipo, del tripartito, ha sido catalogado como 
que estamos entre las 5 ciudades más sucias de España, las menos seguras, etc. etc. sin entrar en 
detalles. Y nosotros les hemos ofrecido apoyar para poder cambiar esta tendencia. No quiere 
decir que siempre utilizando el dinero, incluso teniendo más, seamos capaces de cubrir los 
objetivos. Y lo he dicho muchas veces, cuando metemos por delante ideología o sectarismo o 
parcialismo o le llamaremos como queramos a pura gestión de meter el dinero donde hace falta, 
creo que distorsiona la buena gestión. Yo entiendo, por lo tanto, que hemos de congelar los 
impuestos, las tasas municipales, por esta razón y luego también porque hay colectivos, sean 
empresarios, sean familias, que tienen dificultades para llegar a fin de mes. Y les subimos 
impuestos en dos áreas que ni más ni menos que recogida de basuras y transportes. Y la gente se 
pregunta, vamos a pagar los platos rotos por la gestión anterior. Estamos afectando solamente al 
20% de la gente que sube al autobús. Oiga, el 20% son cientos de miles de personas. Entonces, 
creo que lo que debe hacer un gobierno es gestionar bien, priorizar y gastar el dinero donde 
tiene que gastarlo, no en otras partidas que parecen clientelares. Yo por todo esto, lo que le 
ruego y lo que le pido, es que renuncien a esta subida de impuestos que es la puerta abierta para 
otras subidas de impuestos. Es decir, lo que solicito es congelar los impuestos y las tasas del 
Ayuntamiento para el año 2020. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Nosotros traemos aquí una propuesta, es la segunda parte de la propuesta. 
Que estuvimos debatiendo cuando debatíamos la política tributaria para el próximo ejercicio 
económico y a nosotros dentro de la defensa del equilibrio presupuestario porque existe un 
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margen, el gobierno autonómico va a hacer recortes porque baja el presupuesto. Nosotros lo 
subimos en casi 20 millones de euros. Nosotros proponemos fomentar la oferta de viviendas y 
dentro de un mensaje de sostenibilidad, queremos fomentar las construcciones que sean 
rehabilitación al consumo de territorio con vivienda nueva. Por eso proponemos rebajar el coste 
de la construcción de estas viviendas, al menos el coste municipal con una rebaja que pueda 
soportar el presupuesto municipal porque hay margen municipal. Porque hay margen si hay un 
incremento de 19 millones, pues hay margen para poder ampliar, en este caso, el beneficio fiscal 
en un impuesto. Mire, la Ley de Haciendas, el Texto Refundido, que no la ley, el Texto 
Refundido de la Ley de Haciendas Locales establece como se pueden realizar estas 
bonificaciones que son potestativas, es decir si el Ayuntamiento las quiere poner o no en 
práctica. Hay una referente a energía solar, que ya la tenemos. Hay referentes a viviendas de 
protección oficial, que ya las tenemos. Hay referentes a condiciones de acceso y habitabilidad 
para personas con discapacidad, que ya las tenemos. Los de planes de fomento de inversiones 
privadas en infraestructuras también deja esta posibilidad. Y luego hay otra más genérica, que 
son todas aquellas obras que este Pleno considere de utilidad municipal. Fruto de esta 
posibilidad, el Ayuntamiento de Palma gobernando el Partido Popular, pues que está en nuestro 
ADN en cuanto podemos, se propuso bajar el impuesto de construcción y se propuso bajar el 
impuesto de construcción, una que se pactó una bonificación fiscal con el grupo MÉS que era el 
de eficiencia energética y que ustedes mantienen del 25% y también en su día cuando era 
Alcaldesa Catalina Cirer también se bonificó, o está recogida la bonificación en el caso de obras 
derivadas de un informe de evaluación de edificios. Por tanto, la ley permite que este 
Ayuntamiento pueda declarar de utilidad porque pueda fomentar lo que sería la construcción de 
vivienda, quiera fomentarla, permite establecer una bonificación en nuestro caso es hasta el 95% 
pero en creemos que basta que se del 30% a favor de las obras de rehabilitación de edificios que 
vayan a ser de uso residencial. Por eso proponemos dentro de una coherencia de los que estamos 
diciendo, de hablar de sostenibilidad, por tanto favorecer reduciendo el coste municipal fiscal de 
la vivienda con una reducción del 30%. Podríamos proponer del 95% como pasa con las 
reformas relacionadas con la inspección técnica de edificios, pero no, proponemos, porque el 
equilibrio presupuestario es importante, proponemos del 30%. Y ya le digo que el futuro vamos 
a proponer subir el actual 25% que tiene las reformas de eficiencia energética también en 
consonancia con lo que estamos proponiendo que sea del 30%. Miren, ustedes no plantean para 
el próximo ejercicio, habiendo margen, porque si se incrementa el presupuesto con tantos 
millones de euros significa que había margen, había margen no sólo para congelar las tasas si no 
para ampliar beneficios fiscales como propuso el Partido Popular en las enmiendas de las 
ordenanzas fiscales. Ustedes lo que es bajar impuestos, no. Ustedes están cómodos, lo hemos 
visto, les cuesta poco subir el billete de la EMT. Teóricamente ustedes quieren fomentar que la 
gente llegue al centro de Palma utilizando transporte público, la gente en general, no sólo los 
que lo utilicen con muchísima frecuencia, si no los que lo utilicen con menos frecuencia, 
incluido los turistas. Y ustedes esa política, como no está en su ADN, no tienen pensada hacerla, 
no ahora si no en los cuatro años. Por eso el Partido Popular también apoyará la propuesta que 
presenta el Grupo Municipal VOX. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Señor Coll, usted hace referencia a unas políticas de hace unos años centrales que parece que 
está orgulloso, que son las políticas que hicieron que 60.000 millones de euros, si no recuerdo 
mal, que no nos iban a costar nada a los ciudadanos, de deuda privada de bancos, pasaran a ser 
deuda pública del Estado. Hace referencia a unas políticas que obligaron a cerrar hospitales, que 
pusieron tasas a la Justicia, que hicieron el despido mucho más barato y mucho más fácil, y 
¿están orgullosos de esto? Bueno, tampoco es de extrañar. Y todo eso para llegar a decir que 
congelemos las tasas y los impuestos. El 50% de los ingresos de un ayuntamiento, de nuestro 
Ayuntamiento, vienen por el Impuesto de Bienes Inmuebles, el 25% aproximadamente, que está 
a menos de un 40% del máximo y el otro 25% por las aportaciones del Estado, que controla el 
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Estado. Es decir, la mitad de los ingresos o vienen dados por el Estado o están bajísimos. Sobre 
todo en el tema del Ibi, es como si fuéramos a un restaurante, pidiéramos un primer plato 
importante y pagáramos 35€ y por la copa de vino 4€, y al día siguiente fuéramos a otro 
restaurante y por el mismo plato pagáramos 15€ por la comida y 5 por la copa y nos quejáramos 
porque es un restaurante caro. O sea, no tiene sentido esto que están pintando que los impuestos 
son muy altos y estamos por encima, porque el cómputo general es que tenemos una tasa fiscal 
muy baja en Palma, sobre todo porque el Ibi está congelado y es el 25% de los ingresos. En 
cuanto al Sr. Martínez, su apuesta por intentar vendernos una cosa que no es así, le diré que 
desgraciadamente lo que usted dice es incorrecto. El Texto Refundido que hace mención dice 
que no se pueden reconocer otros beneficios fiscales que no estén previstos en las normas 
legales y no prevé ninguna bonificación de … en obras de rehabilitación, como está en el 
artículo 103. Es cierto que usted hace una pirueta tributaria, que en el artículo 103.2 se permite 
la declaración de especial interés por concurrir unas circunstancias sociales, culturales, 
histórico-artísticas o de fomento de la ocupación que no es el caso de ninguno de los casos que 
usted presenta. Y además hay que acreditar estas circunstancias de forma concreta con una 
declaración de interés municipal una a una. No es así. Y usted quiere volver a lo que dice que 
usted ya hizo que fue una bonificación, que vende a bombo y platillo, de rehabilitación de 
viviendas. Que estaba mal hecha, y seguiría estando mal hecha si lo hiciéramos, que por eso 
nosotros la retiramos porque intentamos no hacer cosas mal hechas y menos en la ley. Quiero 
recordarle que de esa bonificación tan estupenda que usted llama a bombo y platillo, sólo hubo 
en el año que estuvo en vigor, una solicitud, una. Además estuvo mal hecha y ni siquiera se 
pudo otorgar, para que usted vea qué éxito tenía. Y lo que sí me llama la atención, es que 
aquella bonificación que ustedes tenían, era de un 25% o de un mismo porcentaje para todas las 
obras independientemente del coste de la obra que tuvieran. Y como no debió funcionar a los 
que usted quería, no perdone, ahora propone una con el mismo porcentaje a todas las obras, 
independientemente del coste. Antes, si eran de más de 1 millón de euros de obra, sólo era un 
5%; si eran de 300 a 1 millón, un 10%; y menos de 300.000 a un 25%. Es decir, lo que intenta 
usted es premiar las grandes rehabilitaciones de obra de más de un millón de euros porque antes 
no funcionaba. Evidentemente, esto no se puede aprobar porque ni lo contempla la ley ni es una 
medida que nosotros entendamos que se puede llevar a cabo, porque no cabe dentro del 
impuesto de construcciones.” 
 
Sra. Pomar Juan(Cs): 
 
“Nosotros consideramos que el mejor sitio donde puede estar el dinero de los ciudadanos es en 
sus bolsillos. Y ustedes no lo están llevando a cabo. Tienen un afán recaudatorio y esto está 
quedando demostrado. Además si reclamaran lo que toca a la Comunidad Autónoma no 
estaríamos hablando ahora, de todo lo que estamos hablando de: subidas de tasas, 
impuestos…Sr. Adrián dice que el mayor impuesto que recauda aquí en el Ayuntamiento es el 
Ibi, y es el Ibi el que tendría, como la propuesta que presenta el Partido Popular, es donde 
tendría que rebajar o ajustar lo suficiente. Nosotros estamos de acuerdo con la propuesta del 
Partido Popular, es más consideramos que se queda corta, que poner incentivos para poner 
vivienda en el mercado es importante, pero sobre todo delante de las necesidades que tenemos 
actualmente, incentivos para sacar vivienda para alquiler en el mercado también sería muy 
importante. Incentivar al mercado para conseguir esas políticas sociales también ayudaría. Y 
luego en cuanto a la propuesta de VOX también vamos a apoyarla, en cuanto a tasas y tarifas, 
ustedes se están apoyando, usan de bastón a los ciudadanos para salvarse ustedes. Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Mis palabras eran que gracias a una buena gestión y contención del gasto ha traído su éxito. 
Usted ha dicho, con razón, que se hicieron recortes. Si volvemos a esto yo le diré porqué se 
hicieron recortes, porque venía de un gobierno que dilapidó durante 7 años y dejó a España 
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económicamente y socialmente al pie de los caballos. Sí, es decir, cuando usted hable del Sr. 
Montoro, póngale la cara del Sr. Rodríguez Zapatero. Y además la economía, usted acaba de 
decir, el Ibi no creo que sea barato el Ibi que pagamos en Palma y otros impuestos. Pero lo que 
sí le puedo decir y le voy a leer noticia de hoy en Última Hora: “Balears cerrará 2019 con un 
agujero de 370 millones en su previsión de ingresos” y dice además en una parte que nos afecta 
de rebote como usted muy bien ha dicho, porque dependemos de la financiación del propio 
Estado o del propio Govern. El Govern presentó unos ingresos 695 millones de euros con cargo 
al presupuesto de transmisiones patrimoniales, actos jurídicos documentados, etc. sin embargo 
el mes de septiembre acabó con unos ingresos de 395 millones de euros, es decir, 300 millones 
de euros menos y no por el Sr. Rodríguez Zapatero, ni por el Sr. Rajoy, si no porque la 
economía está así. Y lo que hemos dicho y lo que repetimos es que parece evidente de que va a 
ser difícil, poder recaudar, y ya entramos en un debate que no voy a seguir que es el de los 
presupuestos, unos recursos que poco van a beneficiar al ayuntamiento y sobre todo a la 
sociedad. Con esta desaceleración económica va a pasarlo mal y por esto, es por lo que digo, 
que cuando entramos en una situación de este tipo lo último que hay que hacer es subir los 
impuestos. Por supuesto que apoyamos la iniciativa del Partido Popular porque va, no sólo en 
esta dirección, si no a mucho mejor porque pide bajada de impuestos. Yo lo que les pido es que 
gasten bien el dinero y donde hace falta. Hay muchas partidas, como veremos en el próximo 
Pleno, donde en vez de gastarlo en una dirección se puede gastar en otra, pero yo, repito lo que 
hemos dicho siempre y seguiremos diciendo, no a la subida de impuestos. Porque además la 
subida no se ha traducido en una mejor gestión y pongo en duda que las subidas, sí Sr. Perpinyà 
yo entiendo que necesita 30 millones y además se los tiene que dar el Govern Madrid y lo 
mismo a la Policía, Bomberos y demás. No suban los impuestos es injusto. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. García, usted dijo que no se podía hacer. Legalmente usted sigue 
manteniendo que no se puede hacer y en cambio tiene dos modificaciones hoy en la Ordenanza 
Fiscal Municipal que están basadas en el mismo artículo del Texto Refundido de la Ley de 
Haciendas Locales. Por cierto usted hablaba que tenía limitación la que pusimos nosotros, la 
deficiencia energética no. Usted ha hablado que con la propuesta que hacemos nosotros vamos a 
beneficiar a grandes empresas, bueno la de eficiencia energética no tiene ninguna limitación y 
ustedes la mantienen la que aprobamos nosotros. Oiga mire, nos tiene que explicar, la Sra. 
Pomar tiene razón, nosotros nos hemos quedado cortos, pero para que fuera una propuesta 
viable sólo proponemos rebajar el 30%. Se lo quiero decir porque un ex ayuntamiento del 
cambio como es el Ayuntamiento de Madrid con una ordenanza fiscal que mantuvo este ex 
ayuntamiento del cambio, las obras de rehabilitación de edificios de uso residencial lo tienen al 
70%, por tanto nosotros estamos diciendo al 30, es viable, es viable presupuestariamente, 
ustedes no tienen que hacer ningún tipo de recortes en el presupuesto del próximo año. En todo 
caso los recortes vendrán porque se están gastando el remanente líquido de tesorería, como está 
diciendo la Oficina de Control del Gasto, al 100% y no están, como se dice en mallorquín, fent 
un raconet, para esto que parece que viene de cara al futuro, este estancamiento de la economía. 
Y por eso nosotros proponemos iniciar en consonancia con lo que teóricamente dijo el Alcalde. 
El Alcalde dijo cuando tomó posesión, usted señoría dijo que esta era la legislatura de la 
vivienda. Oiga. qué les cuesta tomar una medida fiscal viable presupuestariamente como es 
rebajar un 30% el coste municipal de adquisición de la vivienda. Y sólo, en coherencia con 
medidas de sostenibilidad de nuestra ciudad, sólo en los casos de rehabilitación, no en los casos 
de construcción nueva. Por tanto nos llama la atención, usted dice: oiga, en los 6 primeros 
meses o 5 primeros meses que tuvo de vida esta modificación fiscal, que fue en el 2015, hicimos 
poca publicidad, no gastábamos el dinero que tienen pensado gastar ustedes en el publicidad en 
el ejercicio 20-20. Con el millón de euros que tienen pensado, de todo el Ayuntamiento, el 
millón de euros, algo podrían dedicar. Sí, todo el Ayuntamiento, es un millón de euros, el 
presupuesto que ustedes presentan mañana en el Pleno si cogemos todo, incluso las empresas 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 98 - 

municipales, me quedo corto, porque no estoy sumando todas las empresas municipales, pero 
van a gastar más de un millón de euros en propaganda, que no en publicidad institucional. 
Pueden dedicar algo de publicidad institucional. Ustedes no tienen voluntad, porque de lo que 
hablamos aquí es de voluntad política, porque mire, yo ya le dije cómo se podía hacer esta 
bonificación, no sólo eso, es que está. Si usted cree que lo que estamos proponiendo no se ajusta 
al Texto Refundido de la Ley de Haciendas Locales, usted tienen dos bonificaciones, quítelas, 
no se pueden bonificar el 95% las reformas derivadas de una inspección técnica de edificación 
porque se basan en el mismo artículo 103.2 de la Ley de Haciendas Locales. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Pomar, si el dinero de los ciudadanos está en sus bolsillos la Administración Pública 
desaparece, literalmente. Si la Administración Pública no tiene dinero no funciona. Y la 
Administración Pública funciona de los impuestos de los ciudadanos a nivel estatal, a nivel 
municipal y a otros niveles. Es así de sencillo. Porque, qué tiene que empezar a hacer vender 
cosas? Que la administración fabrique cosas y las venda para autofinanciarse y poder dar 
servicio a los ciudadanos. No, no, los ciudadanos financian la administración pública, eso es 
básico, a cambio de buenos servicios, por supuesto. Sr. Martínez no es legal, aunque otros 
ayuntamientos lo apliquen, no se puede aplicar, que otros ayuntamientos hagan piruetas no 
significa que en este ayuntamiento se pueda aplicar. No se puede. En cuanto a VOX, 
simplemente decir que no es buena gestión, no se puede ser un ejemplo de buena gestión salvar 
a los bancos haciendo que la deuda privada pase a ser pública de todos los españoles. Y cargarlo 
sobre los trabajadores, haciendo normas que hacen que la crisis la lleven ellos todavía sobre sus 
espaldas. Nada más que añadir.” 
 
69. Grup VOX relativa a congelar les taxes municipals en l'exercici 2020 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 1 vot a 
favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) la proposició inicial 
 
Esmena de substitució: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a congelar las tasas 
y tarifas municipales actuales del 2019." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, Cs i VOX-ACTUA PALMA) 
 
70. Grup PP relativa a la baixada de l'Impost de construcció a les rehabilitacions 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a 
favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma declara las construcciones, instalaciones u 
obras de especial interés o utilidad municipal por concurrir circunstancias sociales a las 
rehabilitaciones con destino principal el residencial al amparo del artículo 103.2 del 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 99 - 

texto refundido del Real Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se 
aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, con una 
bonificación del 25% de la cuota del impuesto. 
 
2.-El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda la modificación del artículo 5  sobre 
Bonificaciones potestativas de la Ordenanza fiscal reguladora del Impuesto sobre 
construcciones, instalaciones y obras Concepto 282,00 que ha de decir en su punto 1: 
a) Se establece una bonificación del 95% de la cuota del impuesto a favor de las 
construcciones, instalaciones y obras de especial interés o utilidad municipal. Para 
disfrutar de esta bonificación será indispensable, previa solicitud del interesado, que el 
Pleno municipal, por voto favorable de la mayoría simple de sus miembros, declare 
expresamente que la construcción, instalación u obra es de especial interés o utilidad 
municipal por concurrir circunstancias sociales, culturales, histórico-artísticas o de 
fomento de la ocupación que así lo justifiquen. El otorgamiento de esta bonificación 
requiere la solicitud expresa del sujeto pasivo, quién tendrá queexpresarla con la 
autoliquidación del impuesto en la cual tendrá que acreditar la obtención de la 
declaración de especial interés o utilidad municipal.  
 
b) Se establece una bonificación del 30 % de la cuota del impuesto a favor de las obras 
de rehabilitación de edificios de uso residencial. El otorgamiento de esta bonificación 
requiere la solicitud expresa del sujeto pasivo, que tendrá que expresarla con la 
autoliquidación del impuesto." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Debat conjunt dels punts 74 i 75 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Només es un minut. Voldriem dir que esteim molt contents que hagi estat 
acceptada aquesta proposta. I aprofitar el moment per felicitar a la Federació de Veïnats de Sa 
Ciutat de Palma i que esteim molt contents d’aquesta nova incorporació a tots el òrgans de 
participació de l’Ajuntament. Creim que és una bona notícia i que tots ens hem de congratular i 
noltros els felicitam molt sincerament. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Just reiterar aquesta curiositat que hem tengut davant associacions de veïnats que duien anys i 
anys i anys fent feina pels ciutadans de Palma, i han hagut d’esperar aquesta declaració dels 3 
anys, per poder ajuntar-se i poder constituir un ens que és la Federació de Veïnats. Noltros 
també els hi donam l’enhorabona i ens alegram que haguem pogut arribar a un acord. El que 
demanam, instam es que ràpidament s’incorporin a totes les institucions i a tots els òrgans de 
participació municipal que hi ha dins el reglament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Ja ho varem comentar a la comissió que, evidentment, s’havia d’aprovar una 
vegada que aquesta entitat s’ha incorporat com a UPM. S’ha d’aprovar també el dret que tenen a 
incorporar-se a les diferents comissions i organismes. Per tant el que hem presentat és una 
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transacció que tots el grups els hi arribat aquesta transacció, el Sr. Secretari entenc que també la 
té. Noltros entenem que, malgrat que alguns considerin que la democràcia és un “estorbo”, 
noltros entenem que no i evidentment tothom que formi part de la societat, sempre i quan 
cumpli amb el reglament que és el que noltros volem remarcar amb aquesta transacció, dons 
evidentment té el dret a fer-ho. Moltíssimes gràcies.” 
 
74. Grup Cs relativa a atorgar representació a totes les institucions municipals a la 
Federació de Veïnats de sa Ciutat de Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Ple insta a l’Ajuntament a que, una vegada que la Federació de Veïnats de sa Ciutat 
de Palma ha obtingut la declaració d’entitat d’Utilitat Pública Municipal, i d’acord amb 
el Reglament Orgànic de Participació Ciutadana, que regula les entitats declarades 
d’Utilitat Pública Municipal, s’incorpori als diferents òrgans de participació municipal 
que es preveuen en el present reglament.” 
Aprovat: la transaccional, per unanimitat 
 
75. Grup PP relativa a la Federació de Veïnats de sa Ciutat de Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Ple insta a l’Ajuntament a que, una vegada que la Federació de Veïnats de sa Ciutat 
de Palma ha obtingut la declaració d’entitat d’Utilitat Pública Municipal, i d’acord amb 
el Reglament Orgànic de Participació Ciutadana, que regula les entitats declarades 
d’Utilitat Pública Municipal, s’incorpori als diferents òrgans de participació municipal 
que es preveuen en el present reglament.” 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
84. Grup PP relativa al mercat del Camp Redó 
 
Dictaminada favorablement per unanimitat per la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que de forma 
inmediata y urgente acometa la rehabilitación integral del espacio del mercado de Camp 
Redó con el fin de recuperar la actividad comercial y social cuanto antes." 
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Aprovat per unanimitat 
 
85. Grup PP relativa a permetre l'accès de mascotes a totes les línies de l'EMT 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient ha dictaminat favorablement per unanimitat 
la següent transaccional. 
 
Es proposa: 
 
"1.-El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda ir ampliando progresivamente las 
líneas donde pueden viajar con sus dueños las mascotas, hasta que tengan acceso a todas 
las líneas y que todo ello pueda hacerse antes de que acabe el primer trimestre del año 
2022. 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a informar 
periódicamente en la Web y Redes sociales de las líneas donde está permitido el acceso 
de mascotas y los requisitos para poder hacerlo. 
 
3.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a tener las Webs y 
las Redes Sociales actualizadas en referencia a este tema." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
58. Grup Cs relativa al seguiment i transparència del compliment de les 
proposicions aprovades en el Ple 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-
ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Constituir, antes del final del presente año 2019, una Comisión Informativa 
Permanente con representantes de todos los grupos municipales para el Seguimiento del 
Cumplimiento de los Acuerdos Plenarios aprobados, conforme a los artículos del 
Reglamento Orgánico Municipal. 
 
2. Esta Comisión se reunirá como mínimo trimestralmente de forma ordinaria. 
 
3. Esta Comisión redactará una memoria anual con: 
* Acuerdos aprobados en Pleno.  
* Indicadores de tiempo de ejecución y partida presupuestaria. 
* Los acuerdos que no se han llevado a cabo, las razones justificadas y, en su caso, el 
plazo en el que se prevé su cumplimiento.  
 
Dicha Memoria será publicada en el Portal de Transparencia del Ayuntamiento." 
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Sobre la taula 
 
66. Grup PP relativa al parc mòbil de la Policia Local de Palma 
 
Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Desde el Grupo Popular estamos muy satisfechos de la propuesta que 
hemos llevado sobre el parque móvil de la Policía Local porque permitirá durante la legislatura 
hacer toda una renovación completa. Agradecer al equipo de gobierno que ha tenido la visión de 
que esta propuesta era necesaria y también agradecerle a la Regidora la aprobación por 
unanimidad de la propuesta que habíamos llevado. Y a los grupos de VOX y Ciudadanos. 
Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a hacer un plan de 
renovación a medio y largo plazo de tal manera que, antes de la finalización de la 
legislatura se haya renovado todo el parque móvil de la Policía Local de Palma con el 
compromiso que el servicio siempre esté operativo". 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
68. Grup Cs relativa a la Llei de Capitalitat 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Noltros precisament presentam aquesta proposta, que així com ha dit el 
Sr. Adrián no desaparegui l’administració, que l’administració es pugui mantenir. I presentam 
aquesta proposta també, perquè no tengui que passar el que ha passat a Andalusia que han 
desaparegut, ja que ha xerrat de desaparicions, mil de milions d’euros. Precisament aquesta 
proposta és perquè se compleixi la llei, una llei que fa temps que se tendria que complir i no és 
res de lo que tendria que ser, que dur com a conseqüència la pèrdua d’autonomia tant per part 
econòmica de l’Ajuntament de Palma com pel poder de decisió. Proposam que es compleixi la 
llei, que és simplement que els 30 milions que es determinen per inversions en el Consell de 
Capitalitat, venguin cap a l’Ajuntament de Palma i després complementar el nivell 
d’infraestructures i d’instal·lacions. I que si no s’arriba a aquest punt d’inversions dels 30 
milions, que aquest 16% pugui ser de lliure disposició. Una lliure disposició que donaria 
autonomia i el Sr. Adrián poder fer i administrar degudament, així com toca, aquest Ajuntament 
de Palma. Lo qual ens donaria molta alegria. Però és que això no està passant, no està passant i 
endemés la Llei de Capitalitat l’estan utilitzant per enganar-nos a tots noltros, perquè 
determinades inversions, per exemple que se puguin produir a una determinada conselleria, que 
compren ordenadors, diuen que això és capitalitat i que va a favor de l’Ajuntament de Palma. Lo 
que demanam aquí és que instin al Govern Balear que d’una vegada això es dugui a terme, que 
sigui en serio, que la llei està per complir-se i no per fer un “paripé”, que al final ens trobam 
amb un pressupost i unes mancances que duen a lo que justament hem acabat de parlar fa un 
moment. A demés a més volia afegir una sèrie de punts, perquè la Llei de Capitalitat no és un 
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regal, la Llei de Capitalitat tampoc és un premi, perquè moltes vegades hem pogut veure: no és 
que nos donen un milió tres-cents mil euros, oh! quina alegria. No, és que ens tendrien que 
donar molt més, i encara els hi agraïm. I s’estan quedant curts. La Llei de Capitalitat lo que 
intenta és corregir l’aport del dèficit del finançament de Palma. Nos centram només i quan 
parlam erradament només parlam d’inversions, no no, aquest dèficit que els ciutadans no 
tendrien que sufragar d’aquesta ampliació de préstecs que es duen a terme. Els hi podriem 
evitar. Aquestes inversions són importants, però també crec que és més important també el 
dèficit de finançament que té aquest Ajuntament. Només demanam complir amb la regulació 
actual, no demanam res més. I fer també que la Llei de Capitalitat no sigui trampes en el solitari. 
Que a vegades hi és i no hi és. Me recorda un poc a en David Copperfield, aquell mag que feia 
desaparèixer. Ara tenim 30 milions, no tenim 30 milions i quan hem estat xerrant de 
pressupostos de Capitalitat, no no és que es Capitalitat de fa 3 anys però la Capitalitat 
d’enguany de 2020 no vendrà, ha desaparegut. I és ver, el Sr. Adrián ha fet referència, la Llei de 
Capitalitat desapareix, no la duim a terme i tampoc tenim allò que és necessari perquè es 
compleixi. Perquè lo que dona a veure, és que vostès des de l’equip de govern no controlen els 
pressupostos, els controla la Sra. Armengol. I això no ha de ser, això és l’Ajuntament de Palma. 
I a l’Ajuntament de Palma tenim un equip de govern que la gent els ha votat perquè facin el que 
tenguin que fer. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sólo, bueno esto es como si Copperfield estuviera detrás. Sobre todo porque aquí 
prácticamente sólo ha llegado dinero de Capitalidad a este ayuntamiento cuando ha habido un 
gobierno de izquierdas al frente. Porque en las otras legislaturas sólo se hacía lo que literalmente 
dice la norma que es compensar por las cantidades adicionales. Yo es el quinto año que estoy 
sentado al frente de Hacienda y es el quinto año que peleamos y que hacemos todas las 
gestiones posibles hasta el último momento, que en este año todavía no ha llegado hasta que no 
se apruebe definitivamente el presupuesto, por conseguir que la Ley de Capitalidad se cumpla. 
Porque la Ley de Capitalidad se cumple, esos 30 millones de compensación por Capitalidad 
siempre están ahí, si no que parte de esos o la mayor parte vengan de forma líquida 
incondicionada. Porque la Ley de Capitalidad como bien recogen aquí tiene dos párrafos, uno 
que hace referencia a que se ha de adicionar al Fondo de Cooperación Local inversiones hasta 
llegar a los 30 millones, siempre se superan, las inversiones del Govern en Palma siempre se 
superan. Lo que no estamos de acuerdo, y seguimos peleando es para que la mayor parte de ese 
dinero sea en forma líquida utilizado por el Ayuntamiento. Pero también es cierto que estas 
inversiones, hasta llegar a los 30 millones, se acuerdan cuáles van a ser o como se van a 
financiar dentro del Consejo de Capitalidad que es el órgano competente para este aspecto. Y en 
cuanto completar la inversión hasta el 16%, se cumple sobradamente si van a la relación de 
inversiones territorializadas del Govern, allí está la lista de muchísimos millones de euros. Que 
es cierto que hay también pequeñas inversiones y pequeños proyectos, pero sólo contando con 
los grandes proyectos se consigue este porcentaje. Por tanto nosotros votamos en contra de esta 
proposición, aún a sabiendas que seguimos peleando y seguiremos peleando para tener la 
máxima aportación líquida y de libre disposición para el Ayuntamiento de Palma y para los 
ciudadanos de Palma para poder dar el servicio a todos ellos.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“El Grupo Municipal Popular ha renunciado a los 5 minutos de enmienda porque de todas 
manera esto ya lo hemos discutido en otro Pleno y estaremos en los 3 minutos que nos 
corresponden y la propuesta viene de Ciudadanos.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX-ACTÚA PALMA): 
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“Gracias Sr. Jarabo. A ver, el tema este de la Capitalidad, es ponerles delante de su espejo, del 
espejo de la contradicción. Les puede asegurar que si el gobierno de esta comunidad autónoma 
fuera de un color diferente al de ustedes, estarían la mitad del equipo de gobierno quemándose a 
lo bonzo y la otra mitad haciendo una acampada delante del Parlament, o delante del Consolat. 
Y esto es así y lo sabe. Pero lo que más rabia me da es que hasta la Sra. Armengol tuvo, al 
menos, el cierto coraje de decir que si el Gobierno Central no entregaba a la Comunidad 
Autónoma las famosas entregas a cuenta, reclamaría por todas las vías necesarias y no 
descartaba incluso la vía judicial. Al final como tuvimos elecciones, rápidamente hubo una…, y 
nos entregaron el dinero. Pero esto es exactamente lo mismo. Lo único que les pedimos es que 
pongan los intereses de la ciudad por encima de sus intereses de partido. Y eso no significa que 
vayan a la Sra. Armengol a hacerles una manifestación, con que se pongan un poco serios es 
suficiente. Porque ustedes saben que no se está cumpliendo la Ley de Capitalidad, igual que 
saben que la historia de la compensación es una historia. Entonces es así de sencillo, ahora el 
Gobierno de la Comunidad tiene un problema económico, tiene un agujero de 400 millones y 
por lo visto este agujero lo tenemos que pagar entre todos. Una parte esta ciudad y al final el 
conjunto de los ciudadanos, porque cuando ha dicho el Grupo de Ciudadanos que donde mejor 
está el dinero es en el bolsillo del contribuyente, es donde está mejor. Y sólo hay que meterle la 
mano para pagar los servicios: la sanidad, la educación, las infraestructuras, pero para nada más. 
Para pagarle la fiesta, no. O sea que usted sabia cual era perfectamente el sentido, igual que sabe 
perfectamente que ustedes no van a reclamar este dinero que es nuestro para no enfrentarse a un 
gobierno de su mismo color. Y todo lo demás son castillos de fuegos artificiales. Gracias Sr. 
Jarabo.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bien, nosotros ya denunciamos en el Pleno que se autorizaba el endeudamiento de la EMT. En 
aquel Pleno ya dijimos que iba a ocurrir que es una denuncia por parte del Alcalde de Palma a 
exigir, a solicitar la compensación de los costes de la Capitalidad. Lo que un Alcalde tiene que 
estar reclamando. No nos extraña, lo más mínimo, que el Alcalde esté ausente de este debate. 
Nosotros esperábamos un compromiso firme por parte del Sr. Hila de defender la Ley de 
Capitalidad hasta lo que está proponiendo el Partido Popular, que es una enmienda recordatorio 
de lo que ustedes proponían pero rebajándola. Nosotros no instamos a que les lleven a los 
tribunales, nosotros instamos a que inicien los trámites, ni eso ni iniciar los trámites que estén 
preparados. Ya se lo dijimos en el Pleno pasado, y ahora hemos visto que no sólo en el 2019 no 
va a llegar este dinero, si no tampoco en el 2020 va a llegar este dinero, y ustedes están diciendo 
que tienen que subir lo que tienen que pagar los ciudadanos, tanto los que nos visitan como los 
que residen, van a tener que sacar de su bolsillo para poder ir en la EMT porque hay que 
comprar autobuses. Cuando los autobuses, la financiación de los autobuses era una de las causas 
que justificaban esta compensación de los costes de Capitalidad. Porque oiga, pedirle 30 
millones al Parlamento de las Islas Baleares, al Parlamento autonómico, lógicamente el 
Gobierno Autonómico luego tiene que explicar a Ibiza, a Menorca y a los otros municipios que 
no son Palma, porqué Palma se le puede destinar 30 millones de euros y entre eso hay para que 
haya una flota de autobuses que permita un transporte público digno que nos lleve a una ciudad, 
sobre todo el Centro, que sea más sostenible. Ustedes, ya lo dijimos hace 2 Plenos, que 
renunciaban por el endeudamiento de la EMT, lo dijimos hace un Pleno que ustedes no eran 
coherentes con aquello que pedían, como bien han dicho otros concejales, lo que estarían 
pidiendo si no gobernasen también en la comunidad autónoma, ustedes hoy estarían votando a 
favor de la propuesta de iniciar, bueno de iniciar no, de llevar ante los tribunales al Govern de 
les Illes Balears, por el incumplimiento reiterado de la Ley de Capitalidad, porque lo que 
estamos viendo día sí día también, en este Ayuntamiento es una falta de liderazgo por parte del 
Alcalde de defender lo que siempre ha defendido cualquier Alcalde que se ha sentado en esa 
silla principal. Lo intentó Aina Calvo, le duró 2 años, porque luego se hacía la foto con el 
Govern y le retiraban los presupuestos, pero al menos lo intentó, de dar batalla. Y también 
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Catalina Cirer. Hoy si tenemos Ley de Capitalidad y tenemos una compensación con una cifra 
de 30 millones de euros fue gracias a Catalina Cirer, a una Alcaldesa con liderazgo. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies. Sr. Adrián, usted ha dicho que pelea, nosotros nos conformamos que trabaje, que 
trabaje sobre el tema de la Ley de Capitalidad. Dice que se cumple la Ley de Capitalidad, sí sí 
trabaje. Y que siempre está ahí, pues la gestiona mal, la gestiona mal y creo que su trabajo y le 
voy a recordar creo que es tener una buena planificación financiera de este Ayuntamiento, con 
instrumentos y previsiones a medio y largo plazo, esto le ayudaría a una mejor gestión. Porque 
estamos haciendo estos resultados porque los resultados no se están viendo, si no no estaríamos 
hablando de esto, si estamos haciendo los comentarios es porque estamos viendo claramente 
que a ustedes les están metiendo un gol por toda la escuadra la Sra. Armengol. Que los 
ciudadanos de Palma están ayudando a la Sra. Armengol a gestionar el presupuesto del Govern 
Balear. Y esto es lo que está pasando, y ustedes lo permiten. Y ustedes no están defendiendo los 
intereses, los intereses de esta ciudad. Y hablamos también de inversiones, y le vuelvo a repetir, 
del déficit de este Ayuntamiento. Así que es una lástima que no quieran luchar, luche por esta 
Ley de Capitalidad porque seguramente saldríamos todos beneficiados. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno. Aquí se ha hablado de muchas cosas. Lo primero yo quería dejar claro es que primer 
momento estamos peleando para conseguir los fondos líquidos de Ley de Capitalidad. Y por eso 
pasamos de 0 a aportaciones de hasta 11 millones de euros durante 4 años seguidos que no son 
pocos. Pero si hay que hablar de gestión, hablemos de gestión, y ya que afortunadamente el Sr. 
Martínez ha introducido no la parte de judicialización, digo que afortunadamente ha introducido 
la EMT. La EMT es un ejemplo de gestión, porque mire en los años de crisis 2012-2013, la 
EMT recibía del Ayuntamiento aportación unos 23,4 millones de euros, ahora está recibiendo 
23,2 aproximadamente. El mismo dinero, con el mismo dinero en esa época de crisis en que la 
publicidad de Partido Popular sí que subía a 800.000 euros, en años de crisis cuando no había 
dinero, la EMT consigue la compra de 100 autobuses nuevos, algo que el Partido Popular nunca 
había ni imaginado que se podría hacer con las mismas aportaciones. ¿Cómo se ha conseguido 
eso? Buena gestión: buena gestión en las rutas, buena gestión en las gratuidades, que se están 
poniendo gratuidades. Porque ustedes aquí sólo hablan de un billete puntual de los usuarios 
puntuales pero no de las múltiples gratuidades a menores, a parados y a personas de riesgo. ¿Y 
cómo se ha conseguido a parte de la buena gestión y la buena política de riesgo? Porque esto es 
una política de precios para que una SA funcione, acudiendo al BEI y consiguiendo financiación 
de hasta 30 millones. Consiguiendo de FEDER más de 50 millones, consiguiendo de 
Capitalidad, de esa que usted dicen que no se ha visto, casi 2 millones de euros y entrando en 
EDUSI casi 2 millones de euros, sólo para EMT estoy hablando. Es decir, con el mismo dinero 
que ustedes tenían para la EMT, en la que no hicieron nada más que llevarla a pique, perder 
pasajeros, mantener los autobuses que se iban quemando, a una gestión de una EMT moderna, 
con nuevos equipos, con nuevos autobuses, creo que son con 4 o 5 millones de viajeros que 
tenemos ya, y nuevas frecuencias. Usted me quiere interrumpir porque le estoy poniendo en 
evidencia.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Hila, no pido la palabra. Sólo es, si hace preguntas el Sr. García tengo derecho por 
alusiones. Sí, usted pregunta todo el rato, tendré que pedir la palabra. Yo sé que el Pleno de hoy 
tiene que acabar a una cierta hora, pero se lo digo de cara al futuro. No por hoy.” 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 106 - 

Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Por alusiones, no he preguntando nada.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Se irán conociendo. Estoy seguro que durante estos 4 años se van a conocer y entenderá 
cuando el Sr. García parece que pregunta, pero no pregunta. Ya se dará cuenta, verá.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a 
favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Instar al Govern Balear al cumplimiento del art. 142 de la Ley 23/2006, de 20 de 
diciembre, de capitalidad de Palma: inversión anual mínima de 30.000.000€ 
 
2. Instar al Govern Balear a una inversión de, al menos, el 16% del total de las 
dotaciones consignadas en los presupuestos del sector público autonómico y si no se 
realizan estas  inversiones en ese ejercicio, la cantidad restante de dichas aportaciones 
para llegar a los 30.000.000€ sean de libre disposición para el Ajuntament de Palma." 
 
Esmena Grup Municipal PP: 
 
"3.- Iniciar los trámites ante los Tribunales de Justicia para exigir al Govern de les Illes 
Balears el cumplimento de la Ley de Capitalidad respecto a la compensación económica 
por los costes de capitalidad del ejercicio 2019  y 2020. 
 
4.- A proponer destinar  la compensación económica por los costes de capitalidad del 
ejercicio 2019y 2020en caso de cambio de opinión del Govern autonómico a amortizar 
el endeudamiento de la EMT para la compra de los autobuses y la reducción del billete 
simple a 1,5 euros y un 20% la tarifa de los residentes." 
 
No aprovat la proposició de Cs per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, 
MÉS-Estimam Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) i no 
aprovada l'esmena d'addició del PP per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 
abstencions (Cs) 
 
76. Grup PP relativa al cablatge aeri de Palma 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La propuesta que traemos hoy al Pleno se trata de instar al equipo de 
gobierno a que se elabore en el plazo propuesto, 6 meses, que consideramos un plazo suficiente, 
a que se haga un plan director para la siguiente cuestión: para que las empresas suministradores 
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y de comunicaciones sotierren todo el cableado aéreo que todavía queda en nuestra ciudad y se 
pase por las canalizaciones subterráneas. Lo que estamos pidiendo no es ningún invento, es tal 
cual lo que dice la ley. Sencillamente, que deben hacer uso de las canalizaciones existentes. Ya 
sabemos que gracias al Plan General todas las construcciones nuevas, todas las urbanizaciones 
nuevas, todas para que se de licencia es preceptivo que se cumpla con esta normativa. Pero 
todavía subsisten en Palma mucho cableado aéreo y que hay que proceder al cumplimiento de 
esta ley. Para eso proponemos que se elabore este Plan Director para que paulatinamente se 
vaya solucionando este problema. Voy a traer fotografías, aquí ven un cableado que es en la 
Calatrava, donde ven que fachadas, que muchos casos son edificios catalogados, están 
padeciendo cables que no van a ningún sitio, que se están oxidando los tornillos y están 
deteriorando todo lo que es el patrimonio de esta ciudad. Pero el cableado no solamente afecta a 
lo que es nuestro patrimonio y nuestra parte estética, sino que también voy a hacer un breve 
repaso de las consecuencias de este cableado aéreo. Este cableado aéreo tiene repercusión en la 
salud de las personas, la Organización Mundial de la Salud ya ha advertido que el estar 
sometidos a estos campos magnéticos de baja frecuencia afecta a la salud de las personas que 
están expuestas a estos campos. No es concluyente los estudios que se han hecho, pero lo que sí 
que está claro es que afectan. También existe lo que se llama la contaminación acústica, por 
ejemplo, este edificio que en la primera y en la segunda planta, como se puede ver, están 
soportando sus fachadas este cableado aéreo, también tienen un tipo de vibración sobre todo por 
la noche y sobre todo en los momentos que hay humedad y llueve, y hay vecinos que se quejan 
del sonido que está repercutiendo. También incide en el arbolado urbano, miedo me da enseñar 
la foto, porque igual la Sra. Pastor elimina este árbol, como ha hecho en los de la calle 
Villalonga que ya los ha quitado todos, pero es verdad que el cableado aéreo está pasando por 
encima de los árboles urbanos. Que no solamente es un peligro para el propio arbolado y para la 
propia instalación, sino también para los trabajadores que tienen las tareas de mantenimiento y 
de poda y también para las aves, existen ya asociaciones que ya están haciendo estudios, como 
el “SOS Tendidos” que ya advierte también que para todas las aves de la ciudad también el estar 
sometidas a estos campos electromagnéticos también les están generando una serie de 
problemas. Pero además está toda la parte de accesibilidad y de movilidad. Hay personas que 
tienen movilidad reducida que por estos postes de madera o de hormigón que están por toda la 
ciudad, pues no pueden circular por las aceras, tienen que circular por la parte asfaltada o las 
familias que van con los carritos de los niños o incluso los propios peatones que en 
determinadas ocasiones hay que bajar donde circulan los coches. Hay cuestiones de seguridad, 
hay habido accidentes en otras ciudades, afortunadamente en Palma no, pero en momentos de 
lluvia se han producido chispas y ha habido accidentes o incluso, no se si recordarán que 
trajimos en pasados Plenos una fotografía de la primera línea de la Playa de Palma en la que se 
veía una palmera con todos unos cables enormes enroscados, que el soporte era la propia 
palmera. Por eso, además de lo que es la parte estética, que es obvia que afecta a todo lo que es 
el patrimonio de la ciudad, la repercusión de este cableado aéreo afecto tanto a la salud como a 
la movilidad. Por eso lo que proponemos es que se elabore este Plan Director, que se trabaje y 
que se busquen los medios y la coordinación para que las empresas suministradoras y las 
operadoras, que son las que tienen la obligación, que aprovechen lo que son las canalizaciones 
subterráneas para eliminar paulatinamente este cableado. Muchas gracias.”· 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Decir que nosotros no estamos en contra del sentido de la propuesto, del 
espíritu de la propuesta, al revés estamos trabajando para ver que soluciones determinar. Sí que 
un poco en la fórmula que se propone para solucionar o intentar solucionar el problema. 
Evidentemente no sabemos si tiene que ser a través de un Plan Director, si tiene que ser a través 
de una comisión, invitando a estas empresas a participar en reuniones de trabajo. Lo que 
tenemos claro es que sí que estamos trabajando y sobre todo, ya se ha visto en la anterior 
legislatura, ya tenemos más de 150 proyectos aprobados de obra nueva que están informados y 
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que tienen la obligación de hacer el soterramiento de dichos cables. Por eso digo, el sentido del 
voto no es contra de la proposición en sí, si no es en contra de un poco de la fórmula que habéis 
elegido para ver si se puede dar solución a este problema de cableado. Estudiaremos la 
propuesta en estos meses, también, y también os aportaremos las posibles vías de solución, 
incluso aportando la medida de la sanción, que también la ley de telecomunicaciones nos lo 
permitiría. Ya sabemos que la sanción no es una gran sanción, pero sí que repercutir y empezar 
a iniciar este tipo de acciones más ejecutivas, en este caso a las comercializadoras de 
telecomunicaciones o eléctricas, que no están cumpliendo con esta obligación de soterramiento, 
pues nos podrían ayudar un poquito. Pero sí que es verdad que estamos trabajando en el tema y 
el voto en contra únicamente es por la formula de terminar la proposición, nada más. Y bueno, 
evidentemente no estamos a favor que ningún cable pase por encima de ningún árbol en la 
ciudad. Y intentaremos preservar todos los árboles posibles antes que el cableado, eso por 
supuesto también.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Apoyaremos esta iniciativa y agradezco que la Regidora pues nos diga que le preocupa y que 
va a buscar soluciones, es importante. Desde otras áreas, en Gerencia de Urbanismo tenemos 
gente con una gran sensibilidad por la ciudad modelo, sea ARCA, sea el modelo de ciudad 
también, ellos tienen mucho que decir, porque hay gente que tiene gran iniciativa y me alegro 
que haya un contacto. Porque el día que podamos retirar el cableado, la ciudad del centro 
histórico y la ciudad en general va a ganar mucho. Entonces apoyamos y agradecemos que 
recoja y trate de resolver este problema. Muchas gracias.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Nosotros también votaremos a favor de la propuesta de la Sra. Montse, aunque yo necesitaría a 
lo mejor una pequeña aclaración. Yo he estado mirando la ley general de telecomunicaciones y 
en esta ley de 9/2014 dice que se deben hacer uso las canalizaciones subterráneas pero siempre 
que las haya. Es decir, en el caso de que no las hayas dice que se podrán efectuar los 
despliegues aéreos siguiendo previamente los existentes. Por lo tanto, yo creo que  nosotros lo 
que deberíamos hacer es intentar cambiar ese artículo 34.5 y luego llevar a cabo lo que dice la 
Sra. Montse. Lo que dice la Sra. Montse aunque lo aprobemos aquí todos y estemos todos de 
acuerdo, evidentemente no nos van hacer caso ni las empresas de comunicaciones ni las 
empresas eléctricas ni nada, por lo tanto, yo a lo mejor añadiría si la Sra. Montse quiere, 
añadiría ese detalle de poder instar a que se cambie ese artículo y luego proponer hacer un Plan 
Director para solucionar el tema. Todos seremos beneficiosos de esa solución. Gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. El modelo del Plan Director que hemos propuesto viene también un poco en 
referencia en lo que dice la ley, que es siempre que existan estas canalizaciones subterráneas. 
Por esto lo que hemos propuesto es un Plan Director en que lo único que hay que hacer es 
trabajar en coordinarse. Todo lo que es el casco antiguo tiene las canalizaciones subterráneas, 
entonces allí no hay excusas por parte de las comercializadoras y suministradoras, no hay 
excusa. Dentro del Ayuntamiento existe una información muy importante que es la cartografía 
del Instituto Municipal de Informática en el que aparecen todas las canalizaciones y que está a 
disposición de todos los técnicos municipales de infraestructuras y urbanismo. Y también 
ustedes conocen cuando se van a abrir las calles, para aquellas calles que no exista canalización 
ustedes controlan cuando se van a hacer las licencias y entonces es el momento, cuando se sabe 
que se va a abrir la calle, pedir a la operadora que aproveche las canalizaciones que se hacen 
para hacer estos cambios. Y voy a permitirme también aportar esta fotografía, en la que se ve 
claramente que hay operarios municipales que están abriendo la calle, están haciendo una zanja, 
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el cable aéreo está pasando, y el cable aéreo después de haberse hecho la zanja sigue estando 
ahí. Entonces por eso pedimos un Plan Director, en el que este equipo que tienen, que dicen que 
es para que la administración sea más dinámica, este equipo de altos cargos de directores, pues 
lo único que hay que hacer es saber cuándo se abre una calle y que se llame por teléfono a las 
compañías operadoras y que se les diga que pase el cable por las canalizaciones. O las que ya 
están hechas o las que ya se están haciendo. Sencillamente es ir trabajando paulatinamente en 
que este problema se solucione. No hemos puesto un plazo en que se ha de solucionar. 
Sencillamente hemos puesto un plazo en el Plan Director para que analicen toda la información 
que tienen, analicen todo el cableado que tienen, que también la tienen en la cartografía del IMI. 
Ustedes pueden comparar las canalizaciones existentes con el cableado aéreo, saben donde 
habrá que hacer canalizaciones y ustedes saben las licencias que darán para ir abriendo estas 
calles, por tanto es una cuestión de trabajo, no es una cuestión de recursos económicos. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno y decir que cuando me refiero que estamos trabajando, me refiero al Área de Urbanismo 
y Infraestructuras. Yo hablo como gobierno municipal no hablo sólo como Regidora de 
Infraestructuras. Decir que en cuanto al tema del Plan Director es para la coordinación, estoy 
totalmente en desacuerdo porque cada vez que hacemos una obra en una acera por parte del 
Área de Infraestructuras, se informan a todas las empresas que tienen que tener la obligación de 
soterrar cable, muchas no responden, muchas no están de acuerdo y otras no es voluntad suya 
soterrar el cable. Por lo tanto, forzarlos de una manera física no podemos evidentemente. Qué 
medida punitiva imponemos para que lo hagan, pues tampoco. Pues como lo hacemos? 
Tenemos pendiente el cierre de las aceras cuando hacemos una ejecución porque ellos no nos 
contestan y hasta que no nos contesten no cerramos estas aceras, pues no. Por eso digo, la 
comunicación es directa tanto con empresas de comunicaciones como las empresas en este caso 
Endesa, que es una de las que tienen el tema de cableado por tema de electricidad. Se les 
informa de todas las obras, se les informa de todas las canalizaciones que se van a hacer para 
que pasen todo los cables por esas canalizaciones, se les pone la canalización, lo hace el 
Ayuntamiento, y aún así no existe la voluntad de hacerlo. Bueno, las conversaciones son 
frecuentes tanto por parte de este caso del SACOF, del servicio que hacemos las informaciones 
en cuanto a las obras en la vía pública y estamos trabajando, incluso yo he levanto varias veces 
el teléfono de manera directa para poder empezar obras porque estábamos pendientes de que 
ellos nos dijeran que sí que iban a canalizar y hemos tenido que seguir con la obra adelante 
porque no recibíamos respuesta. Por eso digo que un Plan Director no les obligará tampoco, hay 
que buscar la fórmula de consenso, de diálogo con estas grandes empresas, muchas veces son 
multinacionales y hay que intentar que por parte de ellos tengan la voluntad de invertir muchas 
veces, porque algunas requieren inversión y la voluntad de pasar el cableado por debajo de la 
ciudad. Por lo tanto, nosotros aplicamos la norma lo que podemos y buscaremos fórmulas que 
vayan funcionando, lo que no ha funcionado hasta ahora que ha quedado claro. Y en cuanto a la 
información, por supuesta la tenemos, el Área de Infraestructuras es en este caso es el 
propietario, para decirlo así, de lo que es el subsuelo de la ciudad, sabemos por donde pasan las 
canalizaciones, sabemos dónde está todo el cableado de Palma y se intenta cada vez que se abra 
una calle que las canalizaciones pasen por debajo, pero no es posible por ahora. Yo supongo que 
hablando durante toda la legislatura, esperemos que las próximas obras que se van a cometer 
importantes en la ciudad, estas del remanente que tenemos, las de inversiones que parten 
también del presupuesto, pues se pueda mejorar también el tema de cableado de la ciudad. 
Muchas gracias.” 
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Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que en el plazo de 
seis meses, se consensúe, se elabore y se apruebe un Plan Director Municipal para la 
eliminación del cableado aéreo de Palma, con la finalidad de que, progresivamente, se 
proceda a que las entidades operadoras y suministradoras hagan uso de las 
canalizaciones subterráneas y se eliminen los despliegues aéreos de las redes por 
cableado." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
80. Grup VOX relativa a creació de places roses als aparcaments públics 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Bueno, no me voy a extender mucho en la explicación porque creo que es una propuesta muy 
sencillita, es fácil de entender ya sólo con el propio enunciado. Según la estadística del INE 
publicada sobre proyección de población hasta el 2066, a partir del año 2023 en Baleares habrá 
más defunciones que nacimientos, entrando plenamente en lo que se ha denominado un invierno 
demográfico. En concreto, aquí en 2031 habrá un 49% más de personas mayores de 65 años y 
un 9,5% de menores de 18. Hasta el momento en Baleares nacen más personas que las que 
mueren, pero ese saldo positivo en exiguo. En el 2023, y hablamos de apenas 3 años, se espera 
que haya más muertes que nacimientos. La combinación de envejecimiento y descenso de la 
población también afectará el crecimiento económico, bajará el PIB de Baleares durante las 
próximas décadas. Hay que señalar que el índice coyuntural de fecundidad seguirá bajando los 
próximos años y aumentará más de un año la edad media de la maternidad. Todos estos datos 
que acabo de mencionar deberían de preocuparnos y deberíamos estar pensando en el futuro 
como buenos estrategas. Baleares vivirá un tsunami de jubilaciones en el 2040, es decir se 
producirá un envejecimiento de la población. Debemos facilitar la vida a las mujeres de nuestra 
ciudad, debemos en la medida de nuestras posibilidades proteger a las mujeres gestantes y al 
mismo tiempo facilitarles la movilidad a los padres de niños menores de 1 año. No existen en 
los aparcamientos públicos plazas reservadas para este grupo de ciudadanos, pero deberían. Las 
mujeres embarazadas en avanzado estado de gestación pueden tener problemas de movilidad 
reducida y esta circunstancias hace que en ocasiones el simple acto de subir aparcar y bajar del 
coche se convierta en una situación complicada. Y una mujer embarazada no puede estacionar 
en una plaza de un discapacitado. No será la primera vez que nos pasa que llegamos 
embarazadas al coche, abrimos la puerta y como estamos estacionadas así, no cabemos, no 
podemos entrar. Por lo tanto, se hace necesario mostrar una sensibilidad mayor con todas estas 
mujeres, ofreciéndoles la oportunidad que tengan acceso a un aparcamiento de forma más 
idónea, las que nosotras llamamos plazas rosas. Sumando también a esta iniciativa a personas 
que transporten bebés con sillas del grupo 0 o del grupo +, que corresponde hasta 1 años más o 
menos del niño. Y que además las reservas de estas plazas se realicen en aparcamientos en 
batería y en semibatería, tanto en la vía pública como en los aparcamientos públicos 
subterráneos. Es significativo que los centros comerciales privados se presenten más solidarios 
que los ayuntamientos a la hora de reservar plazas de párquines para los padres con bebés y 
mujeres embarazadas. Y además si en el transporte público hay asientos reservados para las 
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mujeres embarazadas y existe preferencia para ellas en otros muchos ámbitos porqué no existe 
todavía en este tema, porqué hay un vacío legal. A día de hoy, la reserva de plazas para 
embarazadas es residual en los municipios españoles. El Reino Unido es uno de los países 
donde ya existen estas plazas y que cubren esta necesidad, así como Alemania, China, Corea, 
Italia, de hecho en concreto Milán es una de las ciudades europeas donde estas las llamadas 
plazas rosas tienen mayor recorrido. En Nueva York, de hecho, se está estudiando ahora misma 
la iniciativa de poner estas plazas. Todavía queda mucho camino para recorrer en este ámbito en 
España, pero también hay municipios que han empezado a estudiar este tema: Sant Cugat, en 
Vitoria, en Castellón, en Málaga… Nosotros creemos que Palma debería ser pionera en este 
asunto. Y es por ello que el Grupo Municipal VOX Palma insta al equipo de gobierno a la 
creación en los distintos aparcamientos de titularidad pública de las denominadas plazas rosas, 
habilitando zonas en los mismos específicamente indicadas para embarazadas y padres y niños 
menores de 1 año. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Vaig explicar el vot de l’equip de govern en contra d’aquesta moció 
per diferents qüestions però sobre tot per una concepció que se fa de la dona embarassada com 
una persona malalta. Per tant, primera qüestió que ens diferencia en aquest sentit, per un cert 
rebrot de misogínia i per una certa visió paternalista d’aquesta qüestió. Noltros consideram que 
des del punt de vista de la mobilitat, les persones que tenen un problema de mobilitat són 
persones que evidentment s’ha d’atendre i que emeten els professionals un certificat per tal de 
poder justificar davant l’administració una reserva d’estacionament. No és lo mateix i vostè està 
confonent unes places d’aparcaments que lis diuen roses, mal anomenades roses, però que 
realment no tenen res que veure ni es poden assimilar a unes places amb mobilitat reduïda. 
Simplement, dir-lis que no hi ha cap aparcament que no sigui municipal a Palma que tengui 
aquesta figura, i evidentment dir-lis que sí que n’hi ha a aparcaments privats, evidentment amb 
una clara voluntat consumista com són en els centres comercials. Vostès se pensen que les 
reserves d’estacionament per a famílies en els centres comercials són per protegir la família. O 
són per incentivar a les famílies a que vagin a passar el dia en els centres comercials. Per tant, 
davant aquesta diferenciació Sra. Amat, noltros no podem estar d’acord. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Voy a ser muy breve. Nosotros estamos de acuerdo con la exposición que 
ha hecho el Grupo Municipal VOX y la verdad, no nos parece una medida para nada 
paternalista, de hecho nos parece una medida bastante progresista y nos extraña también a 
nosotros como grupo municipal, que por parte del equipo de gobierno no se … por parte de este 
grupo municipal. En ningún momento yo he visto ningún paralelismo, Sr. Dalmau, de 
embarazadas con enfermas ni paternalismo ni veo nada extraño. Es una medida que se lleva a 
cabo en otros países de la Unión Europea y en otros países del mundo y es una medida muy 
normal y útil y creo que es síntoma de una sociedad avanzada. Nosotros vamos a votar a favor 
igual que hicimos en la comisión de este tipo de propuestas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTÚA PALMA): 
 
“Desde luego en ningún momento, es una medida misógina ni considero una embarazada una 
persona enferma. Yo he tenido 2 embarazos y en ningún caso me he considerado una persona 
enferma. Que tenemos una movilidad reducida, es un hecho Sr. Dalmau. Siento que usted no 
hay estado embarazado pero yo le aseguro que yo tenía una movilidad bastante reducida y una 
barriga enorme y me hubiera ido muy bien tener una plaza de aparcamiento cerca de donde me 
tengo que bajar y en la pudiera caber cuando abriera la puerta, que me ha costado y mucho en 
muchas ocasiones. Pero además no sólo lo proponemos en los aparcamientos públicos externos 
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y en los subterráneos, si no que también nos gustaría que se pusiera en los distintos centros 
médicos a los que acuden las embarazadas o los padres, padre o madre, con niños menores de 1 
año que tienen que meter a los niños en una determinada sillita y para eso necesitan abrir la 
puerta de manera completa. Y no lo decimos sólo nosotros, lo dice la Asociación de Familias 
Numerosas de Reus, por ejemplo, o las distintas asociaciones de familias numerosas que piden 
el establecimiento de estas plazas. Pero es más, ya le digo, en centros médicos y en escuelas, no 
sólo en las zonas de ORA y los aparcamientos públicos o en las zonas de superficies, es más 
dicen y les cito textualmente: “Recuerda, las visitas de mujeres embarazadas, padres con niños 
menores de 1 año, son constantes que tienen servicios de ginecología, matrona, sala de lactancia 
y pediatría y pensamos que deberían bloquear y reservar plazas en estos equipamientos para 
mujeres embarazadas, padres y madres que transportan bebés, padres y madres que transportan 
bebés y no, Sr. Dalmau, yo jamás he estado enferma por estar embarazada, si no todo lo 
contraria, he estado feliz. Gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Mesclen qüestions que no tenen res a veure una cosa amb l’altre. Jo 
m’he referit a aquesta qüestió perquè rebrota a la seva moció aquesta qüestió precisament. En el 
que pensen i diuen directament, que les dones embarassades tenen un problema de mobilitat. I 
les dones embarassades jo consider que no tenen un problema de mobilitat, sempre i quan 
puguin conduir el seu vehicle, per tant a partir d’aquí, el criteri del facultatiu competent, ja 
dictaminarà si una persona pot o no pot. Però es que a demés, dins la seva moció diuen 
claríssimament, les dones que duen cotxet amb un infant menor d’un any.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTÚA PALMA): 
 
“...” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“No, no la moció no posava això, idò deu ser un error Sra. Amat. Però aquest tipus d’error, 
aquesta manca de criteri d’igualtat aquí xirria una mica. I per les raons que jo li he mostrat amb 
anterioritat i que li he explicat noltros no votarem a favor d’aquesta moció. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor 
(VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP). 
   
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la creación en los 
distintos aparcamientos de titularidad pública de las denominadas PLAZAS ROSAS 
habilitando zonas en los mismos específicamente indicadas para embarazadas y mujeres 
con niños de menos de un año." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 8 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 6 abstencions (PP) 
 
81. Grup VOX relativa a la millora de la gestió del centre sanitari municipal de 
protecció animal. 
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La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient ha dictaminat favorablement per unanimitat 
la següent transaccional. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a hacer la mayor 
inversión que sea posible para mejorar la gestión del Centro Sanitario Municipal de 
protección animal." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
82. Grup VOX relativa al projecte de rehabilitació del mercat del Camp Redó. 
 
Dictaminada favorablement per unanimitat per la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se busque la 
financiación necesaria para poder desarrollar la rehabilitación del mercado municipal de 
Camp Redó lo antes posible." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
87. Grup PP relativa a l'adopció d'animals. 
 
La Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient ha dictaminat favorablement per unanimitat 
la següent transaccional. 
 
Es proposa: 
 
"1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a intensificar las 
campañas de concienciación a la ciudadanía y difusión para el fomento de la adopción 
de animales que actualmente se encuentran en el Centro Municipal de Son Reus, a 
través de los medios municipales, redes sociales, web corporativa del Ayuntamiento, 
medios de comunicación, etc." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
59. Grup Cs relativa a les deficiències que sofreixen els bombers 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-
ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
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Adoptar medidas, con la mayor agilidad, para avanzar en la redacción de un Plan de 
Ordenación del Cuerpo de los Bomberos de Palma con el objetivo de optimizar el 
servicio para hacerlo más efectivo y eficiente. 
En el Plan se establecerán las actuaciones necesarias para la consecución de dicho 
objetivo. Entre estas, se incluirán los procesos para desarrollar la nueva clasificación 
profesional de los Bomberos de Palma en los límites establecidos en la disposición 
adicional segunda de ley 17/2019, de 8 de abril de 2019 y según el acuerdo adoptado 
por unanimidad en sesión plenaria de 25de julio de 2019." 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
60. Grup VOX relativa a la resolució davant la problemàtica dels equips ERA del 
bombers 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se adopten 
medidas oportunas y con la mayor rapidez para que nuestros bomberos puedantrabajar 
con toda la debida seguridad." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
61. Grup VOX relativa a respecte a l'activitat cinegètica a Palma 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a permitir la práctica 
cinegética en las zonas libres de Palma a todas las personas con licencia en vigor, a fin 
de evitar perjuicios injustificados a los cazadores de la ciudad, y respetando la práctica 
de un deporte legal, reconocido y valorado." 
 
Es retira de l'ordre del dia a petició del grup municipal VOX –ACTUA PALMA 
 
63. Grup VOX relativa a facilitar a la Federació FBDAS, espais públics per a la 
pràctica d'activitats subaquàtiques 
 
Dictaminat favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
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"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a aceder, colaborar y 
facilitar espacios públicos para la práctica de actividades subacuáticas." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
64. Grup PP relativa al cos de bombers de Palma 
 
Dictaminada favorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat la 
següent transaccional: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a agilizar la 
adquisición de una nueva autoescala con las características técnicas adecuadas para el 
servicio contra incendio y salvamento.” 
 
Aprovat per unanimitat 
 
67. Grup PP relativa a l'instal·lació esportiva municipal de petanca Jaume 
Mesquida 
 
Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El Grupo Municipal del Partido Popular presentamos una propuesta 
deportiva relativa a la modalidad de petanca. Como saben la práctica de la petanca está muy 
arraigada en Palma, prueba de ello es que tenemos 31 clubs y más de 1.000 federados. La 
Federación de Petanca tiene actualmente su sede en la instalación deportiva municipal de 
petanca Jaume Mesquida, que esto para los que no lo sepan está al lado del Estadio Balear y 
Germans Escales. La propuesta de hoy que exponemos a pleno vienen motivada por la 
necesidad de contar con un espacio cubierto durante todo el año. Debemos pensar que las 
instalaciones son de uso diarios, además los últimos años alberga a varios clubs de Palma que se 
han refugiado en dicha instalación municipal. Estos clubs son: el Club Petanca Amanecer, el 
Club Petanca Puente y el Club Petanca Bar Central. Además de todo lo expuesto anteriormente 
hay que tener en cuenta que se celebran todos los partidos de liga, en sus diferentes categorías, 
los fines de semana de todo el año, tanto en otoño como en invierno, así como los campeonatos 
de Baleares y todos los torneos clasificatorios para el circuito nacional durante el resto de año. 
Por todo lo argumentado proponemos al Pleno el cubrimiento de 16 pistas de las 66 que tiene 
actualmente. Son 16 de las 66, esto supone una superficie aproximada de 1.250 metros 
cuadrados. La Federación Española de Petanca exige como requisito para el poder disputarse 
campeonatos de España o eventos internacionales un mínimo de pistas cubiertas, que 
actualmente carece la instalación de Jaume Mesquida. Es más no es un solicitud … fruto de la 
improvisación o del capricho de una federación de sus clubs y federados. Actualmente a nivel 
nacional los clubs más representativos disponen de instalaciones cubiertas donde pueden 
celebrarse campeonatos nacionales e internacionales, citaré algunos ejemplos de estos clubs que 
tienen las pistas cubiertas a nivel nacional: el Estadi de Petanca de Cova Solera en Rubí, la de 
Santa Susana en Barcelona, el Prat de Llobregat en la Ciudad Comtal, Ciudad de Torrelavega en 
Cantabria. Este en concreto, dispone de un pabellón con capacidad para 64 pistas. En el de 
Jaume Mesquida proponemos 16. En la Comunidad Andaluza: en Pino Montano en Sevilla, el 
Ejido Almería. En Murcia: en el Club Petanca La Pérgola. En San Juan, Alicante, donde a 
principios del año que viene serán inauguradas. No seguiré porque la lista sería interminable. Si 
no es suficiente lo argumentado, le informaré también que la  Federación Balear de Petanca es 
una potencia nacional, contando con numerosos deportistas en las posiciones del ranquin, así 
como campeones de España, y ahora recientemente un subcampeón de Europa y un medallista 
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de bronce en los pasados mundiales. No debe olvidarse las ventajas de carácter social y 
deportivo de su posible disfrute, ya que el deporte de la petanca, prácticamente alberga en una 
misma categoría la posibilidad de participar familias enteras, es decir, el abuelo, el padre, los 
nietos, indistintamente. Y también participa mujeres y hombres en los mismos equipos. Se 
puede afirmar que es un deporte que fomenta la igualdad. Por todo ello no se entendería que 
dada la importancia de esta modalidad deportiva, no se diera soporte a la propuesta que hoy 
presentamos en este Pleno. Propuesta que nace de la demanda de muchísimos palmesanos que 
practican dicho deporte. Gracias.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. En comisión ya dijimos que no a esta proposición, mantendremos la 
posición. Agradezco que haya explicado más cosas que en la comisión, la verdad, para 
ilustrarnos sobre las diferentes pistas cubiertas que hay por España. Pero bueno, es cierto que la 
petanca es uno de los principales deportes de Baleares y de Palma en particular, con un número 
de licencias muy elevado, que se ha mantenido en el tiempo, sin contar sin ningún tipo de 
instalación cubierta, por lo que esa necesidad no parece que afecte en gran medida a nivel 
competitivo de este deporte. Hace unas semanas estuvimos reunidos, ya lo comentamos en la 
comisión, con la Federación y estuvimos hablando de diferentes cuestiones de esta instalación, 
de hecho la reunión fue allí porque es donde tiene la sede la Federación y no nos expusieron esa 
necesidad que ahora se plantea por parte de su grupo. Ya les comenté, hicimos un análisis 
superficial, es cierto que no es un informe pero es una estimación que pedimos al Departamento 
de Obras del IME, y el coste que nos trasladaron era de 807.000 euros por cubrir la instalación, 
que es un coste bastante elevado. Lo que no sé si exactamente sería ese, eso hay que precisarlo 
con detalle, pero es una primera estimación debido a la urgencia de su petición. Luego lo que 
entendemos también es que es cierto que puede haber instalaciones cubiertas en otros lugares, 
pero no nos han trasladado ese requisito, a nosotros como IME, para celebrar campeonatos 
nacionales, es una información que no nos han trasladado y por parte de la Federación, al menos 
lo que nos han dicho a nosotros, no es esa necesidad que ustedes exponen aquí. Teniendo en 
cuenta esta consideración, que es un deporte que ya está bastante consolidado, que no requiere 
de esa inversión, la Federación no lo solicita y el coste que es muy elevado, como les acabo de 
indicar, pues mantendremos nuestra posición de votar no a su proposición.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gracias. Nosotros vamos a votar a favor de la propuesta que presenta David. Usted, Sr. 
Ducrós, ha dicho el tanto que vale, el montante que vale el cubrir las 60 pistas, pero el Sr. David 
está hablando de 16 pistas, por lo tanto, no son las 60 pistas que usted ha hablado. Y después 
encuentro que es un poco incongruente, usted dice que es un deporte que tiene muchas fichas, 
prácticamente igual que el futbol o muy parecido y no tiene voluntad de cambiar esto para 
mejorar que la gente practique este deporte. Nos parece extraño. Nosotros desde la oposición 
siempre hemos votado, siempre estamos favoreciendo el deporte y así se lo hemos demostrado 
en diferentes comisiones donde usted no hubiese podido aprobar según que cosas, y nosotros 
nos hemos abstenido por el buen deporte y usted ahora mismo, yo creo que no está haciendo 
una galantería y por lo menos decir, que por lo menos va intentar cubrir, alguna que otra pista. 
O sea, el no querer cubrir, el motivo cuál es: que vale 800, cubra 16, cubra 8. Pero inicie ese 
camino para cubrir alguna pista. Gracias.” 
 
Sr. Rodríguez Farré (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros nos hemos abstenido en este punto, nos pusimos en contacto con 
la Federación, nos explicaron un poco que tenían la dificultad de organizar este tipo de 
competiciones porque eran clubs de fuera que exigían que hubiera una cubierta en las pista, por 
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lo visto, pero lo que también nos dijeron es que esta cubierta no tenía porqué ser una cubierta 
estructural, es decir, que este problema en lo que se refiere a las competiciones podría ser 
solventado quitándole ceros y números delante a la cantidad que se estimó. Nosotros nos 
abstuvimos en su momento porque sí consideramos que el coste estimado de unos 800.000 
euros, que usted mismo dijo que simplemente era una estimación, pero que bueno que llegado el 
caso se podría profundizar en el tema, habiendo otras necesidades en deportes base que no 
podemos cubrir, los que estamos en el Instituto Municipal de Deportes lo sabemos 
perfectamente, entonces hay carencias de césped para que los chavales jueguen al fútbol, etc. 
etc. Entonces pensamos que el coste era muy elevado, en ese sentido nosotros mantendremos la 
abstención. Lo que sí proponemos es que se ponga en contacto, que sé que lo hará, con la 
Federación de Petanca, a ver si se puede buscar una solución intermedia alternativa para que 
este tipo de eventos deportivos se puedan hacer en nuestra ciudad. Y por otra parte, y a 
provecho que estamos hablando de este tema, para instarle una vez más, a que se arreglen 
algunas pistas de petanca, como la de Son Gotleu que están completamente abandonadas y que 
cada vez que vamos a esa barriada nos solicitan que por favor, que se arreglen, y ahí sí que 
estamos hablando de cortar cuatro yerbas y ponerlo en condiciones. Nada más, muchas gracias.” 
 
Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Vamos por partes Sr. Ducrós. Son 16 pistas. Yo expuse en la comisión 16. Cierto que usted fue 
con su Gerente a la Federación de Petanca a raíz de una visita nuestra previa, me alegro que 
conozca así la petanca. El coste que nosotros barajamos son de menos de 100.000 euros, menos 
de 100.000 euros, le doy soluciones. Otra solución sería montaje-desmontaje para esos 
campeonatos que la Federación Española exige, 25.000 montaje-desmontaje. Es decir, solo es 
una cuestión de voluntad, destinamos otras partidas para otros conceptos, otras modalidades, 
que yo estoy de acuerdo, pero creo que la petanca, sobretodo los miles de usuarios que hay en la 
petanca, con la cantidad de clubs que tiene Palma se merece que este equipo de gobierno, que 
este Ayuntamiento apoye a la petanca. Muchas gracias.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Da mucho juego este tema. Bueno es que se ha hablado de 60 pistas, pero de hecho si uno mira 
Google Maps, que va bastante bien, se pueden contar las pistas, son 16-18 si contamos las 2 que 
hay al lado de una torre que no se utilizan, son 16, si hubiera 60 eso mediría como 30.000 
metros cuadrados. Que hay otras opciones, bueno nosotros nos hemos centrado en la 
proposición que ustedes han presentado. Que el día de mañana hay una competición nacional o 
internacional que requiere de una pequeña instalación temporal o provisional, pues 
evidentemente se estudiaría, como no, como en cualquier otro deporte, en ese ámbito, en ese 
tipo de escenario no nos cerraríamos en banda. Pero la proposición era esta, sobre esta cuestión, 
y de hecho en la comisión lo planteamos, no? La posibilidad que se pudiese techar alguna, pero 
bueno es lo que yo les vuelvo a repetir, ya nos reunimos con la Federación y este tema no lo 
sacaron. Nos seguiremos reuniendo porque no nos reunimos sólo una vez con las entidades, nos 
reunimos más veces y si surge esta cuestión y esta necesidad pues trabajaremos en esa línea. 
Pero por ahora el contenido de su proposición votaremos que no. Y ahora dicen que es menos 
de 100.000 euros pero hay una enmienda suya en el presupuesto para este tema que son 130.000 
euros, entonces, digo que da para mucho juego el tema de la petanca y las diferentes opciones 
que tenemos. Nada más. Gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Serveis a la Ciutadania per 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (PP) i 2 
abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
"1.-  El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno la instalación  de 
cubiertas en 16 pistas de petanca de la instalación deportiva municipal de petanca Jaume 
Mesquida para la práctica deportiva sin tener que suspender o aplazar dicha práctica 
como consecuencia de causas meteorológicas adversas." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i Cs) i  4 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
71. Sobre la taula. Grup Cs relativa a la il·luminació del camí dels Reis 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Bueno, la propuesta que dejamos sobre la mesa ha quedado un poco obsoleta dependiendo de 
lo que nos comente más adelante la Sra. Truyol sobre si se ha hecho esa expropiación, si ese 
expediente de expropiación está cerrado o no. Yo lo único que le pediría a la Sra. Pastor es que 
se pusiese de acuerdo tanto con la Sra. Truyol como con el Sr. Dalmau para hacer que esa vía 
ahora mismo que es insegura, si esa obra no se piensa hacer como dijo la Sra. Truyol en 
comisión, que se empezaría la obra en octubre y estamos en noviembre y todavía no se ha 
empezado ni se ha hecho nada. Sí en una pregunta de comisión que les hizo no sé que 
representante del PP, usted dijo que en octubre ya se empezaría a trabajar en esa obra. Yo lo que 
le solicitaría a la Sra. Pastor es que pusiera en contacto con ellos y si no es así, a nosotros lo que 
nos gustaría es que usted pusiese unas luces provisionales porque hay una inseguridad. Ahora 
mismo tenemos el carril donde van los coches al lado del carril bici y esos carriles están unidos, 
no hay ningún tipo de separación, por las mañanas lo que sucede ahí, es que en vez de haber un 
carril bici y un carril de vehículos, lo que hay es 2 carriles de vehículos en un sentido, los niños 
se bajan a mitad de trayecto para no llegar tarde a clase. Por lo tanto, yo creo que hay una 
inseguridad y encima a las 17:30h de la tarde es de noche y la visibilidad es, escasa no, 
escasísima. Por lo tanto yo lo que haría ya es hacer la petición al gobierno es que ponga una 
solución, es decir, si no hacemos la obra, si no  pone más las luces, cierren la calle, pero ahora 
mismo de la manera que está es insegura. Además otra cosa que les quería comentar es que 
tenemos, delante del Colegio San Cayetano en 2 pasos de peatones tenemos 2 policías, un 
policía en cada paso de peatón. Yendo hacia La Salle tenemos en el primer paso de peatones 2 
policías, en el segundo paso de peatones en la rotonda, 2 policías y en la otra parte no tenemos 
ningún policía. Entonces, luego a lo mejor también sería una solución el poner policía en esa 
zona, pero francamente yo les aconsejo que vayan una mañana a las 8 o antes a las 8 menos 
cuarto y eso realmente es un peligro para los menores, porque esos menores se bajan del coche 
en un atasco y es un peligro. Bueno era solamente esa petición, ya que un poco la propuesta ha 
quedado un poco fuera de lugar por la aprobación o la finalización o cierre del expediente que 
me ha comunicado la Sra. Pastor que se había hecho.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Si nada, en principio hemos dicho si se podía retirar la propuesta, sobretodo porque hay una 
proposición también que se ha llegado a unanimidad por parte del Grupo VOX que presentó 
también sobre el Camí dels Reis. Todo este proyecto está condicionado al desdoblamiento del 
Camí dels Reis y al proyecto. Ahora mismo está la tramitación del expediente de expropiación, 
está en fase de alegaciones y lo que se prevé a nivel administrativo es que se pueda llevar a final 
de este año el acuerdo a Junta de Gobierno para ya cerrar el tema de expropiación. A partir de la 
expropiación se proyecta y se hace el desdoblamiento. Hasta que no se pase el trámite 
administrativo de la expropiación, no podemos intervenir. Por eso digo que la propuesta que 
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estaba sobre la mesa en varios Plenos, pues que se retirara porque tenemos esta propuesta que 
también se ha tratado por unanimidad y que ese proyecto depende de ese desdoblamiento de 
Camí dels Reis, porque toda la obra, el proyecto, el alumbrado, toda la ejecución de ese 
proyecto depende de ese desdoblamiento. Entonces intervenir por Infraestructuras ahora es un 
doble gasto que no tienen ningún sentido.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Yo no la retiro la propuesta. Yo quiero que se vote por una serie de razones que ahora usted 
mismo me ha dicho que el expediente no hay expropiación.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, sí, pero si está en fase de alegaciones.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Sí, pero desde cuando lleva en fase de alegaciones.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Un año, lo que ha tardado en tramitarse, lo que dice la norma, lo que dice la ley.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Bueno, esto la primera vez que se llevó a Junta de Gobierno fue en el 2018. Ha pasado 1 año 
hasta que después se lleva a Junta de Gobierno y se aprueba. Y estamos, según la información 
que nos pasó Urbanismo, no es así. Por lo visto llevamos 1 año ya. Una cosa no quita la otra. Es 
decir que estemos en un proceso de expropiación que nos puede llevar no sé cuantos años, 
porque esto se puede alargar, me has dicho que no está cerrado. ¿Está cerrado o no está 
cerrado?” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Está en fase de contestación de alegaciones. A final de este año, dentro de 1 mes irá a 
aprobación de Junta de Gobierno la expropiación. A partir de ahí se licitará el proyecto de 
ejecución y se iniciarán las obras. Es que el expediente de expropiación, es un expediente que 
viene regulado por norma, no podemos saltarnos los meses, los plazos, las audiencias, las 
publicaciones, por mucho que queramos.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Pero mientras tanto en esa carretera no hay luz. No hay seguridad.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Creo que ya están claras las posturas. Pasamos a votación y ya está.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros vamos a apoyar esta proposición, nos parece un tema de 
seguridad. Es verdad que en la comisión de septiembre creo recordar, la Sra. Pastor nos dijo que 
estaba ya a punto de empezarse las obras en octubre, por ello se dejó encima de la mesa esta 
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proposición y dijimos, claro, es un poco absurdo poner iluminación cuando se está a punto de 
ejecutar unas obras. Yo lo entendí así también. Nosotros creemos que es un peligro esta 
carretera, es verdad que no hay iluminación. Yo he ido a partir de las 17:30 -18 de la tarde y está 
completamente a oscuras, y a lo mejor se puede poner algún tipo de sistema aunque sea 
provisional. Porque vemos que si todavía se tiene que licitar el proyecto, y se tiene que licitar la 
obras, todavía estaremos bastantes meses a que empiece esta obra. Nosotros votaremos a favor. 
Muchas gracias.” 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS 
Estimam-Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"1. Iluminar adecuadamente el tramo de Camí dels Reis en su tramo que va desde la 
rotonda esta carretera con la MA1043 en Génova hasta la rotonda que conecta con la 
calle Miquel Lladó. 
 
2. Estudiar la posibilidad de que las farolas sean solares con tecnología LED. 
 
3. Realizar una delimitación entre el carril ordinario y carril bici mediante balizas para 
una mayor seguridad vial." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
72. Grup Cs relativa a la Comissió de Coordinació per a l'Accessibilitat 
 
Dictaminat desfavorablement a la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS- 
Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA  PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Convocar antes de final de 2019 la Comisión de Coordinación para la Accesibilidad. 
 
2. Solicitar que la oposición pueda asistir a dicha Comisión. 
 
3. Dar cumplimiento al apartado 3 del artículo 39 de la ley de 8/2017 de Accesibilidad 
de les Illes Balears, especificando claramente la parte que se destinará en inversión 
directa a la supresión de barreras en los presupuestos de 2020." 
 
Sobre la taula 
 
73. Grup Cs relativa a eficiència energètica i climatització als centres escolars 
públics 
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A la Comissió Vigilància de la Contractació, Infraestructures i DT es fa votació 
separada dels punts: 
Punts 1, 2, 3 i 6 es dictaminen desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM i MÉS- Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
Punt 5 es dictamina favorablement per unanimitat 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.-Realizar un estudio e informe de la situación actual y grado de cumplimiento sobre 
certificación energética en los centros educativos en el municipio de Palma. 
 
2.- Realizar un estudio e informe actualizado, en coordinación con la Consellería de 
Educació de la situación actual de habitabilidad de los centros educativos, en sus aulas, 
para conocer aquellos centros que disponen de climatización y ventilación adecuada 
ylos que carecen de la misma. 
 
3.- La coordinación del Ayuntamiento con los Consejos Escolares, para que exista un 
plan de revisión de las instalaciones eléctricas en los centros escolares en que existan 
equipos de climatización con consumo energético, para asegurar el cumplimiento de 
condiciones de seguridad en evitación de sobrecargas que puedan poner en peligro a sus 
usuarios e  instalaciones. Estas actuaciones de revisión, cuya responsabilidad recae en 
los titulares de los distintos centros educativos, dando prioridad a los que tengan más 
urgencia. 
 
4.- Realizar un estudio e informe, respecto a las competencias del Ayuntamiento y de la 
Consellería de Educación, de la situación actual de los centros educativos en lo referente 
a las sombras en los espacios al aire libre, detectando las deficiencias para prever, en 
este caso con la Consellería la instalación de elementos estructurales, siendo preferentes 
los elementos vegetales. 
 
5.- Convocar y trasladar al Consejo Escolar las recomendaciones técnicas para mejorar 
las condiciones de habitabilidad y eficiencia energética de los centros educativos para su 
conocimiento previo a las reformas necesarias." 
 
Aprovat la transaccional, per unanimitat 
 
77. Grup Cs relativa a Pla estratègic pel distintiu de ciutat cardioprotegida 
 
Sr. Bauzá Simó (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. A dins l’exposició de motius fèiem un relat de lo que noltros pensàvem que 
eren les qüestions que afectaven a la nostra ciutat. Hem estat parlant amb la Regidora i també 
hem arribat a una transaccional davant aquest tema perquè la voluntat que té aquest Grup 
Municipal és que la nostra ciutat vagi endavant, que vagi modernitzant-se i vagi donant uns 
serveis que no tan sols sigui pels nostres ciutadans resident, si no que transcendeixi també a tota 
la gent que ens visita. I per tant noltros hem insistit que, si havíem de començar a parlar d’una 
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ciutat cardioprotegida havíem començar pels nostres edificis municipals, que en tenim molts i 
molts d’usuaris que venen als nostres edificis. I per tant, hem coincidit amb el tema en quan al 
desenvolupament d’aquestes qüestions, tant en els edificis municipals com siguin mercats, com 
siguin centres esportius, com siguin els propis edificis a on donam noltros els serveis al conjunt 
de la ciutadania. Per tant, noltros ens felicitam i creiem que tota la ciutadania ha d’estar contenta 
perquè donam una passa endavant per la salut dels nostres ciutadans i per preveure situacions 
que moltes vegades, i així ho fèiem saber dins l’exposició de motius, aquest tema de la mort 
súbdita per cardiopaties és una qüestió molt greu que se pot donar a la nostra ciutat, i se dona de 
fet. I per tant, posar mesures en això i fer que la nostra ciutat arribi a tenir aquesta etiqueta de 
cardioprotegida crec que és un avanç molt important per Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Compartimos el espíritu que hayamos recogido algunas de las ideas y la transaccional ya la he 
pasado a la Secretaría. Pero la idea es que precisamente el punto 1, efectivamente, que 
continuemos con el Plan, los objetivos además se van cumpliendo. Podríamos hacer alguna 
reunión para ver en qué punto estamos pero los puntos se van cumpliendo. El punto 3, que es 
creo el que recoge todo este espíritu que estábamos hablando de coordinar acciones, no 
solamente administraciones, todo lo que han dicho de geolocalizar los DESAS lo hace la 
Consellería. Hay una aplicación estupenda: Ariadna, donde no solamente se puede ver y hacer, 
si no además se puede registrar. Es que alguien ve que hay un DESA y lo puede dar de alta, o 
sea que la aplicación es estupenda. Y luego, por otra parte, la coordinación entre regidorías, está 
también ya, que además es interactiva, lo podéis ver en el mapa interactivo de activos de salud. 
Y faltaría terminar de implementar, terminar de meter esto. O sea que, efectivamente, está todo 
empezado. Y la formación de los trabajadores también está hablado con riesgos laborales. 
Solamente una cosita, es que nos dijeron que precisamente donde varía el número de vidas que 
se salvan es en que la población general esté formada. Y allí, la lo visteis, hemos incrementado 
el presupuesto precisamente en estos talleres para que incluso en las escuelas, hemos comprado 
los maniquíes, incluso que también en eso también estamos. O sea que me alegro que hayamos 
llegado a esa transaccional. Gracias.” 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma), 1 vots a favor (Cs) i 
3 abstencions (PP i VOX - ACTUA PALMA) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
"El Pleno de Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.-Que se continúe el plan estratégico que desde el Ayuntamiento de Palma se puso en 
marcha, dirigido a que, en distintas fases, desde espacios cardioprotegidos, grandes 
espacios, lleguemos al punto en que nuestra ciudad sea considerada cardioprotegida y 
obtengamos el distintivo denominado de "Ciudad cardioprotegida". 
 
2.-Coordinar todas las actuaciones con las distintas Administraciones y con los 
responsables de Riesgos Laborales y de ahí iniciar el estudio de edificios, dependencias, 
afluencias de público, etc. Para tener una actuación conjunta de las diversas regidurías y 
no seguir con actuaciones aisladas por razón de competencias." 
 
Aprovat  la transaccional, per unanimitat 
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79. Grup Cs relativa a optimització del parc verd 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Presentamos esta propuesta porque todos estamos cansados de ver trastos y 
trastos que proliferan por toda nuestra ciudad. Siguen apareciendo cada día diferentes tipos de 
elementos, además muy diversos: lavadoras, ordenadores, impresoras, ventiladores… En 
vertederos ilegales o tirados en medio de la calle al lado de otros contenedores, incluso también 
hemos tenido la experiencia y la seguimos teniendo dentro del Torrente de Sa Riera. En los 
puntos verdes sólo se recepcionan residuos de los residentes de Palma y además para algunos 
tipos de residuos existe un límite de depósito. Y lo que nosotros proponemos en esta propuesta 
es optimizar los parques, que tenemos los parques verdes, en este momento 2, y contribuir a la 
lucha contra el cambio climático. Creemos que ampliar esos límites que hay, pueden 
beneficiarnos, no solamente a la ciudad de Palma si no a todos los objetivos medioambientales 
que queremos cumplir, precisamente habiendo firmado hace poco el Pacto de Alcaldes y 
Alcaldesas. Así pues nosotros proponemos en 3 puntos. El primero es instar a EMAYA a iniciar 
los trámites para asumir la gestión de residuos. A instar al Govern Balear y al Consell de 
Mallorca para facilitar el uso de esos parques verdes y que no solamente sea para residentes. En 
segundo lugar ampliar el parque verde de San Jordi, al lado del EDAR I, aprovechando los 
terrenos de la antigua depuradora. Y el tercer punto ampliar el límite de depósito diario. 
Tenemos diferentes materiales y casos que les ha ocurrido y es que por ejemplo la poda, hay 5 
metros cúbicos, ese es el límite. ¿Qué pasa? Llegan con la furgoneta con 5 metros cúbicos de 
poda pero resulta que allí hay un contenedor. Si tienen la mala suerte que ese contenedor está 
lleno y lo han llevado a vaciar, ya no hay otro contenedor para dejar la poda. ¿Y qué tiene que 
hacer la gente? Coger otra vez la poda que llevaba y ¿dónde la va a dejar? Pues muchos puede 
que opten, mal, pero optan por dejarla en cualquier sitio. Esta medida es para evitar situaciones 
como estas que se están dando y creo que saldríamos beneficiando dando facilidades para el 
control medioambiental. Gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Tal como ya comentamos en la comisión. En el punto 1 lo que hay que comentar es que la 
responsabilidad de los residuos de la isla de Mallorca, como ustedes proponen aquí al Consell, 
pues correspondería al Consell ponerlo en marcha. Hay que entender que los residuos que 
dejamos allí tienen un coste. Que el Ayuntamiento de Palma y los ciudadanos de Palma asuman 
el coste de recoger los residuos y tratar estos residuos de todo el resto de la isla, a mi me parece 
en principio injusto. Por lo que en este punto, es lo que les votamos negativamente. Es otro tema 
el caso de que el Consell decidiera hacer un gran parque que pudieran asumir en toda la isla. 
Pero es complicado, porque como verá el coste se paga, cada ciudadano, es una atribución de 
cada ayuntamiento, y cada ayuntamiento tiene que hacerse cargo del tratamiento de estos 
residuos de los ciudadanos. En el segundo punto ya le dije que sí, que me parecía razonable el 
punto de Sant Jordi, aprovechar los terrenos que queden libres de la Edar, de la antigua 
depuradora, y allí puede hacerse una ampliación o instalar un nuevo punto allí, punto verde. 
Será una inversión que habrá que hacer durante esta legislatura, pero nos parece razonable. En 
el tercer punto yo sólo le diría una cosa, el punto verde está pensado para residuos domésticos o 
residuos de empresas pero que no estén dentro de su actividad. Para que se hagan una noción, 
los límites son los siguientes: 15 sacos de escombros diarios, descargas ilimitadas de envases 
ligeros, papel, cartón, vidrio, residuos de aparatos eléctricos y electrónicos, baterías, chatarra, 
etc. Lo cual quiere decir que esto es más que suficiente para los trastos o los residuos que pueda 
dejar un particular. Una empresa no es en el punto verde donde tiene que ir, si tienes una 
actividad, si tú eres una constructora o eres una pequeña empresa que te dedicas a hacer 
reformas, lo que tienes que hacer es dentro de tu actividad contemplar estos residuos y llevarlos 
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donde corresponde que es a Mac Insular, donde tenemos ahora. No llevarlo al punto verde, que 
es uno de los problemas que nos estamos encontrando, que muchas empresas utilizan el punto 
verdes, simplemente para que entre todos los ciudadanos paguemos los residuos que ellos están 
utilizando. Entonces lo que les digo es que esto lo vamos a limitar, las empresas tienen que 
incluir dentro de su propia actividad, el tratamiento de los residuos que ellos generan por su 
propia actividad y los tienen que llevar donde corresponde para que se traten. Por este motivo, 
entendemos que el tercer punto es un no, y además insistiendo que claramente lo que hay que 
hacer es fomentar que las empresas vayan al sitio donde les corresponda.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Vale, gràcies Sr. Batle. Dir que, sense que serveixi de precedent, estic totalment d’acord amb 
l’exposició que ha fet el Sr. Perpinyà. Noltros des del nostre grup també trobam que el primer 
punt, creim que no ens duu enlloc que Palma tengui que fer-se càrrec del fems d’altres bandes, 
cada poble ha de regular els seus fems i els seus residus i per tant Palma no pot ser que els 
ciutadans de Palma tenguin que carregar-se en tot el que té els residus del voltant. També pel 
que fa al tercer punt, també trobam exactament lo mateix, l’experiència dels ciutadans que 
utilitzen el punt verd, com a ciutadans, evidentment, no com empresa, és més que raonable la 
quantitat de residus que s’hi poden dur, es bastant raonable i si no hi pots anar l’endemà. Es a 
dir que no està limitat més que per dia. Per tant sí que trobam també que el primer i el tercer 
punt no acaben d’encaixar a lo millor damunt lo que necessitaríem i que el segon punt el 
tendrien favorable. Es per això, que de moment, com que no acabam d’entendre molt bé ni el 
primer ni el tercer, hem decidit abstenir-nos i només reforçar el segon punt.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies. Valoram positivament que sí es voti pel parc verd, l’ampliació de Sant Jordi. Crec que 
serà positiu. I el punt 1 i 3 crec que li hem de donar una volta, en el sentit que el que està 
ocorreguent que s’estan deixant trastos per totes bandes, és que el sistema actual no està 
funcionant al 100% bé. Llavors, nosaltres sí que des del nostre Grup Municipal seguirem 
pensant i seguirem presentant alternatives. Gràcies.” 
 
A la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient es fa votació separada dels punts: 
El punt 1, es dictamina desfavorablement per 6 vots encontra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM, MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA), 1 vot a favor (Cs) i 2 
abstencions (PP). 
El punt 2,es dictamina favorablement per unanimitat. 
El punt 3, es dictamina desfavorablement per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (Cs i VOX-ACTUA PALMA) i 2 
abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1. Instar a Emaya a iniciar los trámites para asumir la gestión de residuos tal como 
establece la Ley de Bases de Régimen Local a través de un acuerdo institucional con el 
Govern Balear y el Consell de Mallorca para facilitar a los usuarios del parque verde el 
depósito de residuos independientemente de su lugar de residencia. 
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2. Ampliar el parque verde de Sant Jordi (EDAR I) aprovechando los terrenos de la 
antigua depuradora y así poder dar más facilidades ala ciudadanía para la gestión de 
residuos. 
 
3. Ampliar el límite de depósito diario de determinados tipos de residuos." 
 
Aprovat el punt 2 per unanimitat; no aprovat el punt 1 per 19 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA), 4 vots a 
favor (Cs) i 6 abstencions (PP); no aprovat el punt 3 per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 8 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
i 6 abstencions (PP) 
 
83. Grup VOX relativa a l'execució del desdoblament del Camí dels Reis en zona 
col·legis 
 
Dictaminada favorablement per unanimitat per la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient. 
 
Es proposa: 
 
"El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a ejecutar de forma 
inmediata las expropiaciones acordadas en junta de gobierno el 27 de noviembre de 
2018, y proceda a realizar los trámites urbanísticos, administrativos e institucionales 
necesarios para cumplir con los sucesivos acuerdos de Pleno relativos al 
desdoblamiento del tramo comprendido entre la Base Jaime II y la rotonda de Son 
Rapinya." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
86. Grup PP relativa a la creació d'un equip antiembussos 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. A nosotros nos preocupa la falta de voluntad política por parte del equipo de 
gobierno de intentar reducir al máximo lo que son los atascos de nuestra ciudad. En temas de 
movilidad se tienen que tomar medidas cuando hablamos del centro de la ciudad y se tienen que 
tomar otro tipos de medidas cuando hablamos de fuera del centro de la ciudad. Y en este caso, 
cuando hablamos de la poca voluntad política de acabar con los atascos nos estamos refiriendo a 
lo que está pasando en la vía de cintura. La vía de cintura es un atasco diario, donde desde el 
Ayuntamiento o desde otras instituciones no se está dando rutas alternativas cuando alguien está 
dentro de un atasco. Y dentro de la generación de estos atascos juegan un papel muy importante 
lo que son las rotondas, por eso hemos querido también incluir en nuestra propuesta a la 
Guardia Civil que sería una unidad que tendría que aportar su experiencia y también tendría que 
trabajar para poder evitar estos atascos. Por qué decimos que no hay voluntad de acabar con 
estos atascos? Pues oiga, es muy difícil de explicar a los ciudadanos que hayamos invertido 
mucho dinero de su bolsillo, hoy que hablábamos de los bolsillos de los ciudadanos, en 
construir una fase del segundo cinturón y que ustedes no estén defendiendo ante el Consell 
Insular que se acabe. Porque eso va a generar incrementar los problemas de atascos que tenemos 
actualmente en la vía de cintura. Y por eso el Partido Popular, desde el Grupo Municipal 
Popular, proponemos que se cree una unidad, una unidad de acción inmediata para poder ofrecer 
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alternativas a los ciudadanos y que de manera rápida puedan actuar cada vez que se genera 
algún tipo de atasco en nuestra ciudad, principalmente en las entradas y las salidas. Mira, vía 
cintura sirve para distribuir la movilidad o la circulación en torno a nuestra ciudad pero también 
es una barrera, para entrar o salir de la ciudad, prácticamente tenemos que entrar o salir 
utilizando la mayoría de rotondas conectadas con la vía de cintura como puede ser la rotonda de 
Can Blau. Y en estas medidas que nosotros queremos proponer es que hay como una especie de 
retén, igual que existen con los bomberos, que sean policías locales o que sean agentes de 
movilidad, bueno esto está para estudiar, pero al menos lo que queremos nosotros denunciar con 
nuestra propuesta es que ustedes se les ve con muy poca voluntad de acabar con los atascos y 
con mucha voluntad de que haya atascos, para intentar justificar algunas de sus medidas que no 
son las prioritarias de la ciudad. Ya digo fuera del centro de Palma, no estaríamos hablando de 
lo que son los accesos a nuestra ciudad, que el Consell de Mallorca no tiene pensado mejorarlos 
y ustedes no les vemos con ningún tipo de medida para poder evitar estos atascos que 
principalmente se generan en horas punta de entrada y en horas punta de salida. Existen 
posibilidades de crear rutas alternativas cuando la mayoría de la gente entra en la ciudad y esas 
rutas alternativas se puedan utilizar cuando la mayoría de la gente salga de nuestra ciudad. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo entenc aquesta preocupació Sr. Martínez, l’entenc i la puc fins i tot 
compartir. El que passa és que lo que no podem compartir és que mos digui que la ciutat està 
carregada de embussos i no donam alternatives. És que les alternatives no són el vehicle privat, 
Sr. Martínez, això ja esteim cansats de dir-lis. No hi haurà una ruta alternativa per no haver de 
passar per la via de cintura, per connectar Ponent amb Llevant, per tant, amb vehicle privat no hi 
ha més alternativa. El que sí esteim treballant, en què és, en la millora de les alternatives al 
vehicle privat que és el transport públic. Jo me sorprèn, sincerament, que vostè defensi 
justament en aquest Ple, vostè que ha estat regidor de govern, aquest equip antiembussos, 
perquè una persona que acaba d’arribar pot dir, bé no és una mala notícia no és mala iniciativa 
tenir un equip antiembussos, si no fos perquè lo que vostès li diuen equip antiembussos, aquí a 
la casa se la coneix com: sala de control de trànsit. I que per tant, és una sala a on hi ha 
professionals de mobilitat, a on estam en coordinació constant amb Policia, precisament a on hi 
ha les càmeres de vigilància d’accessos a Palma, dedins Palma. Els ulls de la ciutat estan allà 
centralitzats i són els que s’encarreguen que en la mesura del possible els embussos, en aquest 
cas al que vostè es refereix al cotxe privat, siguin els menors possibles i hagi una major fluïdesa. 
Però en aquesta aposta de cercar alternatives, noltros tenim un compromís i no podem en 5 
mesos que duim al capdavant de l’equip de govern, resoldre tots els problemes. Esteim en 
coordinació i feim feina amb el Consell de Mallorca, amb l’Àrea de Territori i amb l’Àrea de 
Mobilitat per millorar i anar definint els accessos a Palma. Que per cert, no diguin que no fan 
cap inversió, o és que el Palau de Congressos la part que dóna cap el Passeig Marítim, el 
bulevard, no és una inversió que està fent el Consell de Mallorca? Vull dir, no intenti dir o no 
intenti manifestar allò que no fan res, no fan res per Palma. Idò sí hi ha una feina i hi ha d’haver 
una planificació i en això esteim fent feina. I ben igual que feim feina també en els aparcaments 
dissuasoris, però aquí hi ha Sr. Martínez una qüestió de fons al final, i és una concepció distinta. 
El seu candidat a l’Ajuntament de Palma, Sr. Isern, que li hem perdut la pista una mica, deia, 
feia un vídeo molt viral i molt interessant dient: ja tornam estar embossats a les Avingudes, ja 
tornam estar embossats. Sap per què el Sr. Isern es quedava embossat amb el cotxe a les 
Avingudes? Perquè la prioritat a Avingudes des del passat mandat li varen donar al vianant, al 
peató que ha de travessar d’un costat a l’altra. La prioritat és una mobilitat dins una Palma més 
sostenible, precisament per això. Per tant, convé que anem canviant hàbits i des de l’Ajuntament 
farem tot el possible per què sigui lo més senzill per al ciutadà. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
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“Gracias Sr. Alcalde. El pasado día cuando asistí a la comisión en la que se debatía este punto lo 
hice con cierta ilusión, más que nada porque se hablaba de un equipo antiatascos, y hay cosas 
que son anti y están muy bien. Antiincendios, antideslizante… son cosas que existen y yo 
pensaba que se iba a plantear algún tipo de iniciativa, de equipo, alguna, no se, algún tipo de 
brigada que se desarrolle a nivel internacional o europeo. Que íbamos a copiar algo de algún 
sitio en definitiva, pero bueno la proposición que nos plantearon ahí, no, se habló del equipo 
antiatascos pero no había equipo antiatascos, fue un poco hágase equipo antiatascos que 
desatascos. Entonces nosotros en aquel momento nos abstuvimos y vemos ahora que en la 
exposición de motivos de la enmienda que se presenta, se define un poco más este equipo 
antiatascos, pero nos habla de funciones de agente de movilidad que colabora con Guardia Civil, 
que refuerzan… y no nos queda demasiado claro si se quiere crear es un nuevo cuerpo de 
empleados públicos, que sean agentes de movilidad, que es una cosa que funciona en otras 
comunidades autónomas pero que aquí no se detalla. Si este equipo de movilidad va a estar en 
sintonía con la Policía Local en determinados sitios y la Guardia Civil…La verdad es que no 
terminamos de ver la definición de este equipo antiatascos. Ojalá existiera, ojalá existiera un 
equipo que desatascara rotondas, que desatascara las vías donde se congestiona el tráfico en 
nuestra ciudad, pero vemos que este equipo antiatascos de momento no desatasca nada y 
mantendremos el voto de comisión que fue la abstención. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sí, Sr. Dalmau, vostè me xerra de la gent que veu en primera persona dins una sala com són els 
embossos. Está bien, pero estamos hablando de una unidad de acción, obviamente de un tema 
transversal, de que se estudien, que no hace falta a lo mejor que sean solo Policías, que podemos 
hablar de agentes de movilidad, podemos hablar. Hay momentos que uno tiene que tener una 
planificación. Miren, se pueden cambiar la dirección de calles para entrar y salir, que puedan 
desviar la circulación hacia diferentes sitios. Muchas veces hay un atasco que se podría 
eliminar, ya digo que no estoy hablando del centro de Palma, que se podría eliminar cambiando 
el sentido de algunas calles para que puedan salir y por eso, obviamente, quienes primero lo 
pueden ver, a parte de los ciudadanos que lo están sufriendo, son las personas de esas salas que 
usted ha comentado, Movilidad, y nosotros las incluimos. Estamos hablando de un equipo 
transversal, no estamos hablando solamente de Policía Local, pero que puedan reaccionar, 
muchas veces los atascos el tiempo de ese atasco, dura, dura, dura porque no hay capacidad de 
reacción y sobre todo, porque no hay voluntad. Usted dice, no, tenemos una visión diferente. Sí, 
usted está hablando que toda la solución de los coches que pasan por la vía de cintura es que 
cojan el bus y ustedes les incrementan un 33% el billete sencillo. La gente de Inca para ir a 
Andratx va por la vía cintura, la gente de Inca, la de Alcudia, la de Manacor, todos pasan para ir 
a Andratx por la vía de cintura. Ustedes no quieren acabar el segundo cinturón, sí la propuesta 
es de denuncia porque ustedes no quieren acabar el segundo cinturón. Usted me ponía un 
ejemplo en Avenidas que lo que va a hacer es incrementar los atascos. Todas las medidas que 
ustedes toman son para incrementar los atascos. La movilidad en Mallorca pasa por la vía de 
cintura y por eso se proponía el segundo cinturón, para que esa movilidad de Mallorca no 
complique los accesos a nuestra ciudad. La vía de cintura funciona como una barrera 
actualmente, para entrar y salir tienes que ir a esa rotonda y muchas veces estás ahí en la 
rotonda y estás pensando, hombre si esta calle nadie está entrando, si hubiera una unidad de 
acción inmediata, que pudiera venir alguien y cambiar el sentido de la dirección, y hubiera 
agentes de movilidad que pudieran dar rutas alternativas. Porque cada día muchos de esos 
atascos se producen a la misma hora y en el mismo sitio sin dar ninguna alternativa. Y ustedes 
no están dando alguna alternativa, ninguna, ninguna, que cojan el bus, subiéndole el billete un 
33%. Les dije, vivan un mes sin el coche, vivan ustedes, den ejemplo, vivan un mes sin el coche 
y luego podrán dar lecciones a los ciudadanos de Palma y de Mallorca que también sufren que 
ustedes no estén haciendo nada para evitar los atascos, al menos el tiempo de espera de los 
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atascos. Pero háganlo un mes, no es un tema demagógico, ustedes lo están pidiendo a los 
ciudadanos de Palma, no un mes, les están diciendo que vivan el resto de su vida sin utilizar el 
coche, porque para ustedes el coche no existe. En Palma, en Mallorca, el coche existe, Sr. 
Dalmau, salga un poco y lo verá. Por eso, no se queje tanto de si el Sr. Isern se gravó una vez en 
un atasco, ha sufrido muchos más aunque usted ahora no sepa donde está, los sigue sufriendo 
los atascos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La unitat d’acció que vostè tant reclama té un nom, se diu Policia Local de 
Palma. Es a dir, no ens hem d’inventar res, ja ho tenim i feim feina amb coordinació. El que 
sorprèn és que ara vostès venguin a apel·lar a creació de nous organismes quan vostès estaven 
en el govern i deien que hi havia massa organismes i que havien de retallar grassa de 
l’administració pública. Però ara això ja no val aquest discurs, ara és un altre, ja està passat de 
moda. Bé, crida l’atenció. Jo he parlat d’alternatives al vehicle privat i no només és el transport 
públic, són moltes més, hi ha moltes qüestions dins un Pla de Mobilitat, hi ha moltes qüestions. 
I evidentment que som conscients del flux de trànsit que hi ha dins Mallorca i la quantitat de 
vehicles que passen per la via cintura i per Palma i feim feina amb el Consell, no se preocupi, al 
final hi haurà una solució que podrà repartir una mica el flux de trànsit dins Palma. Però també 
hem de ser plenament conscients de que cada vegada el canvi de tendència que vostè no vol 
assimilar, no són els que noltros lideram, és el que lidera la societat juvenil. Són els joves que 
cada vegada aposten més per aquestes vies, en contes de treure’s el carnet de conduir per 
exemple. Vull dir, que això són xifres que cada vegada van minvant i que per tant, també hi ha 
d’haver una potenciació necessària del transport públic que passa per moltes qüestions i per 
part, jo crec que tant el Govern com el Consell com l’Ajuntament de Palma estan fent feina en 
aquest sentit. Si realment la moció era per apel·lar al Consell de Mallorca a fer un nou projecte 
de via connectora, vostè s’ha equivocat de situació Sr. Martínez, s’hauria d’haver anat a discutir 
al Consell de Mallorca. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma), 2 vots a favor (PP) i 
2 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs). 
 
Es proposa: 
 
"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda crear un equipo antiatascos o de 
mejora de la movilidad especializados que durante las horas y lugares más complicados 
puedan acudir a resolver la situación. 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda que este equipo antiatascos esté en 
funcionamiento dentro de los próximos 3 meses. 
 
Esmena d'adició: 
 
3.- El pleno del Ayuntamiento insta al equipo de gobierno a incluir representantes de la 
Guardia Civil en ese equipo antiatascos para mejorar la colaboración en la reducción de 
los atascos en las entradas y salidas de Palma." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 6 vots a favor (PP) i 8 abstencions (VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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88. Grup PP relativa a la gestió eficient de l'SMAP 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. La SMAP es una empresa pública, es una empresa que gestiona 
aparcamientos y vamos viendo como en un año vamos a pasar de tener 50 trabajadores a 285. 
Yo formo parte del Consejo de Administración y claro veo cosas que no me acaban de cuadrar. 
No acabo de ver como tenemos 50, despedimos 1, eso sí, incorporamos 180 por el tema de la 
ORA. Con el tema de la ORA nos informan de que con el cambio de aplicación y con haber 
municipalizado este servicio vamos a ahorrar 840.000 euros, creemos que puede ser que sí, pero 
lo veremos dentro de 1 año o 2, podremos hacer números, veremos si es así. Resulta que ahora 
además vamos a internalizar 28 personas más porque no licitamos el concurso de vigilancia y 
vamos a incorporar ese personal a la SMAP también. Y a parte vamos a contratar a 12 técnicos 
para la sala de control de la telegestión, aparte de sacar algunas plazas libres como es: sacaron 
una de ingeniero superior, una de un ingeniero técnico una de comunity manager. Bueno esto se 
publicó solo en el SOIB, ni siquiera en la web municipal, ni siquiera en la web de la SMAP, se 
dieron 4 días. Y con todo este personal hemos crecido de 50 a 285. El tema que yo quería traer 
hoy es sobre todo el tema de la telegestión. La telegestión empieza en el año 2010, según 
informes de la SMAP, cuando los técnicos viajan a diferentes lugares de la Península y también 
de Europa y entienden que es un sistema novedoso y además que da muy buen servicio al 
ciudadano. Y se empieza a estudiar que se podría ahorrar dinero con este sistema. Se empieza a 
hablar que se ahorrarían como unos 300.000 euros al año. En el año 2013 se empiezan a 
comprar algunos temas tecnológicos y en el 2019 ya se comienza la inversión, se comienza con 
una inversión de 200.000 euros, aparte de ya mirar cómo sería la explotación de este sistema. Y 
aquí ya empiezo a preocuparme porque se realiza un informe, un informe de un trabajador del 
SMAP, con muchísima experiencia, yo no lo conozco, muy buen trabajador, lo que pasa que es 
un informe de una persona que no tiene titulación técnica. Y este señor lo que dice es que es 
mucho mejor dar órdenes directas a los auxiliares de vigilancia y, en base a eso, se hace un 
informe por parte de gerencia, que ya que es mejor dar órdenes directas pues no se licita el 
concurso y se incorpora la gente. Se hace también un informe por parte del jefe de Recursos 
Humanos y también, en base a esa frase, también se dice que es mucho mejor, en vez de sacar 
oferta pública es mejor incorporarlos, porque además pedimos un informe jurídico y el informe 
jurídico no lo hace la jurídica de la casa, ni siquiera, lo hace un jurídico del Ayuntamiento. Se 
pide un informe jurídico externo, donde también da por hecho la frase de este trabajador y dice: 
bueno si hay que cubrir estos puestos de trabajo, hay que coger la gente que ya trabajaba en la 
empresa externa. Pero claro, yo dude que ese informe, llamado técnico, que no es técnico, o sea 
se tenga que basar todo lo demás. En base a eso nos dicen, además, que no hay un ahorro 
económico, tendremos un gasto de más de 200.000 euros al año, pero que no pasa nada porque a 
la larga cuando haya bajas y esos 28 auxiliares de vigilancia que estén trabajando cuando haya 
alguna baja o alguien se vaya, no pasa nada si no está porque no hace falta cubrirlo, con lo cual 
ahorraremos dinero. A mi todo esto me parece muy poco serio, o sea creo que habría que tener 
un estudio de viabilidad económico y humano para ver si es verdad que se ahorra, si no se 
ahorra dinero o si se pueden hacer las cosas de otra manera. Por otro lado tenemos el problema 
de los poderes de los gerentes, Sr. Dalmau. Claro, como tenemos un Consejo de Administración 
donde no van los temas y no podemos votar, se opina poco, con lo cual acabamos siendo una 
especie de florero que no sabemos muy bien para qué sirve. Porque ya nos traen los informes 
hechos, vamos a hacer esto en base a estos informes, que nosotros damos por buenos. Además a 
esta gente, que hace los informes, se le sube el sueldo 5.000 euros y ya está, ni se vota ni nada, 
esto se da por hecho también y se da por bueno. Y es que encima, en el Consejo de la 
Administración de la EMT, Sr. Dalmau, usted fue muy desleal con el consejo y fue lamentable, 
fue lamentable que sea un consejo donde se lleva el presupuesto del año 2020, donde se 
pregunta diferentes cosas del presupuesto para saber qué se va a hacer cuáles son los cambios y 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 130 - 

salgamos los miembros del consejo y nos encontremos que la noticia del teléfono móvil de que 
el consejo ha aprobado que el billete sencillo pasa a costar 2 euros en vez de 1,5. Claro, yo me 
imagino que los demás miembros del consejo se quedarían como yo, alucinando, porque yo 
acabo de salir del consejo y a nosotros no nos informó. Creo que fue cobarde, cobarde no 
decirnos, mirad dentro de estos presupuestos vamos a hacer esta acción. Es verdad, que la tarifa 
la aprueba el gerente, porque le hemos dado tan tontos superpoderes a los gerentes que lo hacen 
todo, sí tengo aquí los poderes del gerente 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“S’ha acabat el temps.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
 
“Buenos pido que se hagan informes que demuestren que la SMAP es eficaz y eficiente. 
Gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Pérez es que no entenc encara qué hem de parlar, hem de parlar 
de l’EMT, hem de parlar de la pujada del bitllet, hem de parlar de l’eficiència i la eficàcia dins 
l’SMAP o hem de parlar de la telegestió. És que a lo millor hagués estat millor presentar 4 
mocions i no una en la que haguem de debatre i qüestionar tot lo que vostè ha posat damunt la 
taula. Jo no sé per on començar. Bé, jo me centraré en els termes en la que està presentada 
aquesta moció, que sincerament, desconec a què es refereix perquè els criteris d’eficiència i 
d’eficàcia s’apliquen. Me sorprèn que a demés sigui una representant del consell 
d’administració que posa baix sota sospita, la professionalitat, com vostè acaba de dir, la 
professionalitat dels tècnics de la casa, perquè diu no es fia dels informes que signen. Això me 
pareix realment preocupant, aquesta és la meva preocupació Sra. Pérez, si realment està 
preocupada per això jo li deman que presenti la dimissió com a membre del Consell 
d’Administració de l’SMAP i que representi una altra persona del seu equip el seu grup 
municipal. Perquè vostè no se’n fia dels tècnics de la casa i això sincerament, vostè me tildava 
de deslleial, això és una gran irresponsabilitat i me preocupa que hi hagi un membre del Consell 
d’Administració de l’SMAP que afirmi de forma categòrica aquestes afirmacions. Pel que fa en 
els poders dels gerents, no és la primera vegada que ho retreu, i a més ara me posa d’exemple el 
gerent de l’EMT. El gerent de l’EMT ara se diu Mateu Marcús, abans el va designar el grup que 
vostè representa, el PP, i ja tenien els mateixos poders que tenen ara, no faci demagògia amb 
aquesta qüestió, no en faci. Demani el que consideri, però amb una mica de criteri, de seny i 
escoltim, aquí en es final, tots duim una motxilla a darrera, i ens agradi o no ens agradi la 
majoria de grups que esteim aquí representats hem gestionat aquest ajuntament i tots tenim una 
motxilla i per tant, ho hem d’assumir, ho hem d’assumir. Vostè Sra. Pérez, acaba d’arriba i 
tenim una motxilla que representa el seu partir, per tant, els poders al gerent de l’EMT no els hi 
va donar el Grup Socialista ni el Grup de MÉS ni el Grup de Podem, els hi varen mantenir 
vostès, el Grup Popular. Però no entraré més en aquesta qüestió, perquè tampoc era l’objecte de 
la moció. I ja per acabar, Sra. Pérez, sincerament, mos qüestiona si els comptes són o no són 
transparents, però és que avui en aquest mateix Ple, aquests que esteim aquí seguts hem tengut 
una Junta General Extraordinària abans del Ple de l’SMAP i hem  votat l’auditoria que 
anualment fent als comptes dels exercicis 19, 20 i 21 de l’SMAP i vostès s’han abstés. Escoltim, 
Sra. Pérez, jo sincerament, que vol que li digui, no els entenc, no els entenc, no els puc entendre. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pérez Martínez (PP): 
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“Moltes gràcies. Bueno hay cosas que no ha entendido, está claro. Yo no dudo de los 
trabajadores del SMAP, todo lo contrario y se lo dije, que quería ver un informe jurídico de la 
jurídica de la SMAP. Dudo, no, no es que dude del informe externo, lo que digo es que se basa 
todo en que alguien, alguien que no tiene titulación técnica ha dicho que es mejor dar órdenes 
directas. A partir de allí, yo lo que digo es: vale, si es así vamos a hacer informes serios y vamos 
a hacer un estudio de viabilidad. Estudio de viabilidad no hay, no existe, para el tema de 
telegestión. Después tenemos un informe del jefe de la Oficina del Control de Gasto del 
Ayuntamiento donde no habla si va a ser eficiente el contratar los auxiliares de vigilancia, solo 
dice que si se crea la Oficina de Control será eficiente. O sea, creo que faltan informes y los 
trabajadores del SMAP, por supuesto que me fío, ya le digo si me hace un informe jurídico la 
jurídica del SMAP yo aquí me fiaré y estaré más tranquila. Después no ha entendido lo de las 
cuentas, o sea, yo no dudo de las cuentas del SMAP y además están auditadas, faltaría más. Pero 
no hay un estudio de viabilidad de este tema, y creo que no estaría mal hacerlo. Y sobre el poder 
de la EMT, yo me abstuve, usted lo sabe, de los poderes de la EMT, no así de la SMAP, porque 
vi cosas que no me gustaban mucho, pero de la EMT me abstuve y yo le di mi confianza. Lo 
que pasa es que, en el último consejo se aprobaron unas tarifas sin que nos informaran y eso a 
mí me supo mal, a mí y a todos los miembros del consejo, no costaba nada decirlo en ese 
momento. Yo le pido que vote a favor y que se hagan los informes correspondientes para 
verificar que todo es correcto y que sea eficaz tanto en recursos humanos como económicos la 
gestión del SMAP. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Pérez, vostè es referia també a la part de la telegestió. La 
telegestió i, evidentment, la municipalització del servei d’ORA, ens ha dut un increment notable 
de la plantilla, és coneixedor per tots. I aquest increment, jo crec que és una bona notícia, perquè 
aquest treballadors que tenien unes condicions una mica inestables, ara tenen una certa més 
estabilitat en el seu lloc de feina, perquè hi ha una empresa municipal a darrera que és el que 
gestiona aquesta, tant l’ORA com en aquest cas la telegestió. Però quan parlam de telegestió si 
no ho explicam, la gent no sap de què xerram i crec s’ha d’explicar i val la pena fer-ho. La 
telegestió simplement és la gestió de l’aparcament per tal de que el servei al ciutadà sigui encara 
millor. Per videovigilància, amb més seguretat, i a més possibilitant, en futur molt recent, el 
pagament dels aparcaments a través de la mateixa aplicació mòbil que fins ara empleàvem 
també per l’ORA. Una aplicació que a més hem millorat. Això pel que fa al tema de la 
telegestió. I en la qüestió del tema del Consell d’Administració de l’EMT, no tenia intenció de 
referir-me però vostè ha insistit, Sra. Pérez, jo puc dir o puc deixar de dir o puc oblidar-me, puc 
informar de més en detall, i qualcú sempre pot en la seva mesura equivocar-se, jo no record si 
ho vaig dir o no ho vaig dir. El sí que veig és que hi ha una oposició i en aquest cas el seu partir, 
que ni se varen mirar els comptes, perquè hi havia una previsió d’ingressos distinta, molt més 
distinta per l’increment del bitllet del 2020 que la que tenia el 2019. I aquí Sra. Lidia pot taxar 
d’irresponsabilitat, i mos pot dir a noltros que hem amagar les comptes i tot lo que vulgui, però 
aquí lo que hi ha és una manca de tall i de feina que vostè, Sra. Pérez, no va fer a lo millor com 
cal. Moltes gràcies.” 
 
Dictaminada desfavorablement per la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient per 5 vots 
en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-EstimamPalma), 3 vots a favor (PP i 
VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs). 
 
Es proposa: 
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"1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta a la dirección de la SMAP que priorice 
los principios de eficiencia y eficacia en la gestión de los recursos económicos y 
humanos de la empresa. 
 
2.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda solicitar un informe a la oficina de 
control del presupuesto y a la intervención municipal que acredite que se cumplen con 
los principios mencionados en el punto anterior." 
 
No aprovat per 15 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs) 
 
89. Sobre la taula. Compareixença del regidor a petició de la Comissió i proposta 
del Grup Cs Llorenç Carrió Crespí. Regidor de l'Àrea Delegada d'Educació i 
Política Lingüística 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El Sr. Carrió y yo llegamos también a una transacción en el anterior Pleno 
porque llevábamos 9 horas de Pleno y castigar con 20 minutos de más por una comparecencia 
hubiera sido terrorífico. Pero bueno, este nos pilla un poquito más frescos, ¿verdad? A parte 
tengo ganas de que se luzca, porque es que queremos lo mismo. El motivo por el que le 
hacemos comparecer es por un punto que nosotros también llevamos en el programa y creo que 
también todos los grupos de esta cámara, también queremos que este sea, esta ciudad sea el 
mejor lugar para formar una familia. Y nosotros en nuestro programa electoral para el 
Ayuntamiento de Palma llevamos esta medida y ustedes en los acuerdos de gobierno municipal, 
en el periodo 2019-2023, en su punto 48 dice literalmente: “consolidaremos nuestro 
compromiso del servicio público y gratuito de la etapa educativa de 0 a 3 años.” Me parece 
estupendo. Lo único que no nos parece tan estupendo es que esto se quede en una declaración de 
intenciones, porque lo de consolidar un compromiso, ¿qué es? Qué es esta expresión de 
consolidar un compromiso, llevar adelante un compromiso no es consolidarlo. No vamos a 
entrar tampoco en un debate semántico pero no es gran cosa para los que residimos aquí, 
queremos algo que consolidar un compromiso o, como decía antes el Sr. García, que no trabaja 
si no que lucha. Tenemos aquí una serie de expresiones, que bueno, nos gustaría aclarar un 
poco. Y es por ello por lo que le hacemos comparecer aquí. ¿En qué se traduce la consolidación 
de ese compromiso? Cuál es la hoja de ruta, cuándo, cómo. En el presupuesto del año 2020 
vemos una lucecita pero no el foco que necesita este tipo de política pública. Entonces, todo 
suya la comparecencia y lúzcase.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Escriche esper estar a l’altura de les seves expectatives, no sé si ho 
aconseguiré. Però bé, en tot cas, vull aprofitar aquesta compareixença per explicar les 
actuacions que tenim previstes a la nostra Regidoria en relació a l’educació a l’etapa 0-3, que 
com molt bé ja ha indicat és un tema que per la ciutadania és un tema molt important i és un 
tema molt sensible. Sens dubte, i com diuen els programes dels diferents partits, l’educació a 
l’etapa 0-3 és un objectiu compartit, i per aquest motiu haurem de fer feina l’equip de govern, 
però també tots els grups polítics i totes les forces polítiques de les illes. Tant aquí, com a la 
resta d’administracions. I així, el que vull fer, com vostè ja ha dit, és aclarir una mica el full de 
ruta que seguirem des de l’Ajuntament i des de la Regidoria d’Educació. Bé, també crec que és 
important explicar que pràcticament fins ara, és qui han duit el pes de l’educació 0-3 han estat 
els ajuntaments. Som els qui han donat resposta a aquesta situació i per tant, a partir d’ara 
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haurem de recordar a la resta d’administracions que l’educació 0-3, segons la llei orgànica 
d’educació, és una competència compartida, especialment amb el Govern de les Illes Balears 
però també amb l’Administració General de l’Estat. Sense aquesta complicitat, feina i 
finançament, no serà possible complir l’objectiu final d’aconseguir que tots els infants de Palma 
puguin tenir accés en el servei educatius públics i de qualitat, que això també és el que cercam. I 
bé, ja ho heu indicat una mica, des de l’equip de govern els acords i les accions que nos hem 
mercat es reflecteixen en el document dels acords de l’equip de govern, que diuen que 
consolidarem el nostre compromís amb el servei públic i educatiu de l’etapa educativa 0-3, 
ampliarem el nombre de places públiques 0-3 a Palma amb la construcció d’escoles d’infants 
noves, prioritzarem l’increment d’escoles públiques de gestió directa i inclourem un pla de 
municipalització de la gestió indirecta i també, en relació al servei actual, intensificarem els 
plans de millora i conservació dels edificis i les instal·lacions dels centres de la xarxa municipal 
de centres educatius, incloent-hi sobretot els sistemes de climatització. Bé, d’aquesta manera 
haurem de parlar primer del context, explicar que a dia d’avui a Palma hi ha 11.344 infants, dels 
quals, només un 9,2%, més de 1.000 tenen plaça a les nostres escoles infantils i en canvi 2.400 
tenen plaça en els centres d’educació infantils que segueixen i que estan emmarcades dedins el 
registre de la Conselleria i que l’Ajuntament hi col·labora perquè també donam allò que 
s’anomena el bo escolar des de la Regidoria. Per tant, ara mateix tenim escolaritzats un 30% 
dels nostres infants i que no arribar ja al 100% amb el pressupost del 2021, però sí que seguint 
les línies que marquen el document marc que va ser impulsat pel Parlament de les Illes Balears, 
hem de fer places per arribar al 37,5% en els propers anys. Bé, a Palma com vostè també ja més 
ho manco ha dit, tenim molt de camí per recórrer, però també volia posar en valor que tenim un 
Patronat Municipal d’Escoles d’Infants que té 40 anys d’experiència, 12 centres i un gran equip 
humà, que ens pot fer que siguem optimistes per tal d’encarar aquesta situació. Ara mateix el 
Patronat d’Escoletes ofereix 583 places noves dels infants que han de començar i tenim una 
llista d’espera de 260 infants. Els primer que hem de pensar sobre tot en aquest 260 infants, 
perquè a demés sabem el trasbals que provoca aquesta llista d’espera, sobre tot per les famílies 
que no poden disposar d’aquest servei. Bé, també és cert que aquest moment que encara l’escola 
0-3 no és gratuïta, però també és cert que actualment el cost que paguen les famílies només 
representa un 10% del cost real d’aquest servei. Crec que també és una data important a 
remarcar. I explicar també que el cost total del servei, de les 12 escoletes públiques de Palma, 
per aquest 2019, ja ho hem explicat als consells rectors, haurà estat de 71794.000 euros i aquesta 
llumeta que vostè ja comença a veure és perquè hem arribat a incrementar fins els 8,8 milions i 
amb aquest augment de més del 12% demostra el compromís que tenim des de l’Ajuntament. 
Així en el 2019, en realitat, l’Ajuntament assumeix quasi el 80% del cost del Patronat i la resta, 
enguany, aquests 900.000 euros per primera vegada serà des de la Conselleria d’Educació a 
través de la convocatòria d’ajudes i la resta ho fan les famílies amb les quotes que també 
paguen. Bé, també dir-vos que l’aportació que arribava de la Conselleria cada any ha estat 
diferent i que per primera vegada, també segurament amb la iniciativa del Parlament d’aquest 
document marc i tota la feina que s’hi està fent, a pogut arribar al 10%. El document marc així 
hi tot, el que parla és d’arribar en el 33%, per tant, crec que reclamar una major implicació de la 
Conselleria, també mostra la línia cap a on podrem aconseguir el nostre objectiu. I bé, ja mos 
hem explicat les necessitats educatives que tenim, i ara marcarem també les dues línies que nos 
hem marcat per fer feina des del Patronat. Una segur que és la millora de les places existents, 
hem de millor en aquest sentit també l’educació que oferim en aquesta etapa. I la segona, que 
també és igual d’important, és la creació de noves places. Per lo que fa a la millora, en lo que fa 
als darrers 2 anys, també hem d’explicar que hem invertit més 420.000 euros per obra a 9 de les 
11 escoletes, cosa que feia 10 anys que no succeïa. I ara seguirem fent feina en l’adequació dels 
patis i també, sobre tot, de les climatitzacions. Pel proper any esperam que gràcies al fons de 
qualitat poguem invertir fins a 200.000 euros en els patis i també de Capitalitat de 2015 poguem 
posar en marxa la climatització del centre del Molinar que també té una inversió necessària de 
220.000 euros. En relació a les climatitzacions, gràcies al remanent de 2019, afegirem una 
inversió d’1 milió i mig, això suposarà que resoldrem la climatització de Ciutat Antiga, 
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S’Arenal, Son Ferriol, Son Roca i Santa Catalina. D’aquesta manera totes les escoles que donen 
sobretot el servei d’estiu podran tenir un servei òptim i molt millor del que s’ha pogut donar els 
darrers anys. L’aposta per la qualitat la farem també efectiva amb el reforç de la línia 
pedagògica, millorarem la formació dels nostres treballadors, ja tenim un pla de formació i 
també les condicions laborals. ¿Per què? Per què sobretot també a partir del mes de setembre 
recuperarem la gestió municipalitzada de Can Alonso i a demés seguirem impulsant la inclusió 
en els infants amb necessitats gràcies a les auxiliars tècniques educatives en els nostres centres 
que tan bon resultat ens estan donant, i també del programa SADEI, que és el Servei d’Atenció 
en l’Educació Infantil, que oferim a tots els centres que també reben el bo escolar i que estan en 
el registre d’escoletes de Palma.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Carrió s’ha acabat el temps. Té un altra torn després. No fa falta que l’esgoti, però té un 
altre.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Carrió en esos 10 minutos que se ha podido lucir nos ha hecho una 
buena foto, pero no veo yo mucha proyección de futuro o de un futuro un poquito más a medio 
plazo, estamos hablando sobre todo de actuaciones que se han hecho este año y previsión de lo 
que se va ha hacer durante el año 2020. Y voy a ir un poquito al inicio de su intervención, donde 
nos ha hablado de la importancia de la financiación y no me gustaría volver a sacar el comodín 
de la llamada en el que se ha convertido aquí los fondos de capitalidad, pero creo que desde allí 
bien podríamos sacar algún tipo de financiación para que llegado el momento este servicio, de la 
educación de los 0-3 años se convierta en gratuito. Y no debe ver muy difícil el tema de la 
financiación, el asunto relativo a conseguir fondos para este tipo de iniciativas, cuando en plena 
campaña electoral también la Presidenta Armengol se hace una foto con un chupete gigante en 
la Plaza Mayor, con lo cual yo creo que eso indica que buena sintonía con esta competencia 
tiene que haber y no crea que sea difícil encontrar fondos por parte del Govern en materia de la 
gratuidad. Echamos de menos eso, echamos de menos esa proyección a medio plazo, seguimos 
hablando de consolidar compromisos, seguimos hablando de lo que se está haciendo hoy, de lo 
que se ha arreglado durante este año y de la proyección en presupuesto del año 2020. La verdad 
es que es un esfuerzo que evidentemente apreciamos, vemos que el camino, en el sentido de 
conseguir fondos y que se vayan cubriendo plazas y que se mejoren, evidentemente, las 
instalaciones y que se hagan obras en los patios y que haya una línea de mejoras y una línea de 
creación de nuevas plazas es el camino. Pero se nos queda un poquito corto en ese sentido, 
vemos que es una línea centrada más en el corto, el medio plazo y no me gustaría que cuando 
finalice esta legislatura sigamos hablando de medios, de cortos plazos y de que no tengamos una 
educación gratuita en los 0-3 años. Porque como bien hablábamos al principio, tanto usted como 
yo, por esta materia es un objetivo común, es un objetivo común de todos los partidos que se 
encuentran en este consistorio pues que las familias puedan conciliar su vida personal y laboral, 
que los niños estén bien atendidos en las guarderías, unas escoletas de calidad y con un personal 
bien dotado y bien pagado y que, a pesar que sólo se pague un 10% del coste real del servicio, 
con los salarios que tenemos hoy en día, con los trabajos que tenemos hoy en día, ese servicio 
resulta muy caro y muy costoso. Recupero el hilo, agradeceríamos un poquito más de 
proyección a medio-largo plazo y que realmente que esta gratuidad entre los 0 y 3 años pues 
realmente sea una realidad y una gratuidad que vaya acompañada de calidad en el servicio, de 
calidad en los profesionales que están trabajando en estas escoletas y que realmente consigamos 
una ciudad con estas escoletas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Molt ben explicar Sr. Carrió, gràcies per totes les seves explicacions sobra la 
línia que s’han marcat per aquesta legislatura. Però, sincerament, és una línia continuista, me 
sap molt de greu però no ens ha dit res nou. Ha dit el que pensaven fer vostès a la passada 
legislatura, posar els aires condicionats o la refrigeració o com li vulguin dir, climatització en 
els centres, arreglar patis i crear places. I municipalitzar a mesura que s’acabin les concessions. 
Això és exactament el que ens varen dir fa 4 anys i  no sé, si en aquests 4 anys ho aconseguirà, 
esper que sí, jo li desig. Però per lo que jo veig, per lo que vostès mos han mostrat, tenen unes 
aspiracions a fer un centre. Un centre seran 40 places més. Miri, jo crec que el diagnòstic vostè 
el té, mos ho ha mostrat, mos ha dit exactament una radiografia perfecte, li acaba de dir al Sr. 
Escriche, una foto perfecte de la realitat, però el que no veu és que vostès necessitarien 40 
legislatures per donar cobertura en aquests 11.000 nins que parla. 40 legislatures no li bastarien. 
És molt poc ambiciós, no sen donen compte que no poden en 4 anys donar solució a l’objectiu 
que vostès es marquen. Crear noves places, és que només que en creïn 1 ja han complit 
l’objectiu realment. Vostè creu de veres que és un objectiu per totes aquestes famílies que estan 
esperant un lloc, que estan esperant que l’administració les ajudi, que estan esperant aquestes 
promeses que els hi fan i que no compleixen, vostè creu que és una solució dir-lis crearem 
noves places? Concreti, concreti, li hem demanat un full de ruta, concreti. A lo millor no ho pot 
concretar avui, ho concretarà d’aquí 2 mesos, ja ho entenc, me pareix bé, però ho haurà de 
concretar-ho. Si en tota la legislatura pensam en fer una escoleta, una inauguració i estan 
contents, tenim un problema. La societat Palma, té un problema, és vera que l’arrossegam de fa 
estona, jo no dic que el problema el tengui només vostè, però ja és hora de pensar en 
alternatives, ja és hora de pensar en alternatives. El Partit Popular li posa una damunt la taula: hi 
ha, vostè ho ha dit, més de 2.000 nins escolaritzats a centres privats, concerti, cerqui convenis 
de col·laboració, concerti aquestes places, ajudi a aquestes famílies a pagar això. I no amb un 
bonus, que escolti, és que una família mitjana que tengui 2 fills amb un nivell de vida mitjà no 
arribarà a tenir mai un bonus escolar, mai. Si vostè concerta aquestes places, sí que li arribarà 
ajuda de l’ajuntament. I si a demés vostè té la valentia, com ens diu que me pareix brillant, no 
idò també amb el Govern, idò s’ajuntin, ho tenen fàcil. S’ajuntin amb el Govern, s’ajuntin 
vostès i arribaran a més gent, però si no, no arribaran a més gent, tendran una foto, fantàstica, 
tendrem una escoleta més, fantàstica, tendrem climatització, molt bé, però els nins seguiran 
estant o casa seva o el seu pare o la seva mare pagaran la guarderia. No pot ser que les escoletes 
siguin un problema només per una qüestió que vostès estan absolutament tancats a entendre que 
les escoletes existeixen. Existeixen, estan homologades i tenen tot lo que han de tenir, 
professionals i tot cobert, només és que vostès han d’ajuda a aquestes famílies a fer aquest 
pagament. I aquest pagament arribarà a molta més gent i farà molta més via a crear places 
escolars públiques, si vostès donen la mà a la xarxa privada. Escoltim una cosa, jo puc entendre 
que cadascú té una visió política, però la xarxa privada la fan els ciutadans de Palma, 
exactament igual que vostè i que jo. La xarxa privada no és “algo” abstracte i dolent, existeix i a 
demés dona la cobertura que noltros des d’aquí encara no hem estat capaços de donar. Per tant, 
s’assegui amb ells i miri com pot arribar a més gent. La concertació és una bona opció i vostè ni 
se la planteja. I amb aquestes línies que mos ha marcat, només veig 40 places més, de les quals 
m’alegraré d’aquí a final de legislatura, i haurà necessitat 8 anys per un centre, anem bé, i 
climatitzar els altres. Home, me pareix un pla molt poc ambiciós. Per tant, crec que d’alguna 
manera ara que està en el començament de legislatura vostè pot anar encara més enfora, i 
sempre li dic, tendrà la nostra mà per anar més enfora. Gràcies.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, encara no havia acabat d’explicar, sobre tot la part de futur. I sí que es 
vera que el 2021, Son Gibert serà una realitat i no són 40 places, són una vuitantena, com a 
mínim. Per tant, aquest primer punt sí que li volia dir Sra. Celeste que no hi estic d’acord. 
Després també tenim més projectes que haurem d’encarar cap a la segona meitat de la 
legislatura, que jo esper que en el final de la legislatura ja tenguem encarrilat fins a 3 centres 
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nous a Palma. Això sobre tot, per la llista d’espera, significaria que ja cap infant estaria en llista 
d’espera a Palma, cosa que també és importantíssim. Jo crec que no mos hem d’enganar, igual 
que és un recorregut llard, igual que també necessitam totes les altres institucions, jo també li 
demanaria al Partit Popular que no fes trampes, li dic que no fes trampes perquè hem estat un 
mes que vostès deien que per vostès era importantíssima l’educació 0-3, que com pot ser que 
aquesta nova subvenció sobrevinguda se’n vagi en el final a EMAYA. Vostè avui dematí ha dit 
que hem tirat en el fems un milió d’euros, perdó, jo no sé si se’n recorda que va votar vostè en 
el Consell del Patronat quan va sortir el projecte de remanent sobre la climatització de les 
escoletes de Palma. Sap que va votar? Va votar en contra, vostè lo que volia és que nosaltres 
tiréssim de bon de veres en el fems i en els bancs, un milió i mig d’euros que això sí que 
ajudaria als nostres infants de bon de veres. Que tenim necessitat d’ampliar encara més les 
places a Palma, perfecte. Vostè només veu la concertació, és un dels projectes que hi ha damunt 
la taula, com dic ho estam parlant també a més de l’Ajuntament ho estam parlant amb la 
Conselleria, també hi haurà d’haver el suport de l’Estat, que es vera que varen sortir 170 milions 
d’euros en campanya que s’hi hauran de posar damunt la taula, i també hauran de fer feina. Ara, 
després de 10 anys de no fer una sola plaça a Palma d’educació 0-3, passar de 0 i jo esper que 
arribem a més de 150-200, crec que és una bona passa i és un bon pla i realment és llarg de 
mides. A partir d’aquí segur que amb la resta d’administracions farem feina perquè deixi de ser 
com segurament s’havia considerat en el passat l’educació 0-3 un luxe, deixi de ser això, poder 
ser de bon de veres un dret que a més dona oportunitats a les famílies i sobre tot a les dones 
perquè puguin afrontat el mercat laboral d’una altra manera. Amb tot això, crec que serà segur 
la legislatura de l’educació 0-3 a Palma com no ha estat mai. Moltes gràcies.” 
 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania, per unanimitat, es proposa que la proposició 
del Grup Municipal Cs relativa al servei públic i gratuït de l’etapa educativa de 0-3 
anys, passi al Ple com a "Compareixença del regidor Llorenç Carrió Crespí, regidor de 
l’Àrea Delegada d’Educació i Política Lingüística." 
 
Es proposa: 
 
"El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Que se haga público cuándo y cómo se va a llevar a término esta medida. 
Concretamente, que se indique cuál va a ser el itinerario u hoja de ruta con el calendario 
aproximado que llevará a materializar esta medida, tan necesaria para la ciudadanía." 
 
Compareix el Sr. Carrió 
 
90. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del regidor responsable de 
l'Àrea de Cultura i Benestar Social 
 
Sol·licita: 
 
"La comparecencia del Sr. Antoni Noguera, regidor  responsable del Área de Cultura i 
Benestar Social, para que nos explique la información solicitada en la exposición 
anterior." 
 
Sobre la taula 
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91. Donar compte al Ple de l'acord de l'informe de morositat del tercer trimestre 
de 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
“En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la 
Llei 3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes del TERCER TRIMESTRE 
2019 de l’Ajuntament de Palma  
 

Periodos de PMP 
incluidos 

PMP (días) 

Julio 2019 22,07 
Agosto 2019 37,11 
Septiembre 2019 26,28 

 
 

Entidad 
Tipo de 

Contabilidad 

Pagos realizados en el periodo 

Intereses de Demora 
Pagados en el Periodo 

Periodo 
Medio 

Pago (PMP) 
(días) 

Pagos Dentro Periodo 
Legal Pago 

Pagos Fuera Periodo 
Legal Pago 

Número de 
Pagos 

Importe Total 
Número de 

Pagos 
Importe Total 

Número de 
Pagos 

Importe Total 
Intereses 

Palma Limitativa 61,85 2696 21867753,71 2418 10540715,09 0 0 

Ägencia Desenvolupament 
Local "PALMAACTIVA" 

Limitativa 34,52 272 112844,73 2 260,03 0 0 

E. Funeraria M. (EFMSA) Empresarial 33,95 316 617587,69 220 523499,03 0 0 

E. M. d'Aigues i Clavegueram, 
S.A. 

Empresarial 47,95 2490 7812774,53 332 1734927,01 0 0 

E. M. Transportes Urbans 
(EMT) 

Empresarial 35,53 271 1656342,47 53 1526076,34 0 0 

F. Turisme Palma de Mallorca 
365 

Empresarial 30,13 124 313293,05 98 201644,42 0 0 

Inst. M. l'Esport Limitativa 48,81 690 1442859,28 76 370067,36 0 0 
Instituto Municipal Innovación  
(IMI) 

Limitativa 8,10 81 735406,97 0 0 0 0 

Mercapalma, S.A. Empresarial 18,90 81 160490,47 45 85190,70 0 0 

P. M. d'Escoles d'Infants Limitativa 35,21 336 999707,63 20 52027,08 0 0 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació 
Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

Limitativa 71,32 247 33120,57 17 64304,77 0 0 

Palau de Congressos de Palma 
S.A. 

Empresarial 0 0 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i 
Proyectes, S.A.(SMAP) 

Empresarial 5,18 497 914571,14 27 28764,76 0 0 
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Entidad 

Facturas o Documentos Justificativos Pendientes de Pago al Final del Periodo 

Periodo Medio 
Pago Pendiente 
(PMPP) (dias) 

Dentro Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Fuera Periodo Legal Pago 
al Final del Periodo 

Número de 
Operaciones 

Importe Total 
Número de 

Operaciones 
Importe Total 

Palma 82,50 3852 13949237,04 1370 8519087,50 

Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 19,46 41 14220,75 0 0 

E. Funeraria M. (EFMSA) 0 0 0 0 0 

E. M. d'Aigues i Clavegueram, S.A. 40,76 836 4449057,29 312 274351,31 

E. M. Transportes Urbans (EMT) 24,68 160 2290142,04 55 1643521,50 

F. Turisme Palma de Mallorca 365 16,21 163 28518,90 4 2355,70 

Inst. M. l'Esport 43,03 683 1056715,36 158 294806,31 

Instituto Municipal Innovación  (IMI) 46,14 23 22391,30 4 5051,76 

Mercapalma, S.A. 3,00 36 51477,37 1 17,48 

P. M. d'Escoles d'Infants 11,23 18 304559,47 14 22868,64 

P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
(P.M.H. i Riba) 

206,41 8 17586,87 77 43903,40 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 0 0 

S. M. d´Aparcaments i Proyectes, S.A.(SMAP) 0,03 174 503802,74 0 0 

      

 
92. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre 2019 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
“En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la 
Llei 3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 

1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de OCTUBRE de 2019 
de l’Ajuntament de Palma : 19.95 dies  

2. Detall per entitats mes de OCTUBRE de 2019 
 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 23,67 14,30 19,59 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 22,77 15,78 18,71 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 30,68 19,01 29,94 
Inst. M. l'Esport 24,90 23,25 24,49 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 37,91 16,20 37,21 
P. M. d'Escoles d'Infants 1,20 0 1,20 
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P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

24,50 29,02 27,51 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 0 0 
 
3. Entitats que no han remes informació. 

 
Entidad Observaciones 

Palau de Congressos de Palma S.A. 

Deberíamos entender a la Sociedad Palau de Congressos 
como "sociedad no financiera". El porcentaje de ingressos 
de mercado es superior al 50% según la previsión de 
ingresos y gastos para el ejercicio 2018 y siguientes. 

 
93. Pregunta oral Grup VOX relativa a la modificació de la taxa del permís 
d'obres per a l'any 2020 
 
"¿Si dicho porcentaje del 20% ó parte de él se va a destinar a dotar de recursos el 
departamento de obras para dar un servicio conforme a lo que establece la ley?" 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“El equipo de gobierno ha anunciado una modificación de la tasa del permiso de obras para el 
año 2020 que va a suponer recaudar un 20% más. La pregunta es si dicho porcentaje del 20% o 
parte de él se va a destinar a dotar de recursos al Departamento de Obras para dar un servicio 
conforme a lo que establece la ley.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, la pregunta correcta sería: ¿qué podrá suponer que se deje de defraudar si acaso un 20% de 
lo que se recaude de más? La respuesta es que es un fin no finalista y puede que vaya al 
Departamento de Obras o a Promoción de la Lengua o a Violencia de Género o a políticas 
sociales o a cualquier otro tema.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Sinceramente, Sr. García. Lo que están ustedes vendiendo con esto, con lo que justo me acaba 
de decir, es lo que se conoce ahora como una “fake news”. El Diario de Mallorca: “Si bien no se 
va a modificar el porcentaje que se aplica para la concesión de la licencia, en lugar de aplicarse 
sobre la cuantía del proyecto se calculará sobre el coste real de la obra finalmente ejecutada. De 
esta forma según el Concejal de Hacienda de Cort, Adrián García, se pondrá fin a la pillería 
existente en estos momentos.” No es pillería Sr. García, es inoperancia del Gobierno y le cito: 
artículo 31.3 de la Ley Reguladora de Haciendas Locales, el coste total presupuestado de las 
obras o servicios tendrá carácter de mera previsión, si el coste real fuera mayor o menor que el 
previsto se tomará aquel a efecto del cálculo de las cuotas correspondientes. El artículo 103 de 
la misma ley sobre gestión tributaria del impuesto bonificaciones potestativas: cuando se 
conceda la licencia preceptiva, una vez finalizada la construcción, instalación u obra y teniendo 
en cuenta su coste real y efectivo, el ayuntamiento mediante la oportuna comprobación 
administrativa modificará en su caso la base imponible. Dicho todo esto, tenemos que deducir 
que durante todo este tiempo no han aplicado la ley, y que ahora por fin se deciden a cumplirla y 
nos la venden como una medida nueva de su gobierno. Lo dicho, una fake. Solo les pido que 
ahora que ya van a aplicar la ley, utilicen lo recaudado para dotar al Departamento de Obras de 
los medios humanos, técnicos, informáticos, de gestión y sobre todo en formación en 
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urbanismo. Informarle Sr. García que mi siguiente pregunta será qué ingresaron en la anterior 
legislatura por esta tasa, para calcular lo que dejamos de ingresar por no aplicar la normativa ya 
existente. Gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“A ver, vamos a ver. Este creo que es el tercer proyecto de ordenanzas que se hace una reforma 
integral en los 5 años de legislatura. Pasó por el Impuesto de Construcciones, porque se van 
poniendo parches sobre unas normativas que son las tasas de ordenanzas. Se modificó el 
Impuesto de Construcciones, se modificó el Impuesto de Bienes e Inmuebles para hacer unas 
ordenanzas más claras, más sencillas, ordenadas y puestas al día. Y esta ha sido la tercera que se 
ha hecho, se ha hecho un trabajo muy bueno desde Hacienda, Tributario y desde Urbanismo, de 
unificar 2 ordenanzas en 1. Y, efectivamente, había algunos puntos que estaban anticuados y 
mal gestionados, algunos que no se podían aplicar y algunos que hacían referencia incluso a 
leyes anteriores. Y esas cosas se dan, pero no de hace 4 años, si no de más años. Aquí no se ha 
vendido que se va a recaudar más, es un hecho, se acaba con la pillería, y es un hecho además 
que se contó cuando lo preguntaron, porque es una reforma técnica que ha partido de las 
necesidades del servicio y de las carencias del servicio prestado. Y se ha puesto sobre la mesa, 
se ha hecho un trabajo técnico buenísimo y ha salido una ordenanza buenísima, que además va a 
evitar que muchas empresas hagan eso de un proyecto básico ínfimo, muy pequeño, que cuando 
luego llega la inspección resulta que sí puede hacer la inspección y la actualización de valores 
como usted ha dicho del impuesto de construcciones y no puede hacer lo de la tasa. Y se pone 
en marcha en este momento cuando se ha hecho un repaso total de una ordenanza digna de ver y 
digna de mención.” 
 
94. Pregunta oral Grup PP relativa a la classificació del cos de bombers de Palma 
 
"¿Cuando tiene previsto el Ajuntament de Palma en la aplicación efectiva de la 
disposición adicional segunda relativa a la clasificación del cuerpo de bomberos y otras 
normas en materia de personal de los servicios de prevención y extinción de incendios 
(SPEIS) de las administraciones locales?" 
 
Sr. Díez Herreros (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La pregunta es la siguiente: ¿cuándo tiene previsto el Ayuntamiento de 
Palma la aplicación efectiva de la disposición adicional segunda relativa a la clasificación del 
cuerpo de Bomberos y otras normas en materia de personal de los servicios de prevención y 
extinción de incendios de las administraciones locales?” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Pues cuando se desarrolle y se determine el plan aprobado por unanimidad en la sesión 
plenaria del 28 de noviembre de 2019, que casualmente es hoy.” 
 
95. Pregunta oral Grup PP relativa als vehicles de la subhasta urgent i a viva veu 
de Son Toells 
 
"En el listado de vehículos del expediente administrativo de la subasta urgente de Son 
Toells, (cuatro lotes), ¿había algún vehículo que no se había declarado o que no podía 
ser declarado residuo sólido urbano, o vehículos con denuncia por robo o en depósito 
judicial?" 
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Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“En el Pleno pasado la Regidora de Seguridad Ciudadana compareció para explicarnos el 
expediente urgente y a viva voz de la subasta de vehículos del depósito municipal de Son Toells 
y se le realizaron una serie de cuestiones, como porqué se eligieron las 5 empresas que fueron 
convocadas en base a qué criterios, si es cierto que del acta hubo 5 versiones diferentes del acta 
a viva voz, de la subasta a viva voz, hubo 5 versiones o 4 diferentes firmadas por los asistentes. 
Si es verdad que sólo se dieron 3 días naturales y no los 10 hábiles que dice la ley para que los 
afectados presentaran alegaciones. Y le preguntamos también sobre los listados de vehículos, en 
esos listados de vehículos que estaban en la convocatoria y que estaban en los lotes para licitar 
había algunos que no podían ser licitados, pues porque eran vehículos robados o en depósito 
judicial. En esa comparecencia no contestó a ni una sola de estas preguntas, entendemos que 
bajo el argumento que todo esto iba a poner una demanda contra las personas que habían puesto 
una denuncia en la Fiscalía y en la Policía Nacional. Demanda que sabemos que no puede 
prosperar que no se ha puesto y que no se va a poner y que bueno es un argumento que dio en 
ese momento. Ahora la pregunta que le hacemos y se la voy a reproducir literalmente es: si en 
aquel listado de vehículos del expediente administrativo de la subasta de Son Toells, expediente 
que no nos ha facilitado en contra de los derechos de los concejales, si en ese listado de los 4 
lotes había algún vehículo que no se había declarado, que no podía ser declarado residuo sólido 
urbano, es decir para chafar, lo que se entiende habitualmente, o vehículos que estaban 
denunciados por robo o en depósito judicial. Esperamos la respuesta. Gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, respecto al tema de los, bueno hay 3 preguntas dentro de una. Había algún vehículo que no 
se había declarado, que no podía ser declarado residuo sólido urbano. Los vehículos que están 
en Son Toells si que han ido entrando a lo largo de todos estos años, no entran por ser residuo 
sólido urbano, no entran por ese motivo, entran por ser vehículos inmovilizados por distintas 
razones: por robo, por accidente, por abandono, por despiece… Entonces en base a eso se inicia 
el procedimiento, independientemente de si son o no residuo sólido urbano, y el procedimiento 
indica que se tiene que hacer la notificación al particular, que es lo que se hizo, se les dan 2 
meses para hacer alegaciones una vez notificado. Si el titular no puede ser notificado se hace 
una publicación en el BOE y se dan otra vez 2 meses. Entonces este es el procedimiento que se 
sigue, independientemente de que sea residuo sólido urbano o no, es decir había vehículos que 
no eran residuos sólidos urbanos dentro de la lista, sí. Había vehículos que habían sido retirados 
por abandono, por despiece, por robo o por accidente. Respecto a si había vehículos por 
denuncia por robos, sí, lo dije en mi comparecencia, lo dije en la rueda de prensa que di en su 
momento para explicar ese tema, sí, pero todos habían sido notificados tal y como indica la ley. 
Había vehículos en depósito judicial, sí, lo dije en la rueda de prensa, lo dije en mi 
comparecencia y lo repito ahora. Y todos, absolutamente, todos habían sido notificados, se 
había hecho un oficio específico vehículo por vehículo, juzgado por juzgado, se les daba 1 mes 
para la retirada. Pasaron 3, entonces se entendía que si ellos no respondían, el mismo escrito 
individualizado se les decía que si no contestaban, se consideraba que estaban dando el visto 
bueno para la retirada de esos vehículos en cumplimiento de la orden de la Consellería.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Sra. Adrover, el procedimiento para que un vehículo se declare residuo sólido urbano lo 
conocemos porque está reflejado en la ley. Sabemos que los vehículos que entran en los 
depósitos municipales, de entrada, no son residuos sólidos urbanos solamente cuando se 
cumplen una serie de requisitos que además están tasados o muy concretos en la ley, que es 
cuando se notifica al propietario, que es lo que usted dice, y no presenta alegaciones, que si 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 142 - 

tiene unos desperfectos que, efectivamente, no se pueden solucionar o si el titular no da, no 
adquiere este vehículo después que han pasado 2 meses. Fuera de estos 3 casos, estos coches no 
se pueden subastar, luego entendemos que, si hay un vehículo que tiene una denuncia por robo, 
no puede ser objeto de subasta. Si hay un vehículo que está depósito judicial porque hay un 
litigio entre particulares y ese depósito está en un depósito municipal, no se puede subastar, no 
entra dentro de lo que es la ley. Por tanto, lo que salió en la prensa de que se subastaron 
vehículos robados sin poderse subastar, usted me está diciendo que es verdad. Y parece ser que 
es verdad porque una moto acuática que ha salido también en los medios de comunicación, que 
estaba también en los juzgados por un tema de procedimiento judicial, estaba en una tienda del 
polígono y el propietario la vio que estaba esperando una sentencia y recuperó y volvió esa 
moto a Son Toells milagrosamente. Luego parece que es verdad, que lo que salió en los medios 
de comunicación de que ustedes subastaron vehículos que eran robados o que estaban en 
depósito judicial y que no se pueden subastar, bajo ningún concepto, porque la ley no lo 
permite, porque son de particulares, pues lo sacaron a subasta.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, como ya dije en la rueda de prensa y lo he reiterado en varias ocasiones, sí había 
vehículos robados, vehículos que incluso hacía 15 años que estaban por robo dentro del depósito 
y nuestra obligación es tramitar todos estos vehículos y cumpliendo con las notificaciones que 
nos exige la ley, y cumpliendo con la resolución de la Consellería de Medio Ambiente, darle 
salida a este problema de hace tantos años. Y eso es en lo que estamos trabajando, en dar un 
buen servicio público y que el depósito, todos estos vehículos dentro de Son Toells no nos 
cueste dinero a los ciudadanos de Palma. Gracias.” 
 
96. Pregunta oral Grup PP relativa a la pràctica de falconeria 
 
"¿Cuál es la causa por la que se prohíbe la práctica de la cetrería en los terrenos libres 
de Palma?" 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Noltros és una pregunta molt senzilla. Sabem que des de fa 4 anys, que se 
varen canviar les condicions per a la caça en els terrenys lliures de Palma. Noltros aquí ara no hi 
volem entrar, però sí que tenim les ganes de saber, exactament, l’activitat de la falconeria, que 
no tan sols és caça, perquè no se pot, perquè s’ha prohibit en els terrenys lliures de Palma. 
Només ens referim en aquesta activitat i no tan sols a la caça. Perquè aquests animals 
lògicament han de volar, han de sortir, se’ls ha d’ensinistrar per tant es necessiten uns espais 
que no tothom se pot pagar anar a un “coto privat” i, per tant, els terrenys lliures donen aquesta 
solució. És una pràctica molt coneguda a Mallorca. Hi ha a Palma molta gent que la practica i 
ara es troben en una situació complicada, per tant, volem saber exactament quin és el motiu, 
quina és la causa d’aquesta restricció.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Bueno, la respuesta fácil es porque no está adherido el municipio de 
Palma al Plan de Ordenación de los Terrenos Cinegéticos de Aprovechamiento Común. Y si un 
analiza el mapa del Consell de Mallorca, que esto depende del Departament del Consell de 
Mallorca, ve que de los 53 municipios de la isla, únicamente 22 están adheridos a este plan, o 
sea, no son la mayoría, y sólo uno, que creo que es Artà, prevee esta posibilidad. O sea, lo 
habitual es que no, es decir, esta limitación de la práctica de la caza, en general, de todas las 
prácticas afecta a todas las prácticas, salvo el caso de Artà. Incluso le pongo ejemplos de 
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municipios como Campos, Muro o Santa Margalida que tampoco están adheridos y no se 
permite ningún tipo de práctica, no entra nada a detallar limitaciones específicas. Únicamente es 
el caso de Artà. El motivo, bueno, este es un tema que se ha tratado durante el anterior mandato, 
se trató en 2 ocasiones en el Pleno de este ayuntamiento y ya se manifestó la postura del equipo 
de gobierno y en principio, por nuestra parte, no hay ningún tipo de motivo para modificar esta 
situación, salvo que, evidentemente, una de las cosas que tenemos pendiente es también una 
reunión con la Federación Balear de Caza. En este caso nosotros cuando entramos en el equipo 
de gobierno remitimos una comunicación a todas las federaciones para estar abiertos, para tener 
algún tipo de reunión con todas las federaciones y esta reunión está pendiente, la verdad.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies. Però la meva pregunta no era saber si Muro o un altre poble tenen o no tenen aquesta 
opció. Ni tampoc estic parlant, torn repetir, de tota la caça. Només concretament de l’activitat, 
perquè tampoc és un esport, me fa gràcia ara me contesta vostè, ja me va bé, però no és un 
esport precisament, però bé, és una activitat, aquesta activitat de la falconeria que té una gran 
tradició a Mallorca i una gran tradició i molts de seguidors a Palma. Només vull saber quin és el 
motiu de la prohibició d’aquest, no estic parlant de la caça i entenc que és una decisió que es va 
prendre la legislatura passada, això ja ho entenc, per això deman, concretament, la falconeria 
quina problemàtica li veuen per tal que estigui prohibida, això és tot el que deman. Perquè és 
molt difícil entendreu o explicar-ho a una tercera persona quan t’ho demana i per això els hi 
deman a vostès directament. No estic de la caça, estic parlant de l’activitat de la falconeria. La 
falconeria en un 90% és ensinistrament, no és caça i no és un esport.” 
 
Sr. Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Respecto a la cuestión específica, si usted revisa los debates del anterior mandato, que se 
hablaba en particular del tema de aves, estamos hablando de esto verdad. Pues estaba 
relacionado en cierta medida, y si uno analiza el mapa, el plano de la isla de Mallorca, sobre los 
terrenos que están adheridos al plan, ven muchos de los que están en la zona de servidumbre 
aeronáutica no están adheridos al plan. Y en parte, es por estas cuestiones, ya se trató esto en el 
Pleno y además fue el 27 de setiembre de 2018, sobre esta cuestión específica de los terrenos 
cercanos a la zona del Aeropuerto de Son San Joan, que es donde en particular puede haber más 
uso de este tipo de parcelas. Y los motivos ya se explicaron en ese momento y es lo que yo 
comentaba anteriormente. Por nuestra parte no hemos recibido ningún tipo de información o de 
input al respecto, de reclamación para modificar el criterio.” 
 
FOD 1. Donar compte del Decret núm. AJT 201920578 relatiu a la peatonització de 
la plaça del Mercat i aprovar l'aplicació de suspensió de llicències relativa a la 
regulació dels usos a zones de vianants 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Primera qüestió, és demanar disculpes perquè per un tema tècnic 
no ens va poder entrar dins l’ordre del dia. Com saben, el PMUS ens marca que cada vegada 
que facem una actuació important, com és la peatonalització d’un espai, s’ha de donar compte al 
Ple i aquest és un poc el motiu del decret. Moltes gràcies.” 
 
El Ple de l'Ajuntament se'n dóna per assabentat de: 
 
"1- Donar compte del Decret 201920578 de data 21/10/2019 relatiu a la peatonalització 
de la plaça del Mercat. 
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2.- Aplicar la suspensió de llicències aprovada com a conseqüència de l’aprovació 
inicial de la modificació del PGOU de 23  de febrer de 2017 relativa a la regulació dels 
usos a les zones de vianants. 
 
3.- Obrir període d’informació pública i d’audiència als interessats per un termini de 20 
dies comptadors des de la publicació d'aquest acord en el Bolletí Oficial de les Illes 
Balears (BOIB) i difondre el text normatiu a través de la página web de l’Ajuntament." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 8 vots en contra (VOX-ACTUA 
PALMA i Cs)  i 6 abstencions (PP). 
 
FOD 2. Reconeixement de deute a la Cruz Roja Española per la gestió del centre 
de dia de S'Estel per un import de 68.842,86€ 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la facturació conformada i els informes 
que s’adjunten i que formen part dela present resolució, el deute per import màxim de 
68.842,86 € existent amb l’entitat CRUZ ROJA ESPAÑOLA (Q2866001G), 
corresponent al període d’agost de 2019 a octubre de 2019, en concepte de gestió del 
servei del centre de dia s’Estel.  
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de les factures, amb càrrec a l’aplicació núm. 
05.23130.22728 del vigent pressupost municipal de despeses per a l’any 2019. 
 
TERCER.-Notificar l’acord a  CRUZ ROJA ESPAÑOLA (Q2866001G)." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 abstencions (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
FOD 3. Aprovar el Pla Econòmic Financer de l'Empresa Municipal d'Aigües i 
Clavegueram, SA (EMAYA) per als anys 2020 a 2023 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“A nosaltres ens agradaria que la nos expliquessin. Ja que hem tengut poc temps.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“El Pla Econòmic Financer és un pla de sanejament financer que es presenta complementari a lo 
que és el pressupost que ja vàrem aprovar. Tant aquest Pla de sanejament com el pressupost es 
varen aprovar inicialment en el Consell d’Administració d’EMAYA i és un Pla que va 
complementari amb el Pla del Pressupost. És un Pla que cobreix fins el 2023, és de 4 anys, i en 
el qual es fa tota una previsió, tant d’un programa d’inversions com d’ingressos per assegurar i 
que intenta donar quina ha de ser la via que han de seguir per no tenir pèrdues durant aquests 4 
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anys i complir tots els objectius que nos hem marcat durant aquests 4 anys. Vull remarcar que 
en principi és un pla obligatori en cas que l’empresa presenti pèrdues durant 2 anys. Aquest any, 
gràcies a l’aportació que fa l’Ajuntament, no donam pèrdues, però de tota manera creiem que és 
un compromís de l’empresa presentar-lo perquè és la nostra fulla de ruta que hem de seguir 
durant aquesta legislatura i, a més a més, en el propi Pla podreu veure tot el Pla de Inversions 
que està previst i anualitzat, i és el nostre compromís.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Moltes gràcies. Una vegada que estigui aprovat aquest Pla estarà a la porta de transparència 
penjat, es podrà veure o és un Pla Intern?” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Aquest Pla el té el Consell d’Administració, el tenen tots vostès i està en el Ple. En principi 
com a per penjar-lo en el portal de transparència no ens ho havíem plantejat, però és públic. Està 
penjat en els acords del Ple. No és cap Pla només intern.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bueno, ve d’urgència i hem tengut poc temps perquè hem avançat molt en el Plenari, per llegir-
lo. Però és un Pla de Sanejament que suposa un increment de tarifes, al manco de la recollida, 
de manera important per recaptar 4,5 milions d’euros. També proposen, exactament com diuen 
vostè aquí: mesures de racionalització de l’estructura de personal. Vostès mateixos diuen que 
s’ha incrementat molt el tema de personal, incrementar molt el tema de personal no significa 
que s’hagi millorat o no té relació amb millorar amb el servei. Però lo que més m’ha cridat 
l’atenció, li he de dir i també li dic al Sr. García, és que aquí diuen de traspassar la gestió del 
tractament de residus des de l’Ajuntament a EMAYA, si s’està referint a tot el tema dels 
ingressos pel tractament de residus i la pregunta que jo vull fer, per poc temps que he tengut de 
llegir, és si estan pensant tornar a EMAYA el tema de la recaptació de la famosa TIRSU. 
Noltros aquí no hi estarem d’acord, se va canviar en el seu dia per motius de recaptació. En el 
seu dia EMAYA no estava cobrant a tothom, per un tema de com feia el padró, noltros creiem 
que té més força com s’està recaptant actualment. Li donarem això que tengui l’experiència 
aquesta i li diré que l’Ajuntament de Palma, el tema de la TIRSU li ha costat durant molt de 
temps, mentre EMAYA era la que recaptava li costava doblers perquè ingressava menys que la 
factura de TIRME. Actualment és a l’inrevés, actualment esteim ingressant prop de 32 milions 
d’euros i la factura amb TIRME crec que està en 24 milions d’euros, hi ha una diferenciació 
molt important. Per tant, noltros no veiem cap argument, cap argument d’eficiència i eficàcia 
per modificar el sistema de recaptació que actualment, com ho té plantejat l’Ajuntament de 
Palma. Té sentit que la mateixa administració faci la recaptació de l’IBI i de la TIRSU, per això 
no ens agrada aquest Pla de Sanejament en aquest punt, principalment. Moltes gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Aquí es un tema, el tema de la tasa de residuos, es un tema que tenemos que acometer hace 
años. Es una tasa de residuos de la ya mencionada en este Pleno con la Alcaldesa Cirer, de 
aquellos años venía y hay parámetros que no se ajustan a la realidad y otros que no estaban 
contemplados y que a día de hoy sí que están contemplados. Ya se planteó un trabajo de análisis 
de una reestructuración de esa tasa, como ya hemos hecho y explicado antes en 3 otras 
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ordenanzas, para actualizar, clarificar y que se acorde con la realidad. El problema de la tasa de 
residuos cuando lo comparas con otros muchos municipios, es la separación de recogida y 
gestión de residuos. Se tiene que tender o conseguir unificarlo en uno solo. La pregunta de que 
si ha de gestionarlo EMAYA o el Ayuntamiento estoy de acuerdo con usted, está sobre la mesa. 
La capacidad que ha demostrado el ayuntamiento en la gestión es mayor y la que tenía EMAYA 
en su día, que no es la que tiene ahora, es menor porque utilizaba un padrón de aguas, de 
contadores de cuando eran muchos contadores de comunidad, y además es un padrón que no se 
actualizó hasta hace 8-10 años. Eso está sobre la mesa, la unificación es un objetivo, la gestión 
hay que plantearla, pero está sobre la mesa. No es tan evidente ni tan claro el resultado.” 
 
Es proposa: 
 
"PRIMER.- Aprovar el Pla de Econòmic Financer de l’Empresa Municipal d’Aigües i 
Clavegueram, S.A. (EMAYA) per als anys 2020 a 2023, que s’adjunta a aquest acord  
 
SEGON.- Remetre el Pla de Econòmic Financer de l’Empresa Municipal d’Aigües i 
Clavegueram, S.A. (EMAYA) per als anys 2020 a 2023 al Ministeri d’Hisenda." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 abstencions (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs) 
 
FOD 4. Reconeixement de deute a diversos proveïdors del Patronat Municipal 
d'Escoles d'Infants de Palma per un import de 94.679,55€ 
 
Es proposa: 
 
“1. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que es detallen a continuació i 
que fan un import total de 94.679,55 euros. 
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 47.217,94 euros (IVA 
inclòs) amb càrrec a les aplicacions assenyalades del vigent pressupost de despeses, 
relativa a les factures relacionades de l’empresa ENEQUIP SERVEIS INTEGRATS, 
S.L., CIF B07411598, pels següents conceptes. 
 

Factura número Escola - jornada Aplicació pressupost Període Import/euros 
06702000000519F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 nov-17 674,41 
06702000000619F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 dic-17 1011,62 
06702000000719F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 ene-18 1011,62 
06702000000819F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 feb-18 1011,62 
06702000000919F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 mar-18 1011,62 
06702000001019F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 abr-18 1011,62 
06702000001119F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 may-18 1011,62 
06702000001219F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 jun-18 1011,62 
06702000001519F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 sep-18 1011,62 
06702000001619F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 oct-18 1011,62 
06702000001719F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 nov-18 1011,62 
06702000008819F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 dic-18 1011,62 
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06702000008919F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 ene-19 1011,62 
06702000009019F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 feb-19 1011,62 
06702000009119F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 mar-19 1011,62 
06702000009219F Ciutat Antiga - ATE 25 h 04.32310.22711 abr-19 1011,62 
06703000003219F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 dic-18 1086,31 
06703000003319F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 dic-18 1086,31 
06703000003419F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 ene-19 1086,31 
06703000003519F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 ene-19 1086,31 
06703000003619F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 feb-19 1086,31 
06703000003719F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 feb-19 1086,31 
06703000003819F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 mar-19 1086,31 
06703000003919F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 mar-19 1086,31 
06703000004019F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 abr-19 1086,31 
06703000004119F Can Alonso - 23,5 h 07.32310.22711 abr-19 1086,31 

06703000005719F 
Ciutat Antiga - PT 25 h (a 
partir 3/04) 04.32310.22711 abr-19 1460,55 

06702000000319F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 dic-18 1208,74 
06703000000419F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 dic-18 1208,74 
06703000002119F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 ene-19 1208,74 
06703000002219F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 ene-19 1208,74 
06703000002819F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 feb-19 1208,74 
06703000002919F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 feb-19 1208,74 
06703000003519F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 mar-19 1208,74 
06703000003619F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 mar-19 1208,74 
06703000004519F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 abr-19 1208,74 
06703000004619F Ciutat Antiga - ATE 31 h 04.32310.22711 abr-19 1208,74 
06702000005119F Ciutat Antiga - ATE 30 h 04.32310.22711 maig-19 1169,76 
06702000001919F Ciutat Antiga - ATE 30 h 04.32310.22711 ene-19 1169,76 
06702000002619F Ciutat Antiga - ATE 30 h 04.32310.22711 feb-19 1169,76 
06702000003319F Ciutat Antiga - ATE 30 h 04.32310.22711 mar-19 1169,76 
06702000004319F Ciutat Antiga - ATE 30 h 04.32310.22711 abr-19 1169,76 

06702000003719F 
Ciutat Antiga - ATE 21 h (a 
partir 21/03) 04.32310.22711 mar-19 290,55 

06702000004719F Ciutat Antiga - ATE 21 h 04.32310.22711 abr-19 818,83 
Total 47.217,94 

 
3. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 45.074,61 euros (IVA 
inclòs) amb càrrec a les aplicacions assenyalades del vigent pressupost de despeses, 
relativa a les següents factures a favor de l’empresa ESTUDI 6 GESTIÓ 
SOCIOEDUCATIVA, S.L., CIF B07526007, pels conceptes assenyalats: 
 

Factura 
número Escola - jornada 

Aplicació 
pressupost Període Import/euros 

2019307 
SADEI. Servei d’Atenció a la 
Diversitat en Educació 00.32310.22709 12/2018 12.421,68 

201920 Maria Mut - ATE 20 h 06.32310.22711 ene-19 849,73 
2019644 Maria Mut - ATE 20 h 06.32310.22711 feb-19 849,73 
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2019649 Maria Mut - ATE 20 h (1 al 13) 06.32310.22711 mar-19 368,21 
2019650 Maria Mut - ATE 21 h (a partir 14) 06.32310.22711 mar-19 505,59 
2019658 Maria Mut - ATE 21 h 06.32310.22711 abr-19 892,21 
201919 Son Ferriol - ATE  25 h 09.32310.22711 ene-19 1182,57 
2019646 Son Ferriol - ATE  25 h 09.32310.22711 feb-19 1182,57 
2019653 Son Ferriol - ATE  25 h (1 al 13) 09.32310.22711 mar-19 551,87 
2019654 Son Ferriol - ATE  26 h 09.32310.22711 mar-19 655,93 
2019661 Son Ferriol - ATE  26 h 09.32310.22711 abr-19 1229,87 
201921 Son Fuster - ATE 20 h 08.32310.22711 ene-19 924,52 
2019645 Son Fuster - ATE 20 h 08.32310.22711 feb-19 924,52 
2019651 Son Fuster - ATE 20 h (1 al 13) 08.32310.22711 mar-19 400,62 
2019652 Son Fuster - ATE 36 h (a partir 14/03) 08.32310.22711 mar-19 943,01 
2019660 Son Fuster - ATE 36 h 08.32310.22711 abr-19 1664,13 
2019687 Son Fuster - ATE 21 h (a partir 14/03) 08.32310.22711 mar-19 523,89 
2019659 Son Fuster - ATE 20 h 08.32310.22711 abr-19 924,52 

2019636 
Son Espanyolet - ATE 36 h (a partir 
19/11) 12.32310.22711 nov-18 715,11 

2019638 Son Espanyolet - ATE 36 h  12.32310.22711 dic-18 1787,78 
2019640 Son Espanyolet - ATE 36 h  12.32310.22711 ene-19 1787,78 
2019642 Son Espanyolet - ATE 36 h  12.32310.22711 feb-19 1787,78 
2019647 Son Espanyolet - ATE 36 h  12.32310.22711 mar-19 1787,78 
2019656 Son Espanyolet - ATE 36 h  12.32310.22711 abr-19 1787,78 

2019637 
Son Espanyolet - ATE 25 h  (a partir 
25/11) 12.32310.22711 nov-18 496,6 

2019639 Son Espanyolet - ATE 25 h   12.32310.22711 dic-18 1241,51 
2019641 Son Espanyolet - ATE 25 h   12.32310.22711 ene-19 1241,51 
2019643 Son Espanyolet - ATE 25 h   12.32310.22711 feb-19 1241,51 
2019648 Son Espanyolet - ATE 25 h   12.32310.22711 mar-19 1241,51 
2019657 Son Espanyolet - ATE 25 h   12.32310.22711 abr-19 1241,51 
2019655 S'Arenal - ATE 23,5 h (a partir 14/03) 02.32310.22711 mar-19 622,59 
2019662 S'Arenal - ATE 23,5 h  02.32310.22711 abr-19 1098,69 
Total 45.074,61 

 
4. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 2.178,00 euros (IVA 
inclòs) amb càrrec a l’aplicació 00.32310.22706 del vigent pressupost de despeses, a 
favor de l’empresa FUNDACIÓ UNIVERSITAT I EMPRESA DE LES ILLES 
BALEARS amb CIF G07779895. 
 
5. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 209,00 euros (IVA inclòs) 
amb càrrec a l’aplicació 04.32310.22111 del vigent pressupost de despeses,  a favor de 
l’empresa  El Corte Inglés S.A. amb CIF A28017895. 
 
 6. Proposar l’ordenació del pagament de les obligacions objecte d’aquest expedient. 
 
7. Implementar les mesures administratives, procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord.” 
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Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 19 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA) i 10 
abstencions (PP i Cs) 
 
FOD 5. Moció Grups PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i 
Cs amb motiu del 25N internacional de la eliminació de la violència contra les 
dones 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosaltres votarem a favor. Recolzarem aquesta moció del grup que nos 
presentau avui i per part de Ciutadans, només dir que permetrem que es doni cap passa enrere. 
Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS- Estimam Palma): 
 
“Creiem que és una bona notícia que davant les violències masclistes actuem amb unitat i 
contundència per eradicar-ho i és una mostra que 5 partits polítics avui proposin la mateixa 
proposta per fer front a aquesta situació tan dramàtica que patim a Palma i a reu del món. I a 
més de les mentides i la ignorància és important donar algunes dades que reflecteixen quina és 
exactament la realitat. A l’Estat Espanyol hi ha hagut 1.080 dones que han estat assassinades per 
homes des del 2010. A les Balears lideram, desgraciadament, la taxa de víctimes de violència a 
dins l’àmbit de la parella o ex parella. Tenim 26,13 víctimes per cada 10.000 dones. Al 2019 a 
l’Estat Espanyol s’han registrat més de 80.000 denúncies per violència a l’àmbit de la parella o 
l’ex parella. I a més a més 94 dones han estat assassinades en mans d’homes, 2 d’elles, 
desgraciadament a Mallorca: Na Verónica i Na Glòria. I a més enguany, amb aquestes xifres 
esgarrifoses tenim a 93 nins o nines que s’ha quedat orfes per motiu de la violència masclista. I 
aquí no s’aturen les dades, no s’atura la realitat, si parlam de delictes sexuals hi ha 1 de cada 10 
dones a la Unió Europea que han esta violades. El 50% de les dones de la Unió Europea han 
patit qualque tipus d’assetjament sexual a l’àmbit laboral. I des del 2016, amb el cas de la 
manada dels Sant Fermins, s’han comptabilitzat ja 155 violacions en grup. Per tant, això mostra 
una realitat dramàtica i si parlam d’Espanya al 2018, hi ha hagut més 13.000 denúncies per 
delictes sexuals i més de 5.000 d’aquests casos han estat víctimes menors. Això és una situació 
gravíssima. Per tant, agrair moltíssim i celebram aquesta unitat però hem de fer passes molt 
valentes des de les administracions per eradicar aquesta xacra i voldríem fer una crida perquè 
rompin el silenci, que els fa còmplices i s’enfrontin a aquestes violències masclistes. Gràcies.” 
 
Sra. Vivas Rivera (UNIDES PODEM): 
 
“Desde Unidas Podemos tenemos un firme compromiso: la lucha contra las violencias 
machistas. Porque desafortunadamente a día de hoy tenemos que estar hablando de víctimas de 
primera y de segunda división. Ya que la ley solamente protege a aquellas mujeres que tenían 
una relación sentimental, o habían tenido una relación sentimental con los hombres que las 
agredieron o que las asesinaron. Por lo tanto, nosotros queremos hablar de violencias machistas, 
queremos visibilizar todos los tipos de violencias que sufrimos las mujeres, como por ejemplo la 
violencia psicológica o la violencia sexual o la violencia económica. Y queremos poner el foco 
en esa necesidad de avanzar hacia delante y tener un cambio legislativo que acoja a todas las 
mujeres, que contemple a todas las víctimas por igual y donde quepamos todas. Porque 
desafortunadamente a día de hoy, el agresor dependiendo de si te ama o no te ama, te amó o no 
te amó, elige tu categoría de víctima y por lo tanto muchas de nosotras quedamos fuera. Hacer 
constar también que hace falta una inversión económica importante para poder evitar que el 
20% de las mujeres asesinadas hubiesen interpuestos denuncias a sus agresores y tuvieran 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

91
21

9_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
19

/1
2/

20
19

 i 
ho

ra
 1

0:
41

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
21

F
6A

F
C

6B
B

1E
E

A
88

C
87

56
33

F
A

B
57

09
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 150 - 

órdenes de alejamiento en vigor, y por lo tanto entendemos que tiene que haber un compromiso 
por parte de todas las instituciones y que ahora más que nunca, con esta ofensiva que intenta 
invisibilizar lo que es una realidad palpable de nuestra sociedad, desafortunadamente. Tenemos 
que estar juntos, hacer cuerpo y más que nunca ponerle voz y palabra al sufrimiento de tantas y 
tantas mujeres y niños y familias que sufren por la violencia contra nosotras.” 
 
Sra. Amat Ortega (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. VOX no votará a favor de esta iniciativa. Sin embargo VOX 
reitera su más enérgica condena a todo tipo de violencia, independientemente de la 
nacionalidad, sexo, raza o cualquier otra condición social o cultural de la víctima. Nuestro 
compromiso con la vida de las personas y su dignidad es firme e irrevocable, porque la 
violencia no tiene adjetivos. En VOX creemos que todas las personas son dignas por el mero 
hecho de serlo y lo son en toda su integridad, desde su concepción hasta su muerte natural. Por 
ello defendemos la cadena perpetua para quienes cometen crímenes sexuales o asesinan a 
mujeres. Somos contrarios a la Ley de Violencia de Género porque los hombres y las mujeres 
son iguales en dignidad y en derechos, tal y como está contemplado en nuestra Constitución. Y 
atenta contra el principio de presunción de inocencia el criminalizar a nuestros hijos, hermanos, 
abuelos y amigos por razón de su sexo mediante tipos penales específicos para los hombres o la 
creación de tribunales especiales. Además la Ley ha demostrado ser un fracaso y una mera 
herramienta ideológica con la que confrontar a hombres y mujeres. Los asesinatos no han 
bajado y los presupuestos para asociaciones y estructuras políticas sí han aumentado. Por todo 
ello hacemos una llamada al resto de formaciones políticas para que: 1. Denuncien 
públicamente la violencia que sufren las mujeres en muchos países, especialmente en aquellos 
que no pertenecen a la civilización occidental. 2. Deroguen la Ley de Violencia de Género, una 
ley insólita en toda Europa que colectiviza y victimiza a la mujer, vulnera la presunción de 
inocencia y establece tribunales sólo para hombres, en contra de la igualdad constitucional de 
los españoles. 3. Se comprometan a legislar a favor de la cadena perpetua para garantizar que no 
haya criminales sexuales reincidentes. Así como para endurecer las penas contra los 
maltratadores de mujeres, niños, abuelos, etc. En VOX creemos en la igualdad de las personas y 
no aceptamos la colectivización y utilización electoralista que se hace de la mujer. Proclamamos 
que todas las víctimas son igualmente lamentables y dignas de respeto y exigimos medidas de 
protección para todas ellas, sin distinción de sexo. VOX está con las mujeres, VOX está a favor 
de las víctimas y en su defensa. Seamos implacables contra sus agresores, es el momento en que 
el resto de partidos dejen de hablar y demuestren a favor de quien están, si de las víctimas o de 
sus agresores. Gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“En principi el Partit Popular és un partit que defensa i defensarà sempre la igualtat entre homes 
i dones. Noltros volem una societat, una Palma, una Mallorca, unes Illes Balears, un món sencer 
sense víctimes i sense agressors. Volem viure en pau. Volem que les persones es respectin, 
sobretot aquelles persones que t’haurien d’estimar, aquelles persones que entren dins el teu nucli 
més íntim. Aquelles persones que formen part de la teva vida quotidiana, aquelles persones amb 
les que tu penses sempre. Totes les dones i tots els homos que són les persones que t’han de 
cuidar, que t’han d’estimar, que t’han de respectar, que t’han d’ajudar en el teu dia a dia. 
Consentir que aquestes víctimes es trobin totes soles, no pot ser. El Partit Popular mai les 
deixarà totes soles. Crec que avui en aquest Ple, Sr. Batle, hem fet un bona feina. Hi ha 25 
persones, segurament més, que tots pensam que la violència no és un camí i que aquestes 
persones quan aixequin una mà, aquestes dones quan aixequin una mà i diguin necessit una 
ajuda, que sàpiguen avui que a Palma no estan totes soles. Tendran tota la Corporació darrera, 
estarem tots units perquè no volem que aquestes dones pateixin. I sobre tot m’agrada molt la 
declaració d’avui, hem fet una clara referència als fills, en aquells infants que pateixen lo pitjor 
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que pot patir un infant, veure el seu pare i la seva mare que se maten. Això no hi ha dret. Cap 
criatura ho hauria que veure. I si n’hi ha una que ho pateix, hem d’estar noltros darrera per 
ajudar-la. Per tant, enhorabona, crec que tots avui hem demostrat una unitat que és molt 
important perquè aquestes famílies, aquestes dones, aquests infants sàpiguen que hi ha gent aquí 
que els vol ajudar i això és més important que qualsevol altra diferència que poguem tenir. 
Gràcies.” 
 
Sra. Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Los protagonistas en un día como hoy no somos solamente los políticos que aprobamos una 
moción así, los protagonistas son los ciudadanos. Y muchos profesionales que ya llevan 
comprometidos con esto durante mucho tiempo. Y creo que todos estamos pensando en 
profesionales desde la salud, la educación, que están trabajando desde hace ya mucho tiempo 
para que las nuevas generaciones ya tengan este problema solventado, erradicado y eliminado. 
Así que hoy lo importante es que estamos juntos, políticos, pero sobretodo ciudadanos que 
llevan comprometido con esto durante mucho tiempo.” 
 
Es proposa: 
 
"El 17 de desembre de 1999, mitjançant la resolució 52/134, l’Assemblea General de 
Nacions Unides va declarar el 25 de novembre com el Dia Internacional per a 
l’eliminació de la Violència contra les Dones. Han passat 20 anys i l’augment de la 
violència contra les dones continua.  
 
Avui 25N, lamentam que una altra dona ha estat assassinada a Tenerife. Una altra dona 
furtada a la vida i que se suma a la terrible llista de 186 dones assassinades per la 
violència masclista des de l’aprovació del Pacte d’Estat. Aquest any 52 dones víctimes 
de la violència masclista que han perdut la vida són 93. Les dades són esgarrifoses, i és 
de justícia recordar-les perquè, com a institucions, hem arribat tard per protegir-les. 
 
Aquesta realitat ha de ser l’alarma que ens faci afrontar amb la major celeritat mesures 
efectives per extingir qualsevol forma de violència contra les dones.  
 
El 28 de setembre de 2017 s’aprovà el "Dictamen del Pacto de Estado". Un pacte de 
mínims que quedava molt lluny del Pacte Feminista. No dotava de garanties 
econòmiques, temporals ni legislatives per ser executades i mantenia la definició de 
Violència de Gènere com aquella que s’exerceix sols dins el marc de les relacions de 
parella i de l’exparella, deixant fora tota la violència masclista que no respongui a dit 
esquema que està recollida pel Conveni d’Istanbul i que l’estat espanyol ha ratificat.  
 
Els feminicidis són l’expressió més brutal de manifestació patriarcal que les dones 
pateixen. Hem de col·locar el focus en la protecció dels menors orfes i de tots aquells 
menors que han estat víctimes de la violència en els seus entorns familiars.  
 
El nostre full de ruta, ha de ser comú. Requereix treball, perseverança i acord entre tots 
els partits polítics junts amb la ciutadania. La meitat de la població del nostre país ha de 
tenir una agenda clara i recursos per poder protegir les dones. No podem seguir 
lamentant la pèrdua de vides. És important començar a prevenir-les i, per això, hem 
d’involucrar-nos des de les institucions i dur aquest compromís a la societat.  
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Aquesta societat de la qual formam part no entén el terrible augment de violadors o les 
violacions en grup. No entén la desprotecció de les dones davant un problema sistèmic 
on la violència de sexual és part de la violència masclista.  
 
Instam al govern central a posar en marxa la comissió de Seguiment del Pacte d’Estat 
contra la violència de gènere, tot d’una es formi el nou Govern.  
 
Hem d’enfrontar-nos a un canvi de paradigma on protegir les llibertats sexuals i que 
aquestes siguin desitjades i consensuades. Sols així podrem passar del No és No al Sí és 
Sí.  
 
Hem d’entendre la convivència com a dones i homes que creiem en el respecte pels 
drets humans i la igualtat, hem de reconèixer com a formes de violència masclista la 
violència sexual. #JoSiEtCrec arriba des dels carrers fins a les institucions i hem de 
donar una resposta clara i contundent. 
 
Volem una ciutat en la que la igualtat entre dones i homes sigui una realitat. On no 
existeixin desigualtats econòmiques, ni socials. Volem i hem de ser una referència de 
convivència social i una ciutat on cap dona es senti desprotegida." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 25 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i Cs) i  4 vots en contra (VOX-
ACTUA PALMA) 
 
FOD 6. Moció Grup Cs relativa a l'Escorxador de Palma 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El pasado 20 de noviembre ASAJA Baleares y Unió de Pagesos remitió 
una nota de prensa y en esta nota de prensa se anunciaba el cierre del matadero si el 
Ayuntamiento de Palma no abonaba con urgencia la subvención, que tiene como objeto cubrir el 
déficit de explotación del año 2018. Ya que según estas entidades el Ayuntamiento debe a la 
empresa adjudicataria un total de 150.000 euros. Esta cantidad es necesaria para la 
supervivencia inmediata de una instalación que es vital para la actividad ganadera de Mallorca. 
Y por otra parte el anterior Alcalde comunicó a esta empresa la consignación de una partida 
específica, con esa cantidad, y ello se hizo en sendas cartas una fechada el 19 de noviembre y 
otra el 13 de diciembre del año pasado. A día de hoy no se ha producido el abono de esa 
cantidad. Por ello le pedimos al equipo de gobierno que se abonen esos 150.000 euros 
comprometidos y en el caso que haya una imposibilidad manifiesta ha hacerlo, que se realice ya 
una interlocución urgente y eficaz con el Govern para que se proceda al pago de esta cantidad. 
Y entendemos urgente y eficaz que se abone esta cantidad antes de que se acabe el año. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Romero (UNIDES PODEM): 
 
“Muchas gracias. Respecto a este tema hasta 2017 había un convenio que facilitaba poder dar 
esta subvención o este dinero al matadero a través de un acuerdo en coordinación con el 
Govern. Este convenio caducó en 2017 y a partir de ahí no hay un mecanismo actualmente que 
permita que se abone esta cantidad. Desde que tuvimos conocimiento de este tema, nos hemos 
puesto en contacto con la Consellería para buscar de qué manera, si bien ellos abonar toda la 
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cantidad o nosotros buscar los mecanismos y poder hacerlo. Todavía no le puedo responder si 
tenemos, porque no tenemos todavía los informes técnicos y jurídicos que nos aclaren si es 
posible que el Ayuntamiento, o cuál es la vía por el cual el Ayuntamiento pueda comprometerse 
a esto. Por lo cual no le puedo dar una respuesta ahora respecto a este tema. Nosotros 
evidentemente a esta moción votaremos en contra, porque evidentemente no se pueden abonar a 
día de hoy este dinero y el resto, ya como lo dije en la comparecencia de presupuestos, estamos 
en conversaciones con el Govern para ver de qué manera se soluciona y sobretodo ver la 
situación del matadero. Muchas gracias.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Desde el 2017 no hay mecanismos, estamos ya a las puertas del 2020. El 2018 el Alcalde les 
promete que les va a pagar 150.000 euros y estamos negociando, estamos consolidando 
compromisos y estamos peleando mucho pero al final no hacemos nada. Esos 150.000 euros son 
necesarios para cubrir el déficit de explotación de esta empresa que tiene adjudicada esta 
actividad, sin ese dinero esa empresa cerrará. Hoy estamos a día 28 de noviembre y el día 31 de 
diciembre esta empresa está anunciando el cierre. Esto tiene que ser ya, no es una interlocución 
tan difícil, si no pagamos nosotros que pague el Govern o que se articule el mecanismo, pero 
que ese mecanismo se articule con urgencia. Yo creo que tenemos que pasar un poquito de las 
negociaciones, el buscar mecanismos, el interlocutar y otro tipo de eufemismo que significan 
dejar pasar un poco el tiempo a ver si esto se pudre y a ver a dónde vamos, pasar un poquito a la 
acción y que la gente que está, esta empresa que está este servicio tan vital, porque el hecho de 
tener que matar a los animales antes de comer es bastante vital, pues es urgente y es necesario. 
Gracias.” 
 
Es proposa: 
 
"El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
Que se abonen los 150.000 euros comprometidos. Y, en caso de la imposibilidad de 
realizar este abono por parte de las arcas municipales, se realice una interlocución 
urgente y eficaz con el Gobierno de las Illes Balears para que se proceda al pago de esta 
cantidad. Urgente y eficaz significa que se abone la cantidad antes de que acabe el año." 
 
No aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 15 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 14 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs) 
 
FOD 7. Moció Grups MÉS-Estimam Palma, PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, PP i 
Cs relativa a la renovació del compromís en el marc dels drets de la infància 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Moltes gràcies. Aquesta la present com a regidor de Benestar Social, recordau que aquesta 
ciutat va tenir el reconeixement l’any passat que és una ciutat amiga de la infància. I després 
d’una feina coordinada amb molts de departaments de l’Ajuntament i connectada a un model de 
ciutat que veritablement pensa amb els infants. Una ciutat que pensa amb els infants serà una 
ciutat bona per tothom. A partir d’aquí avui aquesta proposta commemora la trentena, quan es 
va celebrar fa 30 anys la convenció sobre els drets dels infants, concretament a la ciutat de 
Colònia a on batles i batlesses de tot el món varen declarar aquesta convenció i varen fer 54 
articles pels quals se reconeixia en els menors de 18 anys, concretament: reconèixer a les 
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persones menors de 18 anys com a subjectes de drets sense cap discriminació, vetllant pel seu 
interès superior i amb tot el dret a expressar les seves opinions. Aquesta declaració de fa 30 anys 
de batles i batlesses de tot el món organitzada per UNICEF és imprescindible per entendre el 
model de ciutat que volem i sobretot i, especialment, la ciutat amiga dels infants. Com jo vaig 
dir a tots els grups, aquesta proposició no és una proposició meva, aquesta proposició és 
d’UNICEF i és evident que a nosaltres ens agradaria a vegades, posar unes coses o llevar unes 
altres, però crec que era important la unitat en relació a aquesta proposició. Esteim parlant dels 
drets dels infants, esteim xerrant de Palma com a ciutat amiga dels infants i voldria agrair a tots 
els grups que s’han adherit a això, perquè aquesta és una qüestió cabdal per la ciutat i cabdal 
pels drets dels menors. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies, noltros votarem a favor. No ens podem negar sent Ciutadans el partit que vol que 
Palma sigui una ciutat per crear una família i això implica també tenir infants. Per tant també 
volem dir que viure a Palma, néixer i créixer és una gran sort, però aquesta sort a vegades no la 
pot disfrutar tothom malgrat que sigui una ciutat avançada, la infància cada vegada dura menys. 
Per això des de Ciutadans volem recolzar aquesta moció per que tots els drets dels infants siguin 
reconeguts. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX-ACTUA PALMA): 
 
“Sr. Batle, moltes gràcies. Jo voldria donar la posició del Grup Municipal VOX d’aquest acord 
tan important. I dir que en la actualidad continúan existiendo amenazas para el bienestar de los 
niños: la violencia, la despoblación, la pobreza, el riesgo de adicciones como el juego la droga o 
la falta de acceso a la educación sigue limitando el sano desarrollo de la infancia en muchos 
lugares del mundo. Por otra parte, en los países más desarrollados se deslumbran nuevos e 
importantes retos que afectarán al sano crecimiento y a la educación de nuestros menores, la 
digitalización, la extensión al acceso a la información son oportunidades para mejorar la 
educación de nuestros hijos, pero también suponen serias amenazas para su correcto desarrollo. 
Ante estos retos reafirmamos nuestra determinación en la defensa de los derechos de la infancia 
y la protección de los más pequeños de nuestra sociedad, empezando por el derecho a la vida y a 
la integridad física y moral. Recordamos que los estados que forman parte de la declaración 
asumen el compromiso de inculcar al niño el respeto de sus padres, de su propia identidad 
cultural, de su idioma y de sus valores y de los valores nacionales del país en que vive. Deber 
que recordamos especialmente. Los poderes públicos son responsables de garantizar por tanto la 
protección de los niños y velar por su bienestar y su libre y completo desarrollo como persona, 
como miembro de una familia y como miembro de una comunidad nacional. En ocasiones, se ha 
utilizado esta responsabilidad como un arma para entrometerse en el derecho de los padres para 
educar a sus hijos según sus convicciones. Por ello, rechazamos que las instituciones públicas se 
inmiscuyan en cada rincón familiar, hasta el punto de arrebatar a los padres el derecho de elegir 
cómo educar a sus hijos, derecho garantizado por el artículo 27.3 de la Constitución. La familia 
es el principio, núcleo y desarrollo de la persona, especialmente durante la infancia y 
adolescencia. Coincidimos en que la protección del Estado a la infancia, lejos de enfrentarse a 
los padres, debe servirles de apoyo en su responsabilidad de educar a los hijos, de acuerdo con 
el principio de subsidiariedad. Así la vida para garantizar los derechos de la infancia pasa por 
impedir cualquier tipo de injerencia, de intereses políticos o de grupos de presión que traten de 
adoctrinar a los menores. En el caso de aquellos niños en situación especial de vulnerabilidad o 
sin referencias familiares, se deberá garantizar su efectivo desarrollo y acceso a la formación 
lejos de cualquier tipo de manipulación. La responsabilidad de los poderes públicos con la 
infancia también implica garantizar la protección frente a todo tipo de violencia o acoso. Frente 
a quienes discriminan las víctimas por razón de sexo, ideología o clase social, VOX reitera que 
todas las víctimas son iguales y merecen el mismo esfuerzo del gobierno en materia de 
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prevención del delito, protección de la víctima y acceso a la justicia. De este modo defendemos 
la necesidad de que la inversión en política de protección de infancia sea sólida, el compromiso 
de todos los niños a tener un nivel de vida digno, a su libertad de opinión a su derecho a recibir 
información veraz y protección de sus padres.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Només dir que pel Partit Popular es una gran data que es celebri el 30 
aniversari de la declaració i de la convenció dels drets dels nins. És molt important, al manco 
podem estar en desacord en algunes coses i fins i tot podem tenir algunes diferències, alguns 
grups, algunes persones, però lo que està clar és que hi ha uns mínims que jo crec que són 
compartits per tots i crec que són aquests mínims que hem de posar en valor. Un infant, un jove, 
un adolescent, necessita de la nostra protecció, de la de tots i necessita que tots anem junts de la 
mà. Els seus drets són invulnerables i només si els adults, i sobretot aquells que nos dedicam a 
la política, ho tenim clar algun dia el món serà millor. No podem perdre l’oportunitat de fer una 
passa endavant. Avui la feim. Molts de noltros pensam diferent en moltes coses, avui mateix 
hem tengut un dia complicat, intens, de debat, però si noltros no tenim clar que els infants són, 
igual que les persones majors però ara parlam dels infants, la part més vulnerable de la societat i 
que necessita sí o sí del nostre suport, no arribarem a tenir mai una societat més feliç. És molt 
important, penseu que els nins que tenim avui són el futur de demà. De noltros depèn tenir un 
futur millor, cuidar-los, alimentar-los, estimar-los, respectar-los, tantes i tantes accions que cada 
un des de la seva part pot fer i contribuir per damunt de les diferències. No és un moment de 
treure diferències, és un moment de treure unitat i sobre tot i per damunt de tot, quan parlam 
dels infants no podem posar els nins en dubte, el nins necessiten de la protecció i sobre tot de la 
protecció dels polítics. Són el futur i la vida i només un món més feliç es pot fer si tenim els 
nins més feliços. Gràcies.” 
 
Es proposa: 
 
"Per això, el Ple Municipal acorda: 
 
-Sumar aquesta corporació a la Declaració de Batles i Batlesses de Colònia i difondre 
els compromisos amb la infància que ella assenyala." 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència per unanimitat, per 25 vots a favor (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i Cs) i  4 abstencions (VOX-
ACTUA PALMA) 
 
FOD 8. Declaració Institucional en motiu del Dia Internacional del Voluntariat 
2019 
 
Es proposa: 
 
"1. Seguir donant suport a les entitats de voluntariat oferint espais per accions de 
coordinació i formació del voluntariat. 
 
2. Derogar l’antic Pla Municipal del Voluntariat, obsolet amb la nova llei, i iniciar el 
procediment del desenvolupament del nou Pla Municipal del Voluntariat. 
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 3. Posar a l’abast de la ciutadania les dades extretes del RMEC, en relació a les entitats 
que desenvolupen voluntariat.  
 
4. Representar a l'ajuntament activament al Fòrum del Voluntariat de les illes, com a 
membre de ple dret." 
 
Aprovat per unanimitat 
 
Precs i preguntes.- No se’n formulen 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
El secretari adjunt i general del ple actal. 
Miquel Ballester Oliver 
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